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EUANOM POLZIJO PODJETJA IZ ROK 
] Kdo bo zmagal v boju za lastnino in Icdo so trenutni iastniici? -v krempljih pooblaščenih investicijsicih družb. Tema tedna na strani 5. 

Termalna 
voda v 

Savinjo? 
V Rimsi(ih Toplicah grozijo z zaporo ceste. Stran 3. 

VSE 
NAJBOUŠE 
Kristina čuješ iz šlcof je vasi je proslavila sto let življenja 

Stran 17. 

1 Tek čez ovire 
Tek čez ovire je priljubljena atletska panoga. A tudi izven športa moraš biti pravi 
iet, da premagaš ovire, vse več ovir imajo na svoji poti mesarji s Celjskega, nove 
Mre na poti v Evropo čakajo rokometaše in košarkarje, v Rimskih Toplicah ne 
pejo preko ovir, ki jih za obuditev zdravilišča postavlja vlada, čez ovire so se 
bnali celjski radijci in dobro speljali festival... Ovire pa je premagala velenjska 
k ki postaja največja trgovska družba na širšem celjskem območju. O vsem tem 
Iše mnogočem v današnjem Novem tedniku. 

fEŽKI ČASI ZA KOVINOTEHNO 
Urad za varstvo konkurence potrdil Merkurjev prevzem Kovinotehne. intervju s Sašo Ceržino na strani 4. 

bitka za mlade in stare 



2 DOGODKI 

Živ spomin in opomin 
V dneh, ko se korak ustavi, roka pa prižge svečo in položi cvet k zadnjemu počivališču bližnjih, tudi številne spominske slovesnosti 

Večino slovenskih poko-
pališč zadnje dni, vse tam od 
sredine oktobra naprej, 
spremlja vrvež, ki je za si-
ceršnjo tihoto in spokoj zad-
njih počivališč naših bliž-
njih dokaj neobičajen. Pa 
gre le za to, da skuša večina 
prav v tem času, pred dne-
vom mrtvih, obiskati in ure-
diti zadnja počivališča po-
kojnih svojcev. 

Slovenija je majhna, a Slo-
venci sodijo morda prav v sam" 
vrh narodov, ki žive razseljeni 
širom svoje domovine in pre-
ko njenih meja, zato je v na-
šem spominu na pokojne bliž-
nje prav 1. november tisti mej-
nik, ko le skušamo priti v svoj 
rodni kraj in se s prižgano 
lučko in cvetom pokloniti 
spominu na svoje. Na pokojne 
starše, stare starše, sorodnike 
in prijatelje, na vse tiste, ki 
smo jih imeli radi in jih izgu-
bili. Spomin nanje je zato ko-
nec oktobra in v začetku no-
vembra živ tudi na pokopališ-
čih. 

In morda prav zato v tem 
času človeka še toliko bolj 
zbode v srce pogled na neure-
jena, zanemarjena in pozab-
ljena pokopališča, na takšna 
kot je celjsko Slovensko po-
kopališče, ki bi zaradi veliči-
ne ljudi, pokopanih na Golov-
cu, moralo biti knežjemu me-
stu v ponos, pa mu je že leta 
oziroma desedetja nazaj v ve-
"liko sramoto. Naj bo zato dan 
mrtvih, 1. november, tudi dan 
opomina, da smo dolžni po-
skrbeti za oskrunjene grobove 
ter polomljene in razdejane 
spomenike, kakršnim smo 
priča na Slovenskem pokopa-
hšču. 

Na Celjskem v posameznih 
občinah v sodelovanju z bor-
čevskimi organizacijami in 
osnovnošolci pripravljajo te 
dni vrsto spominskih slove-
snosti. Večino smo zbrali v 
današnji preglednici, za neka-
tere pa so se ob zaključku naše 
redakcije še dogovarjali. 

Na območju Mestne občine 
Celje se bo večina spominskih 

slovesnosti zvrstila jutri, v pe-
tek. Dopoldne, ob 10. uri, bo-
do v Starem piskru ob krajšem 
nagovoru in kulturnem pro-
gramu z Mladinskim pevskim 
zborom in recitatorji III. OŠ 
Celje ter Pevskim društvom 
upokojencev Celje spominsko 
slovesnost skupaj z borci pri-
pravili 'v celjskem odboru 
Združene liste socialnih de-
mokratov, predstavniki mest-
ne občine pa bodo položili 
venec. Pol ure kasneje bo po-
laganje venca pred spomeni-
kom Vojna in mir na Gledališ-
kem trgu, ob 11. uri bodo 
venec položili na območju 
grobišč na Teharjah, osrednja 
spominska slovesnost s pola-
ganjem venca v Mestni občini 
Celje pa bo popoldne ob 16. 
uri pri grobnici na Golovcu. 

Krajevne borčevske organi-
zacije pripravljajo še kome-
moraciji v krajevnih skupno-
stih; ob 10.45 uri se bodo ob 
krajšem kulturnem programu 
zbrali pri spominski plošči pri 
OŠ Polule, ob 11.30 uri pri 
spominski plošči v Šmartnem 
v Rožni dolini, ob 16. uri bo 
spominska slovesnost pri Ga-
silskem domu v Trnovljah in 
17. uri pri spominski plošči 
Franca Štekliča-Luke na Lju-
bečni. 

Kot vsako leto, bo tudi letos 
ob 1. novembru komemora-
tivna slovesnost, na central-
nem pokopališču v avstrij-
skem Gradcu, kjer je na spo-
meniku z imeni 2516 borcev, 
talcev, internirancev in žrtev 
nacizma zapisanih tudi 1213 
Slovencev. Slovesnosti se bo-
sta udeležiU delegaciji mest-
nih ob^in Celje in Maribor, 
slavnostna govornica pa bo 
podžupanja Mestne občine 
Celje Janja Romih. 

V Občini Dobrna priprav-
ljajo spominsko slovesnost 
danes, v četrtek ob 11. uri, 
pred šolo na Paškem Kozjaku, 
jutri, v petek ob 12. uri, pa 
pred spomenikom. V Občini 
Vojnik pripravljajo komemo-
racije s krajšimi kulturnimi 
programi jutri, v petek. Ob 
9.30 uri pri spominskem obe-
ležju na Dobrotinu, ob 11. uri 

pri spomeniku NOB v Vojni-
ku, ob 9. uri pri spomeniku 
NOB v Novi Cerkvi, ob 10. uri 
pri spominskem obeležju v 
S o c k i , o b 11. u r i p r i grolDU v 
Veliki Ravni ter prav tako ob 
11. uri pri spominski plošči 
pri OŠ Frankolovo. 

V Občini Štore pripravljajo 
spominski slovesnosti jutri, v 
petek; ob 12.15 uri pred OŠ 
Štore in ob 15. uri pred spo-
menikom na Svetini. 

V Občini Laško bo večina 
komemoracij v ponedeljek, 1. 
novembra. Občinska borčev-
skega organizacija bo tega dne 
ob 9. uri v Laškem pripravila 
spominsko slovesnost, v kate-
ri bosta sodelovala godba na 
pihala in pevski zbor, pred 
kulturnim domom pri spome-

niku padlih. Uro kasneje bo 
komemoracija tudi na poko-
paUšču v Rečici, ob 13. uri pa 
v Vrhu nad Laškim 

V Občini Zreče bo kome-
moracija pri grobnici talcev 
na Stranicah jutri, v petek ob 
10. uri. Koordinacijski odbor 
Zveze borcev NOB pripravlja 
v Slovenskih Konjicah ža lno 
komemoracij o s kulturnim 
programom učencev OŠ Pod 
goro jutri, v petek ob 11. uri na 
pokopaUšču. 

Spominske slovesnosti v Ša-
leški dolini bodo jutri, v pe-
tek; v Šoštanju ob 16. uri, v 
Topolšici ob 15.30 uri, v KS 
Zavodnje-Šentvid ob 12. uri, v 
Pesju ob 16. uri, v Plešivcu ob 
16. uri, v Starem Velenju ob 
16. uri, v KS Velenje-Šmartno 

ob 17. uri, v Konovem ob 16. 
uri, v KS Šalek-Paka ob 17. uri, 
v Šentilju ob 11. uri in v Vinski 
Gori ob 11. uri. V nedeljo, 31. 
oktobra, ob 16. uri, bo spo-
minska slovesnost v Ravnah, v 
ponedeljek, 1. novembra, ob 
8. uri, pa v Šmartnu ob Paki. 

Tudi v Savinjski dolini bo-
do dan mrtvih v naslednjih 
dneh obeležili s spominskimi 
slovesnostmi. V Šempetru bo 
komemoracija v šoli jutri, v 
petek, ob 8. uri, nato pa se 
bodo s svečami in cvetjem 
ustavili pri vseh spominskih 
obeležjih. Ob 10. uri bo ko-
memoracija v središču Žalca, 
v Petrovčah pa bodo spomin 
na padle borce počastiH ob 11. 
uri. Na Ponikvi bo komemo-
racija v nedeljo, 31. oktobra. 

ob 9. uri, uro kasneje p̂  
bodo pred spominskim o| 
ležjem zbrali v Preboldu.! 
memoracija na Rečici ob Sai 
nji bo v ponedeljek, 1. novei 
bra, ob 8.30 uri, pred spotj 
nikom padlim borcev. Na (; 
milskem bodo spomin na 5 
tve počastiU v ponedeljek, 
8.45 uri, v Grižah pa ob ] 
uri, ob 15. uri pa bo komea 
racija v Taboru. < 

V Občini Šentjur bodo j 
častili spomin na žrtve 
svetovne vojne jutri, v pet{ 
pri spomeniku NOB pred j 
Franja Malgaja. Na mestne 
pokopališču bodo počasi 
spomin na Franja Malgaja 
Leona Dobrotinška, na i 
sevni pa se bodo ustavili! 
grobu Cvetke Jerin in Dušai 
Laha. Prav tako v petek bo( 
komemoraci je tudi v Drai 
Ijah, na Ponikvi, v Loki,' 
Planini in drugih krajih. I 
pravljajo jih borci, šolarjf 
drugi krajani. Danes, v čž 
tek, bodo predstavniki bi 
cev in nekateri svojci obisl 
li spomenik žr tvam na pol 
pališču v avstri jskem Gra 
cu. • 

V Občini Rogaška Slatj 
bo komemoracija pri spod 
niku NOB v zdraviliškem p 
ku jutri, v petek, ob 11.30^ 
Slatinski borci bodo jutri i| 
soboto skupaj s predstavi| 
občine položili vence na n 
ličnih mestih na slatinskf 
pokopališču, v Kostrivn] 
Ložnem pri Svetem Florja 
ter na Boču. V Občini Šmai 
pri Jelšah bo osrednja sj 
minska slovesnost pri spon 
niku padlim jutri, v petek, 
11. uri, pri partizanski grobi 
ci v Lesičnem v soboto, 3 
oktobra, ob 9.30 uri, pri grt 
niči v Kozjem ob 10.30 uri,^ 
grobnici v Podsredi ob IL 
uri, pri spominski plošči 
roja Skvarče v Bistrici ob S 
ob 12.30 uri ter pri sporne 
ku NOB v Rogatcu ob 14.1 
Na komemoracijah sodeli 
jo borci, šole, svojci in dr 
krajani. 

Lučka za spomin. (Foto: GREGOR KATIČ) 

Staranje in dialog generacij 
Za kakovostno življenje starejših bi potrebovali učinkovitejšo oskrbo v bivalnem okolju 

v letu dveh pomembnih akcij, sve-
tovne akcije, usmerjene k fenomenu 
staranja prebivalstva, in evropske ak-
cije boja proti revščini ter socialni iz-
ključenosti, se je tema, ki so jo odprli 
udeleženci tradicionalnega tridnevne-
ga strokovnega posveta Socialne zbor-
nice Slovenije, nanašala na učinkovi-
tost socialne lokalne mreže pri zago-
tavljanju kakovostnega življenja sta-
rejših. Lokalna skupnost je tisti realen 
in konkreten življenjski prostor, od 
katerega posameznik predvsem takrat, 
ko je potreben pomoči, pričakuje us-
trezne kakovostne rešitve. 
mttmmmmmšmmšiimmmmmmimsmm, 

Strokovnjaki s področja socialnega 
varstva in prostovoljci iz javnega sektor-
ja, nevladnih organizacij in zasebnega 
sektorja so poudarili pomen partnerstva 
in povezovanja na lokalni ravni. »Part-
nerstvo vseh, ki s svojimi projekti in 
programi posegajo v življenje po formal-
ni ali civilni plati, od javnih služb do 
invalidskih in humanitarnih organizacij, 
ne pozna nadrejenih in podrejenih, več 
vrednih ali manj vrednih vlog,« je pred-
sednica Socialne zbornice Slovenije Zo-
ra Tomič poudarila v Velenju, kjer so se 
konec tedna zbrali številni poznavalci 
razmer socialnega varstva, ki so jim tudi 

dobro znane težave starejših v lokalni 
skupnosti. V nekaterih okoljih, so med 
drugim opozorili udeleženci, izstopa 
problem sodelovanja zdravstvene službe, 
ko le-ta prepusti skrb za bolnega človeka, 
po zdravljenju potrebnega posebne nege, 
kar socialni službi. Ta pa nima možnosti 
za oskrbo ne v zavodu ne v domačem 
okolju. Ena od rešitev bi bila v razvijanju 
ustrezne mreže pomoči v bivalnem oko-
lju in tudi projektov negovalnih bolni-
šnic. 

Status upokojenca je edina skupna zna-
čilnost velike večine starejših, sicer pa 
oseba, ki je danes statistično stara, morda 
že jutri ne bo več v tej kategoriji, je dejal 
dr. Blaž Mesec, dekan Visoke šole za 
socialno delo, ki je v osrednjem referatu 
nakazal precej teoretičnih iztočnic. Sve-
toval je previdnost pri posploševanju po-
treb starejših, saj bi zvečine »radi živeli 
svoje avtonomno življenje, ne meneč se 
za občutek starosti in naše zagovorništvo 
ter dobrodelništvo«. Ženske živijo v pov-
prečju nekoliko dlje in predavatelj je 
omenil podatek, da je bilo leta 1997 v 
Sloveniji 48 stoletnikov, med njimi »kar 
dva moška«. Otroku, rojenem v Sloveni-
ji, se obeta dokaj dolgo življenje, kakšno 
pa bo glede kakovosti, je že drugo vpraša-
nje. Potreben je dialog generacij in več 
moči bi morali usmeriti v skrb za ostarele 

v bivalnem okolju, kar se pozitivno o( 
ža že marsikje v svetu. »Raziskave kažf 
da kar 86 odstotkov Američanov na! 
rost ne želi oditi od doma. Kopica proj 
tov je usmerjena v razvijanje podpori 
sistemov, s katerimi bi jim zagotoi 
mirno in varno staranje v bivalnem 
lju,« je povedala predavateljica iz 2l 

dr. Joanne Coury, univerzitetna profe 
rica iz Buffala. Ameriške izkušnje kâ  
jo, da je pomoč na domu precej dražja 
institucionalnih oblik pomoči, čeprav 
sprva pričakovali ravno nasprotno. 
Avstrijci načeloma niso naklonjeni ' 
mestidvi v domove za upokojence. | 
povedal Gregor Hammerl, generalni 
kretar EURAG-a, evropske organizaci 
ustanovljene za pomoč starejšim. 
no kot v Sloveniji pa se tudi v sose^ 
Avstriji srečujejo s problemom, ^̂^ 
zagotoviti dovolj mobilne pomoči ^ 
domu. j 

ksenualE '^ 

Udeleženci tridnevnega strokovne 
srečanja so se seznanili z delovanj* 
lokalne socialne mreže v Velenju, 6 
na Koroškem in na Polzeli, delavnic 
so se udeležili tudi župani in podžu 
ni, da bi prepoznali potrebe socialn« 
varstva v svojem okolju. 

Projekt novih učnih delavnic 
V šolskem centru Velenje je v torek, 26. oktobra, minister 

za šolstvo in šport dr. Pavle Zgaga slovesno odprl nov 
strokovni višješolski program rudarstva in geotehnologi-
je, v katerega so se septembra letos vključili prvi študentje 
na področju izobraževanja odraslih. V centru imajo na 
voljo dva višješolska programa, prvega, študij elektroni-
ke, so uvedli že pred štirimi leti. 

Dr. Pavletu Zgagi so ob tej priložnosti predstavili tudi 
obsežen projekt novih učnih delavnic za potrebe praktičnega 
pouka, ki jih želijo urediti na nadomestni lokaciji. Večino 
praktičnega pouka, je povedal direktor Šolskega centra Vele-
nje Ivo Kotnik, sedaj opravljajo v učnih delavnicah, ki so ob. 
tovarni Gorenje in zavzemajo približno 2.500 kvadratnih 
metrov. Šolski center letos obiskuje 2.779 dijakov in vajencev 
in od 109 oddelkov ima popoldne pouk kar 40 oddelkov. Učne 
delavnice na sedanji lokaciji nameravajo odprodati, ureditev 
novih pa načrtujejo na Starem jašku, kjer že deluje tudi 
Industrijsko ekološki muzejsko izobraževalni center. Premo-
govnik Velenje, soustanovitelj šolskega centra, je pripravljen 
odstopiti zemljišče in prostore v izmeri 900 kvadratnih 
metrov, ki bi jih bilo treba preurediti. Pridobili bi 5.000 
kvadratnih metrov pokritih površin, pri tem pa računajo, da 
jih bo v naložbi podprlo tako gospodarstvo savinjsko-šaleške 
regij e kot tudi država. K. L. 
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Bo termalna voda 
tekla v Savinjo? 

limskih Toplicah zahtevajo, da vlada umakne sklep o preureditvi zdravilišča v dom 
za ostarele - Zapora ceste napovedana za 13. november 

jvet krajevne skupnost i 
iflske Toplice ni v celot i 
jovoljen z nedavnimi 
jepi v lade o ponovn ih 
jkusih za ož iv i t ev zdra-
i5ča. Zato je za soboto, 

novembra, napovedal 
(testno zaporo na glavni 
sti Celje-Zidani Most. 
t je z n a n o , v Rimskih 
plicah podpirajo tisti 
1 sklepa, ki predvideva 
Dovni javni razpis za 
idobitev investitorja pod 
Ij ugodnimi pogoji , za-
ifajo pa namero vlade, 
v primeru, če razpis ne 
uspel, zdravi l i šče brez-
iCno p r e n e s e na obč ino 
iroma minis trs tvo za de-
ki bi v zdravi l i šk ih ob-
[tih ured i lo dom za osta-
b. 

- • a«',,«, 

fo bi bilo pogubno za kraj, 
ijo v Rimskih Toplicah, 
r bi sicer dom za upoko-
ce sprejeli z odprtimi io-
ni, vendar le kot novo-
dnjo. Zato na vsak način 
ijo, da Rimske Toplice os-

tanejo, oziroma znova posta-
nejo zdraviliški kraj. 

Koliko časa bo trajala za-
pora in kako bo potekala, za 
zda j še ni z n a n o (Rimljani so 
ustanovili poseben 30-član-
ski odbor za pr ipravo zapo-
re), jasno pa je, da bodo ob 
zapor i od vlade zahtevali 
t roje - da takoj u m a k n e 
sklep o p renosu zdravilišča 
na minis t rs tvo za delo, dru-
ž ino in socia lne zadeve , da 
p r e m o ž e n j e v pr imeru , če 
razpis ne bo uspel , p renese 
v uprav l jan je minis trs tvu za 
d robno gospodars tvo in tu-
r izem ter da se ob razpisu 
s k u p a j s svojimi s lužbami 
bolj zavzame za iskanje pra-
vega invest i tor ja . Že sedaj 
pa od vlade zahtevajo , da v 
medresorsko komisi jo za 
oživitev zdravil išča vključi 
tudi nj ihovega predstavnika 
in ne le laškega ž u p a n a . V 
Rimskih Toplicah se tudi 
sprašu je jo , kaj bo v pr ime-
ru , da zdravilišče res preure-
dijo v dom ostarelih, s ter-
malno vodo. Bo tekla v Savi-
njo , ali pa se, kot namigu je jo 
nekater i , za uradnimi sklepi 

skrivajo kakšni veliki intere-
si za uporabo vode? 

Odziv Rimljanov in sveta 
krajevne skupnosti je zelo 
presenetil ministra za delo 
Antona Ropa, ki se z reševa-
n jem zdravilišča ubada od le-
ta 1996. Minister je namreč 
prepričan, da je vlada s tem, 
ko je ponudila dve možnost i 
nadaljnjega razvoja zdraviliš-
ča in pri tem s 300 milijoni 
tolarjev subvencij, ki bi jih 
prispeval sklad za regionalni 
razvoj, še olajšala pogoje vla-
ganja, storila korak naprej pri 
reševanju zdravilišča. Rop 
poudarja , da je sklep o preno-
su zdravilišča na občino ali 
ministrstvo za delo le skrajna 
možnos t , če z razpisom ne bi 
dobili strateškega partnerja 
za razvoj turistične dejavno-
sti. Kot neresno ravnanje pa 
ocenjujejo tudi to, da v Rim-
skih Toplicah nenehno očita-
jo vladi, da se premalo trudi 
pri oživljanju zdravilišča, sa-
mi pa pri tem nimajo niti ene-
ga predloga, kako bi to nare-
dili. 

Z n a p o v e d a n o zapo ro ce-
ste in zah tevami do vlade se. 

kot kaže , ne s t r in j a jo tudi v 
laškem obč inskem vods tvu . 
»Sklepi vlade vsekakor ka-
že jo povsem d r u g a č e n pri-
s top do reševan ja zdraviliš-
ča,« men i ž u p a n J o ž e Rajh. 
»Prvič se je zgodilo, da je v 
p o n u d b i tudi neka j dena r j a . 
Ali bo vsota , ki jo p o n u j a j o , 
dovol j velika s p o d b u d a za 
moreb i t ne i nves t i t o r j e , ' pa 
bo pokaza l šele razpis . Fo 
moj i oceni so ugodni tudi 
pogoji na j ema objektov.« 
Ž u p a n Rajh še doda ja , da na 
vprašan je , ali bi bila obč ina 
pr ipravl jena prevzet i zdra-
vilišče v uprav l j an je , ta čas 
ne more odgovori t i niti z da 
niti z ne. »Vsekakor se b o m o 
poskuša l i pr ipravit i tudi na 
to m o ž n o s t , saj bi bilo ne-
smise lno in zale tavo prevze-
ti zdravi l išče, če z a n j ne bi 
imeli n o b e n e rešitve,« pravi 
Rajh. Čeprav meni , da je 
minis t rs tvo za delo ponudi -
lo ured i tev zdravi l išča v 
dom za ostarele kot rezerv-
no rešitev, se mu takšna za-
misel niti ne zdi tako slaba, 
saj bi tudi dom ponud i l do-
d a t n e m o ž n o s t i za zaposl i -
tve, za rad i dnevn ih obiskov 
svojcev pa bi se lahko v kra-
ju razvila še kakšna doda tna 
p o n u d b a . 

^ JANJA INTIHAR 

O sklepih vlade in o name-
rah Rimljanov, da 13, no-
vembra protestno zaprejo 
glavno cesto v Rimskih To-
plicah, bodo najverjetneje 
govorili tudi 3. novembra na 
seji laškega občinskega sve-
ta. 

Ceste so delno prevozne 
Proračunski prihodki nove občine Bistrica ob Sotli, kjer 
ri 1550 prebivalcev, so znašali v prvih osmih mesecih 68 
iijonov tolarjev, približno toliko kot so pričakovali. 
Največ denarja so namenili za d r u ž b e n e dejavnosti, zelo 
like pa tudi za odpravljanje škode po letošnjih dveh hudih 
večih manjš ih neurjih, ki so pustošila po Kozjanskem, 
ipan občine Jožef Pregrad, ki je o proračunskih prihodkih 
odhodkih prejšnji teden seznanil občinski svet, pričakuje, 
bodo letos namenili za komunalno dejavnost približno 30 
ilijonov tolarjev, za kar je v bistriškem proračunu zapisanih 
'milijonov. 
Kljub ogromni škodi, ki znaša po oceni Bistričanov 172 
ilijonov tolarjev, jim je uspelo kmalu zagotoviti zasilno 
evoznost vseh poškodovanih cest ter preplastiti 2,5 kilo-
ftra drugih cest. Občina je prejela od države za popravilo 
st 8 milijonov tolarjev, kar je po mnenju Bistričanov veliko 
fmalo. V občini se morajo lotiti tudi desetih plazov, zaradi 
terih so tri lokalne ceste le delno prevozne. Veliko škodo 
imeli prav tako kmetovalci. BJ 

IZ OBČINSKIH SVETOV 
Pomoč novorojencem 

BISTRICA OB SOTLI - Občinski svet se je po predlogu župana 
Jožefa Pregrada na zadnji seji odločil, da bodo vsem novorojen-
cem v tej občini namenili po 10 tisoč tolarjev pomoči. Prejeli jo 
bodo vsi, ki so bili rojeni po zadnjem novem letu. (BJ) 

Vec za vrtec 
BISTRICA OB SOTLI - Svetniki so se odločili za 15 odstotkov višjo 

ekonomsko ceno za vrtec, ki znaša po novem 45 tisoč tolarjev. (BJ) 

Zimski čas 
v nedeljo, 31. oktobra, prič-

ne veljati zimski čas. Ob 3. uri 
bomo premaknili kazalce za 
eno uro nazaj. 

Odiičia za štajersice gostince 
Z gostinsko turističnega zbora v Portorožu so se vrnili z medaljami 

46. Gostinsko turističnem zboru 
Kenije v Portorožu, največjem tak-

druženju pri i ias, so se izkazali 
^ tekmovalci s celjskega območja. 
^ njimi so prejemniki zlatih, srebr-
'̂n bronastih medalj. 

razstavi kulinaričnih izdelkov sta 
bronasti medalji Janez Blažič iz 

l^^lišča Atomske toplice in Branko 
""[̂ lenik iz Alee Group d.o.o., na razsta-
^'^Ščičarskih izdelkov kategorije B pa 
^rio medaljo Marta Klokovnik iz 
^ Zreče. Na razstavi omizij sta prejela 
^medal jo za najvišje ocenjeno mizo 

Kejžar iz Term Zreče ter srebrno 
Drnčič iz Zdravilišča Laško. 

Na ekipnem tekmovanju v pripravi 
jedi pred gostom sta prejela zlato me-
daljo Darko Halužan in bron Dragana 
Kužnar , oba iz Grand hotela Donat Ro-
gaška Slatina. Zlata medalja za pripravo 
dietnih menujev je odšla v Zdravilišče 
Laško, kjer si jo je prislužila Darinka 
Zalokar. 

Na tekmovanju v poznavanju sloven-
skih vin je prejel srebrno medaljo Stane 
Tihle iz zdravilišča Dobrna ter bronasto 
Roman Sivka in Edvard Pavline, oba iz 
zdravilišča Laško. V točenju piva je dobil 
bronasto medaljo Predrag Žežel j iz Turš-
ke mačke Celje, v tekmovanju sobaric pa 
bronasto medaljo Tonka Feriež iz Grand 
hotela Donat Rogaška Slatina. Med ho-
telskimi receotorii se ie s srebrno meda-

ljo izkazala Maja Junež iz hotela Sava 
Rogaška Slatina. 

Na tekmovanju slovenskih srednjih 
šol za gostinstvo in turizem iz kuharstva 
so prejeli zlato medaljo dijaki iz Celja. V 
ekipi pod vodstvom mentorice Magde 
Ravnjak so tekmovali Jasna Kruleč, An-
dreja Pungartnik in Bojan Zalokar. Med 
srednješolci so se na področju strežbe z 
zlato medaljo izkazali prav tako dijaki iz 
Celja. V ekipi pod vodstvom mentorja 
Franca Košaka so tekmovali Lidija Hor-
vat, Aleš Venišnik in Boštjan Zgonc. 

Zaključnega večera, ki so ga organizi-
rali hoteli Bernardin, se je udeležilo več 
kot štiristo tekmovalcev in njihovih so-
delavcev. 

BRANEJERANKO 

PO SVETU 

Piše: DAMJAN KOŠEC, 
POPtv 

Za zdaj brez 
embarga 

Slovenija bo še lahko izva-
žala sveže (rdeče) meso, me-
sne proizvode in divjačino v 
države Evropske unije. Ven-
dar le do 1. februarja 2000, 
če medtem ne bo odpravila 
nepravilnosti, ki jih je pri 
nas ugotovila veterinarska 
inšpekcija iz Bruslja. Veteri-
narji petnajsterice bodo na-
mreč v nekaj tednih še en-
krat preverili, če je Ljubljana^ 
res sprejela ukrepe in nare-
dila red na tem področju. 

Kritika v poročilu inšpekcije 
ne leti na kakovost mesa, 
temveč na neurejene razmere 
v slovenski klavno-predelo-
valni industriji ter na sanitar-
ne razmere, ki niso v skladu z 
unijinimi standardi. Najhujšo 
kritiko si je prislužilo izvaja-
nje nadzora v mesnih obratih 
(sistem nadzora ni poenoten, 
poleg tega pa nadzorni organi 
slabo opravljajo svoje delo), 
pa neurejenost pri izdajanju 
dovoljenj in certifikatov, inš-
pektorji pa so tudi raziskovali 
morebitne prevare (če npr: v 
tujini kupujemo meso in ga 
naprej prodajamo kot naše). 
Slovenski inšpektorji tudi ni-
majo ustreznih potrdil o us-
posobljenosti. Prepoved izvo-
za mesa bi za Slovenj io po-
menila veliko moralno in 
gmotno škodo. Izgubili bi na-
mreč zaupanje, ki bi ga težko 
spet pridobili. Veljamo na-
mreč za državo, kjer se goji 
kvalitetno, zdravo in okolju 
prijazno proizvedeno meso. 
To potrjuje podatek, da smo 
samo v osmih mesecih letos 
skupaj izvozili 14 tisoč ton 
mesa v vrednosti skoraj 38 
milijonov dolarjev, od tega 
kar tretjino v EU (polovica 
izvoza je sveže goveje meso). 

Hrvati na volišča 
pred božičem 

Na Hrvaškem bodo imeli 
parlamentarne volitve najver-
jetneje 22, decembra. Pred-
sednik Hidjman je namreč 
okvirno določil ta datum, 
končnega pa bo sporočil ko-
nec novembra, ko sedanjemu 
parlamentu (saboru) poteče 
mandat. Napovedani datum je 
sprožil vrsto reakcij. 

Najostreje sta se odzvali ka-
toliška cerkev in opozicija. Prva 
meni, da je neprimerno, da se 
volilna kampanja in same voli-
tve izvedejo v predbožičnem 
času, pa še samo Štetje glasov 
in izide volitev bi razglasili prav 
na božič. Opozicija ima druge 
pomisleke; po njihovem mne-
nju je datum volitev v nasprotju 
s priporočili mednarodne 
skupnosti. Vprašljiva je namreč 
udeležba neodvisnih opazoval-
cev, saj je med božičem v glav-
nem ves svet doma. Mogoče pa 
prav zato vladajoča HDZ, Hr-
vaška demokratska skupnost, 
računa na glasove Hrvatov, ki 
delajo v tujini in se za božič 
vrnejo domov. Javnomnenjske 
raziskave namreč kažejo, da 
HDZ priljubljenost pada, tudi ali 
pa predvsem zaradi vse slabših 
socialnih razmer na Hrvaškem. 
Doslej so imeli od razglasitve 
neodvisnosti leta 90 že štiri voli-
tve, na vseh pa je zmagala HDZ, 
ki ima zdaj v saboru 75 od 127 

poslanskih mest, sicer pa pred-
sedniku stranke Pranju 
Tlidmanu mandat predsednika 
države poteče junija 2002. 

Raje V beg kot v 
zapor 

Maurice Papon, nacistični 
kolaborator in nekdanji viso-
ki uradnik iz Francije, se je 
raje odločil za beg kot da bi 
moral v zapor. Sodišče je apri-
la letos namreč odločilo, da je 
89-letni Papon kriv zločinov 
proti človeštvu za njegovo 
vlogo pri deportaciji Židov 
med drugo svetovno vojno. 

Ker se ni predal roki pravice 
pred sodno obravnavo, je izgu-
bil pravico do pritožbe, v takih 
primerih pa francoski zakoni 
avtomatično potrdijo obsodbo, 
ki je ni več mogoče izpodbijati. 
Papon se je potem zatekel v 
Švico, kjer pa so ga na podlagi 
mednarodnega zapornega na-
loga priprli in vrnili Franciji. 
Maurice Papon je bil med vojno 
visoki uradnik vichyjskega re-
žima, po vojni pa je Idjub svoji 
preteklosti naredil zavidljivo 
karirero. Kar devet let je bil šef 
pariške policije, leta 1978 pa je 
celo šel v vlado kot minister za 
proračun. Njegova v l o ^ pri de-
portaciji kakih 1560 Zidov iz 
Bordeauxa je prišla na dan leta 
1981, ko je nek francoski tednik 
objavil dokumente o prevozu 
Židov s Paponovim podpisom. 
Od takrat so se svojci umrlih 
trudili, da bi ga spravili za zapa-
he. 

Rusi že pred 
Groznim 

Ruske sile nadaljujejo z na-
padi na cilje v Čečeniji in so 
le še nekaj kilometrov odda-
ljene od prestolnice Grozni. 
To so v minulih dneh močno 
bombardirali. Tako je v eks-
ploziji na osrednji tržnici v 
središču Groznega umrlo 
kar 118 ljudi, okrog 400 pa 
jih je bilo ranjenih. 

V Moskvi so napad na tržni-
co najprej zanikali, potem pa so 
p r i z n ^ le, da so tržnico napad-
li, ker so na njej teroristi prepro-
dajali orožje. V neposredni bli-
žini je tudi predsedniška palača 
Aslana Mashadova, ki ob napa-
du ni bil ranjen. Predsednik je 
povedal, da med čečenskimi 
poveljniki raste nejevolja zara-
di poskusov, da bi bodoči sta-
tus Čečenije rešili z mirovnimi 
pogajanji. Ruski premier Putin 
pa je med obiskom Čečenije 
d e j i , da bo ruska vojska do 
konca izvršila svojo nalogo v tej 
kavkaški republiW. Putin je še 
povedal, da je politični dogovor 
možen le po uničenju terori-
stov in gverilcev. Dokler bodo 
na oblasti teroristi je dogovor 
nemogoč, saj se civilizirane dr-
žave ne pogajajo s kriminalci, 
in dodal, da v Čečeniji trenutno 
ni nobenih primernih sogovor-
nikov. 



• INTERVJU 

Težki časi za Kovinotelino 
Predsednik uprave Saša Geržina napoveduje, da bo v Celju ostal tako dolgo, dokler poslovne odločitve ne bodo načele njegove kredibilnosti 

Dovoljenje vlade Merkurju za prevzem 
Kovinotehne pravzaprav ni nikogar prese-
netilo. Družbi sta namreč pred tem podpisa-
li pogodbo, s katero so se Kranjčani zaveza-
li, da bodo najmanj eno leto spoštovali nače-
lo nevmešavanja v status in posle Kovino-
tehne. Če je Kovinotehni res uspelo omiliti 
posledice prevzema, bo pokazal čas, vsaj za 
sedaj pa v podjetju ne razmišljajo več le o 
odpuščanju, krčenju poslovodnih funkcij 
in o nevarnosti zastoja sanacije. 

Kljub temu zaposlene in vodilne ljudi čaka 
zelo težko leto, saj bo treba najprej spoznati 
in nato poenotiti poslovno kulturo dveh pod-
jetij, ki sta si bili konkurenčni 45 let. Iz doseda-
njih izkušenj v svetu je znano, da so bile 
povezave uspešne le v tistih primerih, kjer jim 
je pri zaposlenih uspelo odpraviti odpor do 
sprememb. V Celju se zavedajo, da bo to trdo 
delo, da bo potrebno veliko živcev in strpno-
sti. »V prehodnem obdobju bo treba obe 
podjetji zelo modro upravljati,« poudarja 
predsednik uprave Kovinotehne Saša Gerži-
na. 

Dva meseca torej sploh ni 
šlo za vprašanje, ali bo Mer-
kur prevzel Kovinotehno ali 
ne, ampak predvsem za to, 
da si v Kovinotehni izborite 
boljši položaj pri povezova-
nju. 

To je srž vsega dogajanja v 
preteklih dveh mesecih, v ka-
terih nam je uspelo ustvariti 
neko klimo, vsebinsko osno-
vo, ki naj bi bila običajna pri 
takšnem poslovnem povezo-
vanju. Ko je Merkur objavil 
namero za prevzem, smo se 
odzvali zelo čustveno, kar pa 
je glede na to, kaj vse se je od 
lani, ko je Kovinotehna zašla 
v prehodno gospodarsko kri-
zo, ki je pravzaprav bila kriza 
vodenja, dogajalo v podjet ju, 
povsem razumljivo. Treba je 
vedeti, da je bila Kovinotehna 
vedno zdravo podjet je; tako 
po premoženju, l judeh, pro-
gramih, ugledu na trgu in bla-
govni znamki. Da je res tako, 
dokazuje dejstvo, da smo v 
enem letu in pol krizo, oziro-
ma trenutne slabosti, odpra-
vili, pri tem pa še povečali 
tržni delež in kljub odpisu 
izgub ohranili premoženje . V 
tem obdobju sta se med za-
poslenimi porodili močna 
motivacija in lojalnost do fir-
me, ustvarjen je bil nov tim 
mladih ljudi. V tem zaletu, ki 
smo ga čutili že ob polletju, 
saj smo junija ustvarili kar 4,5 
milijarde tolarjev prometa, 
kar je za milijardo več kot v 
kakšnem dobrem mesecu, so 
bile oči zaposlenih uprte v 
prihodnost. Bilo je jasno, da 
promet raste, da postajajo 
dobri tudi tradicionalno slabi 
meseci. Ujeli smo ritem, ki 
omogoča tekoče pozitivno 
poslovanje. 

Sanacija podjetja se je to-
rej uspešno približevala 
koncu. 

Od sanacije so ostala samo 
še tri področja - poslovno fi-
nančna ureditev hčerinskih 
firm, razdolžitev ter prilagaja-
nje števila zaposlenih obsegu 
poslovanja, za katera pa ima-
mo jasne koncepte. Z dezin-
vestiranjem bi v celoti uredili 
prvi dve področji, prav tako 
pa bi nadaljevali letošnji trend 
zmanjševanja zaposlenih. Tu-
di nadzorni svet je soglašal. 

da je osnovna skrb uprave 
sanacija in da do sredine leta 
2000 ni opor tuno razmišljati 
o povezovanju. Takšne so bi-
le razmere v podjet ju, ko je 
prišla Merkurjeva najava o 
p revzemu. 

Bi bili odzivi drugačni, če 
bi se Merkur drugače lotil 
prevzema? 

Merkur si je pač izbral svoj 
način prevzema, v katerem 
ima vsak zakaj verjetno svoj 
zato in tega ne bom komenti-
ral. Že ob najavi mi je bilo 
jasno, kakšen psihološki pri-
tisk bo to za kolektiv in za 
regijo. Zaradi številnih pole-
mik, pa tudi predlogov in po-
bud smo z Merkurjem sedli 
za mizo in zavrteli kolo neko-
liko nazaj. Gotovo tudi lastni-
kom Merkurja ni bilo prijet-
no, da je nastal takšen polo-
žaj. Rezultat pogovorov je bil 
najprej memorandum, nato 
še pogodba. 

Kljub načelom iz pogodbe 
v Merkurju poudarjajo, da 
se mora ves čas vedeti, kdo 
je lastnik. 

Danes poudarjati , kdo je 
lastnik, je prav tako nepo-
trebno kot poudarjati , da je 

Kovinotehna s tem dokumen-
tom dobila popolno samo-
stojnost. Edino, kar je potreb-
no, je prehodno obdobje, v 
katerem naj se v začetku 
spremeni čim manj, nato pa 
je treba spodbujati tisto, kar 
lahko prinese sinergijske 
učinke. Zaposleni v obeh 
podjetjih se morajo približati 
drug drugemu, si zaupati in 
predvsem želeti, da skupaj 
ustvarijo nekaj boljšega. Tisti, 
ki je močnejši, to pa je brez 
dvoma Merkur, mora razu-
meti, da je potrebno nekaj 
časa za spremembe v glavah 
ljudi. Zaposleni morajo spoz-
nati, da če bodo imeli delo, 
solidne plače in možnost raz-
voja, je vseeno, kdo je lastnik. 
Zato je ta čas poudarjanje 
lastništva sicer opravičeno s 
pravnega vidika, vendar zelo 
občutljivo, če upoštevamo 
čustveni naboj zaposlenih. 

Vsi se gotovo ne odzivajo 
na enak način. 

Prehodno obdobje bo zelo 
težko in bo polno osti in pasti. 
Pričakovati je treba reakcije 
trga, provokacije na terenu 
ter veliko neokusnih pripomb 
in bodic. To bo gotovo zelo 

prizadelo ljudi, ki so doslej 
delali za svojo Kovinotehno. 
Zato vztrajam pri tem, da je 
zares potrebno prehodno OID-
dobje z veliko razumevanja 
na obeh straneh. Ocenjujem, 
da bo pri vodilnih v podjetju 
zadeva manj čustvena. V 
obeh firmah primanjkuje 
strokovnjakov, pa tudi stan-
dard, tu mislim na plače, je v 
Merkurju višji kot v Kovino-
tehni. Vsekakor pa bo težko, 
ko bo moral vsak pri sebi 
pretehtati svojo osebno pers-
pektivo. Tudi zato bo treba v 
tem enem letu vse zadeve 
reševati zelo taktično. 

Kar pa seveda ne pomeni, 
da se boste v tem času uba-
dali le s čustvi ljudi. 

Seveda je istočasno treba 
biti realist in vedeti, da trgovi-
na dobiva vse večjo konku-
renco, in da se torej ne sme-
mo zgolj ukvarjati s čustvi in 
občutki zaposlenih, ampak v 
združitvi poiskati tudi učinke 
sinergije, prihranke, znižanje 
stroškov dela, in, kjer se le da, 
izogniti se podvajanju dejav-
nosti. Ob tem obstaja nevar-
nost, da se poslabša položaj 
nekaterih skupin zaposlenih. 
Zato bi morali upravi obeh 
družb čim več časa posvetiti 
novim poslom, novim trgom 
in novim poslovnim idejam. 
Da bi s povečanjem obsega 
poslovanja in tudi z večjo 
učinkovitostjo za vse ljudi, ki 
so sposobni strokovno 
opravljati svoje delo, zagoto-
vili trajno zaposlitev in hkrati 
odprli vrata mladim ljudem. V 
Kovinotehni smo v svojih gla-
vah to razčistili in s podpisom 
pogodbe jasno povedali, da 
želimo delovati prav v tej 
smeri. Če bodo v Merkurju 
razumeli, da smo si želeli pri-
dobiti samo eno leto, so v 
veliki zmoti. Eno leto preteče 
zelo hitro. 

Pogodba je pravzaprav le 
nekaj popisanih listov. Lah-
ko v Kovinotehni sploh kaj 
naredite, če se Merkur ne bi 
držal pogodbe? 

Zavedam se, da sem podpi-
sal samo papir, vendar pa po 
letu in pol dela v Kovinotehni 
ob tem nisem čutil posebene-
ga zadovoljstva. Pri nadaljnjih 
usklajevanjih bomo trdno 
vztrajali pri naših načelih. Če 
bi pristajali na rešitve, ki niso 
v skladu z načeli pogodbe in 
memoranduma, bi nas doma 
označili za peščico ljudi, ki se 
bori za svoje stolčke. Zaveda-
mo se, da ima Merkur moč, ki 
mu jo daje skoraj 57-odstotno 
lastništvo. Prepričan sem, da 
bo naredil vse, da poveča de-
lež na več kot 75-odstotkov in 
da bo zadnja faza te transak-
cije spojitev obeh podjetij. V 
Kovinotehni bomo poskušali 
narediti vse, da s čim več ar-
gumenti, strpnosti in potrplje-
nja, zlasti v prvih projektih, 
pokažemo voljo in odločnost 
za poslovno sodelovanje in 
ne nasprotovanje. 

Boste ostali na čelu upra-
ve Kovinotehne do konca 
prehodnega obdobja? 

Najlažje bi bilo v konfliktu 
odstopiti. Kakšni bi ob tem 
bili komentarji , ni potrebno 
povedati. Vendar pa ostati in 
živeti v stalnih konfliktih ni 
samo človeško težko in ne-
prijetno za okoUco. Osebno 
so to moja največja razdvaja-
nja. Zavedam se, da vse pre-
nagljene odločitve ne bodo 
dobre. Zlasti za ljudi, ki jim je 
usojeno ostati v Kovinotehni 
in ki niso krivi za poslovno 
krizo. Če odide del sedanje 
vodstvene ekipe, bodo pre-
puščeni sami sebi. Lahko po-
vem le to, da bom ostal tako 
dolgo, dokler ne bom občutil, 
da poslovne odločitve nače-
njajo mojo osebno kredibil-
nost in stališča, ki sem si jih 
ustvaril v več kot poldrugem 
letu odkritih odnosov in po-
štenega dela v Kovinotehni. 
Poudariti moram, da s svoji-
mi najožjimi sodelavci ne be-
žim od povezovanja, vendar 
je treba vedeti, da ima v tem 
procesu prevzemnik večje 
obveze kot tisti, ki je prevzet. 

JANJA INTIHAR 

Saša Geržina. 

Prva privatizirana bolnišnica? 
Ideja o privatizaciji Bolnišnice Topolšica je stara že šest let 

Vroče razprave o uvajanju zasebniš-
tva in privatizacije v zdravstvu so se 
konec minulega tedna lotili na skupš-
čini Slovenskega zdravniškega druš-
tva. Državni sekretar ministrstva za 
zdravstvo prim. Janez Zajec, dr. med., 
je poudaril, da ne vidi ovir za privatiza-
cijo nekaterih manjših bolnišnic in 
posebej nakazal možnost privatizacije 
Bolnišnice Topolšica. 

Privatizaciji v zdravstvu je nasproto-
val predsednik Zdravniške zbornice 
Slovenije mag. Marko Bitenc, dr. med., 
ki je izrazil bojazen, da so zdravniki 
kapitalsko prešibki, da bi lahko postali 
lastniki, glavni motiv za odkup neke 
zdravstvene ustanove pa bi postal dobi-
ček. »Iluzorno je pričakovati, da bodo 
lastniki zdravniki,« je stališče komenti-

ral direktor Bolnišnice Topolšica Janez 
Poles, dr. med., ki se za privatizacijo 
zavzema že več let, pri tem pa je še 
opozoril, da bi na ta način razbremenili 
državo pri naložbah v objekte. »Že pred 
šestimi leti so v razpravah o naši bolni-
šnici menili, da je primerna za privatiza-
cijo, saj je majhna, poslovno učinkovita 
in fleksibilna. Žal se je kasneje zapletlo 
v parlamentu, ker pogoji lastninjenja 
niso jasni in dokončno izoblikovani, mi 
pa medtem izgubljamo poslovne part-
nerje, ki bi bili pripravljeni vlagati v 
bolnišnico,« je dejal Poles in pristavil, 
da v primeru privatizacije pričakujejo 
tudi koncesijo in želijo ostati v navezi z 
državno zdravstveno zavarovalnico. Za 
naložbe v bolnišnico se po Polesovih 
besedah še vedno zanima več tujih po-
slovnih partnerjev, med njimi znano 
švicarsko podjet je Schiler, ki je priprav-
ljeno investirati od 8 do 10 milijonov 

mark v sodobno medicinsko opremo in 
tehnologijo, bolnišnica pa bi postala 
demonstracijski center za nj ihove proi-
zvode. To podjet je proda kar 28 odstot-
kov EKG aparatov v Evropi. »Ni prob-
lem, kako pridobiti kapital, temveč, ka-
ko opredeliti us t rezne lastninske odno-
se in jih udejanjit i skozi zakonodajo,« je 
menil Poles. 

V programu revitalizacije bolnišnice 
so že pripravili več nadomestnih progra-
mov, ki bi jih lahko umestili med zdravi-
liško in bolnišnično dejavnost. Eden od 
programov se nanaša na rehabilitacijo 
bolnikov, ki imajo težave s srčnim po-
puščanjem, saj število teh bolnikov v 
Sloveniji čedalje bolj narašča. V Bolnišni-
ci Topolšica sicer sprejmejo v letu dni na 
zdravljenje približno 3.600 bolnikov, 
kakšnih 9.000 pa jih pregledajo v ambu-
lantah. 

K.L. 

PO DRŽAi 

Državni spomeni 
LJUBLJANA, 20. oktoj 

(Delo) - Državni zbor je | 
hi trem postopku sprejel 
zakon o lastninjenju kult, 
nih spomenikov v družbi 
lastnini. Med prvimi | 
kljub nasprotovanju pos^ 
cev SKD, SLS in SDS na ^ 
namu tistih spomenikov/ 
postanejo državna last, j 
tala Blejski otok in Grad Bj 
nava. ; 

(Ra)zdriiževanji 
LJUBUANA, 20. oktol 

(Delo) - Prvi krog pogc^ 
rov o združitvi med SLSi 
SKD se bo, kot kaže, konj 
neuspešno. Strankama se' 
vedno ni uspelo uskladiti' 
glede imena nove strani 
ne glede načina izvolil 
predsednika, ne glede r< 
merja zastopanosti oti 
strank na združitven« 
kongresu in kasneje v orj 
nih nove stranke. 

Stanovanja 
UUBLJANA. 22. oktoli 

(Delo) - Vlada je v doli 
ment , ki določa stanova 
sko politiko v naslednji 
desetletju, zapisala, da i 
bi do leta 2009 zgrac 
10.000 stanovanj na leto, i 
tega 5.000 v lastni rež 
2.000 socialnih, 2.5.00 nepi 
fitnih in 500 profitnih. 

Gaspari 
odgovoren 

U U B U A N A , 25. oktol) 
(Delo) - Krščanski dem 
krati so napovedali, da i 
bi do konca tedna vložili i 
terpelacijo o delu in odg 
vornosti finančnega mii 
stra Mitje Gasparija. Ta sij 
nj ihovem mnenju zaslužil 
terpelacijo zaradi neprav 
nega in nezakonitega fina 
ciranja in poslovanja šolsi 
ga in obrambnega ministi 
tva. Odločitev SDK bo< 
morda podprli tudi poslan 
SDS. 

Znova o RTV 
LJUBLJANA, 26. oktoU 

(Delo) - Državni zbor je p 
čel z izrednim zasedanjei 
na katerem se bodo posla 
ci seznanili s predlogo 
proračuna za prihodnje 
ter ponovno odločali o n 
veli zakona o RTV Na no^ 
lo je državni svet izglasol 
veto zaradi dopolnila SKi 
da pri imenovanju uredJ 
kov ni več obvezno sogla^ 
zaposlenih. 

Dva kandidat« 
LJUBLJANA, 26. oktoM 

(Delo) - Po še neuradni 
informacijah sta kandid^ 
za vodjo skupine tožilcev j 
posebne zadeve sedanji v. 
vodje Anton Ribnikar j 
vodja oddelka za boj P''= 
kriminalu ljubljanskega ^̂  
žilstva Jožica Bolte-Br^ 
Novi vodja bo predvidoi^ 
znan sredi novembra. 



AKTUALNO 5 

Celjanom polzijo podjetja iz rok 
, - Kdo so trenutni lastniki podjetij v Celju - V krempljih pooblaščenih investicijskih družb - Lahko že v kratkem pričakujemo koncentracijo lastništva? 

peter Majdič je konec 
rejšnj^g^ in v prvih deset-
ĵih tega stoletja veljal za 

jega najbolj uspešnih slo-
jflskih podjetnikov. Kranj-
ji, po rodu je večino življe-
3 prebil v Celju, kjer je 
<li pokopan. Konec 19. sto-
itja je ustanovil veleželez-
jjiar Merkur, ki je imel se-
(ž in skladišče v Spodnji 
iidinji, lokal pa na tedanji 
jaški ulici. Leta 1896 je 
lajdič, ki je med drugim 
jel še parne mline in tovar-
fsamotne opeke, ustanovil 
jdružnico Merkurja tudi v 
ranju. Podružnica je dela-
I zelo dobro, ves razvoj 
lerkurja, ki je danes naj-
(čji slovenski trgovec s teh-
icnim blagom, pa se je pri-
ti po letu 1945. 

Zakaj smo to zapisah? Pre-
josto zato, ker bi radi spom-
li, da se je Merkur, resda 
daj kot kakšen bogat stric iz 
nerike, s prevzemom Kovi-
rtehne pravzaprav vrnil v 
ije, in ker bi radi opozorili, 
I podjetnikov (podjetij) Maj-
fevega kova, ki je bil v svo-
m času med glavnimi v Slo-
niji, v Celju, žal, ni več. Ver-
ino se nobeno od slovenskih 
djetij ne boji, da bi ga prev-
ia katera od celjskih družb, 
pa veliko celjskih družb 

ji (ali pa čaka), da se bodo 
jpile v katerem od podjetij 
fen regije ali pa postale del 
iterega od nastajajočih veli-
ti poslovnih sistemov. 

Največji so 
|iiaj)manj varni 
Celjski gospodarski ponos 
bil prizadet, ko je Merkur 

»javil prevzem Kovinoteh-
t-Celjani so bili užaljeni tudi 
Mem, ko je večinski delež 
^sja prešel v roke Maribor-
inov. V svetovnih gospodar-
ili razmerah za tovrstne 
^ e n o s t i ni veliko prostora, 
^kup podjetij je stvar gos-
fdarske prodornosti in spo-
'bnosti. Celje in z njim tudi 
^ ostala slovenska mesta, 
'naravnani drugače. Pri nas 
"zglašamo za slabo politično 
'vnanje občinskega vodstva, 
^ v mesto prihajajo lastniki 
"d zunaj«. Gospodarstvo po-
'̂ buje večje združbe, saj se 
"sicer utopilo v morju tret-
^izrednih firm. Ni slabo, če 
' tujega kapitala, ki hoče 
'evzemati podjetja, malo, in 

je, da so ovire za tisti 
^Pital, ki se zaradi špekulacij 

iz enega lokalnega trga na 
'^gega. Narobe pa je, če ne 
"̂ iTio privabiti investitorjev 

občinskih meja za nove 
"ojekte. . 

K l j u b 
takšnerhu, recimo 

" treznemu razmišljanju, 
^ Vendarle ostane dejstvo, 

2 vsakim novim »tujim« 
^'nikom Celje izgublja (če 
''̂ tirno ob strani delovna 
Ĵ t̂a in možnosti za krepi-

inteligence) tudi del tiste 
identitete in prepoznav-

ati, ki so mu ga dajala pod-
Zato je treba ob Kovino-

•̂̂ i in Klasju razumeti pri-

zadetost in užaljenost Celja-
nov in tudi njihova vprašanja, 
kdo bo na vrsti naslednji. 
Morda Cinkarna? 

V tem podjetju imajo sicer 
zaposleni še vedno 22-odstot-
ni lastniški delež, vendar je 
okrog 32 odstotkov delnic v 
rokah obeh državnih skladov, 
preostanek lastništva pa imajo 
pooblaščene investicijske 
družbe in državljani. In če ve-
mo, da tako skladi kot pidi 
niso prav nič sentimentalni in 
da jim gre le za zaslužek, in da 
tudi »navadni« ljudje vse bolj 
ugotavljajo, da je z delnicami 
mogoče tudi dobro zaslužiti, 
potem lahko tudi za to celjsko 
družbo pričakujemo manjše 
ali večje spremembe lastniške 
strukture. Ena opaznejših se 
je zgodila prav pred kratkim, 
ko je pid Galileo, ki ga upravlja 
Kmečka družba, kupil več kot 
5 odstotkov delnic Cinkarne. 
Ali to pomeni začetek kakšnih 
večjih nakupov za kasnejšo 
prodajo, bomo najbrž slišali 
že kmalu. 

V krempljih pidov 
Ob prebiranju podatkov o 

lastniških strukturah nekate-
rih celjskih delniških družb 
(povedati je treba, da nam 
celovita lastniška slika ni po-
vsem znana, saj so v kar ne-
kaj podjetjih hudo zadržani 
pri dajanja podatkov - kot da 
gre za največjo poslovno 
skrivnosti ali pa kot da bi se 
česa sramovali), je mogoče 
ugotoviti, da bodo marsikje 
kakršnekoli naslednje spre-
membe lastništva odvisne od 
zaposlenih v teh družbah, od 
državnih skladov in tudi od 
investicijskih družb. 

NFD, ena največjih družb 
za upravljanje s privatizacij-
skimi skladi pri nas, lahko 
poseže v usodo marsikatere-
ga podjetja v Celju. V Etolu, 

na primer, ima nekaj več kot 
25-odstotni delež, v Gradisu 
in Izletniku 20-odstotni, v 
STC skoraj 30-odstotni... De-
leži drugih pidov, razen v Eto-
lu, kjer je opazna koncentra-
cija lastništva v njihovo ko-
rist, saj imajo skupaj z držav-
nima skladoma v lasti že pre-
ko 62 odstotkov delnic, v celj-
skih družbah ta čas niso tako 
usodni. Izjema je le Infond 
Zlat, ki je v STC lastnik dobrih 
18 odstotkov delnic, v Aeru 
pa nekaj več kot 4 odstotkov. 

Slaba »notranja« 
tolažba 

In kako je z notranjim last-
ništvom v celjskih družbah? 
Od tistih, za katere imamo 
podatke, so zaposleni večin-
ski lastniki le v Izletniku (60-
odstotni delež) in Cestnem 
podjetju (80-odstotni delež). 
Precejšnji delež, 45-odstotni, 
imajo tudi v Gradisu, 43-od-
stotnega v Aeru, 35 v Centru, 
prav toliko v Kovintradeu, če 

prištejemo zraven še družin-
ske člane zaposlenih, 27-od-
stotnega v Ingradu VNG, 18 v 
Avtu Celje, več kot 10 v STC in 
v Celjskem sejmu... 

Vsekakor drži, da je notra-
nje lastništvo orožje za 
obrambo pred prevzemom, 
vendar pa je po drugi strani 
razpršeno in vprašanje je, ka-
ko se v določenih situacijah, 
to je mamljivih ponudbah in-
vesticijskih skladov ali borz-
noposredniških hiš, obnašajo 
lastniki. Delavcem, če so ne-
zadovoljni s svojimi plačami 
(teh pa je v gospodarsko obu-
božanem Celju zelo veliko), 
je namreč težko dopovedati, 
da ne smejo prodati svojih 
delnic. In če jih že ne prodajo 
v celoti, jih prodajo vsaj del. 

Skrivnostna in 
odločujoča Banka 

Celje 
Ta čas je zelo zanimiva Ban-

ka Celje, kjer se je najbrž v 

zadnjega pol leta lastniška 
struktura dokaj spremenila. 
Ko je namreč banka spomladi 
sporočila, da je podpisala spo-
razum o poslovnem sodelova-
nju z Novo Ljubljansko banko, 
ki med drugim predvideva 25-
odstotni lastniški delež Ljub-
ljančanov, so mnogi pohiteli s 
prodajo svojih delnic. Komu je 
oziroma bo v povezovanju 
Banke Celje in NLB uspelo za-
služiti, lahko le ugibamo, slišati 
pa je, da gre predvsem za tiste 
Celjane in celjska podjetja, ki 
so bolj »pri koritu«. Vodstvo 
celjske banke smo sicer prijaz-
no prosili, naj nam posreduje 
trenutno lastniško strukturo 
družbe, a nam je predsednik 
uprave sporočil, da je sicer pri-
pravil obsežno poročilo, ven-
dar nam ga bo lahko posredo-
val šele potem, ko ga bo požeg-
nal še nadzorni svet, ki pa se 
bo sestal enkrat novembra. Za-
to lahko trenutno zapišemo le, 
da je konec lanskega leta ban-
ka imela nekaj čez sto delničar-
jev, od tega je imelo deset naj-
večjih v lasti 39 odstotkov os-
novnega kapitala banke. Ban-
ka Celje je večinska lastnica 
treh podjetij (Posest, Filba, 
Hmezad računalniški center), 
ob koncu lanskega leta je imela 
kapitalske deleže v dvajsetih 
domačih in dveh tujih podjet-
jih. Deleži so bili (so) večinoma 
dokaj skromni, izjema je le Na-
cionalna finančna družba, v ka-
teri je banka udeležena z 18,7-
odstotnim deležem. 

Med desetimi največjimi 
lastniki Banke Celje je bila na 
prvem mestu finančna druž-
ba Afinig, ki jo kot lastnico 
delnic srečamo še v marsika-
terem celjskem podjetju. Afi-
nig oziroma njen lastnik in 
direktor Darko Zupane je, na 
primer, odigral pomembno 
vlogo pri prevzemu Klasja, saj 
je s prodajo delnic, ki jih je 
imel v tem podjetju, omogočil 
večinski delež novim lastni-
kom - mariborski Pekarni Ja-
ger in podjetju MT Center iz 
Velenja. » 

Novi večinski 
lastniki niso iz 

Celja 
č e bi malce špekulirali, da 

je Afining opustil misel na 

ustanovitev močne, bivšemu 
Merxu podobne združbe, in 
da je prešel iz obdobja prido-
bivanja v obdobje prodaje 
delnic, se zna v marsikate-
rem celjskem podjet ju spre-
meniti struktura lastnikov. 
Zupane ima, na primer, več 
kot 70-odstotni lastniški de-
lež v trgovskem podjetju Po-
trošnik in 54-odstotnega v 
Avtu Celje. Poleg tega ima 
manjše deleže, ki pa so, kot 
se je doslej že nekajkrat po-
kazalo ob prevzemih ali dru-
gih povezavah, še kako po-
membni , še v Celjskem sej-
mu in nekaterih manjših 
d.o.o. 

Tako kot Potrošnik in Avto 
Celje imajo večinskega last-
nika tudi Center, Ingrad VNG 
in Celjski plini. V Ingradu je 
60 odstotkov lastništva v ro-
kah Ingrad Koncema, večin-
ski lastnik Celjskih plinov pa 
je od letos koprska družba 
Istragas, ki je odkupila dele-
že od skladov in nekaterih 
notranjih delničarjev. V Cen-
tru, kjer se je v preteklih letih 
kar živahno trgovalo z deleži 
notranjih in zunanjih lastni-
kov, je z 51 odstotki največji 
delničar Era Velenje, ki po-
staja z združevanjem in po-
vezovanjem najmočnejši tr-
govski sistem na našem ob-
močju. 

Le nekaj imen? 
Na vprašanje, kdo je last-

nik celjskega gospodarstva, 
je mogoče ta čas preprosto 
odgovoriti le, da vsi po ma-
lem, vendar je med njimi vse 
manj Celjanov. Kar precejšnji 
lastniški delež, gledano v ce-
loti, obvladujejo sicer držav-
na sklada in finančne institu-
cije. Ker pa oba sklada napo-
vedujeta čiščenje svojih port-
feljev, ker pri investicijskih 
družbah nikoli ne veš, pri 
čem si, saj »padejo« na vsako 
mamljivo ponudbo, in ker se 
slovenska podjetja v strahu 
pred Evropo mrzlično zdru-
žujejo in prevzemajo, inorda 
na odgovor, z le nekaj imeni, 
ne bo treba čakati prav dol-
go. 

JAN-TA INTIHAR 
Foto: GREGOR KATIČ 

Banka Celje in Klasje nista želela posredovati podatkov; v članku smo zato uporabili letna 
poročila in druge uradne informacije. V tabeli so pri nekaterih podjetjih omenjeni samo 
tisti lastniki, ki imajo več kot 2 odstotka delnic. 



• GOSPODARSTVO 

Aero v Ljubljani 
Zaradi vse večje koncentracije poslov v širši ljubljanski 

regiji, je pred kratkim tudi celjsko podjetje Aero odprlo 
predstavništvo v Ljubljani. 

Prostori predstavništva, v katerem poleg izdelkov matične-
ga podjetja nudijo tudi informacije o izdelkih svojih hčerin-
skih podjetij Aerocopv in Aero Papiroti, so v Vili Šmartinka 
na Kvedrovi ulici. V Aeru pravijo, da želijo na takšen način 
povečati dostopnost do informacij o svojih izdelkih tudi za 
območja, ki so bolj oddaljena od Celja, poleg tega pa naj bi s 
predstavništvom okrepili poslovne stike in povečali prodajo 
na širšem ljubljanskem območju. JI 

Prvo naselje vzorčnih hiš 
Včeraj popoldne so na ob-

močju Gradbenega centra 
Slovenije v Ljubljani odprli 
naselje treh vzorčnih mon-
tažnih hiš, ki so jih v avgu-
stu in septembru zgradila 
podjetja Marles hiše iz Mari-
bora, Jelovica iz Škofje Loke 
in Lumar hiše z Gomilskega. 

Celoten projekt gradnje na-
selja je bil skrbno načrtovan, 
saj so pri n jem poleg treh 
največjih slovenskih proizva-
jalcev montažnih hiš sodelo-
vali tudi arhitekti, urbanisti , 
krajinarji in vrtnarji, ki so 
poskrbeli za urejenost okoli-
ce, uredili vzorčne vrtove in 
opremili manjše otroško 
igrišče. Naselje vzorčnih 
montažnih hiš, v katerem naj 
bi prihodnje leto postavili še 
tri hiše, je prvo in za sedaj 

edino v Sloveniji. Obiskoval-
ci lahko na enem mestu vidi-
jo in pr imerjajo različne na-
čine gradnje, uporabe in 
vzdrževanja lahkih montaž-
nih objektov, zato je naselje 
namen jeno zlasti bodočim 
graditeljem in tistim strokov-
njakom, ki sodelujejo pri za-
snovi, projektiranju, izvaja-
nju ter promoviranju gradnje 
tovrstnih hiš. Kot je ob otvo-
ritvi povedala vodja projekta 
mag. Silvija Kovič, želi 
Gradbeni inštitut ZRMK, v 
okviru katerega deluje grad-
beni center, z naseljem vzorč-
nih enodružinskih hiš pred-
staviti slovenski javnosti še 
enega od možnih načinov re-
ševanja s tanovanjskih in po-
sredno tudi urbanist ičnih za-
dreg. JI 

Konkurenca 
najboljšemu sosedu 

Trgovske družbe ustanovile nov GIZ Suma 2000 - Era Velenje postaja največja 
na širšem celjskem območju 

Predsedniki uprav trgov-
skih družb Era Velenje, 
Koloniale Maribor, Živila 
Naklo, Potrošnik Murska 
Sobota in Vele, ki jo se-
stavljajo Napredek, Tabor 
in Kočna, so v ponedel jek 
podpisal i pogodbo o usta-
novitvi novega GIZ z ime-
nom Suma 2000. Novo 
združenje regionalnih tr-
govcev bo predstavljalo 
drugo največjo trgovsko 
verigo pri nas. 

Novi GIZ bo zamenjal 
prejšnjega z imenom ABC, ki 
je povezoval 21 članic, od 
katerih pa jih je ta čas le še 
deset. Večino, med njimi tudi 
šmarsko Jelšo, je speljal Mer-
cator. Članice novega GIZ, ki 
že delajo študije tudi za med-
sebojne kapitalske povezave. 

zlasti želijo biti konkurenč-
ne, kar bodo lahko dosegle le 
s pridobitvijo podobnega sta-
tusa pri dobaviteljih kot ga 
ima Mercator. V primerjavi z 
dosedanjim interesnim zdru-
ženjem, v katerem so bile 
tako velike kot majhne trgov-
ske družbe, bodo članice no-
vega približno enake po veli-
kosti . 

Velenjska Era, ki je pobud-
nica kapitalskih povezav na 
celjskem in sosednjih ob-
močjih, je lani skupaj s še 
štirimi hčerinskimi podjetji 
ustvarila 18,4 milijarde tolar-
jev skupnega prihodka, od te-
ga je znašal skupni prihodek 
matične firme 13,6 milijarde 
tolarjev, čisti dobiček pa ne-
kaj več kot 90 milijonov to-
larjev. Njen tržni delež je 
znašal lani 8 odstotkov. S 1. 
januarjem se bo Eri pripojilo 

žalsko podjet je Agrina, ki je 
lani imeli 2,1 milijarde tolar-
jev prihodkov. Delničarji 
obeh družb so sklep o pripo-
jitvi sprejeli že konec sep-
tembra, sklenili pa so tudi, da 
bo menja lno razmer je 23 
Agrininih delnic za eno Eri-
no. 

V Eri napoveduje jo , da bo-
do na jpozneje do začetka pri-
hodnjega leta pripojili še pet 
trgovskih družb, v katerih že 
imajo večinski lastniški de-
lež. To so celjski Center, Dra-
vinjski dom iz Slovenskih 
Konjic, Korotan Ravne, Savi-
nja Mozirje in Potrošnja iz 
Zagorja ob Savi. S tem bo Era 
največje trgovsko podjet je v 
tem delu Slovenije. Zaposlo-
vala bo 1600 ljudi, njen celot-
ni prihodek pa naj bi znašal 
35 milijard tolarjev. 

JANJA INTIHAR 

BAROMETI 

Obveznice 
banke Celjê  I 

Banki Celje je v zelo kraj 
kem času uspelo prodati 
80 odstotkov svojih petij 
polletnih obveznic v skupj 
nominalni vrednosti 10 î j 
lijonov evrov z letno doi^ 
snost jo 6 odstotkov na tečj 
evra. S tem so že več kd 
mesec in pol pred koncej 
zaključnega roka za vplafi 
la teh obveznic izpolnili vs, 
pogoje Še za dvomesečii 
podal jšanje tega roka, če t 
to seveda sploh potrebno!' 
banki namreč ocenjuje)! 
da bi celotno izdajo lah! 
prodaU že do sredine d 
cembra . 

NLB najboljša | 
Revija Centra l Europea 

ki jo izdaja londonska J 
ložba Euromoney, je Novi 
Ljubl jansko banko izbra| 
za na jbo l j šo banko v Slove 
niji v zadnj ih deset ih letil 
NLB je v zadn j ih treh letil 
prejela tudi p r iznan je zl 
odličnost , ki ga podelju| 
mat ična revija Euromonej 
Magazine. Podobno prizn« 
nje je te dni prišlo tudi ij 
ZDA, kjer je založniška hi 
ša Global Finance Mediai! 
New Vorka prav tako izbra 
la NLB za na jbol j šo slovea 
sko banko. Pr iznanja so pcj 
delili ob nedavni letn 
skupščini Svetovne bankj 
in Mednarodnega denarne 
ga sklada. ' , 

Certifikat za IRC 
Predsednik Gospodarski 

zbornice Slovenije Jožki 
Čuk bo Informacijsko- raču 
nalniškemu centru iz Celj. 

: danes na posebni slovesno 
sti, ki se bo pričela ob 13. ui 
v Celjskem domu, podeli 
certifikat kakovosti IS( 
9001/TickIT. Ražvojni cen 
ter IRC je certifikacijsko pre 
sojo, ki jo je izvedel BVO 
Slovenija, uspešno opra^ 
že 21. junija letos. Certifikal 
ki ga bodo Celjani dobili ko 
drugi v Sloveniji, se podelju 
je organizacijam, ki delujef 
na področju razvoja, dobav 
in vzdrževanja programski 
opreme. 

Svet delavcev 
vlnexi 

Do konca leta bodo v Ine; 
xi Štore ustanovili delavsk 
svet. Nâ  dosedanj ih zboril 
delavcev se je večina dela^! 
cev že opredeli la za ta 
lavski organ, volitve ' 
enajs tč lanski svet pa bodo 
predvidoma decembra , Ẑ  
posleni bodo preko svet« 
da jah pobude in predlog^: 
na katere bo delodajalk 
moral odgovoriti , delodJ 
jalec pa bo tudi dolžan sve| 
obveščati o gospodarjenjih 
razvoju, položaju v prt": 
zvodnj i , skratka o vseiî ; 
kar bi lahko vplivalo "J 
mater ialni in socialni pol'! 
žaj zaposlenih. Svet bo 
lavcem omogočil tudi p̂ !̂ 
vetovanja o s ta tusnih spr '̂ 
m e m b a h in kadrovsK'!, 
vprašanj ih , ob tem pa 
tudi pr is tojen, da zadr* 
posamezno odločitev dê '̂  
dajalca in sproži postopa 
za reševanje spora. 

Sest desetletij Juteksa 
Žalsko podjetje se je po razpadu jugoslovanskega trga uspešno preusmerilo 

na zahoda tržišča - Zlati grb direktorju Milanu Dolarju 
žalsko podjetje Juteks 

praznuje letos 60-letnico 
svojega delovanja. Seveda 
so temu visokemu jubileju 
namenili primerno pozor-
nost, počastili pa so ga z 
družabnim srečanjem zapo-
slenih in gostov, ki je bilo v 
hotelu Žalec. 

O Juteksu je zbranim govoril 
direktor Milan Dolar, ki je na 
kratko orisal razvojno pot pod-
jetja, pri čemer je dal večji 
poudarek predvsem zadnjim 
desetim letom. Poudaril je, da 
se je Juteks vseskozi razvijal 
bolj ali manj sam, brez znatnih 
družbenih pomoči. Podjetje je 
prešlo od tipično delovno in-
tenzivne dejavnosti predelave 
jute z veliko zaposlenimi in 
nizkim družbenim proizvo-
dom v kapitalno intenzivno de-
javnost, predelavo plastičnih 
mas, z bistveno manjšim števi-
lom zaposlenih in veliko več-
jim družbenim proizvodom na 
zaposlenega. Tretja značilnost 
podjetja je tudi stalna usmerje-
nost v izvoz, ki se je pričela z 
izdelki iz jute v šestdesetih le-
tih. Ob srečanju z Abrahamom 
so v Juteksu zaključevali števil-
ne naložbe in se tehnološko 
primerno usposobili za štiri 
programe: plastificiranje, net-
kani tekstil, monofilamente in 
notranje avtomobilske obloge. 
Dobro zastavljene programe 
pa je izničila izguba velikega 
dela trga, ki je celotni priho-
dek iz 45 milijonov mark v letu 
1990 v štirih letih znižala na 17 
milijonov mark. Tudi to krizo 
je Juteks prebrodil, s tem, da je 
od štirih programov obdržal le 
plastificiranfe, to je proizvod-
njo talnih oblog. V tem času se 
je podjetje tudi olastninilo in 

izpeljalo tri denacionalizacij-
ske postopke. 

Trenutno Juteks izvaža v 27 
držav Evrope in sveta, delež 
izvoza v celotni prodaji pa je 
okrog 90-odstoten. Pri tem so 
še posebej zadovoljni, ker v 
zahodno Evropo izvažajo 
okrog 40 odstotkov proi-
zvodnje. V Juteksu napove-
dujejo , da bodo še naprej spe-
cializiran proizvajalec CV 
talnih oblog, s še boljšo kako-' 
vostjo in z zniževanjem stroš-
kov pa želijo ostati v koraku z 
največjimi tekmeci v Evropi. 
»Letos bomo prodali okrog 
3,4 milijona kvadratnih me-
trov talnih oblog, izdelali pa 
le 2,9 milijona. Razlika po-
meni izredno zmanjšan je za-
log gotovega blaga, kar stroš-
kovno deluje zelo pozitivno, 
vprašljivo pa lahko postane 
brezhibno servisiranje kup-
cev,« je ob koncu dejal direk-
tor Milan Dolar. 

Na slovesnosti so podelili 
simbolične nagrade za 10, 20 
in 30 let dela v Juteksu, po-
džupan občine Žalec Janko 
Kos pa je Milanu Dolarju, dol-
goletnemu direktorju Jutek-
su, za gospodarske dosežke in 
prizadevanja na športnem po-
dročju podelil Zlati grb obči-
ne Žalec. 

T.TAVČAR 

Zlati grb občine Žalec je Milanu Dolarju (levo) podelil 
podžupan občine Žalec Janko Kos. 

V Montu povečali 
prihodke 

v podjetju Mont iz Kozje-
ga so v letošnjem prvem pol-
letju ustvarili boljše poslov-
ne rezultate kot v enakem 
obdobju lani. Polletni pri-
hodki od prodaje so znašali 
240 milijonov tolarjev, v ce-
lem letu pa od prodaje priča-
kujejo 800 milijonov tolar-
jev prihodkov. 

Tako naj bi letos prodajo 
glede na leto 1998 povečali za 
15 odstotkov. Kot so sporočili 
iz podjetja, so v prvem pollet-
ju dosegli sicer le 30 odstot-
kov načrtovanih letnih pri-
hodkov, vendar se prodajno 
najmočnejši meseci, v katerih 
družba ustvari večino dohod-
ka, šele pričenjajo. V Montu, 
ki zaposluje 203 ljudi, priča-
kujejo, da bodo v letošnji zim-
ski sezoni prodali nad 10.000 

oblačil blagovne znamke 
Mont. Vse večje zanimanje 
med trgovci in potrošniki za 
izdelke iz Kozjega pa za zapo-
slene ni presenečenje, saj v 
družbi soustvarjajo svetovne 
trende, o čemer priča tudi v 
Nemčiji prejeti certifikat ISO 
9001 za oblikovanje in izdela-
vo športnih oblačil, polnjenih 
s finim, 100-odstotnim gosjim 
puhom. 

Letos se je vodstvo družbe 
odločilo, da med prvimi v Slo-
veniji zagotovi strokovno od-
pravo morebitnih poškodb za 
oblačila znamke Mont, ki niso 
starejša od treh let. V servisu, 
v okviru katerega deluje tudi 
svetovalna služba, poškodbe 
odpravijo ali pa poškodovane 
materiale zamenjajo z origi-
nalnimi iste kakovosti. JI 

ISO 9001 za vlečne naprave 
Podjetju Šeško iz Socke so 

pred dnevi podelili certifikat 
kakovosti ISO 9001 za izdelo-
vanje vlečnih kljuk oziroma 
vlečnih naprav za avtomobile. 

Certifikat je Šeškovim pre-
dala Danica Šprajcer, direk-
torica področja certificiranja 

pri slovenskem Inštitutu za 
kakovost in meroslovje. Pod-
jetje Šeško je drugo podjetje v 
Sloveniji, ki je prejelo certifi-
kat ISO 9001 za kakovosten 
razvoj, proizvodnjo ter proda-
jo vlečnih naprav. Slovesne 
podelitve so se udeležili tudi 
predstavniki občine Vojnik in 
Območne gospodarske zbor-
nice Celje. Kot je povedala 
Mira Šeško, direktorica pod-
jetja, v katerem je zaposlenih 
14 delavcev, je bila pridobitev 
certifikata pogoj, da lahko 
vlečne naprave izdelujejo še 
naprej tudi po sprejemu zako-
na o homologaciji. »Podelitev 
certifikata nam je vsekakor v 
ponos, saj je še en dokaz, da 
delamo dobro, vsekakor pa 
bomo to kakovost razvijali še 
naprej,« je ob podelitvi pove-
dala Šeškova. N.-M. S. 

Sredstva še niso porabljena 
Odbor za gospodarstvo in turizem Občine Vojnik obveš-

ča obrtnike, samostojne podjetnike in družbe v zasebni ali 
mešani lasti, ki imajo sedež na območju občine Vojnik, da 
še niso porabljena sredstva za subvencioniranje obrestne 
mere za letošnje leto. 

Na razpis se lahko prijavite na podlagi pogodbe z banko za 
dolgoročno ali kratkoročno posojilo, sklenjeno po 1. januarju 1999. 
Odbor za kmetijstvo in razvoj podeželja pa obvešča, da še niso 
porabljena sredstva za dodelitev dolgoročnih investicijskih kreditov 
za razvoj turizma na kmetijah ter za modernizacijo kmetij. Sredstva 
bodo upravičencem dodelili v obliki regresa za obresti pri dolgoroč-
nih kreditih z odplačilno dobo treh let. Vloge za dodelitev sredstev 
lahko dobite v Občini Vojnik v času uradnih ur. - NMS 



GOSPODARSTVO 

/rnjen lesk zelenega zlata? 
Savinjski hmeljarji ustanavljajo konzorcij, pri pridelavi hmelja pa računajo na pomoč ministrstva in vlade 

\faerajšnji dan je bil verjet-
j prelomen za savinjske 
jeljarje - po dogovoru, skle-
jnem v ponedeljek, naj bi 
ipireč včeraj podpisali pogo-
,1)0 o ustanovitvi konzorcija 

tem okvirno začrtali na-
^no pridelavo zelenega zla-

Glede konzorcija so se do-
jnčno dogovorili v ponedeljek 
,sestanku v Kmetijski zadrugi 
^rovče, sestanka pa so se 

udeležili vsi, ki so tako ali dru-
gače povezani s hmeljem: pred-
sedniki in direktorji devetih 
kmetijskih zadrug Spodnjesa-
vinjske doline, predstavniki 
kmečkega sindikata in strank, 
večji kmetje, žalski župan.. . 
Spodnjesavinjčani so ponovno 
ugotavljali, da so tako zadruge 
kot njihovi člani, kmetje hme-
ljarji, ekonomsko odvisni od 
pridelave in prodaje hmelja. 
Edino možnost za nadaljevanje 
hmeljarstva vidijo v nakupu 
premoženja ali pravne osebe 

Hmezad Kmetijstvo v stečaju. 
Njihov cilj je, da preide premo-
ženje v last zadrug in njihovih 
lastnikov, torej kmetov, tako da 
bodo zagotavljali nadaljevanje 
proizvodnje in prodaje hmelja. 
Dogovorjeno je, da bo prodaja 
tekla samo preko komisionarja 
Hmezad Export-Import, ki je 
kot enakopraven partner vklju-
čen v konzorcij. 

Rešitev v Iconzorciju 
Hmeljarji se zavedajo, da bo-

do samo tako zagotavljali izko-
riščanje kmetijskih površin, za-
sajenih s hmeljem, in uporab-
ljali tudi druge nepremičnine, 
stroje in orodje, ki so namenje-
ni proizvodnji hmelja in ki se ne 
dajo drugače uporabiti; ne na-
zadnje pa tudi ohranili dolgo-
letno tradicijo hmeljarstva v Sa-
vinjski dolini. 

Minulo sredo je bila javna 
dražba treh farm, last Kme-
tijstva Žalec v stečaju: po iz-
klicni ceni je farmo Žovnek 
odkupilo podjetje Edit iz Pre-
bolda, farmo Podlog pa Es-
metal iz Rogaške Slatine. Za 
farmo Zalog je bilo pet intere-
sentov, za 129 milijonov tolar-
jev pa jo je odkupilo podjetje 
Kapis iz Petrovč. 

Za konzorcij so določili tudi 
natančna pravila igre: nastopali 
bodo skupno in enotno; dogo-
vorili so se, da bo vsak odgovo-
ren za svoj delež nakupa, ter 
imenovali 5-člansko komisijo, 
ki se bo dogovarjala s stečajnim 
upraviteljem Hmezad Kmetijs-
tva v stečaju in urejala vse po-
trebno za realizacijo včeraj pod-
pisane pogodbe - med drugim 
tudi nastopala na dražbi Hme-
zad Kmetijstva v stečaju. V po-
godbi je tudi klavzula, ki dolo-
ča, da mora vsaka pogodbena 
stranka popolnoma izpolnjeva-
ti vse svoje obveznosti na način, 
ki ne bo ogrožal drugih - za 
svoje početje je tudi odškodnin-
sko odgovorna. Vse nastale 
stroške naj bi sporazumno po-
ravnali glede na odstotek kup-
ljenega premoženja. V konzor-
cij je vključenih vseh 9 zadrug 
Savinjske doline, IHP in že 
omenjeni Hmezad Export-Im-
port. Hmeljarji bodo pri naku-
pu plačali petino. Tisti, ki nima 
lastnih sredstev, mu bodo omo-
gočili kredit pri HKS. 

Previsolca cena? 
Seveda je bilo na ponedeljko-

vem sestanku precej govora tudi 
o dražbi Hmezad Kmetijstva v 
stečaju, ki naj bi bila predvido-
ma sredi novembra. Po informa-
cijah, ki jih imajo hmeljarji in 
česar se tudi zelo bojijo, bo up-
niški odbor na dražbi nastavil 
previsoko ceno. »Kmetje so pre-
moženje prisiljeni kupiti, saj je 
na enem do treh hektarjev hme-
ljišč nemogoče hmeljariti in pre-
živeti. Sploh sedaj, ko se ve, 
kako propadajo manjše kmetije 

v Evropski skupnosti. Nenazad-
nje tudi strokovnjaki zagovarja-
jo, da je treba kmetijske površi-
ne povečati in ekonomsko razvi-
ti, da bodo savinjski hmeljarji 
konkurenčni v ES,« je dejal di-
rektor petrovške zadruge Rudi 
Trobiš, ki tudi poudarja, da kme-
tijska proizvodnja ne bo mogla 
prenesti obremenitev dragega 
nakupa. 

»Način prodaje ostalega 
premoženja bo javna dražba,« 
je v torek zatrdil stečajni 
upravitelj Hmezad Kmetijstva 
v stečaju Zlatko Hohnjec, ki je 
konzorciju že dostavil cenitev 
premoženja. Dražba bo verjet-
no sredi novembra, točen da-
tum in izklicna cena pa sta 
bili znani po včerajšnji seji 
srečajnega senata. 

Seveda bo svoje morala reči še 
država - v savinjskem hmelj-
skem konzorciju pričakujejo 
čimprejšen sestanek z mini-
strom za kmetijstvo in s skla-
dom kmetijskih zemljišč. S pr-
vim, torej s kmetijskim mini-
strom Smrkoljem, naj bi se po-
govarjali o garanciji za najetje 
kreditov pri poslovnih bankah, 
od ministrstva oziroma vlade pa 
pričakujejo, da bodo pomagali 
pri nakupu Kmetijstva Žalec v 
stečaju in pri zagonu proizvod-
nje - enako kot letos Perutnini 
Ptuj. S skladom kmetijskih zem-
ljišč naj bi se dogovorili glede 
uporabe zemljišč, ki so v njegovi 
lasti, in o reševanju denacionali-
zacijskih problemov. Minuli te-
den so se savinjski hmeljarji po-
govarjali tudi s podpredsedni-
kom vlade Marjanom Podobni-
kom, ki je obljubil, da bo poma-
gal pri realizaciji dogovorov, kot 
so jih sklenili savinjski hmeljarji. 

URŠKA SELIŠNIK 

Prvo srečanje obrtnikov 
občine Vitanje 

Vitanjski obrtniki so med-
se povabili predsednika 
obrtne zbornice Slovenije 
Miho Graha, pa tudi ministra 
za malo gospodarstvo, pod-
jetništvo in turizem Janka 
Razgorška. Prvi se je za svo-
jo odsotnost opravičil, med-
tem ko je minister Razgor-
šek po pomoti prišel na sre-
čanje celi dve uri prezgodaj. 
Tako je obrtnike, ki so prišli 
kasneje, samo pozdravil, se 
opravičil in jih zapustil . 

Minister je povedal, da je 
problematika obrti in malega 
gospodarstva v Vitanju ista 
kot povsod (pridobivanje 
obrtnih dovoljenj, preveč ad-
ministracije...), da pa mini-
strstvo po svojih močeh vsem 
pomaga. Še posebej se mini-
ster trudi za spodbude na po-
dročju izobraževanja in f inan-
ciranje standardov ISO. Sreds-
tva namenja jo tudi za tako 
imenovane posebne ciljne 
skupine; družinska podjet ja , 
mladi podjetniki in uvajanje 
novih tehnologij... Opozoril je 
tudi, da se v Vitanju ne more 
razviti močna industrijska de-
javnost in da je pr ihodnost 

prav v obrti in malih podjet j ih . 
Obrtnike je opogumljal , na j ne 
bodo preveč »ziheraški« in na j 
se ne bojijo širiti svoje dejav-
nosti. Država jim bo pri sme-
lih načrt ih pomagala . 

Mnogi govorniki so nato 
izrazili zadovoljstvo nad tem 
srečanjem, na katerem se 
spoznavajo in govorijo o ak-
tualnih problemih. Podobno 
je dejal tudi vitanjski ž u p a n 
Slavko Krajnc, govoril pa je še 
o f inancah, namen jen ih obrti 
v Vitanju, in o razvoju na tem 
področju . Kot novico je obrt-
nikom sporočil, da bo občina 
kmalu dobila zemljišče, na ka-
terem bi lahko zrasla obr tna 
cona. 

Zbrani so nadal jevanje po-
poldneva namenil i aktualni 
temi - morebitni ustanovitvi 
lastnega garancijskega sklada 
območne obr tne zbornice. Z 
delovanjem dosedanjega skla-
da, ki ima sedež v Celju, niso 
zadovoljni, in zato bi radi svo-
jega, kajti to bi zaradi zmanj -
šanja administracije pospeši lo 
pr idobivanje kreditov za obrt-
nike in podjetnike. 

A.Mr. 

Usnjarji protestirajo 
Kar 150 delavcev šoštanjske tovarne usnja je prejšnji 

teden prejelo sklepe o prekinitvi delovnega razmerja. 
Ostali so brez dela in po sklepu nadzornega sveta Indu-
strije usnja Vrhnika tudi brez odpravnin. Delavci odloči-
tvi podjetja ostro nasprotujejo in včeraj naj bi se v 
šoštanjski tovarni sestali na protestnem shodu in skušali 
uveljaviti vsaj pravico do odpravnine. 

Po mnen ju sindikata jim odpravnine pr ipadajo in lahko bi 
jih izterjali z individualnimi tožbami na delovnem sodišču. Še 
konec februarja je v šoštanjski poslovni enoti delalo 330 ljudi, 
sedanja podoba najstarejše šoštanjske tovarne, ki ima več kot 
dvestoletno tradicijo, pa ponuja prizore jeze in obupa. V 
minulih mesecih je približno 40 delavcev sprejelo odpravnine 
in odšlo drugam, 7 se jih fe upokojilo. Trenutno je približno 
130 ljudi še delovno aktivnih, to so delavci v obratu konfekcije 
in šivalnice, nekaj vzdrževalcev, vratarji, delavke v admini-
straciji, nekaj skladiščnikov in tajnica. Šoštanjsko podjet je 
Rednak d.o.o., ki želi kupiti obrat konfekcije, imenovan 
Opum, in zaposliti 70 delavcev, tega za zdaj ne more storiti, saj 
je obrat pod hipoteko Nove ljubljanske banke. K.L. 

Kazen za Celjske 
mesnine 

Veterinarska uprava Slove-
nije je v ponedeljek s sezna-
ma izvoznikov svežega rde-
čega mesa in izdelkov iz tega 
mesa ter mesa divjačine v 
države Evropske unije črtala 
o sem obratov. Glede na ne-
davne sklepe evropske komi-
sije za m n o g e takšen ukrep 
ni bil nepričakovan. 

Med tistimi, ki jih je dolete-
la kazen, so tudi Celjske me-
snine, kjer so za čr tanje s sez-
nama izvoznikov izvedeli šele 
iz medijev, uradnega obvestila 
o tem pa tudi v torek še niso 
imeli. Zato bodo v podje t ju , je 
povedal direktor Izidor Kri-
vec, ukrepali šele potem, ko 
bodo ugotovili, zakaj so sploh 
izgubili izvozno dovoljenje. 
Morda zato, ker so se v prete-
klih letih lotili nekaterih grad-
benih posegov brez ure jene 
dokumentac i je . Sicer pa, pravi 
Krivec, so odpravili vse po-
manjklj ivosti , na katere so jih 
ob le tošnjem pregledu opozo-
rili slovenski inšpektorji . 

Čeprav Celjske mesnine tre-
nu tno ne izvažajo nič mesa v 
države Evropske unije, lahko 
ukrep veterinarske uprave 
vpliva na prodajo na Hrvaš-
kem, v Bosni in Hercegovini ter 
v Makedoniji . »Bojimo se, kak-
šen bo odziv v teh državah, 
zlasti na Hrvaškem, kjer komaj 
čakajo, kdaj bodo lahko zau-
stavili uvoz tega ali onega iz-
delka,« pravi Krivec. Poleg tega 
pa bo dejstvo, da so se znašli 
na seznamu odpisanih, slabo 
vplivalo na ugled podjetja. 

Krivec še meni, da je veteri-
narska uprava ukrepala zato, 
ker je pač morala narediti nekaj 
zaradi Evropske unije, izvozne 
obrate, ki so jih črtali s sezna-
ma, pa so po njegovem izbrali 
po regionalnem ključu. JI 

^ FINANCE 
ednostni papirji deiniškili družb 
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(Liter)Atura 
Kaj je liter, ve najbrž 

vsakdo. Kaj pa je Atura? 
To pa bodo najbolj rado-
vedni lahko slišali in 
spoznal i na kar dveh 
predstavitvah te literature 
dveh mladih Celjanov. 

Dan Podjed in Gregor Sta-
mejčič bosta namreč predsta-
vila svoj literarni skupni prve-
nec: pesniško zbirko s pomen-
ljivim naslovom Giter)Atura. 
Zbirka je izšla pod okriljem 
KUD Alma Karlin Celje in s 
pomočjo pokroviteljev ŠOU 
Ljubljana. KŠCR, Maček d.o.o, 
Če-Usk in FIT Medie. 

Prvi l i terarni večer bo ju-
tri (četr tek) , 28. ok tobra 
ob 20. uri v ce l jskem KLj-
UB-u, v petek ob 20. uri pa 
v Mlad inskem cen t ru Ce-
lje. Dogodek bo popest r i la 
razstava fotografi j obliko-
valke p rvenca (l i ter)Ature, 
Saše Kerkoš. MP 

Dve na en mah 
V SLG Celje dvakrat v tednu dvignili zaveso za novo sezono 

č e p r a v se je nova s e z o n a 
v S l o v e n s k e m l judskem gle-
da l i š ču Celje z vajami za 
novo s e z o n o in predstavami 
iz l anske s e z o n e z a č e l a ž e 
1. s eptembra , je ta t eden v 
g l e d a l i š č u s l a v n o s t n o in ž i -
vahno . Dvakrat b o d o dvig-
nil i zaveso za novo s e z o n o . 

v sm^ * a 
Prvic za UIIUSKU igi icu 

Još t in J a k a , AVilhelma Busc-
ha & Erv ina Fr i tza , ki so jo 
p o dveh p r e d p r e m i e r a h in 
p r e d n a v d u š e n i m m l a d i m 
o b č i n s t v o m p r e m i e r n o zai-
grali ( u p a j m o , da s r ečno) 
vče ra j p o p o l d n e . Nato pa 

b o s t a Još t in J aka še do lgo 
razvese l j eva la m l a d o ob-
č ins tvo , n j i h o v e s t a r š e in 
vzgoj i te l je . . . Još t je Bojan 
U m e k , J a k a David Čeh . Na-
s t o p a j o pa še: J a g o d a Vajt, 
Zvone Agrež , Mi ro P o d j e d , 
S imon Dobravec , M a j a Štro-
mar , Eva Škof ič M a u r e r in 
Igor Ž u ž e k . Rež i se r p reds ta -
ve je Mi ran He rzog , d r a m a -
tu rg Krištof Dov jak , g lasba 
Aldo Kumar , k o r e p e t i t o r j a 
Aldo K u m a r in Miro P o d j e d , 
l ikovna p o d o b a Breda Vari, 
gib Goga S te fanov ič Er javec , 
l ek tor J a n J o n a J avo r šek . 

Drugič se bo zavesa za 
n a z n a n i t e v s e z o n e dvignila 
jutr i (petek) ob 19.30 uri za 
Molierovega Don J u a n a . Pre-
miera je n a m r e č 15.oktobra 
za rad i bo l ezn i v a n s a m b l u 
odpad la . Zato jo znova na-
jav l jamo na t em m e s t u , b r e z 
d r u ž b e škra ta , ki je v pre jšn j i 
številki sode lavce Don J u a n a 
pr ipisal k o t roški igrici Još t 
in J a k a in s m o j im za to d o l ž -
ni opraviči lo. 

Don J u a n p r iha j a na oder 
kot t r ad ic iona len in vsesplo-

šno z n a n lik, ki je d a n e s še 
kako ak tua l en , s o d o b e n , saj 
s svoj imi t rag ičn imi e l emen t i 
o m o g o č a na novo pr ikaza t i 
r a z m e r j a m e d človeka obvla-
d u j o č o slo in človekovo ra-
z u m s k o de j avnos t j o . 

Don J u a n a igra mladi Pri-
m o ž P i rna t , novi član an-
samb la SLG, vlogo Sganare la 
J a n e z B e r m e ž , Elviro b o 
u p o d o b i l a Milada Kalezič, 
G u s m a n a igra B r u n o Barano-
vič, Don Carlosa Miha Ne-
mec , Don Alfonso je Mar io 
Šelih, Don Luis Stane Potisk, 
Revež Igor Sanc in , Char lo t te 
Manca Ogorevc, M a t h u r i n e 
Barbara Medvešček , Pierrot 
Renato J e n č e k ( tudi La Viol-
lete) . P r ikazen , Psica, Hana 
Komar. Delo je r ež i r a l J e rne j 
Lorenci , d r a m a t u r g je bil Ne-
bo j ša Pop Tasič, scenograf 
Branko Hojfi ik, kos tumogra -
f in ja Bianka A d ž i č Ursulov, 
lektor J a n J o n a Javoršek , iz-
bo r g lasbe M a t j a ž Latin, vi-
deo David Orešič. Don J u a n a 
J e a n Baptis ta Poque l in Mo-
liera je p revede l Aleš Berger. 

I MP 

ZAPISOVANJA 

Sodniška merila 
čar športnega prenosa je 

gotovo v tem, da lahko zade-
tek v mreži vidirno vsaj trikrat 
ali večkrat. In to iz najrazlič-
nejših zornih kotov. Tehnika, 
pač. Gledalec na stadionu te 
možnosti nima. Če je ravno v 
trenutku, ko je Inzaghi stre-
ljal proti vratom Simeunoviča 
gledal vstran, potem je nekaj 
zamudil. In ponovitve več ne 
bo. Podobno je s sodniki. 
Možnosti počasnega posnetka 
nimajo. Niti ponovitvenega 
posnetka si ne morejo privoš-
čiti. Odločiti se morajo v tre-
nutku. Naj bodo pravila igre 
postavljena še tako zelo na-
tančno in jasno, možnost 
zmotne odločitve vsekakor ob-
staja. In zaradi sodniške na-
pake se lahko zgodi velika 
tragedija. 

Tragedija? J a, pa vendar le 
športna tragedija. Vse to je le 
šport. Vse to je le igra. Je le 
zabava. Seveda, če odmislimo 
vse vložke, ki so v tako zaba-
vo investirani. Pa vseeno; do-
kler gre za igro, se tudi sodni-
ki lahko motijo: Še več, se celo 
sodniki lahko igrajo. 

Ko gre pa zares, ko gre za 
življenje, ko gre za sodišča v 
pravem pomenu besede, pa se 
niti akterji niti sodniki ne mo-
rejo igrati. Še najmanj takrat, 
kadar gre za eno najbolj de-
mokratičnih pravic na tem 
svetu: za svobodo besede. Za 
svobodno izražanje. Ne le pri-
mer Podobnik, ki je celo za 
laika v pravnem pomenu spo-
ren, pač pa tudi v primeru, ki 
se je nedavno dogodil na 
okrajnem sodišču v Slovenj 
Gradcu, ko je sodnik obtožil 
pisatelja Matjaža Pikala, ker 
se je v eni izmed literarnih 
oseb prepoznal kot naivna in 
malce sporna, ja, že kar kri-
minalna figura. Sodnik se je 
hladnokrvno odločil, da ima 
tožeči prav. Da seje res lahko 
prepoznal. Hmm, v vlogi lo-
kalnega, slovenjegraškega po-
licista. 

Ne vem, morda se je v kak-
šnem literarnem delu prepoz-
nal tudi pričujoči sodnik. Ne 
vem, tudi sam sem se že kdaj 
prepoznal v kakšnem literar-
nem liku, se z njim identifici-
ral, pa vendar nisem avtorja 
tega dela tožil. Ker bi se zdel 
sam sebi hudo smešna krea-
tura. Ker bi naivno verjel, da 
se mi bodo smejali celo sodni-

ki. Ki so vendarle prebri 
kakšno literarno delo več fe 
pa policisti in, ki jim je najbi 
jasno, da je eno izmed proi 
literarnosti tudi zmožna 
bralčeve identifikacije ska 
različne percepcije. In verj 
mem, ah kaj verjamem, pi 
pričan sem, da so se v tiste, 
junaku, v katerem sem , 
sam prepoznal, prepozna 
tudi mnogi drugi bralci. } 
čeprav so roman brali na p 
polnoma drugačen način. C 
prav so v njem prepoznam 
vse kaj drugega kot sem pi 
poznaval sam. Ja, sodba 
res smešna. Predvsem zaii 
ker ni pravno z ničemer pa 
prta. Ker je pravno prazn 
Ker je samo literarna zgodbi 
In nič več. Tako kot je smeSu 
Homeinijeva obsodba Salm 
na Rushdieja in njegovih S 
tanskih stihov. 

In še več; če je slovenjegm 
ki sodnik za primerjavo vz 
obsodbo novinarja Andre, 
Dvorzaka, ki je bil obsoja 
ker je z imenom in priimko, 
imenoval znanega slovensk 
ga odvetnika in ga umesi 
med prostozidarje, potem i 
zelo moti; Matjaž Pikalo I 
nikogar imenoval ne z iui 
nom ne s priimkom. Ja, pat; 
fiktivnim imenom in priii 
kom. Tako kot je vse tiste ni 
komane v svoji zgodbi »z ii 
lezniške postaje Zoo« fiktivi 
imenovala Christiane F. Pa\ 
ni tožil nobeden izmed narh 
manov tega sveta. Nobena i 
med prostitutk tega sveta. 

Ergo; naj bodo pravila 
še tako zelo natančno defin 
rana, sodniške odločitve i 
vselej ohlapne. In, če smo vi 
jeli, da je možno to le v špo 
tu, potem smo se samo v m 
kaj dneh razmika prepričd 
da tudi na sodiščih, ki nimi 
nikakršne zveze s športoii 
No ja, morda le to, da i 
sodniške odločitve zelo špot^ 
ne. 

Piše: TADEJ ČATER 

Uspešen abonmajski 
začetek 

V torek zvečer se je v celj-
skem Narodnem domu začela 
letošnja sezona" abonmajskih 
koncertov Celjskega godalne-
ga orkestra. Dirigent Nenad 
Firšt je za začetek sezone pri-
pravil zanimiv in stilno zelo 
raznolik spored, kar je ž e vna-
prej nakazovalo tudi letošnjo 
programsko usmerjenost, ki 
bi naj bila č im bližje popular-
nosti in naravnana na prijetno 
glasbeno doživljanje. 

V prvem delu koncerta smo 
najprej slišali leta 1993 kompo-
nirano delo Pr imoža Ramovša 
Celeia laboribus suis gau-
dens, posvečeno Celjskemu 
godalnemu orkestru. Po bese-
dah, ki so zapisane v tokrat-
nem programskem listu, je bila 
takrat skladba med izvajalci in 
poslušalci sprejeta s simpatija-
mi. Tokratna izvedba je vsaj v 
prvem delu izzvenela kot mo-
dernistična scenska glasba k 
razstavi o celjskih grofih, glob-
ljega vtisa pa ni zapustila. Dis-
ciplinirana in dokaj natančna 
izvedba ni izzvala kaj več kot le 
vl judnostni aplavz. Dosti bolj 
muzikalno je izzvenel Handlov 
Concerto grosso v a-molu, 
Op.6, št.4. Podobno kot že 
prejšnje tovrstne Handlove 
skladbe je tudi ta Concerto 
skomponiran pod precejšnj im 
vplivom Corellija. Skladba je 
bila končana leta 1740 in po 
tem se je ta nemški baročni 
skladatelj posvetil predvsem 
oratorijski glasbi., V vedri 
skladbi, ki smo jo poslušali, so 
se kot solisti izkazali violinista 
Marko Zupan in Vesna Čobal 
ter čelist Igor Švarc, ki so svoj 
»kontrapunktični« part odigrali 
suvereno in z zanosom v vseh 
dinamičnih niansah. 

Po o d m o r u smo prisluhnili 
pr iredbi znane klavirske 
skladbe ruskega romant ika 
Musorgskega Slike z razsta-
ve. Znano je, da je ta skladba 
dožive la n e k a j orkestralnih 
priredb. Tokrat smo jo shšah 
izpod peresa hrvaškega glas-
benika Alfija Kabilja. Seveda 
pr i redba za godalni orkester 
ni tisto, kar glasbeni s ladoku-
sec doživi pri pos lušan ju zna-
meni te Ravelove pr i redbe. 
Morda tudi zaradi naše »ra-
zvajenosti« izvedba ni priteg-
nila poslušalstva v zados tn i 
meri . Kljub t emu pa je bil 
končni aplavz spodbuden in 
je dokazal , da se je Celjski 
godalni orkester povsem vra-
sel v našo domačo kakovostno 
glasbeno p o n u d b o . EG 

O poteh samospoznavanjo 
Danes , v četrtek, 28. oktobra ob 18.30, b o v kavarni 

Celjskega doma Vili Ravnjak, mariborski dramaturg, ezo-
terik in pisatelj predstavil svojo novo knjigo. ~ 

Knjiga O poteh samospoznavan ja je nastala po predlogi 
televizijske serije Tretje oko, katere avtor je Vih Ravnjak. 
Knjiga je enciklopedični vodnik po različnih smereh ezoteri-
ke, duhovnos t i , f i lozofije, zdravl jenja in drugih al ternativnih 
področij , za katere se danes zan ima vse več ljudi. Predstavi-
tev pripravlja celjsko druš tvo Preobrazba, avtor Vili Ravnjak 
pa b o izkupiček od proda je knjige nameni l za šolanje 
t ibetanskih otrok v izgnanstvu. NMS 

Lfudski slikarji v Šentjurju 
v tednu vsež iv l jenjskega učenja so v Šent-

jurju pripravili drugo samostojno razstavo 
l ikovnih ustvarjalcev študijskega krožka , ki 
deluje pri Ljudski univerzi Šentjur. 

Prvič so se ljubiteljski slikarji predstavili v 
času letošnjega jur jevanja , drugič pa v okto-
b ru . Tudi tokrat je bila razstava v avli kul turne-
ga doma. Mentor Ivo Brodej je za razstavo 
odbral 21 del, ki so nastala pred prvo razstavo 
in v enodnevni koloniji ex-tempore v Šent jur ju . 
To so preproste izpovedi, v idenja in razumeva-
nja slikarjev, ki jim pravimo amater j i , čeprav ta 
izraz sploh ni pr imeren. Vsak zase je mojster 
ali pa bo to postal. 

Na razstavi sta zapeli skupini Korajža velja in 
Domima s Prevorja, po dobro obiskani otvori-
tvi pa je nastal še skupni posnetek razstavljal-
cev (od leve): Mar jana Šumej , Nada in Matej 
Frece, Stanka Kukovič, Bojan Cmok, N e ž k a 
Tatarevič, mentor Ivo Brodej, Mart in Čater, 
Katarina Salamon in Dragan Podovac, manjka-
ta pa Melita Kresnik in Mar jana Pušnik. 

Po otvoritvi razstave so predstavili še ponat is 
pesniške zbirke iz leta 1859, avtorjev Ferdinan-
da Ripšla ter Gustava in Benjamina Ipavca. 
Uvod v »Pesmarico za kratek čas« je napisal 
prof. Edvard Goršič, p o b u d o in skrb za ponat is 
pa je imel Mitja Gobec. T. VRABL 

Otroška likovna dela 
na razstavi 

Včeraj so v L Osnovni šoli 
v Celju odprli razstavo otroš-
kih slik, ki so jih najmlajši 
nasl ikali med poletnimi po-
čitnicami na ce l jskem baze-
nu. 

Med pole tn imi poč i tn icami 
sta na cel jskem b a z e n u slikar 
Niko Ignjatič in mojs ter 
ume tn i ške fotografi je Silvo 
Blazinšek m e d pr i je tn im ko-
p a n j e m organizirala l ikovno 
delavnico za otroke. Odziv je 
bil presenet l j iv: otroci so us-
tvariU kar 1.500 r isbic, že ta-
krat so jih razstavljali na veli-
k e m p la tnu ob ograji bazena , 
seda j pa sta organiza tor ja 
našla somiš l jenike pri vods-

tvu cel jske I. Osnovne šole,^ 
posebe j pri p o m o č n i k u r^ 
natel ja Aleksandru Beccarijj 
Tako so včera j p o p o l d n e tfl 
odprU razs tavo o m e n j e n i h ' 
kovnih del. Risbe bodo ^ 
ogled do konca novem^'' 
1999, na to pa nameravata 
gan iza tor ja razstavo prene^ 
še na d r u g e šole. . 

Mlade avtorje pa vabita' 
sodelovanju tudi v jesensl ' 
z imskem času in sicer na» 
kovno kolonijo po pošti. 
ki bi želeli sodelovati , lah*'! 
svoje risbe pošljejo na nas''' 
sl ikarja Nika Ignjatiča, Zoî *̂  
va 2, 3000 Celje. . 

ŽIVKO BEŠKOVN'̂  
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Fantast posebne vrste 
Četrta Jakijeva monografija, skupni projekt Gorenja in Mure, je izšla ob skorajšnji avtorjevi sedemdesetletnici 

„lzbral sem tista svoja dela, 
katerih imam poseben od-

jps. Ne bom razglabljal, za-
ĵ. Slikar sem, ne pisatelj,« je 
^ predstavitvi monografije 
jfjal Jože Horvat Jaki in me-
jjl, da dela le tisto, kar m u 
jalaga vest. Kaj drugega ne 
jflim in ne znam, je še prista-
(jl avtor, ki velja za najuspe-

] inejšega predstavnika slo-
j^nskih samorastnikov. Zanj 
..favijo, da je vulkanični us-
, jarjalec in izkazalo se je, da 
I J) bili predali, v katere so ga 
I lečkrat hoteli umestiti, vselej 
iietesni. 

jlBii ' II I I 
Avtorja sta pri izidu mono-
pfije, ki je izšla v založbi Dik-
ŝt iz Celja, podprla mecena 

J gospodarskega sveta, velenj-
io Gorenje ob 50-letnici in 
lura ob 75-letnici. Knjiga, pro-
fkt je vreden 9 milijonov tolar-
EV, bo služila v namene proto-
olarnih daril vseh treh part-
lerjev. Kot je predsednik Muri-
le uprave Božo Kuharič zatr-
i na tiskovni konferenci ob 
redstavitvi obsežnega knjiž-
lega dela v Velenju, si Prek-

murci Jakija še vedno lastijo, z 
rojakom pa jih veže tudi dolgo-
letno sodelovanje. »V mono-
grafiji so predstavljena različna 
obdobja Jakijevega ustvarja-

nja, sestavljena je pripoved o 
človeku, ki mu noben izziv v 
umetniškem ustvarjanju ni bil 
pretežak,« je dejal dr. Emil 
Roje, član uprave Gorenja, in 
tudi menil, da je bil avtor v 
domačem okolju žal velikokrat 
prezrt. Kdo bi še zmogel prile-
piti na betonsko steno tono 
barv in pri tem porabiti 18 ku-
bičnih metrov peska, kot je leta 
1978 to storil Jaki na pročelju 
velike stavbe v Levcu? Dvo-
barvna freska je dolga 77 me-
trov, v višino pa meri 5,8 metra. 
Dela Jožeta Horvata Jakija se 
nahajajo v številnih zasebnih in 
javnih zbirkah doma in po sve-
tu. 

»Jaki je avtoriteta, kakršno bi 
težko našli v evropskem pro-
storu - fantast posebne vrste. 
Grebe sam vase in sega svoji 
lastni umetnosti pod kožo,« je 
dejal dr. Zoran Kržišnik, di-
rektor Mednarodnega grafič-

nega likovnega centra v Ljub-
ljani, kjer je ta čas tudi na ogled 
Horvatova razstava, celovito 
zastavljena, saj je mogoče vide-
ti tako njegova slikarska dela 
kot risbe in grafike, keramiko 
in tapiserije. Po Kržišnikovih 
besedah je Jaki umetnik, ki se 
preko kvantitete oblikuje v pi-
ramido kvalitete, predvsem pa 
s svojim temperamentom 
zmeraj znova preseneti okoli-
co. »Gleda z očmi, a gleda tudi 

z roko. Skorajda ni tehničnega 
izrazila, ki se ga ne bi lotil,« je 
še dejal dr Kržišnik, eden od 
treh avtorjev, katerih uvodna 
besedila je moč prebrati v novi 
monografiji. Ta se dotika 
»strastne razviharjenosti umet-
nikovega ustvarjanja - tega 
pristnega ustvarjanja iz notra-
nje nujnosti - ki je narekovala 
Jakiju svojevrstno tehniko in 
nenavadno barvno skalo«. 
Herbert Grun je svoj čas zapi-
sal, da »barvnih orgij Horvato-
vih platen z besedami ni mogo-
če kar mimogrede opisati« in 
podobno ugotavljajo tudi dru-
gi, ki so kdaj skušali ubesediti 
njegovo delo. »Sprehajati se po 
Jakijevem slikarskem in grafič-
nem opusu pomeni bloditi po 
labirintu človekove podzavesti. 
Njegova ogromna in nenavad-
na produktivnost je osupljiva,« 
je zapisal Tone Svetina. Mono-
girafija zgovorno beleži in po-
nazarja, saj prinaša 176 slikar-
skih različic po umetnikovem 
izboru, še vedno pa je zajela le 
fragment njegovega dela. 

MHMMMMi KSENUALEKIČ 

Od petka, 22. oktobra, je 
Jakijeva razstava v Velenju na 
ogled v dveh delih, v. Galeriji 
Kulturnega centra Ivana Na-
potnika in v avli Gorenja. Nje-
gova dela predstavljajo tudi v 
l jubljanskem grafičnem li-
kovnem centru. 

»Nisem retorik, moja govorica leži na mizi,« je dejal Jože 
Horvat Jaki ob predstavitvi monografije. 

Likovni projekt na 
Govekovi domačiji 

Na Govekovi domačiji v Ka-
izah pri Petrovčah so v so-
oto odprli zanimiv likovni 
rojekt slikarjev Štefana 
larflaka iz Črne na Koroš-
em, ki je diplomiral na od-
lelku za slikarstvo v Ljubljani 
lise ukvarja poleg slikanja še 
; gledališko scenografijo in 
flstumografijo, ter Manje 
Mle iz Celja, ki je diplomira-

la na oddelku likovne peda-
iogike, prav tako v Ljubljani. 
Projekt sta zastavila tako, 

lasta slike in kipe povezala s 
'Pecifičnim okoljem opušče-
n i h gospodarskih poslopij. V 
(ritiki o projektu je Marko 
fošan med drugim napisal, 
'a se v času, ko odmev vče-
sjšnjega sveta ponehuje, zdi 
'oetično spogledovanje Ma-
>ie Vadle in Štefana Marflaka 
' nostalgičnimi ambienti po-
deželske kmetije kot iskanje 

zatočišča za upehano dušo: 
»Manja in Štefan ne ponujata 
novih svetov, temveč le nju-
nega lastnega in tistega vseh 
nas, kakršnega se venomer 
dotikamo, a ga le še poredko 
opazimo ter samo ob poseb-
nih priložnostih občutimo. 
Umetniški dogodek v Kasa-
zah pri Petrovčah je takšna 
posebna priložnost, saj z 
drobcenimi namigi, sestavlje-
nimi v učinkovito celoto, po-
nuja prvinsko doživetje brez 
tančic namišljenega ugodja, je 
le kipenje likovnosti, ki zabri-
suje mejo med resničnim in 
umišljenim na sečišču spomi-
nov, radovednih misli ter po-
dob, ki v njih odsevajo. Slike 
in predmeti so se zagozdili v 
razpoke otipljive preteklosti 
in vzpostavili dialog hrepene-
nja prihodnosti.« 

T. TAVČAR 

Iskre ustvarjalnosti 
Prejšnjo soboto so v Šem-

petru v Savinjski dolini pri-
pravili s impat ično priredi-
tev, četrto po vrsti, z naslo-
vom Iskre ustvarjalnosti . 

Devet kulturnih skupin ozi-
roma posameznikov, s skup-
no 90 nastopajočimi, se je po-
tegovalo za naklonjenost trič-
lanske komisije in za naklo-
njenost občinstva. Prireditev 
sta pripravila Obinočna izpo-
stava Sklada RS za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti v Žalcu in 
domače Kulturno umetniško 
društvo Grifon Šempeter v 
Savinjski dolini. Pravzaprav je 
šlo za nekakšno mešanico 
glasbenih nastopov, gledališ-
kih dogodkov s krajšimi po-
stavitvami - enodejankami, 
kot tudi sodobnega plesa. Iz-
ven tekmovalnega dela sta ob 
zaključku nastopili še doma-
ča folklorna in tamburaška 
skupina. 

Komisija je podelila tri ena-
kovredne nagrade: Gledališki 
skupini KD Galicija, ki je poi-
skala izvirni način gledališke 
uprizoritve Prešernove pesmi 
Povodni mož. Moškemu pev-

skemu zboru KD Ponikva, ki je 
prav tako na izviren in izjemno 
privlačen način predstavil 
(morda bi celo lahko rekli: 
uprizoril) ljudsko pesem, ta: 
Dekliškemu sekstetu KD Vran-
sko za domiselen in svež način 
podajanja znanih pesmi v last-
ni priredbi. Občinstvo je svojo 
nagrado (torto, ki so jo izdelali 
slaščičarji gostinstva Štorman) 
podelilo Moškemu pevskemu 
zboru KD Ponikva. 

Prireditev vzpodbuja pri 
prijavljenih skupinah iskanje 
novih prijemov in načinov 
izražanja, kar bi lahko bila 
njena perspektiva. V bodoče 
pa bi se morda že kazalo pos-
vetiti selekcijskemu izboru za 
nastop, tudi v korist dolžine 
prireditve. 

Prizadevni organizatorji so 
prireditev popestrili še s prvo 
samostojno likovno razstavo 
ljubiteljskega sHkarja Zvoneta 
Kalčiča-Kalija, člana šempetr-
skega Grifona, v avli tamkajš-
njega kulturnega doma. Prire-
ditev je z umetniško besedo 
povezovala Vera Kalčič. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 

Ljudski pevci v Lučaii 
Sklad RS za l jubi te l jske ku l tu rne dejavnosti-Območna 

izpostava Mozir je je ob pomoči Lučanov minulo nedeljo 
pripravil 2. območno s rečan je l judskih pevcev Zgornjesa-
vinjskega področja. 

Na dobro obiskani prireditvi v lučkem kuhurnem domu so 
se predstavili ljudski pevci in tercet iz Luč, ljudske pevke iz 
Nove Štifte, Solčave in z Ljubnega, fantje iz Celja, kvartet 
ljudskih pevk Pušeljc, pevci in godci z Gneča, kvartet Planika, 
harmonikarji Andrej Rak iz Šmihela, Uroš Točaj iz Lepe Njive 
in Jožica Grudnik z Ljubnega ter citrarka Mihaela Rak iz 
Šmihela. Pevci so obudiU mnoge, nekatere že napol pozablje-
ne pesmi, ki so jih poslušalci prisrčno sprejeU. To je po mnenju 
ravnateljice lučke OŠ Valerije Robnik, ki je pozdravila zbrane v 
lučkem kulturnem domu, tudi dokaz, da zapuščina slovenske-
ga ljudskega blaga ne bo utonila v pozabo. US, Foto; C. SEM 

Citrarka Mihaela Rak je v Luče prišla iz Šmihela. 

PRIREDITVE 

GLEDALIŠČE 
SLG Celje - Don Juan 29. 

10. ob 19.30 premiera za 
abonma premiera, 30. 10. ob 
19.30 za abonma sobota ve-
černi in izven in 2. 11. ob 19.30 
za abonma torek večerni in 
izven. 

Kulturni dom Slovenske 
Konjice 29. 10. ob 19.30 Na-
rodni poslanec, komedija v 
izvedbi KUD Zarja Trnovlje. 

Kuhurni dom Šentjur 30. 
10. ob 19. uri Ljubezenska 
pisma, melodrama v izvedbi 
Bernarde Oman in Jožefa Ro-
poše, v okviru Ipavčevih kul-
turnih dni. 

{ K O N C E ^ ^ 
Jožefov hrib 31. 10. ob 10. 

uri maša in ob 11. uri koncert 
Mešanega pevskega zbora 
Koral iz Laškega. 

Zdraviliški dom Dobrna 
29. 10. ob 20. uri koncert vo-
kalne skupine Cvet z gosti, 
pod vodstvom Vide Bukovac. 

RAZSTAVE 
Hermanov brlog Mamut v 

Hermanovem brlogu, do 30. 
4. 2000. 

Jožefov hrib Franc Košec-
Karas, do 20. 11. (otvoritev 28. 
10. ob 18.30). 

I, osnovna šola Celje 
otroška razstava, do 30. 11. 

Likovni salon Alen Ožbolt, 
do 30. 10. 

Galerija KC Ivan Napotnik 
Velenje Jože Horvat-Jaki. 

Ipavčeva hiša Šentjur An-
ton Herman »Skulpture iz na-
ravnega šibja«, do 30. 11. 

Muzej premogovništva 
Ve len je Dekleta in šola, do 
19.11. 

Celjski dom Lidija Hočevar. 
Galerija Štekl Nazar je mu-

zejska zbirka. 
Knjižnica Šentjur prilož-

nostna razstava o A. M. 
Slomšku. 

Osrednja knj ižnica Celje 
Litografirane podobe slove-
nještajerskih mest, trgov in 
dvorcev. 

Savinov likovni salon Ža-
lec Zvest Apollonio, do 30. 10. 

Mestna galeri ja Riemer 
Slovenske Konjice Jaka Tor-
kar. 

Galerija Hest France Slana. 
Fotografski atelje Josipa 

Pelikana Celje, ki ga ni več, 
do 31. 12. 

Pokra j insk i muze j Celje 
Grofje Celjski, do 30. 11. Da-
nes, v četrtek, ob 16.30 bo po 
razstavi vodila avtorica Ro-
landa Fugger Germadnik. 

Galerija zavoda za zdravs-
tveno varstvo Simon Kajtna, 
do 19. 11. 

Galerija Volk Janez Repnik 
in Jože Barcchini, do 31. 10. 

Hotel Merx Franc in Dani 
Urbanija, do 31. 10., Etol Staša 
Kamenšek, do 31. 10., Mla-
dinski center Celje Uroš 
Štangoj, do 4. 11.. 

OSTALO i 
Knjižnica Rogaška Slatina 

28. 10. ob 19. uri potopisno 
predavanje »Filipini - po sle-
deh južnih vetrov«, predava-
telj Brane Kobal. 

Pokraj inski muze j 3. 11. 
ob 12. uri predstavitev novih 
publikacij in spominkov ter 
razgovor z avtorji. 

Hptel Žonta Šent jur 29. 10. 
ob 20. uri akademski ples. 

M l a d i n s k i k u l t u r n i c e n t e r 
28. 10. od 18. do 20. ure fran-
coska delavnica in ob 20. po-
topisno predavanje Petre Pro-
dan in Eve Šoster o Južni 
Ameriki II. 29. 10. od 16. do 
19. ure likova delavnica, ob 
20. uri predstavitev pesniške 
zbirke Atura, avtorjev Dana 
Podjeda in Gregorja Stamejči-
ča. 30. 10. ob 18. uri predstavi-
tev kratkometražnega neme-
ga črno-belega igranega filma 
posnetega med šolo miru v 
BiH ter 2. 11. od 18. do 20. ure 
francoska delavnica. 
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70-letnica Božene Orožen 
Ob neusahljivem vrelcu znanja, dobrote in skromnosti 

Profesorici s lavistke, razi-
skovalki, prevajalki, častni 
članici odbora Slavist ičnega 
društva Slovenije in edins-
tveni osebnost i Boženi Oro-
žen na njenem predavanju 
ali na izletu, ki ga vodi, go-
tovo ne bi prisodili sedemde-
set let. Dopolnila jih bo v 
nedeljo, zadnjega oktobra 
letos. Njena beseda teče ž ivo 
in gladko, strokovno, a is-
krivo in veselo. 

Božena Orožen je edina po-
tomka Sabine Orožen, ro jene 
Kmecl, in profesor ja Janka 
Orožna, avtorja dveh obsež-
nih knjig Zgodovine Celja, 
Orisa sodobne zgodovine Ce-
lja in okolice in še česa. 

V hiši, kjer se je rodila, živi 
še danes. V s tanovanju je sa-
ma, a v n jem so še spomini na 
starše in na skupno življenje. 
Delček njih je ostal v n jem z 
njo. Tu je preživela otroštvo, 
vojno v Srbiji, š tudi jska leta v 
Ljubljani. V nje j se še skriva 
tista deklica, ki jo je oče vodil 
po hribih in ji rezljal piščalke; 
tista deklica, ki ji je mama 
kupovala lepe oblekice in 
pentlje; tista deklica, ki se je s 
starim atom sprehajala po Ce-
lju in poslušala resnične vojne 
zgodbe; tista deklica, ki "Se je 
sama naučila brati, ki se ni 
veliko igrala s punčkami , am-
pak je raje listala po knjigah; 
tista deklica, ki v šoli nižje 
ocene od pet nikoli ni dobila. 

V rodnem mes tu je obisko-
vala nižjo gimnazi jo in jo je 
kot izseljenka nadaljevala v 
Beogradu; po vojni je maturi-
rala na celjski gimnazij i in 
končala študij slovenščine in 
ruščine v Ljubljani . Poučeva-
n je mladih je bilo n jeno po-
slanstvo, ki ga je izpolnjevala 

brezhibno in z ne izmerno lju-
beznijo in odgovornost jo do 
slovenskega jezika ter mlade-
ga rodu, na katerega je z zna-
njem prenašala tudi zavest o 
lepoti slovenske besede. 

Generacije nekdanj ih celj-
skih gimnazijcev se je spomi-
nja jo s spoštovanjem ter no-

stalgijo kot redne, urejene, us-
pešne, skrbne, dobrosrčne, 
pri jazne, tankočutne osebno-
sti. Odprla jim je vrata v za-
kladnico svetovne književno-
sti. Predavala je z žarom in v 
vsako vsebino je dala svojo 
dušo. Dobro delo je rada 
vzpodbudno pohvalila. Na na-
pake pa je opozarjala priza-
nesljivo. Če so njeni dijaki 
pozneje študirali slavistiko, 
jim je iz svoje knjižnice poso-
jala knjige. 

Ni naključje, da je pisatelji-
ca Zora Tavčar Boženo Oro-
žen predstavila v svoji knjigi 
Slovenci za danes, kjer jo je 
postavila ob stran bleščečim 
imenom sedmih Slovenk: 
Spomenki Hribar, Aleksandri 
Kornhauser, Helgi Glušič, Du-
bravki Tomšič, Majdi Mazo-
vec, Katarini Ambrož ter 
Alenki Puhar. Prav tako ni 
naključje, da so jo učenke OŠ 
Frana Kranjca iz Celja letos 
predstavile v svoji raziskoval-
ni nalogi Osebnost mojega 
kraja, ampak je zagotovo bila 
zaradi tega, kar je ustvarila, 
premišl jeno izbrana. 

Njeno raziskovalno delo je 
obsežno, predvsem pa rezul-
tat temeljitega študija. Mnogo 
spominov na slovenske knji-
ževnike in na druge pomem-
bne ljudi je odkrila in zapisala 
ter jih tako ohranila pred po-
zabo. Bibliografija Božene 
Orožen, ki jo sproti piše sama, 
šteje okrog sto petdeset gesel 
publicističnih del in osem 
prevodov, od teh sta dva zelo 
obsežna. S svojimi razprava-
mi je sodelovala v mnogih 
publikacijah. Pod n jen im 
vodstvom so člani Ljubitelj-
skega gledališča Teharje pri-
pravljali literarne večere. 

Napisala je okrog trideset 
besedil za spremne liste ob 
razstavah, ki jih je pripravlja-
la v Osrednji knjižnici Celje. 
Pisala je o gledaliških predsta-
vah, o češki kulturi, o sloven-
skih književnikih, spremne 
besede v pesniških zbirkah. 
Po njeni zaslugi je izšlo že šest 
knjig Slovstvenega in kultur-
nozgodovinskega vodnika po 
Sloveniji. Za svoje delo je leta 
1989 prejela občinsko Prešer-
novo nagrado. 

V Boženi kot človeku so se 
združile vse dobre lastnosti, 
ki niso prišle same po sebi, 
ampak so sad pozitivnega de-
lovanja, ki ne pozna spodrs-
ljajev. 
M M H LJUDMILA CONRADI 

MODRITELEFDN 
Pozna dostava 

Bralec z Brega pri Polzel i 
se je hudoval , ker m u poštar 
ob četrtkih še le popoldne do-
stavi Novi tednik. 

V pošti na Polzeli je uprav-
nica Marta Dvornik pojasni-
la, da so imeli z a m u d o pri 
dostavi v času raznašan ja do-
hodninskih odločb, da pa si-
cer vsi p i smonoše z delom 
končajo že pred 15. uro. Ob 
četrtkih je sicer res treba raz-
nositi več časopisov, vendar 
ne bi smelo prihajati do za-
mud. Sicer pa priporoča bral-
cu, da se oglasi na pošti in 
bodo skušali rešiti težavo. 

Ostanki kamionov 
Franci z Ljubečne se je pri-

tožil, da so ob križ išču cest 
Ljubečna-Arclin, b l izu avto-
busne postaje, ž e nekaj časa 
odloženi ostanki kamionov, 
ki kazijo v idez naselja. 

Vinko Andoljšek, vodja 
komunalnega nadzora MOC, 
pravi, da vedo za problem in 
da so ga že večkrat skušali 
rešiti. Lastnik tovornjakov je 
imel najprej na omenjen i lo-
kaciji parkirana vozila in so ga 
zato večkrat kaznovali . Zgo-
varjal se je, da gre za zasebno 
zemljišče, čeprav je zraven av-
tobusna postaja. Zadnje čase 
so tam le še ostanki vozil, ki 
kvarijo videz naselja in zaradi 
katerih je tudi preglednost 
slabša. Zaradi tega, ker je od-
stranitev draga in z a m u d n a 
(treba je imeti tudi posebno 

dvigalo), želijo prej stopiti v 
stik z lastnikom, ki pa zavrača 
vsakršno sodelovanje . Kljub 
t emu se bodo potrudili , da bi 
zadevo čimprej rešili. 

Pasji iztrebki 
Sabina iz Celja je ogorčena 

zaradi lastnikov psov, ki 
svoje l jubljence vodijo na 
ze l en ice in za njimi ne poči-
stijo, otroci pa nimajo kam. 
Sprašuje, kakšne so možno-
sti, da sami stanovalci kaj 
ukrenejo . 

Po b e s e d a h Vinka An-
doljška, vod je k o m u n a l n e g a 
n a d z o r a v Mestn i občini Ce-
lje, sicer obs ta j a odlok o jav-
ni snagi in v idezu nasel i j , ki 
določa , kako na j bi ravnali 
lastniki psov, vendar je nad-
zor nemogoč , saj je las tn iku 
psa n e m o g o č e napisa t i ka-
zen , če ta ni p r ip rav l jen so-
delovat i in posredova t i svo-
jih podatkov, s reds tva prisile 
n a m r e č ni. »Pri av tomobi l ih 
je dovol j regis t rska tablica, 
da ugotoviš las tnika , pri psih 
pa je to težje,« pravi Andolj-
šek. Poleg tega v Slovenij i ni 
p redp i sa , ki bi ure ja l rejo 
psov in vsak lahko dela, kar 
hoče , razen če mu sos tano-
valci tega ne p repreč i jo s tož-
bo . Če b o d o s tanovalc i sami 
napisa l i pr i javo prot i lastni-
ku , bo sicer n a d a l j e v a n j e 
laž je , venda r pa se pos topk i 
pri s o d n i k u za p rek r ške po-
tem vleče jo dve do tri leta. 
Zato se p r e d v s e m t rud i jo z 
o p o z a r j a n j e m in osvešča-

n j e m l judi , kar pa je dolgo-
t ra jen proces . Morda bo bo-
lje, ko bodo ze lenice med 
bloki kot funkc iona lna zem-
ljišča v lasti las tnikov s tano-
van j . 

Pojasnila 
Bralec Drago si lahko odgo-

vor na svoje vprašanje o zdra-
vilišču Rimske Toplice in vlo-
gi Laščanov pri tem prebere v 
posebnem članku na to temo 
na strani 3. 

Bralka pa je dopolnila našo 
informacijo iz prejšnje števil-
ke Novega tednika, ko smo v 
tej rubriki pisali o oprostitvah 
plačila RTV naročnine po no-
vem. Na osnovi lastnih izku-
šenj je opozorila, da velja 
oprostitev le za invalide s 100-
odstotno okvaro oziroma tiste 
invalide, ki prejemajo tujo 
pomoč in ne za vse prejemni-
ke tuje pomoči. TC 

Vaše telefonske klice na Mo-
dri telefon bo teden dni spre-
jemal dežurni novinar Bran-
ko Jeranko. Na telefonsko 
številko 0609-620-133 ga lah-
ko pokličete vsak dan med 10. 

in 17. uro. 

VSPOMIN 

Rado Zakon jšek - Cankai 
Vsako slovo je srečanje, 

srečanje s časom preizkuš-
nje. Minevajo leta in trudno 
omahne roka, ki je nekoč 
ustvarjala, utrudi se noga, ki 
je nekoč tako trdno stopala 
po poti za svobodo in pravi-
co, in utihne srce, ki je zvesto 
verovalo, da ne bo nobena 
kaplja krvi prelita zastonj. 
Tej veri je bil zavezan tudi 
soborec in krajan Rado Za-
konjšek - Cankar Ni slučaj, 
da je izbral to ilegalno ime, 
saj je tudi v njem plala pisa-
teljska žilica. 

Rado Zakonjšek se je rodil 
25. julija 1913 v Miklavžu 
nad Taborom na urejeni in 
napredni kmetiji. Osnovno 
šolo je končal v Marija Reki, 
po osemletki pa odšel y sred-
njo kmetijsko šolo v Maribor 
Po šolanju se je vrnil k stricu 
Andreju na kmetijo, kjer je 
delal do leta 1939, ko se je 
vrnil v Maribor, kjer se je 
zaposlil kot dopisnik za 
kmetijstvo in kasneje postal 
novinar pri časopisu Štajer-
ski gospodar. 

Po okupaciji Maribora seje 
vrnil na kmetijo strica An-
dreja, kjer so se kmalu začeli 
oglašati prvi partijski ilegal-
ci. Tako se je seznanil s pri-
pravami na vstajo sloven-
skega ljudstva in julija 1941 
vstopil v Savinjsko partizan-
sko četo. To je bil začetek 
velikega tveganja in poti v 
neznano. Tovariš Cankar je 
leta 1942 ustanovil Cankar-
jevo tehniko-malo tiskarno, 
ki je v šentjurskih hribih de-
lovala vse do osvoboditve. Po 
končani vojni smo se znašli 
na mnogih razpotjih, tovariš 
Cankar pa je ostal Cankar v 

pravem smislu, saj se je pos-
vetil novinarskemu in pisa-
teljskemu poklicu. V spomin 
.je priklical zgodovinske do-
godke iz NOB, postal je ured-
nik glasila Naše delo v Celju 
in revije Borec, napisal je vel 
knjig s tematiko NOB. med 
njimi Taborski kresovi. Med 
Mrzlico in Dobrovljami tej 
znamenito Veliko preizkuš-
njo. I 

Rado Zakonjšek - Cankca 
je bil za svoje nesebično dek 
in kot borec-aktivist odliko-
van z večimi vojnimi in mir-
nodobskimi odlikovanji. 
Med drugim je prejel poseb^ 
no »spomenico 1941«. zlatd 
plaketo »borec« i; spomin m 
bitko na Čreti ter priznanji 
častnega občana Občine Ža-
lec s plaketo. Ob zadnjem 
slovesu od tovariša Cankarja 
naj mu v imenu vseh borcev, 
aktivistov, znancev, še pose-
bej domačinov iz šentjurskih 
bregov. Tabora in drugih 
izrečem večno zahvalo zi 
vse, kar je storil za naš na-
rod in naše ljudi. Naj mu bo 
lahka domača taborska 
zemlja! 

LUDVIK ZUPANC - IVO| 

Veterani razvili prapor 
Prejšnji pe tek so s e v d o m u krajanov v Žičah zbralj 

č lani k o n j i š k e g a O b m o č n e g a z d r u ž e n j a vojn ih vetera 
n o v Sloveni je . j 

Po h i m n i je p r e d s e d n i k K r a j e v n e s k u p n o s t i Žiče, Joži 
Sat ler , p o z d r a v i l gos te in v e t e r a n e , ka t e r i h č l an je tud 
s a m . S p o m n i l je na čas p r e d o s m i m i leti , ko so bili ^ 
i s t em d o m u n a s t a n j e n i t e r i to r i a l c i . Sp regovor i l a in 
o b u d i l a s p o m i n e sta t ud i Božo P u n č u h , namestnil; 
p r e d s e d n i k a O b m o č n e g a z d r u ž e n j a v o j n i h veteranoi 
S loven i j e , in F r a n j o M a r o š e k , p r e d s e d n i k Območnega 
z d r u ž e n j a b o r c e v S l o v e n s k e Konj i ce . S l edn j i je izrazi 
že l jo po b o l j š e m s o d e l o v a n j u m e d o r g a n i z a c i j a m a , sa 
so se obo j i z o p e r s t a v i l i o k u p a t o r j u in se bori l i za bolj^ 
j u t r i . j 

Veterani so razvili nov p rapor in ga predal i namenil 
Župana Zreč in Vitanja sta n a n j obesi la t rakova , v imeni 
odso tnega kon j i škega ž u p a n a pa je to storil t a jn ik občini 
Jože Kuzman . Še v e d n o pa po teka akci ja za n a k u p žeblji^ 
kov za prapor . J. ^ 

Tek miru tudi v Konjicah 
V sklopu Teka miru, ki 

poteka v več kot sedemdese -
tih državah, bo konec okto-
bra in v začetku novembra 
mednarodna mirovna prire-
ditev tudi v Sloveniji . K nam 
bo prispela ekipa dvanaj-
stih tekačev iz razl ičnih 
evropskih držav in plame-
nico miru ponesla skozi šte-
vi lne s lovenske kraje in me-
sta. 

Na poti od hrvaške meje 
preko Ptuja, Maribora, Celja, 
Ljubljane, Postojne, Sežane 

ter v sosednjo Italijo jih bodo 
pričakali številni slovenski te-
kači, rekreativci, šolarji in 
otroci ter ljubitelji miru in 
zdravega življenja. 

Tek miru deluje kot priredi-
tev, ki ne zbira denar ja in 
nima poli t ičnih namenov. Za-
to pa toliko bolj zbl ižuje srca 
ljudi in vliva novo upan je za 
mir na svetu. V vseh državah, 
kjer poteka Tek miru , je pla-
menico miru z dobrohotn imi 
mislimi vzelo v roke že več 
kot milijon ljudi. 

V nedeljo, 31. oktobra, bj 
do s p lamenico miru tekli tû  
skozi Slovenske Konjice. 
njičani jo bodo lahko spre"^ 
Ijali, saj bodo tekače pričaka 
ob 14. uri pred Domom kul"| 
re. Nato bodo vsi skupaj teî ' 
skozi Mestni in Stari trg, P 
Šolski ulici do Liptovske i' 
nato napre j proti Celju. 

Tek miru v Slovenskih 
nj icah organizira občina ' 
Mladinski kul turni cent̂  
Kluba š tudentov Dravinjsj 
dol ine . 
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»Stalin je miren lokal« 
Pristovnikova zavračata trditve celjskih svetnikov glede kavarne na Muzejskem trgu 

svetniki Mestne občine Ce-
ijĵ  ki naj bi na zadnjem za-
ledanju govorili o spremem-
jjh zazidalnega načrta za 
jiaro mestno jedro, so se v 
jjzpravi razdelili na dva ta-
bora: na tiste, ki so za odprt-
j(kavarne na Muzejskem tr-

in tiste, ki temu odločno 
Jasprotujejo. Slednji so po 
jinenju investitorjev kavar-
le, Tanje in Toma Pristovni-
lia, v razpravi navedli vrsto 
jbtožb, medtem ko sama ni-
iia imela možnosti karkoli 
pojasniti ali odgovoriti na-
jje. 
j »V spremembo zazidalnega 
lačrta sva vložila kar nekaj 
jenarja in pričakovala sva, da 
jodo svetniki povedali, pod 
;akšnimi pogoji naj bi delova-
3 kavarna, kaj moramo stori-
i , d a zadostimo zahtevam, na 

primer glede hrupa, ne pa, da 
so vnaprej proti. Tako je vsa-
kršen dialog nemogoč,« meni-
ta. 

Njuno 120 kvadratnih me-
trov veliko pritlično stanova-
nje na Muzejskem trgu je kot 
bivalni prostor neprimerno, 
saj je temačno, vanj se s ceste 
vse vidi, zato sta že pred leti 
začela razmiš.ljati o spremem-
bi namembnosti. V hiši, kjer 
je poleg Dekanijske Karitas še 
odvetniška pisarna in tri sta-
novanja, so se najprej strinjali 
s spremembo. Očitno pa so jih 
nato prepričali tisti, ki so trdi-
li, da bo to »drugi Stalin«. To-
mo Pristovnik je namreč so-
lastnik slednjega, pri čemer 
trdi, da so bojazni odveč. »Ne-
nazadnje je Stalin eden naj-
bolj mirnih lokalov v Celju, saj 
je v petih letih le enkrat posre-

dovala policija. Imamo na-
mreč svoje redarje. Zraven pa 
imamo to smolo, da je ob lo-
kalu parkirišče in da se ob 
prihodu in odhodu v ostalih 
14 lokalov v objektu dogaja 
marsikaj. Tako se vse, kar je 
narobe, zgodi >pri Stalinu< in 
celo policija ne lQČuje tega v 
svojih poročilih.« 

Kavarna z umetniško galeri-
jo pa je po njunem povsem 
drugačen tip lokala. Ugibanja, 
ali bo prinaša dobiček ali ne, 
so pač tveganje investitorja, 
menita. Vsakršna sprememba 
tipa lokala je izvedljiva le z 
ustreznimi soglasji, sta prepri-
čana, čeprav primeri v sosešči-
ni kažejo, da ni vedno tako. 
»Bifeju upokojencev v sosed-
nji stavbi nisva nasprotovala 
za vsako ceno, kot je to prika-
zal svetnik Jože Bučer, pač pa 

sva nasprotovala načinu, kako 
je nova najemnica dobila do-
voljenje brez ustreznega po-
stopka. Tudi za Karitas trdiva, 
da nimajo ustreznega dovolje-
nja za delovanje, poleg tega pa 
imajo odprto le 9 ur na teden 
in jih kavarna res ne more 
motiti. Navsezadnje bi zanjo 
uredila poseben vhod in skup-
nih prostorov sploh ne bi upo-
rabljala.« 

Kljub težavam ne bosta od-
nehala, pravita, in bosta sku-
šala doseči sporazum s stano-
valci (to jima nalaga sklep 
zadnje seje mestnega sveta), 
saj z njimi nista v sporu. »Ža-
lostno pa je, da so medtem, ko 
se v Celju vleče ta postopek, v 
Ljubljani odprli še tri nove 
kavarne,« ugotavljata Pristov-
nikova. 

T. CVIRN 

Ukradeno otroštvo 
v Domu sv Jožefa v Celju bo v soboto, 30. oktobra ob 11. uri, 

predstavitev knjige Ukradeno otroštvo, avtorja Ivana Otta. 
Opisal je mučno življenje otrok v Teharjah pobitih staršev, 
taborišče otrok pri Petričku in Stygerjevi vili v Celju. KL 

Umrla častna občana 
občine Žalec 

Minuli teden sta umrla Rado Zakonjšek - Cankar in Ivan 
Mogu - Marko, oba nosilca partizanske spomenice 1941 in 
častna občana občine Žalec. Ivana Moguja so minuli petek 
pokopali na pokopališču v Braslovčah, Rada Zakonjška pa v 
soboto v Taboru. T. T. 

Šport med počitnicami 
športna zveza Celje in od-

lelek za družbene dejavno-
i t i M e s t n e občine Celje bosta 
ičasu šolskih počitnic orga-
lizirala program športnih 
iejavnosti, ki bodo brezplač-
le. 
DrsaUšče v Celju bo za os-

evnošolce in srednješolce 
dprto od 10. do 11.30 v torek, 
.novembra, v četrtek, 3. no-
embra, in v petek, 5. novem-
ira. V kegljišču Golovec bodo 
a h k o kegljali 2., 4. in 5. no-
vembra od 9. do 12. ure. Vrata 
elovadnic treh celjskih osnov-
lih šol bodo odprli za igre z 
žogo: v IV. in II. osnovni šoli 
fsak dan od 2. do 5. novembra 
od 10. do 11. ure, v Osnovni 
šoli Lava pa v torek in četrtek, 
2. i n ' 4 . novembra, od 10. do 
!1. ure. 
V Velenju bo Športno re-

kreacijski zavod Rdeča dvora-
na v sodelovanju z Mestno 
občino Velenje organiziral v 

zimskem bazenu rekreativno 
plavanje za osnovnošolce 
vsak dan od 2. do 5. novem-
bra. V tem času bo tudi pester 
program počitniških dejavno-
sti v Rdeči dvorani: rekreativ-
no igranje namiznega tenisa 
za učence od 4. do 8. razreda, 
šola badmintona za učence od 
1. do 4. razreda, rekreativno 
igranje tenisa in malega nogo-
meta. K.L. 

iskanje 
zakladov in 

gorniški tabor 
Pri Medobčinski zvezi pri-

Weljev mladine Celje tudi 
'̂ tos pripravljajo jesenske 
družinske počitnice za svoje 
č l a n e . 
Počitnice bodo organizira-

j o od 2. do 7. novembra v 
^otelu Larix v Kranjski Gori, 
TF bo od 2. do 5. novembra 
'Idi otroški gorniški tabor. V 

počitnic za otroke, ki 
""do ostali doma, organizira-
la tudi Jesenska potepanja. 
Î k̂o bodo 2. novembra otro-

slikali na stekla in na kera-
miko v Dobrni, Vojniku in 
^^orah, 3. novembra na Fran-
Jolovem in v Celju, 4. okto-
''9 pripravljajo iskanje zakla-

v Štorah in na Dobrni, 5. 
S m b r a pa bodo iskali za-
jede otroci iz Vojnika in Ce-

Za podrobnejše informa-
['ie lahko pokličete na števil-
J 490-9180 oziroma na na-
'ov MZPM Celje. Gregorčiče-

Celje. NMS 

Okno prihodnosti v Levcu 
Samostojni podjetnik La-

dislav Košir je po petih letih 
samostojnega dela in sodelo-
vanja s podjetjem AJM iz Pe-
snice v Levcu odprl nove so-
dobne razstavne, poslovne 
in skladiščne prostore. 

Podjetje AJM je bilo usta-
novljeno leta 1990 z zasebnim 
kapitalom družine Ajlec. Leta 
1994 so dobih naziv »podjet-
niška družina leta«, leta 1996 
priznanje GZS za podjetnika 
leta ter leta 1997 standard za 
kakovost ISO 9001. V podjetju 
izdelujejo in obnavljajo okna, 
vhodna in balkonska vrata iz 
visoko kakovostnega PVC, ki 
je ekološko prijazna in neob-
čutljiva na klimatske vplive ter 

mehanske poškodbe. Okna 
imajo odlično toplotno in 
zvočno izolacijo. V podjetju je 
trenutno zaposlenih okoli 170 
delavcev. 

Po besedah direktorja Jane-
za Ajleca je Ladislav Košir iz 
Levca med njihovimi vodilni-
mi zunanjimi sodelavci. Mon-
taža Košir ima trenutno štiri 
redno zaposlene ter dva po-
godbeno in dva preko študent-
skega servisa. Njihov program 
so okna, vrata, senčila, proti-
požarna vrata, svetlobni jaški 
in strešna okna. Montaža Ko-
šir je v zadnjem obdobju opra-
vila zamenjavo oken in vrat 
»slovensko okno prihodnosti« 
na zdravstvenih domovih v 

Žalcu in Šentjurju, osnovnih 
šolah v Petrovčah in Šempe-
tru, vrtcu v Rogaški Slatini in 
drugje, sodeluje pa tudi s pod-
jetjem SIPRO v Žalcu. Celotno 
novo poslopje so Koširjevi 
zgradili sami in s svojim de-
narjem. Odkar je Leveč samo-
stojna krajevna skupnost, je 
dobil prve nove prostore obe-
tajočega in perspektivnega 
podjetja. Na posnetku ob ot-
voritvi sta direktor AJM Janez 
Ajlec in Ladislav Košir z žena-
ma. Vnuk Tilen v naročju La-
dislava Koširja pa je simbolič-
no prerezal trak ter tako odprl 
lepe razstavne, poslovne in 
skladiščne prostore v Levcu. 

TONE VRABL 

Z-MOJEM-OKNA 
Nedeijslci trgovci 

Piše: PIKA KUKERL 

Ne vem, če se vi še spomni-
te, da sem se tam na začetku 
pomladi že usajala zaradi 
delovnega časa trgovin, ki 
meni in mojim bližnjim pov-
zroča občasna popolna po-
manjkanja v hladilniku in 
shrambi. Jaz se spomnim -
vsakič, ko se mi znova zgodi, 
da se doma znajdem prepoz-
no, da bi še lahko stekla v 
sosednjo ulico vsaj po kruh. 
In čeprav sem si obljubila, 
da se pri osiranjih na tej stra-
ni ne bom ponavljala, bom 
zdajle to pravilo prekršila. 
Malo zaradi silne debate o 
delovnem času enega naj-
večjih ljubljanskih trgovskih 
središč, še bolj pa zato, ker 
obstajajo trgovine, ki so ne-
nadoma odprle svoja vrata 
celo na sveto nedeljo, V Ce-
lju. Ker se jim splača. 

Ne, ne gre za kakšne majh-
ne zasebne podjetnike, ki so 
se končno ojunačili. Tisti so 
obstajali že prej in so imeli 
vrata svojih štacun odprta tja 
do desete zvečer. Na žalost 
tudi ne gre za kakšno spodob-
no veliko samopostrežbo, ki 
bi na novo omogočila večerno 
nakupovanje. Gre za dejav-
nost, povezano s slovensko 
blaznostjo predprazničnega 
urejanja grobov in s priljublje-
nim domačim vrtičkarstvom. 
Takole pred zimo in pred dne-
vom mrtvih so ljudje bolj kot 
sicer pripravljeni seči v žep in 
kupiti malo zemlje, malo pe-
ska, nekaj rastlinja in celo 
kakšno drevo. V celjskem Vrt-
narstvu so zmogli dovolj po-
slovne pameti in kot kaže tudi 
organizacijske modrosti, da sp 
zato v oktobru svoj delovnik 
podaljšali na sobotno popold-
ne in nedeljsko dopoldne. Po 
svojem sobotnem popoldan-
skem obisku pri njih sem pre-
pričana, da se jim splača. In da 
bi se jim še bolj, če bi ljudem 
nov delovnik znali glasno oz-
naniti. 

No, in kakšno zvezo ima 
zdaj to s splošnim delovnim 
časom trgovin? Na prvi pogled 
nobene, na drugi pogled pa je 
jasno, da gre za v Celju redko 
videno prilagodljivost. Že res, 
da je zadeva kratkega veka, 
ampak če bi ne šlo ravno za 
izrazito sezonsko trgovino, bi 
se ljudje zlahka navadili, da 
lahko gredo v nakupe tudi v 
soboto. Ali celo v nedeljo. In 
prav tu je ključ: v navadah 
namreč. 

Ko se ljubljanski trgovci pri-
tožujejo, da gre za izkorišča-
nje delovne sile čez vsako me-
ro, jih razumem in podpiram. 
Nobenega živega bitja ne bi 

smeli obsoditi na 50 in več 
urni delovnik. Ko se lastniki 
trgovin pritožujejo, da že v 
soboto popoldne nimajo do-
bička v odprtih lokalih, pa si 
ne morem kaj, d^ ne bi pomi-
slila, da so si za to krivi sami. 
Podaljšan obratovalni čas tr-
govin je take sorte dobrina, da 
jo je treba oznanjati. Je nalož-
ba, ki se obrestuje šele sčaso-
ma. Ko ljudje že rutinsko ve-
do, da je tam in tam nekaj 
odprto. Na pamet in kar tako 
se v deželi, ki je do pred krat-
kim prisegala na življenje do 
sedmih zvečer, ob sobotah pa 
do opoldneva, pač ne bo nihče 
nikamor odpeljal. 

Ko se bodo blagodati potro-
šništva v dneh, ko imamo zanj 
čas, zasidrala v možgane, bo-
do trgovci presenečeno ugoto-
vih, da lahko mirno zapirajo 
čez opoldne ali kak dan med 
tednom. In naj me vrag, če se 
jim ob vseh možnih (dobičko-
nosnih) koristih drugačnega 
nakupovanja ne bo splačalo 
imeti tudi nekaj dodatno za-
poslenih, trgovcev, pa četudi 
samo ža polovični delovni čas. 
Tudi v Celju, kjer trgovce v 
rednem izobraževanju in s 
prekvalifikacijami proizvaja-
mo skorajda po tekočem tra-
ku. Ne težim rada s teorijami 
in statistikami, ampak veste, 
marsikje po svetu se ljudje že 
z veseljem odločajo za polo-
vične zaposlitve. In - ne zame-
rite - ampak med tisti, ki še 
imajo kaj pod palcem, je hudo 
veliko tistih, ki imajo zato, ker 
so svojim službam med ted-
nom nenehno na razpolago. 
In imajo šele vikende za to, da 
bi svoje bogastvo lahko tudi 
zapravili. Pa ga pravzaprav ni-
majo kje... 

P.S.: Zanimiva celjska ok-
tobrska izkušnja: v nedeljo 
lahko kupite gnojilo in dre-
vo, ne morete pa kupiti malo 
mesa. Lahko se greste vrt-
narja, ne morete pa prirediti 
jesenskega piknika z žarom. 
Razen, če ste urejena oseba, 
ki misli na vse takrat, ko je 
še čas... 

Zreče - mesto 
Turistično društvo Zreče prireja v soboto, 30. oktobra, v 

večnamenski dvorano v Zrečah prireditev ob obletnici pro-
glasitvi mesta Zreče. 

Pripravili so pester kulturnozabavni program, v katerem 
bodo sodelovali: Mešani pevski zbor Jurij Vodovnik Zreče, 
Bojana Matavž s harmoniko, plesni par Diana in Sergej Slapnik, 
PK Devžej, pevec Marjan Smode in ansambel Fantje izpod 
Rogle. 

Na prireditvi bodo razglasili najboljše v urejanju svojega 
okolja, podelili bodo priznanja in kovane vrtnice. Na prireditvi 
že tradicionalno sodeluje tudi Društvo likovnikov iz Slovenskih 
Konjic s svojo razstavo del, ustvarjenih v likovni koloniji Zreče -
mesto v mesecu oktobru 1999 v Zrečah. B.P. 
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Jubilej ni bil pogreb 
Celjski radijci 3 dni gostili okoli 100 novinarjev in urednikov 13 slovenskih nekomercialnih radijskih postaj > 

: - . Druženje in tekmovanje, država naj naredi red v radiodifuziji na Slovenskem! 

»Jubilej z grenkobo,« je 10, 
Festival nekomercia lnih ra-
dijskih postaj Slovenije, ki 
so ga celjski radijci med sre-
do in petkom pripravili v Do-
mu sv. Jožefa, na pot pospre-
mila predsednica GIZ neko-
mercialnih radijskih postaj 
Slovenije Irma Benko. Gren-
koba je odraz strahu neko-
mercialnih radijcev pred pri-
hodnostjo; pred časi, ki jih z 
kot gobe po dežju rastočo 
konkurenco komercialnih 
radijskih postaj ž e doživlja-
jo. Pred prihajajočimi časi, v 
katerih pomeni nered s po-
deljevanjem frekvenc v do-
mači radiodifuziji ter n e m o č 
ali nepripravljenost države, 
da bi pravila igre, ki jih do-
sledno terja od nekomercial-
cev uveljavila tudi pri ko-
mercialnih radijskih posta-
jah, skupaj s predlogom no-
vega zakona o medijih, pra-
vo smrtno obsodbo za radij-
ce. 

V Sloveniji deluje 22 radij-
skih postaj , ki z nadpovpreč-
nimi napori zagotavljajo ozi-
roma ohranja jo z z a k o n o m 
določene pogoje za s tatus ne-
komercialne radijske postaje . 
Programska s t ruktura , ki pri-
naša 40 odstotkov informativ-
nih, kul turnih in izobraževal-
nih vsebin, je za radijce, ki 
morajo ob tem dos ledno spo-
štovati tudi vse ostale zakon-
sko določene pogoje poslova-
nja, je v primerjavi s komer-
cialnimi radijskimi pos ta jami 
hudo breme. Časi, ko so bile 
lokalne radijske pos ta je po 
Slovenije edini gospodarj i svo-

jega prostora, so neprekl icno 
mimo. A ob dejstvu, da se je 
njihov »monopolni« položaj 
čez noč prelevil v t ržno zasno-
van mozaik, ki pozna jasno 
določena pravila igre le zanje , 
za komercialne radijske posta-
je pa je zaenkrat zaradi nedo-
slednega nadzora nad njiho-
vim poslovanjem lov povsem 
odpr t , bi se država le morala 
zamisliti . Temu so, v dnevih 
festivala, v Celju pritrjevali tu-
di politiki. 

Nenazadnje , prav nekomer-
cialne radijske postaje, ki jih 
ne država ne lokalne skupnosti 
običajno niti ne opazijo, so na-
mreč tiste, ki so v zagotavlja-
nju pravice slovenskih držav-
ljanov biti obveščen, zelo po-
membne . To se, žal najpogo-
steje, pokaže ob naravnih ne-
srečah; pa naj bodo to celjske 
poplave ali potres v Posočju. In 
to, hvalabogu, znajo ceniti po-
slušalci, ki v veliki meri ostaja-
jo zvesti nekomercialnim radij-
skim posta jam in radijskim no-
vinarjem blažijo črne misli ob 
nj ihovem vse bolj vsakodnev-
nem boju za preživetje. 

Jubi le jnega 10. Festivala 
nekomerc ia ln ih radijskih po-

staj Slovenije se je s tekmo-
valnim p rogramom udeleži lo 
13 nekomercialcev. Le dobra 
polovica, torej, a v časih, ka-
kršne radijci preživljajo, je 
tudi to lahko razlog za opti-
mizem. Za to, da radijci niso 
vrgli puške v koruzo in da so 
kl jub pr imežu zakonsko 

p redp i sane programske 
s t rukture , ki jim ga komer-
cialne radijske pos ta je zate-
gujejo s svojo cenovno kon-
kurenco na oglaševalskem tr-

gu, saj za vratom n ima jo dav-
karije in ne zapos lu je jo novi-
narjev, še sposobni meriti 
svoje moči in se s profesional-
no pripravl jenimi izdelki po-
nudit i v s t rokovno presojo. In 
zaradi vsega zapisanega, je 
bila prav vsaka od tr inajst ih 
na festivalu sodelujočih ne-

komercia lnih radijskih po-
staj, v petek zvečer ob razgla-
sitvi rezultatov svojevrsten 
zmagovalec. 

IVANA STAMEJČIČ 

Po četrtkovi okrogli mizi o problematiki lokalne radiodifu-
zije v Sloveniji je državnozborski poslanec in predsednik 
ZLSD Borut Pahor Vladi RS zastavil vprašanje, kakšno vizijo 
nadaljnjega razvoja nekomercialnih radijskih programov 
ima v luči sprejemanja novega zakona o medijih. »V sloven-
skem prostoru se vedno bolj kaže težnja po koncentraciji 
medijskega prostora. Novi radiodifuzni mediji, ki uspejo 
pridobiti frekvence, so praviloma komercialni. Trenutno v 
Sloveniji deluje 71 radijskih programov, od tega jih je kar 59 
odstotkov komercialnih. Zato se postavlja vprašanje, ali 
nekomercialni radijski programi sploh še lahko živijo brez 
ukrepov, ki naj bi jih zagotovila država. Delovanje nekomer-
cialnih programov pa je za Slovenijo velikega pomena, saj le-
ti omogočajo afirmacijo civilne družbe, objektivnost in 
neodvisnost informativnih in drugih oddaj, produkcijo 
umetniške in informativne vsebine ter skladnejši regionalni 
razvoj,« je Pahor utemeljil svoje vprašanje, ki bi ga lahko, ne 
glede na strankarsko pripadnost, podprli prav vsi poslanci. 

Prva je bila četrta mreža 
Kot gost se je zaključka 10. Festivala 

nekomercia ln ih radijskih postaj Slovenije 
udelež i l tudi predsednik države Milan 
Kučan, ki je radijcem pritrdil, da se v 
državi frekvence za radijske postaje delijo 
po dostikrat nerazumljivih kriterijih, zno-
va pa izpostavil pomembno vlogo neko-
mercia ln ih radijsicih postaj v pravici jav-
nosti, da je obveščena. 

Na vprašanje gostiteljice, odgovorne ured-
nice Radia Celje Nataše Gerkeš Lednik, je 
prvič javno komentiral pred dnevi izrečene 
izjave hrvaškega predsednika Franja 
Tudmana o tem, da je Piranski zaliv hrvaški 
in da se je Slovenija osamosvajala s »figo v 
žepu«. Poudaril je, da je življenjski interes 
tako slovenskega kot hrvaškega naroda v 
soži t ju in dobrososedskih odnosih, za kar se 
po njegovem zavzema tudi dobršen del 
hrvaške u radne politike. »Pregrevanje stra-

sti je zato škodljivo,« je dejal in nadaljeval, 
da sta Slovenija in Hrvaška z razglasitvijo 
samostojnost i junija 1991 vza jemno priznali 
obstoječe meje med republikama in se do-
govorili, da se meja na mor ju naknadno 
določi. 

Glede slovensko-srbskega »dogovarjanja« 
na račun Hrvaške pa je poudari l , da sta se 
delegaciji obeh repubhk v Beogradu januar-
ja 1991 zavezali, da bosta izhod iskali na 
demokrat ičen način, ki ne bo ogrožal živ-
ljenj ljudi, in da ima vsak narod pravico do 
samoodločbe in do lastne države, če pri tem 
ne ogroža enakih pravic drugega naroda. 
Slednje, o ogrožanju enakih pravic drugega 
naroda, pa je takratna jugoslovanska tiskov-
na agencija izpustila iz sporočila za javnost, 
kar so člani slovenske delegacije h rvaškemu 
predsedniku Tudmanu pojasnili že na poti 
iz Beograda. 

DrŽava, počasen (raz)sodnilc 
Na okrogli mizi o proble-

matiki lokalne radiodifuzije, 
ki so jo v okviru 10. Festivala 
nekomercialnih radijskih 
postaj Slovenije pripravili v 
četrtek popoldne, je pred-
sednica Sveta za radiodifuzi-
jo dr. Sandra Bašič poudarila 
pomen sprejetja nacionalne-
ga programa. Le-ta naj bi 
opredelil prihodnost radio-
difuznega sistema v Sloveni-
ji in določil , kakšnega sploh 
potrebujemo. 

Osnutek nacionalnega pro-
grama namerava pripraviti 
Svet za radiodifuzijo. Ker pa je 
postopek do sprejet ja le-tega 
dolg, je pot rebno v v m e s n e m 
času nekomercia ln im progra-
mom preživeti, je dejala dr. 
Bašičeva. Zato je svetu predla-
gala, da o dodelitvi na novo 

razpisanih frekvenc ne bi skle-
pal vse do sprejetja nacional-
nega programa, a je pri pred-
logu ostala osamljena, zato so 
te dni že podelili nekaj prostih 
frekvenc novim komercialnim 
radijskim pos ta jam. Teh je po 
letu 1992 v Sloveniji nastalo 
več kot 40, medtem ko so se v 
istem obdobju ustanovile le 4 
nove nekomercia lne radijske 
postaje , ki jih je zdaj v Slove-
niji skupa j 22. 

Sicer pa sta na posvetu tako 
Bašičeva kot direktor repub-
liške Uprave za te lekomunika-
cije Marko Cuk poudari la po-
m e m b n o s t delovanja neko-
mercialnih radijskih progra-
mov. Na vprašanje , zakaj 
uprava ne ukrepa v pr imeru 
p remočne jakosti odda jan ja 
nekater ih komercialnih radij-

skih postaj , je Cuk odgovarjal, 
da uprava jakost meri in ved-
no, kadar zazna kršitve, tudi 
ukrepa. »Res pa je,« je dejal 
Marko Cuk, »da postopek zah-
teva, da prijavo napišejo pro-
me tnemu inšpektorju, ta pa je 
dolžan kršitelje prijaviti sod-
niku za prekrške. Tu se posto-
pek nemalokrat ustavi, saj po 
dveh letih zadeva zastara.« 

Udeleženci posveta, radijski 
uredniki in direktorji, so opo-
zorili tudi na večkrat slab od-
nos države do nekomercialnih 
radijskih programov, ki jih 
pridno izkorišča predvsem v 
predvoli lnem času in v času 
naravnih nesreč, sicer pa na 
njihov pomen in vlogo nema-
lokrat rada pozabi. 

NATAŠA GERKEŠ LEDNIK 
Foto: GREGOR KATIČ 

O prihodnosti slovenske radiodifuzije: dr. Sandra Bašič, 
Marko Cuk. Rina Klinar in Irma Benko. 

Mureki slavili, 
Celjani četrti 

Prispevke 13 nekomercial-
nih radijskih postaj Sloveni-
je so v Domu sv. Jožefa oce-
njevale 3 žirije in ob rezulta-
tih v posamezn ih kategori-
jah razglasile še skupne re-
zultate. Skupni zmagovalec 
je bil s 179 točkami Radio 
Murski val iz Murske Sobo-
te, na 2. mesto se je s 132 
točkami uvrstil Radio Tri-
glav z Jesenic, na 3. mesto s 
126 točkami RGL, Radio glas 
Ljubljane, na 4. mesto s 119 
točkami Radio Celje in na 5. 
mesto s 117 točkami Koroški 
radio iz Slovenj Gradca. 

Informativne oddaje , ko-
menta r je in in tervju je so oce-
njevali Brane Kastelic (BBC 
London), Tadej Labernik 
(STA) in Drago Balažič (TV 
Slovenija). 

Informativna oddaja: 1. Ra-
dio Murski val, 2. Radio Šta-

jerski val, 3. Radio Celje, I 
Radio Triglav, 5. Radio Trbo\ 
Ije. I 

Komentar: 1. RGL, 2. Radi 
Triglav, 3. Radio Velenje, \ 
Radio Brežice, 5. Radio Mul 
ski val. I 

Intervju: 1. Radio Triglal 
2. Radio Celje, 3. Radio Veli 
nje , 4. Radio Trbovlje, 5. K̂  
roški radio in RGL. i 

Repor taže in kontaktne oJ 
da je so ocenjevali Alenka Sil 
ka (Stop), Ali H. Žerdii 
(Mladina) in Jurij Popff 
(Radio Slovenija). 

Reportaža: 1. Radio Mursl) 
val, 2. Radio Trbovlje, 3. Kc 
roški radio, 4. Radio Študen 
5. Radio Triglav. 

Kontaktna oddaja: 1. Ko 
roški radio, 2. Radio Celje, ? 
Radio Murski val, 4. Radi' 
Brežice, 5. Radio Trbovlje. 

Humoris t ično satirične od' 
daje , g lasbene oddaje , sam"' 
r ek lamne spote in radijske og' 
lase so ocenjevali Ivanka M"' 
lec Ploj (Radio Slovenija)' 
Brane Maselj (Delo) in Boru' 
Alujevič (SLG Celje). 

Humorist ično satirična o''' 
daja: 1. Radio Murski val, 
RGL, 3. Radio Triglav, 4. Radi« 
Celje, 5. Radio Velenje. 

Glasbena oddaja: 1. RGL,^; 
Koroški radio, 3. Radio Mursl^ 
val, 4. Radio Triglav, 5. Radi" 
Štajerski val. 

Samoreklamni spot: 1. K"" 
roški radio, 2. Radio Trigl^J' 
3. RGL, 4. Radio Študent, 
Radio Štajerski val. 

Radijski oglas: 1. Ratl'" 
Murski val. 2. Radio ŠtudenV 
3. Radio Trbovlje, 4. Râ i'̂  
Brežice, 5. Radio Celje. . 

IS. Foto: 

S predsednikom države, sicer prekmurskim rojakom Milanoi 
Kučanom, okrepljena ekipa zmagovalcev Radia Murski vali 

Murske Sobote. 



RADIJSKI FESTIVAL 13 

Radioaktivni brez 
uparjalnika 

fridnevno druženje novinarjev nekomercialnih radijskih postaj Slovenije je minilo tudi v 
.Jinenju družabnosti, spoznavanja Celja, kot mesta gostitelja, ter izmenjave izkušenj, s 
jterimise radijski novinarji vsakodnevno srečujejo pri svojem delu. 
organizator 10. festivala v prostorih Doma sv. Jožefa je bila naša novinarska hiša NT&RC 
1̂ 0,0., častno pokroviteljstvo je prevzel župan Mestne občine Celje Bojan Šrot. Izvedbo festivala 
5 gmotno podprli Pivovarna Laško, Banka Celje, Cestno podjetje Celje, Kovinotehna, 
;5Stišča Štorman, Zavarovalnica Triglav, CEH Celje, STC Celje, TČR in Celjski sejem, 
jgostitev ob zaključku festivala pa je pripravil v Hotel Evropa. Foto: GREGOR KATIČ 

Branko Stamejčič, Franček Pungerčič, Jože Cerovšek in Nataša: Gerkeš Lednik so v Domu sv. 
Jožefa pričakali člane vseh treh strokovnih žirij. 

Kdsedniku države Milanu Kučanu nekomercialne radijske postaje niso neznan-
i, konec koncev ga, je povedal odgovorni urednici Radia Celje Nataši Gerkeš 

Lednik, redno gostijo v svoji 4. radijski mreži. Klepet z radijskimi novinarji v celjski poročni dvorani; gostila jih je podžupanja Janja Romih 

Pogled na polno dvorano Narodnega doma ob razglasitvi rezultatov. 
»Bo. ne bo? Festival radijcev je uspel,« sta bila enotna celjska podžu-

panja Janja Romih in Mitja Umnik. 

Slika za album celjskih radijcev. 

Poslušalnice v Domu sv. Jožefa so bile ves čas polne: tokrat za odgovornim 
urednikom Koroškega radia Markom Vrečičem pozorno poslušata celjski 

mdijki Simona Brglez in Mateja Podjed. 



14 NASI KRAJI IN UUDJE 

Sreča v kalobškem svetu 
Veliki družinski praznik Krašovčevih iz Kostrivnice pri Kalobju 

Valerija in Adolf Krašovec 
živita v Kostrivnici, na pol 
poti med Kalobjem in Šen-
trupertom pri Laškem. Na 
kmetiji na čudoviti razgled-
ni legi, obdani z gozdovi v 
jesenskih barvah. 

Pred kratkim sta praznovala 
zlato poroko, ko se je zbralo 
nad šestdeset sorodnikov, so-
sedov, prijateljev in znancev. 
Med njimi sta se veselila sko-
raj vseh od sedmih nečakov, 
ki sta jima botra. Pred Krašov-
čevo domačijo je stal veliki 
slavolok z napisom Bog živi 
ženina in nevesto, delo njunih 
otrok. 

Dolga kolona avtomobilov je 
odpeljala v cerkev na Kalobje, 
kjer sta pred župnikom Petrom 
Grešnikom znova rekla »da«. 
Tam ju je posebej počastil do-
mači pevski zbor. V bližnji go-
stilni, za napisom Dobrodošla 
zlatoporočenca, je bilo nato ve-
liko glasbe, prepevanja, plesa-
nja in šal, za katere sta poskr-
bela razigrana kalobška muzi-
kanta Viki in Jože. Zlata poro-
čenca sta bila najbolj ponosna, 
ko jima je igral na harmoniko 
njun vnuk Gorazd, učenec dru-
gega razreda osnovne šole. Na 
plesišču sta bila seveda veliko-
krat, kljub želji, da bi bilo z 
njunim zdravjem boljše. V ta-
ko veselem vzdušju sta seveda 
pozabila na vse težave, skupno 
veselje je trajalo vse do četrte 
ure zjutraj. 

Nato sta krajši čas počivala, 
popoldan pa so se veselili v 
družinskem krogu ter prisluh-
nili radijskim čestitkam zlato-
poročencema. V kalobški oko-
lici je bila Krašovčeva zlata 

poroka v tistih dneh glavna 
tema pogovorov med ljudmi. 

Valčka in Dolfek, kot jima 
pravijo po domače, živita v 
hribovitem svetu na kmetiji, 
ki sta ji posvetila življenje. V 
službo nista hodila. Še vedno 
delata po svojih zmožnostih, 
tako v hlevu kot na zemlji, 
zlatoporočenka pa veliko pri-
pomore še v gospodinjstvu. 
Poročila sta se mlada, tako da 
se Krašovčevi pripravljajo na 
Adolfov 70. rojstni dan, ki ga 
bodo praznovali 5. novembra. 

Valerija je bila doma na 
kmetiji v Trobnem Dolu nad 
Laškim ter se je poročila na 

možev dom. Takrat so se od-
pravili k poroki dobro uro peš 
v Šentrupert ter nato s postan-
ki tričetrt ure daleč na ženinov 
dom. Eden od obeh muzikan-
tov je bil odlični Jože Pusar, 
oče danes slovite operne pev-
ke Ane Pusar-Jerič. Zakonce-
ma je bilo nato najlepše, ko so 
prišli na svet njuni trije otroci, 
skupaj z malima deklicama pa 
so se posebej razveselili najm-
lajšega, sina. Danes živi Peter 
skupaj z ženo Štefko na doma-
či kmetiji. Starejša hči Vida 
Trupej se je poročila v Griže, 
mlajša Bernarda Brečko na 
kmetijo v domači vasi. Zlato-

poročenca se veselita šestih 
vnukov in treh pravnukov. 

Srečna sta kljub temu, da je 
bilo v njunetn življenju veliko 
težkih preizkušenj. Predvsem 
bolezni, saj je bil Adolf Krašo-
vec le nekaj let po poroki operi-
ran na pljučih ter skoraj leto 
dni v bolnišnici, njegova žena 
pa je bila zelo hudo bolna pred 
dvema desetletjema. Zdravje, 
največji zaklad, se je nato obe-
ma povrnilo v precejšnji meri, 
zato sta danes srečna med vse-
mi, ki jih imata rada. Na koz-
janski zemlji, ki sta ji darovala 
vsa mlada leta, vso ljubezen. 

BRANE JERANKO 

Veliki družinski praznik, zlata poroka Valerije in Adolfa Krašovec. Vse življenje sta posveti-
la delu na kozjanski zemlji. 

V Vojnilcu od pionirjev do veteranov 
•Bogat program aktivnosti 

v mesecu požarne varnosti v 
Vojniku so začeli s tradicio-
nalnim srečanjem gasilcev 
veteranov pri Dobrotinu, ki 
ga je pripravila GZ Vojnik-
Dobrna. 

Srečanja se je udeležilo bli-
zu petdeset veteranov, med 
katerimi je bil najstarejši gasi-
lec 90 letni Maks Majcen iz 
Socke, najstarejša gasilka pa 
74 letna Terezija Pohajač z 
Dobrne. Po gasilskem stažu 
pa sta bila na prvem mestu 
Rok Lipovšek, ki je gasilec že 
70 let in Ana Božnik, ki je 

članica gasilskega društva 45 
let. V lepo pripravljanem pro-
gramu so nastopili Frankolov-
čani, rogisti iz Nove Cerkve, 
člani Mladega gasilca iz voj-
niške šole in drugi. 

Pionirji in mladinci so na-
stopili na gasilskem kvizu in 
tekmovanju v mokri vaji. Obe 
prireditvi sta bili na Dobrni. V 
kvizu je nastopilo dvanajst 
ekip, zmagala je Dobrna pred 
Lembergom I, Novo Cerkvijo 
II, Socko, OŠ Vojnik itd. V 
mokri vaji je nastopilo šest 
ekip pionirjev, zmagala je no-
va Cerkev pred Socko in Vojni-

kom, med pionirkami pa so 
tekmovale štiri desetine, naj-
boljši pa so bili Nova Cerkev, 
Frankolovo in Dobrna. 

V ponedeljek so pripravili 
vajo na osnovni šoli in vrtcu v 
Vojniku s predpostavko po-
tres. Otroci z učitelji so točno 
opoldne šolo zapustili, gasilci 
Vojnika in Frankolovega pa so 
jim predstavili gasilsko tehni-
ko in načine reševanja ob po-
žaru ter drugih elementarnih 
nesrečah. 

Osrednja vaja GZ Vojnik-
Dobrna v mesecu požarne var-
nosti pa bo v četrtek, 28. okto-

bra ob 16. uri na Frankolo-
vem. Taktična vaja je zamiš-
ljena kot požar v osnovni šoli 
Frankolovo z evakuacijo učen-
cev in zaposlenih, z notranji-
mi in zunanjimi napadi z upo-
rabo izolirnih dihalnih apara-
tov ter reševanje ponesrečen-
cev. Sodelovalo bo 55 gasil-
cev. Po vaji bo postrojitev 
vseh šestih prostovoljnih ga-
silskih društev s tehniko, ga-
silce pa bosta pozdravila žu-
pana občin Vojnik Beno Po-
dergajs in Dobrna Martin 
Bred. 

Na posnetku so gasilci vete-
rani GZ Vojnik-Dobrna na sre-
čanju pri Dobrotinu. 

TV 

Manjše zanimanje, zato icmalu spremembe 
Po dokončno zbranih po-

datkih akcije »Priprava vozi-
la na zimo«, ki so jo v soboto 
zaključili v celjski in rogaški 
poslovni enoti Avto moto 
zveze Slovenije, največ last-
nikov vozil zanemarja stanje 
žarometov in svetlobnih te-
les ter podvozja in hladilne 
tekočine. 

Izkazalo se je, da vozniki 
najbolj poskrbijo za delovanje 
motorja, stanje akomulatorja 
ter zavore. V povprečju so bili 
rezultati boljši od dosedanjih. 

vendar se je letošnje akcije 
udeležilo manj voznikov (na-
tanko 100). Upad zanimanja 
gre po besedah direktorja celj-
ske poslovne enote Iva Kara 
pripisati sodobnejšemu voz-
nemu parku, ki zahteva vse 
manj osnovnega vzdrževanja, 
zato bodo v prihodnje razmi-
slili o drugačnem pristopu k 
tovrstnim akcijam. »V 25-letni 
zgodovini teh akcij se način 
pregledovanja avtomobilov ni 
spremenil, zato tudi ni odziva. 
Z novim ZVCP so nastale že 

prve spremembe, npr. s tova' 
niško novim vozilom 3 leta"^ 
potrebno opraviti tehničneo' 
pregleda. Zakonodaja se bo i! 
naprej prilagajala evropsK'!! 
razmeram, kar pomeni bist^t 
ne spremembe na podroQ 
emisije izpušnih plinov, nâ  
nu evidentiranja tehni^i^S 
pregledov, podaljševanja r̂ f 
stracije, zavarovanj in p o m 
nja cestnin,« je pojasnil I j 
Karo. Novo akcijo bo aM^ 
pripravila predvidoma spo ,̂ 
ladi. PRIMOŽ ŠKEf̂ ' 

Polna hiša 
strokovnjakov 

Se vam je že zgodilo, da 
vas je kdo spraševal razne 
zelo pomembne stvari, reci-
mo, zakaj ljudem rastejo 
nohti ali pa, kako, da človek 
zmeraj stopi z eno nogo na-
prej, kadar naredi korak? In 
odpre usta, preden vtakne 
vanje žlico? 

No, šalo na stran, verjetno 
se vam je že kdaj zgodilo, da 
ste potrebovali nasvet stro-
kovnjaka. Aha, tO'pa že, kaj-
ne? Vendar je do strokovnja-
ka težko priti, ali pa.nasvet ni 
brezplačen, kot bi si nemara 
želeli. Ja, smo že tam. Na 
internetu obstaja rešitev za ta 
problem, jasno. Spletna stran 
Ali Experts (www.allex-
perts .com) namreč zd ružu j e 
na tisoče prostovoljcev, stro-
kovnjakov na več kot 1500 
različnih področjih. Od lju-
bezni do kvantne mehanike. 
Od vlaganja zelenjave do ra-
ketnega pogona. 

Zadeva je dokaj mlada, ob-
staja namreč šele dobro leto, 
obiskovalcem pa nudi izvr-
sten brezplačni servis. Kako 

to deluje? Obiskovalec si na 
spletni strani s pomočjo do-
bro razevjanega in lahko ra-
zumljivega menija izbere po-
dročje, ki ga zanima, kjer bo 
naletel na imena in kratke 
predstavitve strokovnjakov, 
ki so mu pripravljeni odgovo-
riti na njegovo vprašanje. Ne-
katera področja imajo po du-
cat in več strokovnjakov, ne-
katera samo enega. 

Pred postavljanjem vpra-
šanj si velja ogledati navodi-
lo, kako iz vprašanja dobiti 
čimveč, pa tudi ogled baze na 

že odgovorjena vprašanja [ 
bo odveč. Sicer pa ves siste 
deluje nekako tako kot vj 
nostno padalo ali zasilna z 
vora za primer »Ko odpo 
vse«, čeprav ni nu jno da bij 
uporabljali le v naj'nujneši 
primerih. Nasprotno, stvarj 
uporabna tudi v povsem m 
stresnih primerih. Recimo,d 
vas zanima kaj o angleški liti 
raturi osemnajstega stoletji 
Ali pa ste ljubitelj kak^i 
glasbene skupine in bi rai 
izvedeli kakšno podrobnost 
njej. 

Med strokovnjaki se najdi 
jo tudi zdravniki in odvetn 
ki, čeprav pomoč slednjih 
naši državi ne bi bila k, 
prida, saj je spletna stra 
ameriškega porekla. Sicer p 
takšni nasveti niso uradn 
pouda r j a jo na Ali Experts.l 
strokovnjaki del jujejo pri 
stovoljno in zaradi tega nis 
pripravljeni prevzeti odgi 
vornosti za morebi tne nepc 
jetne posledice. Če ste ton 
bolni, pojdite v zdravstvei 
dom, velja? 

Pri vsej stvari mi je še na 
bolj všeč, da se ljudje teg 
lotevajo ljubiteljsko in ne n 
radi kakšnih finančnih inter« 
sov. V tem je namreč tudi ii 
interneta. Veliko stvari nasti 
ne in obstane prav zaradi tegi 
Še bolj fascinantno je, ko p' 
misliš, da imaš ob kliku n 
miškino uho naenkrat poW 
hišo strokovnjakov. Ki ti bode 
če boš seveda postavil pam^ 
no vprašanje, tudi dali pam^ 
ten odgovor. Poizkusite. 

Vasja Ocvin 
vasja@eurocom'» 
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Po maši na obisk k 
čokoladarjem in kovačem 

Izlet na Gorenjsko je bil poučen in prijeten, kljub dežju, ki ni in ni hotel pojenjati - Maša za romarje 
v baziliki na Brezjah 

POGLEJMO-POJEJMO 

Eden zadnjih izletov iz ak-
jje Poglejmo - pojejmo je bil 
$oboto, ko smo obiskali tri 
jajhne kraje na Gorenj-
j[ein, Brezje, Lesce in Kropo. 
Izletnikovem avtobusu je 

Do oseminštirideset potnic 
, potnikov, naših zvestih 
falcev. V večini so bile Mari-
. kar dvanajst jih je bilo z 
jmi, moških pa je bilo le 
(St, toliko za lep vzorec. 
m-
v Pekarni Brglez iz Žalca so 

Espet spomnili na nas in nam 
oslali popotnico v obliki kro-
(V, marmeladnih rogljičev, 
lakovk in ledenega čaja, prav 
inpatično in toplo preseneče-
je pa nas je doletelo že po 
[vih kilometrih vožnje, ko 
as j e gospa Marica Lesjakova 
(Spodnje Rečice pri Laškem 
bdarila s pisanimi šopki iz 
apirja. Presenetila nas je s 
lav takšnimi šopki, kakršne 
J njega dni izdelovale in na 
•jmih ponujale kmečke žen-
(e, ki se jih je na območju 
aškega prijelo ime »krancelj-
Dtar ice .« Gospa Marica to de-
čino naših prednic s pridom 
pridnostjo ohranja in neguje 
I današnjo etnografsko in po-
3bno rabo. 
S šoferjem pa smo imeli 

3 l o h veliko srečo. Izletnikov 
ilvo Teržan je bil ves čas v 
Ivojni vlogi: kot voznik je 
krbel za prijetno in varno 
ožnjo, ob tem pa je bil še 
lekakšen animator, ki je iz 
le v uro dvigoval razpolože-
ne s šalami, anekdotami in 
rijaznimi nagovori. Vozniku 
o se kar hitro pridružile pot-
ice (in en potnik) in iz žepov 
Dt za šalo stresale šale. Men-
^jih je bilo med šalami pre-

več takih na račun župnikov in 
redovnic, zato se nam je vre-
me prav grdo izneverilo, ob 
prihodu v Kropo pa je sploh 
lilo kot iz škafa. Na račun 
tistih, ki so tesno povezani z 
»onimi zgodaj« pač ne gre pre-
več norcev briti, bi bil lahko 
nauk iz te naše izkušnje. Am-
pak mi se zaradi vremena ni-
smo dah: še bolj smo se šalih, 
sniejali in peli, vso pot na 
Gorenjsko in na poti domov. 

Če spustimo postanek pred 
Ljubljano, ko smo si zaželeli 
kave, so bile naša prva posto-
janka Brezje, kjer smo si ogle-
dali območje in notranjost 
znamenite bazilike ter se ude-
ležili svete maše, ki je bila v 
soboto dopoldne še posebej 
slovesna. Udeležili so se je na-

mreč številni romarji iz Lour-
da, Fatime, pa romarji iz Med-
jugorja in romarji, ki so prišh 
iz daljne Amerike. Prišli so k 
Mariji Pomagaj na Brezje, da 
bi se ji poklonili. Tik pred 
mašo nas je prišla pozdravit 
častitljiva redovnica sestra 
Vendelina, ki živi v tamkajš-
njem samostanu in ki jo večina 
Slovencev pozna po njenih 
dragocenih naukih za življenje 
in po njenih receptih za jedi, ki 
so okusne in predvsem zdrave. 
Kratko srečanje s sestro Vende-
lino z nami (žal so bih nekateri 
ta čas v cerkvi) je pripravila 
njena učenka, naša sopotnica 
in sodelavka Majda Klanšek. 

Na poti v Kropo smo zavili 
proti Lescam pri Bledu, kjer 
smo v t renutku napolnili tam-
kajšnjo prodajalno, kjer (med 
drugim) kraljujejo številne 
slaščice, predvsem pa čokola-
de, narejene v tovarni Gorenj-
ka. Ker so v Gorenjki vedeli za 
naš prihod, so temu primerno 
založih prodajne police, otro-
ci in vnuki naših potnic in 
potnikov pa se bodo bržčas še 
dolgo spominjali tistega so-
botnega večera, ko so se ma-
mice, očki in babice ter dedki 
vrnili s polnimi vrečami in 
vrečkami Gorenjkinih čoko-
lad in drugih sladkih dobrot. 
Švicarska Milka je bila potem 

za lep čas odstavljena na stran-
ski tir. 

Poseben dogodek za večino 
udeležencev izleta pa je bil po-
stanek v Kropi, starem železar-
skem naselju pod pobočjem Je-
lovice in ogled (pod strokov-
nim vodstvom) tamkajšnjega 
Kovaškega muzeja. Gre za zna-
meniti muzej fužinskega žeb-
Ijarstva, ki prikazuje tehnično 
zgodovinski razvoj obdelave 
železa od rude do žeblja, ob 
tem pa še gospodarske, social-
ne, demografske in kulturne 
razmere v Kropi in sosednjih 
železarskih krajih od 15. stolet-
ja do propada fužin v 19. stolet-
ju in propada ročnega žebljars-
tva v 20. stoletju. Posebno mu-
zejsko zbirko predstavljajo tudi 
umetniško kovani železni iz-
delki mojstra Jože Bertonclja. 
Krope pa se bomo prijetno spo-
minjali tudi po Gostilni pri jar-
mu, ki jo vodita zakonca Urška 
in Andrej Avsenik. Kosilo, ki so 
nam ga tam prinesli na mize, je 
bilo zares obilno ter nadvse 
okusno in očitno pripravljeno z 
ljubeznijo. 

' ^ ^ m MARJELA AGREŽ 
^ ^ ^ » F o t o : GREGOR KATIČ 

Ker ]e zunaj ves čas deževalo, je nastal tale muzejski skupinski posnetek. 

^konca in gostinca Urška in Andrej Avsenik, ki sta nam v 
gostišču v Kropi pripravila odlično kosilo. 

Zlata nagrada 
Novega tednika 

Le v enem časopisu tistega dela naklade, ki gre v prodajo v 
kioske, in v enem časopisu iz naklade, ki je namenjena 
naročnikom, bomo vsak teden odtisnili žig z napisom 
»ZLATA NAGRADA NOVEGA TEDNIKA«. Če boste žig našli 
v svojem izvodu, pridite z nj im v uredništvo Novega tednika, 
kjer vas čaka lepa nagrada Zlatarne Stožir iz Celja. 

V akciji bomo do konca leta med zveste kupce in naročni-
ke Novega tednika razdelili 66 zlatih nagrad Zlatarne Stožir. 
Srečo vam želimo in opozar jamo, da bo žig vsakič odtisnjen 
na drugi strani časopisa, zato ga vsakič pazljivo prelistajte. 

ZIATANAGRADA 

Odkrila žig, dobila prstan 
V akciji Zlata nagrada Novega tednika nagrajenci potre-

bujejo kanček sreče. Treba je namreč odkriti žig, ki je vsak 
teden odtisnjen drugje v časopisu in le v dveh izvodih. 

Tokrat je nagrado, zlati pr-
stan Zlatarne Stožir, prejela 
Mira Vrečko iz Celja. 

Nagrade se je razveselila zla-
sti zato, ker je novi prstan do-
bila po dvanajstih letih in prav 
ji je bil, kot bi bil zanjo ulit. 
Pednštiridesetletna Mira Vreč-
ko je naša naročnica dobrih 
šest let in dejala je, da časopis, 
v katerem izve vse o dogajanju 
v Celju in okolici, ob četrtkih 
nestrpno pričakuje. Na tihem 
je upala tudi na zlato nagrado 
in res je našla skriti žig, kar niti 
ni bilo pretežko, saj Novi ted-
nik v celoti prebere. K.L. 
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Začeti je treba že v plenicah 
Ob svetovnem dnevu varčevanje smo pregledali ponudbo nekaterih bank na Celjskem - Že od mtijhnega postopno uvajanje v zakonitosti bančnega sveta 

Po zadnjih razpoložljivih podatkih banke 
Slovenije imamo Slovenci v domačih bankah 
za 992 milijard tolarjev tolarskih in deviznih 
prihrankov. Od tega je tolarskih vlog 545 mili-
jard, deviznih pa 447 milijard. V primerjavi z 
lanskim decembrom so se najbolj povečale 
tolarske vloge na vpogled, višje so tudi hranil-
ne vloge, vezane vloge pa tako pri tolarjih kot 
pri devizah razkrivajo, da letos nad dolgoroč-
nim varčevanjem, in to kljub temu, da so banke 
sredi leta spremenile politiko realnih obrestnih 
mer, nismo navdušeni bolj kot lani. 

Od skupnih podatkov za Slovenijo vsekakor 
odstopajo v Banki Celje, kjer ugotavljajo, da so pri 
njih dolgoročne vezave v zadnjih dveh letih 
narasle za kar 108 odstotkov. Razveseljiv je tudi 
podatek, da v večini bank narašča zaupanje v 
tolar. V Banki Celje so tolarske vloge narasle za 62 
odstotkov, v Novi Ljubljanski banki je razmerje 
med tolarskim in deviznim varčevanjem približ-
no 60:40 v korist tolarju, v Abanki pa je tolarskega 
56 odstotkov varčevanja. 

Banka Celje ima široko poslovno mrežo, ki jo 
sestavlja 37 enot, bodisi poslovnih enot, ekspo-
zitur in agencij. Njihov poslovni čas je zelo 
različen in deljen. Enote, ki poslujejo s samo-
stojnimi podjetniki, so odprte ves dan. Banka 
Celje ima 52 bankomatov. Na tistih, ki so 
opremljeni z depozitno enoto, je mogoče pola-
gati gotovino in vplačevati obveznosti. 

Priznati je treba, da je ponudba, s katero želijo 
banke pritegniti čim več varčevalcev, iz leta v leto, 
celo iz meseca v mesec bolj pestra. K temu je 
vsekakor pripomogla vse večja konkurenca, po 
drugi strani pa se tudi banke dobro zavedajo, da 
bodo le s prilagajanjem svoje ponudbe potrebam 
ljudi privabile k bančnim okencem še več novih 
varčevalcev. 

Ponudba za vse namene 
v SKB banki poleg običajnih oblik varčevanja, 

to je namenske vezave denarja od 15 dni pa vse 
do 7 let, kratkoročnega in dolgoročnega namen-
skega varčevanja, ponujajo še tako imenovani 
depozit zvestobe. Pri večkratni tolarski vezavi 
denarja na eno leto in en dan so varčevalci 
nagrajeni z dodatnimi odstotnimi točkami. Za 
v s ^ o nadaljnjo leto vezave se obrestna mera 
depozita poveča za določeno višino odstotne 
točke. V banki še posebej opozarjajo tudi na 
dolgoročno namensko varčevanje, ker je mogoče 
varčevati za različne namene, ker lahko varčeva-
lec privarčevani znesek prejme v obliki rentnih 
izplačil, ker se ni treba že takoj odločiti za namen 
varčevanja, ker je treba na začetku na račun 
položiti le 10.000 tolarjev, ker so pologi poljubni, 
ker je mogoče ob zaključku varčevanja dobiti 
posojilo in ker je mogoče pravice iz varčevanja 
prenesti na ožje družinske člane. 

V Abanki, kjer še posebej poudarjajo, da 
prinaša varčevanje pri njih vsem varčevalcem 
varno naložbo s primerno donosnostjo, še pose-
bej opozarjajo na rentno varčevanje. Gre za v 
svetu zelo uveljavljen način dolgoročnega varče-
vanja, s katerim lahko ljudje uresničijo svoje 

dolgoročne cilje, na primer, dodatno pokojnino, 
šolanje otrok, nakup stanovanja in drugih vred-
nejših dobrin. Z rentnim varčevanjem, pravijo v 
banki, bodo varčevalci sebi ali svoji družini za 
dolgo obdobje zagotovili finančno varnost in 
neodvisnost. Izbirati je mogoče med dvema nači-
noma - z mesečnimi pologi in z enkratnim 
pologom na začetku varčevanja. Denar bo ves 
čas obrestovan po najvišji obrestni meri, ki velja 
za dolgoročne vezane vloge. 

Tudi v Banki Celje poleg običajnih načinov 
varčevanja, med katerimi še vedno izstopata 
tolarska in devizna varčevalna knjižica, nudijo 
rentno varčevanje z mesečnimi obroki ali z en-
kratnim zneskom. Pri mesečnih pologihje mogo-
če varčevati 5,10... in 30 let. Po izteku varčevalne-
ga obdobja začne banka izplačevati rento v red-
nih mesečnih obrokih 10,15 ali 20 let. Varčevanje 
je z valutno klavzulo s fiksno obrestno mero, 
najnižji znesek varčevanja je tolarska protivred-
nost 50 mark. Tistim, ki želijo varčevati z nižjimi 
zneski, ponujajo v Banki Celje obročno in premij-
sko varčevanje, ljudje pa se lahko odločijo tudi za 
različne vezave v obliki depozitov, kjer je obrest-
na mera fiksna, banka nudi tudi vezavo depozi-
tov z mesečnim izplačilom obresti. 

Tudi v Novi Ljubljanski banki, enako pa velja 
tudi za Banko Velenje, ki je članica bančne 
skupine NLB, nudijo prebivalcem pestre, kvalitet-
ne in konkurenčne storitve ria področju tolarske-
ga in deviznega varčevanja. Še posebej opozarja-
jo na novo ponudbo Depozit za 5 in Modro 
varčevanje, Id ju odlikujejo ugodne obrestne 
mere, varnost naložbe in možnost prekinitve 
vezave. Depozit za 5 je depozit z naraščajočo 
obrestno mero z vezavami od enega leta do več 
kot pet let. Če, na primer, vežete 150.000 do 
500.000 tolarjev nad eno do dveh let, znaša 
obrestna mera T+3,1 odstotka, če pa enako vsoto 
vežeie nad pet let, je obrestna mera T-i-5,5 odstot-
ka. Pri večjih vsotah se seveda obrestna mera 
zvišuje. Pri Modrem varčevanju, kjer je treba na 
račun položiti najmanj 5 tisoč tolarjev, znaša 
realna obrestna mera od 3,05 do 5,45 odstotka, 
odvisno od časa vezave.' 

Papi, Ježek in ostali 
Prav vse naše velike banke že nekaj let name-

njajo posebno pozornost tudi varčevanju in stori-
tvam za mlade. 

V SKB banki so za najmlajše pripravili Papi 
paket, ki obsega kratkoročno in dolgoročno Papi 
varčevanje. V banki pravijo, da gre pravzaprav za 
darilce, s katerim lahko mladim nadobudnežem 
pomagajo pri varčevanju starši, dedki in babice, 
škratih vsi, ki jih imajo radi. V Papi paketu so še 
hranilnik v obliki letečega pujsa in karta, na kateri 
zbira otrok papi točke. Ko je karta polna, mu v 
banki izročijo nagrado. Za tiste, ki že hodijo v 
šolo, so v SKB banki pripravili tako imenovano 
mega ponudbo. Vanjo sodi brezplačen mega 
račun, na katerega lahko starši s trajnim nalogom 
ali kar s pologi na račun preusmerijo za šolarja 
žepnino, dijaki in študenti pa lahko na ta račun 
prejemajo štipendijo, različne honorarje ali kar 
tako polagajo denar. Če jim ob koncu meseca na 
računu še kaj ostane, lahko šolarji viške prenese-
jo na papi varčevanje, dijaki in študenti pa na 
kratkoročno ali dolgoročno namensko varčeva-

nje. Z mega računom dobi imetnik tudi mega 
kartico, s katero lahko dviga gotovino na vseh 
bankomatih po Sloveniji ali plačuje račune v 
trgovini. S starostjo oziroma statusom se spremi-
njajo tudi pogoji v tej ponudbi. 

Abanka ima na Celjskem štiri ekspoziture: 
dve v Celju in po eno v Žalcu in Velenju. Njihov 
poslovni čas je deljen, ekspozitura na Mikloši-
čevi pa je ob sobotah zaprta. V vseh štirih 
mestih ima banka tudi po en bankomat. 

Poseben program varčevanja, ki je namenjen 
predšolskim in šolskim otrokom, imajo tudi v 
Abanki. Ob prvem obisku v banki dobi otrok 
ježkovo hranilno knjižico, ki se glasi na njegovo 
ime, in hranilnik. Višina pologov ni omejena, vsak 
znesek pa mora biti na knjižici vsaj 15 dni. V 
Abanki ponujajo tudi kartico otroškega varčeva-
nja. Če starši dovolijo, lahko njihovi otroci, ki so 
stari sedem let in več, s sredstvi otroškega varče-
vanja samostojno razpolagajo. Na voljo sta dve 
možnosti - neomejeno razpolaganje z denarjem, 
ali pa mesečno le do zneska, ki ga določijo starši. 
Za dijake in študente ponujajo v Abanki študent-
ski tekoči račun z AKEŠ kartico, šolskim r ^ r e -
dom pa je namenjeno postopno varčevanje za 
šolski izlet, šolo v naravi ali karkoli drugega. Tudi 
za zabavo za konec pouka. Ob koncu šolskega 

leta izžrebajo v banki tri razrede, ki prejme 
nagrado v višini 50.000 tolarjev. 

V Novi Ljubljanski banki (Banki Veleî  
nudijo najmlajšim in dijakom prvi račun, štude 
tom pa študentski tekoči račun. Varčevanje naji 
lajših tudi nagrajujejo z najrazličnejšimi darilci, 
prvim računom dobijo mladoletni tudi banči 
kartico, s katero lahko dvigujejo denar na banlj 
matih, vendar le toliko, kot ga imajo na račun, 
ter plačujejo manjše zneske v trgovinah. V Ni 
ponujajo tudi namensko varčevanje mladine, j 
je namenjeno posameznikom in razredom. Va 
čevati je mogoče najmanj tri in največ 12 mesece 
mesečni polog pa znaša najmanj 1000 tolarjev. J 
mlade imajo tudi evro račun za varčevanje v ti] 
valuti. 

Nova Ljubljanska banka ima v Celju tri in 
Žalcu eno enoto. Banka Velenje pa ima dew 
ekspozitur in osem agencij, večinoma v Vel 
nju in v Zgornji Savinjski dolini. 

Za namensko varčevanje razrednih skupno; 
so posebno ponudbo oblikovali tudi v Bani 
Celje, kjer nudijo tudi tekoči račun za mladoleti 
TR 13. Mladi lahko varčujejo v obliki depozita! 
obročnega varčevanja, pri čemer jim banka nu 
najvišjo možno obrestno mero. 

v , JANJA INTIHA 

N̂ C 
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Sto let Kristine Ču ješ 
• Kristina Čuješ iz Šmarjete 
fi Škofji vasi je 24. oktobra 

praznovala stoti rojstni dan. 
visoki jubilej in vse, ki so ji 
prišli voščit za praznik, je 
pričakala polna dobre volje. 

I Kristina je svoje otroštvo 
II preživela v Šmarju pri Jelšah. 
3 ĵen oče Franc in mama Jeri-
J 0 sta imela tri hčere. Kristino 
' fežejo še posebej lepi spomini 
* ,avno na očeta, ki je delal na 
' lOŠti in mu je že kot majhna 
J jeklica pomagala pri delu. 
' êlo rada pripoveduje, kako 
lev času Avstro-Ogrske in v 

^ jasu prve svetovne vojne raz-
' jašala telegrame. Kadar so bi-
, i e poštne pošiljke večje, je 
J tiilo pošto potrebno raznašati-
(poštno kočijo. 

; Kristina se je leta 1919 poro-
ifila s Francem Čuješem, ki je 
itiil po poklicu železničar in 
lasneje postajenačelnik. Ime-
la sta tri otroke, hčerko in dva 
sinova, ki pa so že vsi pokojni. 
Družina se je bila zaradi služ-
be primorana večkrat seliti. 
Najprej so živeli v Rogatcu, 
kasneje v Šmarju pri Jelšah, 
Velenju, Tržiču, Petrovčah, 
nazadnje so se ustalili v Šmar-
ieti pri Škof j i vasi. 
Kristina je bila razgledana, 

preudarna, gospodarna in 
)ridna žena ter mati. Znala se 

je soočiti s težkimi časi in se 
veseliti uspehov. Ob strani pa 
ji je stal dober in skrbni mož 
Franc. Pri stotih letih je Kristi-
na z življenjem in zdravjem 
kar zadovoljna, le noge so ji 
precej odpovedale in včasih ji 
ponagaja spomin. 

Zanjo je najprej skrbela hči 
Vera, po njeni smrti pa je oskr-
bo prevzela Marjeta Štrk iz 
Zadobrove, kasneje pa je skr-
bela zanjo še Ljubica Štruc iz 
Celja. Z leti postaja življenje 
za Kristino vse težje, a ga v 
glavnem sprejema z dobro vo-
ljo in pogumom. Sedaj za nje-
no dobro počutje med tednom 
skrbita Ana Kisovec iz Celja in 
Anica Dornik iz Šmarjete, ob 
koncu tedna pa vnukinja z 
družino. Kristina je vedno 
zaupala svojim zdravnikom in 
tako jo zdaj že vrsto let sprem-
lja dr. Nevenka Jadek, če pa 
nastopijo kakšne težave, na 
pomoč priskočijo medicinske 
sestre, še posebej patronažna 
sestra Marjana, ki je zadolže-
na za to območje. 

Kristina ima v Šmarjeti 
mnogo dobrih sosedov in pri-
jateljev, ki jo radi obiščejo, 
ona pa se tega vedno zelo raz-
veseh. Njeno počutje je dobro 
in njeni domači pravijo, da 
bodo praznovali še njene na-
slednje obletnice. 

SABINA KRANJEC 

Kristina Čuješ je v nedeljo praznovala stoti rojstni dan v 
krogu svoje družine, že v soboto pa so čili stoletnici, ki je še 
pred dvema letoma plesala na srečanju starejših občanov, 
čestitali predstavniki društva upokojencev in Krajevne 
skupnosti Škofja vas ter podžupanja Mestne občine Celje 

Janja Romih. (Foto: SHERPA) 

Pod okriliem Unesca 
Julija je bila IV. osnovna 

Sola Celje uradno potrjena 
bt članica mednarodne 
mreže šol Unesco-ASP, v to-
rek pa so na tej šoli pripravili 
Unescov dan (na sliki). 

Izvedli so različne delavnice, 
na katerih so sodelovali vsi 
učenci in učitelji šole ter tudi 
gostje iz šol regijske mreže 
llnesco-ASP, prireditev pa so 
zaključih s skupno slovesnost-
jo, na kateri so predstavili re-
zultate delavnic in dvignili tudi 
Unescovo zastavo. Na IV. OŠ v 
Celju so s pripravami za spre-
iem v mrežo Unesco-ASP šol 
Pričeh lani septembra, ko so 
lajprej ustanovili OZNrklub 

osnovne šole Celje. Najprej 
so sodelovali na mirovnem 
^hodu mednarodnega tabora v 
l^ranu, obeležili pa so tudi 50. 
tibletnico Splošne deklaracije 
" človekovih pravicah ter se 
Neznanih z listino in s Konven-
"̂ jo o otrokovih pravicah. V 
'etu 1999 so izdelali več plaka-
H ki obravnavajo različne te-

od mednarodnega leta sta-
'^jših, do predstavitve Am-
"̂ stv Internationala, kriznega 
"^ntra za mlade, telefona za 
"^oke in mladostnike ter ne-
^^mosd AIDS. 

Pomlad so posvetili sestav-
'3nju osnovnih nalog za novo 

tisočletje, ki so jih pristojni 
grganizaciji poslali skupaj z 
uradno prijavo za polnoprav-
no članstvo v mednarodni 
mreži Unesco-ASP, kamor jih 
je ta organizacija tudi spreje-
la. Kot je povedala vodja 
Unesco-ASP projekta na tej 
šoli, Melita Broz, so osnovni 
cilji projekta Unesco ASO 

(Associated School Project) 
seznanitev s svetovnimi prob-
lemi in njihovo reševanje, 
spoznavanje človekovaih pra-
vic in demokracije, spoznava-
nje naravne dediščine ter va-
rovanje okolja in medkultur-
no izobraževanje in navezova-
nje stikov. Nekatere šole se 
lotevajo tudi mednarodnih. 

več let trajajočih projektov, 
med katerimi je tudi medna-
rodni tabor v Piranu. Na njem 
so predstavniki IV. OŠ Celje 
letos sodelovali s projektom 
Otrokove in učiteljeve pravi-
ce, ki so ga pripravili v sodelo-
vanju z ostalimi šolami regij-
ske mreže Unescovih šol, v 
katero sodijo tudi OŠ Frana 
Krajnca Celje, OŠ Griže, OŠ 
Zreče in OŠ Rogaška Slatina. 

N.-M. SEDLAR 
Foto: G. KATIČ 

Se znamo pogovarjati? 
Lokalna akcijska skupina 

Celje pripravlja šolo za star-
še, ki bo v stranski dvorani 
Narodnega doma v Celju or-
ganizirana od letošnjega ok-
tobra do aprila naslednjega 
leta. 

Naslov prvega predavanja v 
letošnjem letu, ki bo že danes, 
v četrtek, 28. oktobra, ob 17. 
uri, je Se znamo pogovarjati? 
Predavanje pripravlja psiholog 
Radovan Zupančič, udeleženci 
pa bodo obravnavali teme z 
naslovi Človek, izrazno bitje. 
Ni mogoče »ne sporočati«. 

Najpomembnejše osebe v na-
šem življenju nam povzročajo 
največ težav ter Načini reševa-
nja sprotnih situacij. Pr\^emu 
bo v tem šolskem letu sledilo 
sedem drugih predavanj, o ča-
su katerih bodo organizatorji 
Šole za starše, katere sponzor 
je Mestna občina Celje, obveš-
čali sproti. NMS 

MostvPodobu 
Minulo soboto se je pri va-

si Podob zbralo precej ljudi. 
Ogledali so si novi most čez 
reko Dravinjo in njegovo od-
prtje. 

Prišli so konjiški župan Ja-
nez Jazbec, predsednik Kra-
jevne skupnosti Loče Janko 
Čakš, predsednik Krajevne 
skupnosti Draža vas Dušan Ar-
bajter, občinski svetniki, 
predstavnik Ingrada iz Celja 
ter drugi gostje in domačini. 
Stari most, ki je bil uničen v 
lanskih poplavah, je zamenjal 
novi »lepotec«. Vsi govorniki 
so menih, da je bil most nujno 
potreben in da je le eden v 
nizu naslednjih, ki bodo še 
zgrajeni na reki Dravinji v juž-
nem delu občine. Ta bi moral 
zdržad nekaj generacij. Most 
naj bi povezoval ljudi in utrje-
val prijateljske vezi na obeh 
straneh reke Dravinje. Žup-
nik, gospod Pepi Gider, je 
most blagoslovil, traktorist iz 
Draže vasi pa je prvi preskusil 
nj egovo trdnost. J. G. 

Uspehi celjskih fotografov 
Pred nekaj dnevi se je v Beogradu zaključil Mednarodni 

salon fotografske miniature, na katerem je med sprejetimi 
23 avtorji iz Slovenije bilo tudi 5 članov celjskega Fotograf-
skega društva: Alenka Tajnšek, Silvo Blazinšek, Drago 
Klepac, Radivoj Klincov in Miran Leskovšek. 

Omenjeni fotosalon, ki ga že peto leto po vrsti organizira foto klub 
»Študentski grad«, sodi med strokovnimi krogi v prvi rang, na 
natečaj, razpisana je bila prosta tema, pa je 224 avtorjev iz 29 držav 
poslalo 856 fotografij - miniatur. Strokovna žirija je od poslanih 
izbrala in sprejela 280 fotografij 161 avtorjev in jih razstavila na 
razstavi, ki so jo odpili L oktobra. ŽIVKO BEŠKOVNIK 

Vse najboljše sta ji zaželeli tudi Ana Kisovec in Anica 
Domik, ki skrbita za njeno dobro počutje med tednom. 

(Foto: GREGOR KATIČ) 
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Rečiški lovci v novem domu 
v nedel jo je Lovska družina Rečica ob Savinji odprla popolnoma nov lovski dom. 
Rečiški lovci b o d o kmalu proslavili tudi pol stoletja dela, zato so še bolj veseli, ker se je 

lovskima kočama na Medvedjaku in na Stonu pr idruži lo tudi lovsko zbirališče v bližini Rečice. 
Lovska bratovščina na Rečici šteje 40 članov, z gradnjo d o m a pa so pričeli pred neka j m a n j kot 
t remi leti. Največji f inančni vložek so prispevali lovci sami, saj so opravili precej prostovol jnih 
ur, se letos odpovedali strelskim t rofejam in organizirali r azne prireditve; pri gradnji pa so j im 
pomagaU tudi krajani in drugi sponzor j i . Gradnjo doma je 
predstavil p redsednik LD Rečica Alojz Šimenc, d o m pa je 
blagoslovil rečiški ž u p n i k Ferdinand Luknar. Prisrčen pro-
gram so pripraviU učiteljice in učenci P o d r u ž n i č n e šole Rečica, 
Štajerski rogisti in vaški godci iz Šentandraža . US 

Kostanjev piknik v Novi Cerkvi 
Minuli petek so v podružničn i šol i OŠ Vojnik v Novi Cerkvi pripravili kostanjev piknik, m 

katerega so učenc i razredne stopnje povabili predvsem svoje starše. , 
Na pikniku, ki je bil pred šolo, so se skupa j z malimi šolarji z glasbenimi in folklornid 

točkami predstavili učenci od prvega do četrtega razreda. Po fepo pripravljeni prireditvi a 
obiskovalce povabili še na pečen kostanj , ki so ga v času prireditve s pomoč jo staršev peki« 
nj ihove učiteljice. N.-M.S, 

Razstava mojstra 
keramike v žalski Žani 

V prostorih Veleblagovni-
ce Žana Žalec so minul i četr-
tek odprli prodajno razstavo 
keramičnih izdelkov moj-
stra Jaroslava Hrustalenka. 

S svojo prvo razstavo v Slo-
veniji mojster Hrus ta lenko 
de lu je v okviru ku l tu rnega 
druš tva Etnokaravana, zato 
je p rogram ob otvoritvi raz-
stave popestri l ansambe l Šu-
kar. Razstavo je odprl Dolfe 
Naraks, direktor Trgovske 
d r u ž b e Žana d. d. Žalec, ki 
letos p r aznu je 23-letnico svo-
jega obstoja. 

Jaroslav Hrusta lenko, po 
rodu Ukraj inec, na razstavi 
p o n u j a veliko uporabn ih po-
sod, kot so ročno obl ikovane 
sklede, ponve, kožice, pivske 
vrči, čajniki, skodelice, kehhi . 

elegantni vrči ter steklenice 
za ž lah tne pijače. Proda jna 
razstava bo trajala do konca 
leta. »Izdelki Jaroslava Hru-
stalenka temelj i jo na strogi 
šoli t radicionalne keramike 
v z h o d n e ter centra lne Evro-
pe, is točasno pa upoš teva jo 
pogled na keramiko, ki se je 
razvil na Kitajskem, in zrcalijo 
izročilo j aponske šole,« je o 
ke ramičnem mojs t ru v recen-
ziji razstave zapisala aka-
demska kiparka Dragica Ča-
dež-Lapajne . Na koncu pa je 
še dodala, da zaradi mojstro-
vega iskanja individualnega 
pr is topa s p o u d a r k o m na za-
kaj in čemu njegova kerami-
ka na jde odziv tako v duši 
profesionalca kot tudi navad-
nega.gledalca. B.N. 

OBČINSKA OBELEŽJA 

Občina Velenje 
Velenje je peto največje mes tno naselje v 

Sloveniji in leži v v z h o d n e m de lu dol ine 
gradov, kot nekateri zaradi i z j emne gostote 
grajskih objektov imenujejo Šaleško dolino. 

Čeprav se kot trg prvič (posredno) omen ja 
že leta 1264, je ves čas do s rede našega 
stoletja živelo v senci sosednjega Šoštanja. 
Razvoj nasel ja je m o č n o povezan z razvojem 
premogovniš tva v prvi polovici stoletja, ko je 
ob poslopju rudn i ške uprave zrastlo neznat-
no rudarsko naselje, in kasnejšega povojnega 
intenzivnega razvoja kovinske industr i je , ki je 
pospeši l razvoj sodobnega mesta . Zato Vele-
n je povsem izstopa iz povprečnega vzorca 
razvoja slovenskih mes t , tako poselitve kot 
tudi samega ustroja. Ko je Velenje leta 1959 
postalo mes to in nato v šes tdesedh letih še 
občinsko središče Šaleške doline, je postajalo 
ob Celju d rugo n a j p o m e m b n e j š e gospodar-
sko, zaposl i tveno in stori tveno središče v po-
rečju Savinje. 

Grb: Grb mes ta in Mestne 
občine Velenje ima obliko šči-
ta. V ospred ju ščita je obzidje 
- poenostavl jeni in v celoto 
povezani deli velenjskega 
gradu. V sredini je s i lhueta 
m o d e r n e zgradbe. Obzidje je 
ze lene barve, s i lhueta stolp-
nice je jekleno modre , ozad je 
na grbu pa je r u m e n e barve. 
Za p r i ložnos tne n a m e n e se 
lahko uporabl ja grb, ki ima v 
spodn j em delu ščita napis Ve-

lenje enake barve kot je sil-
hue ta zgradbe. 

Zastava: Zastava mesta in 
občine je razdel jena na 3 ena-
ke dele, katerih spodnja tretji-
na je zelene barve, zgornj i 
dve tretjini pa r u m e n e barve. 
Razmer je stranic zastave je 
2:1, višina grba je 2 / 3 višine 
zastave in je sredinsko po-
stavljen na 2 / 3 od spodnjega 
(levega) in 1 /3 od zadnjega 
(desnega) roba zastave. Grb 

na zastavi je obrobl jen s črto 
č rne barve, po vertikali se 
linija zelenega polja zastave 
u j ema z Unijo obzid ja v gradu. 
Zastava visi vedno tako, da je 
zelena tret j ina spodaj oz. je 
pripeta ob drog z ze lenim po-
ljem. 

Sedež občine: Titov trg 1, 
3320 Velenje; Površina 83 
km^; Povprečna nadmorska 
višina 518 m; Število naselij 
25; Število prebivalcev 

33591; Gostota prebivalstva 
na km^ 402; De lež Slovencev 
76,0%; De lež m o š k i h 49,3% 
D e l e ž ž e n s k 50,7%; Številc 
gospodinjstev 10402; Pov 
prečno število č lanov gospo-
dinjstva 3,2; De lež aktivnega 
prebivalstva 48,0%; Delež 
prebivalstva do 20 let starosti 
32,7%; De lež prebivalstva od 
21 do 60 let strarosti 59,0% 
Delež prebivalstva nad 60 lei 
starosti 8,3%; Stopnja rodno-
sti 9,6 promila; Stopnja umr-
ljivosti 5,2 promila; Naravni 
prirastek 4,4 promila (podat-
ki za leto 1996). 

: B R A N K O GOROPEVŠEK 
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Dotrajano ali zanemarjeno? 
Bo z novim lastnikom hiše na Iršičevi 7 v Celju drugače? 

Viršičevi ulici na Lavi ima 
.jgvilko 7 enonadstropna hi-

robu blokovskega na-
.flja, med dvema cestama, 
v soseščini veliko lepše in 

jiogočne vile. Morda je zato 
fjdeti še toliko bolj neugled-

Zgrajena je bila nekje v 
jfidesetih letih in zob časa se 
,jže kar dobro pozna. V njej 

, ij štiri stanovanja, v pod-
; iirešnem živi 64-letna Ange-
I jškoberne skupaj s sinom. 

Stanovanje na podstrešju je 
iicer prostorno, kopalnico in 
;tranišče so jim uredili pred 
ieii, ima celo dva balkona, 
(endar se mu pozna, da mu 
jianjka temeljite prenove in 
iečesa. Stropi so povsem čr-
ji, kdo ve, ali od cigaret ali 
odpuščanja strehe, na tleh v 
predsobi so pod leseno gajbi-
;ogolobi... Angela, ki v n jem 
živi že trideset let, prej s štiri-
mi otroki, sedaj samo še z 
ujmlajšim sinom, ki je zara-
Ji bolezni pri njej , je z raz-
merami vse bolj nezadovolj-
na. Prepričana je, da uprav-
ijavec, to je SZ Atrij, ne nare-
i dovolj za ure janje hiše. 
Kljub popravilom strehe ji še 
;edno teče v stanovanje, vrat 
33 balkon se ne da zapreti , 
: a k o so stara in zvita, okna so 
iotrajana, boji se, da ji bo na 
|lavo padel kos stropa... Sa-
aa ne more storiti veliko, 
pravi, saj ima vrsto bolezni . 

za kar pokaže zdravniško po-
trdi lo . 

Stanovanji pod njenim sta v 
boljšem stanju, v enem živi 
Ivan Božičnik, ki negoduje 
zaradi razpok na steni v kopal-
nici ter starih in dotrajanih 
vrat. Elvedina Tutič z možem 
in otrokom živi v sosednji so-
bici, ki pa jo načenja vlaga, saj 

zunanja stena hiše poka. Tudi 
z zadnje strani je pogled na 
hišo vse prej kot prijazen. 

Bi moral res več narediti 
upravljavec ali stanovalci sa-
mi? Jana Bošnak, iz SZ Atrij, 
pravi: »Hiša je bila do 1. septem-
bra v lasti Stanovanjskega skla-
da Republike Sloveftije in smo 
zato z njo upravljali mi, saj smo 

upravljavec za vsa skladova sta-
novanja. Po denacionalizacij-
skem postopku pa so hišo vrnili 
nekdanjim lastnikom, to je dru-
žini Goriup. Tri stanovanja v 
njej so solidno vzdrževana, če-
trto, v katerem živi Angela Ško-
berne, pa je v zelo slabem sta-
nju in to predvsem po njihovi 
zaslugi in zaradi njihovega neu-
rejanja stanovanja, ki bi ga lah-
ko vsaj prepleskali, pa še tega ne 
storijo,« meni Bošnakova. 

Najemnina iz štirih stano-
vanj v hiši znaša mesečno 26 
tisoč tolarjev, kar je premalo 
za pokritje stroškov za vzdrže-
valna dela, saj so zanje name-
nili vsaj dvakrat več za popra-
vilo strehe, zamenjavo vhod-
nih vrat, popravilo dela zniža-
nih stropov, instalacij... S pre-
hodom hiše v roke novega 
lastnika so vse nadaljnje na-
ložbe ustavljene in jih bodo 
lahko opravili le v soglasju z 
n j im. 

Angela pa meni, da nima 
smisla beliti, če streha še ved-
no zamaka in če lahko vsak 
trenutek zgrmi na njo kakšen 
kos ometa. »Material tudi sta-
ne,« pravi. Sicer pa je priprav-
ljena plačevati višjo najemni-
no, če bi ji stanovanje uredili, 
čeprav še sedanje ne plačuje. 

Novi lastnik si je medtem 
svojo vrnjeno lastnino že ogle-
dal in Angela ga je opozorila, 
kaj vse bi bilo treba narediti. 
Rekel menda ni nič... 

T. CVIRN 

Počena stena v kuhinji Angele Škoberne. 

Dnevi računalništva na Vranskem 
Prejšnji konec tedna so bi-

le v Osnovni šoli Vransko 
celodnevne predstavitve ra-
čunalniške dejavnosti v no-
vi, sodobno opremljeni raču-
nalniški učilnici. 
Uvodoma so predstavili 

strategijo razvoja računalniš-
'va v vrtcu in šoli ter dosežke 
na tem področju. Nato so po-
samezni učitelji predstavili 
uporabo računalnika pri pou-
^̂  in sicer na razredni stopnji 
pri likovni vzgoji, na pred-
"letni stopnji pa pri sloven-
sl̂ em jeziku, gospodinjstvu in 
Zemljepisu. 
V okviru zemljepisa so 

Predstavih posebno metodo 

sodelovanja učencev z upora-
bo vsega multimedijskega gra-
diva. V popoldanskih urah je 
sledilo izobraževanje strokov-
nih delavcev v vrtcu in šoli za 
uporabo digitalnega fotoapa-
rata in LCD projektorja. Dne-
va RO na šoli so ovrednotili na 
zaključni okrogli mizi, ki so 
se je udeležili poleg učiteljev, 
staršev in učencev tudi pred-
stavniki občine in kraja. Zelo 
so se razveselili tudi gostov iz 
PIL. 

Učenci in učitelji so raz-
pravljali predvsem o sodob-
nih oblikah in metodah pri 
pouku, kjer lahko ustvarjalno 
vključijo računalnik kot učni 

pripomoček. Umetna inteli-
genca brez človekove ustvar-
jalnosti nima prave vrednosti. 
V razpravi so tudi ugotovili, 
da je šola najsodobneje 
opremljena, vsi računalniki 
pa so povezani v omrežje za 
dostop do interneta. 

Vizija šole Vransko je, da bi 
bil vsak učenec ob koncu šola-
nja računalniško in informa-
cijsko opismenjen. Šola se 
lahko v zadnjih šestih letih 
pohvali z vidnimi dosežki, saj 
je pridobila naslov Šola leta 
1998 na področju uvajanja iz-
birnega predmeta računalniš-
tva, vodi inovacijski projekt, 
izbrana pa je bila tudi za med-

narodno sodelovanje na po-
dročju računalništva v pove-
zavi s slovenskim jezikom. 

Doseženo je zagotovo razul-
tat učinkovitega vodenja šole, 
prizadevne računalničarke 
Zvonke Cencelj in timskega 
dela vseh učiteljev. 

T. TAVČAR 

Obnova kanalizacije v 
Spodnjih Grušovljah 

Skozi skoraj celotno vas 
Spodnje Grušovlje pri Šempe-
tru poteka jarek, po katerem 
naj bi se odtekale meteorne 
vode. To svojo funkcijo je ta 
kanal izgubil že pred leti, saj 
ga je zarasla trava in zasulo 
blato. Kanali pod cestami so 
bili popolnoma zamašeni in 
ob večjih nalivih ali dolgo-
trajnejšem deževju so kme-
tom ob njem na dvorišča in 
zelenice udarile meteorne vo-
de, ob sušnih obdobjih pa so 
bili izvor smradu. 

Člani vaške skupnosti so se 
odločili, da to spremenijo. 
Glavni pobudnik in vodilna sila 
projekta je bil predsednik vaške 
skupnosti Ivan Četina. Za po-
moč so zaprosili krajevno skup-
nost Šempeter, ki je zagotovila 
polovico denarja, drugo polovi-
co pa so morali priskrbeti kra-
jani sami. Za izvajanje del so 
izmed treh ponudnikov izbrali 
najugodnejšega. V treh tednih 
so na dno kanala položili beton-
ska korita in zamenjali vse stare 
kanale. Novi imajo večji presek 
in zato tudi večjo zmogljivost 
pretoka. 

Stroški so bih večji od pri-
čakovanj. Materialne stroške 
v višini milijona tolarjev je v 
celoti krila krajevna skupnost 
Šempeter, krajani pa so zbrali 

približno 950 tisoč tolarjev in 
opravili še 221 delovnih ur v 
vrednosti 700 tisoč tolarjev. 
Prošnji za pomoč se je odzval 
tudi oddelek za okolje in pro-
stor občine Žalec, ki je prispe-
val 100 tisoč tolarjev. 

Jarek, ki poteka tik ob cesti, 
je treba še obložiti s kame-
njem in zabetonirati. To načr-
tujejo za naslednje leto. 

V prihodnjih letih si z more-
bitnim samoprispevkom želijo 
zgraditi tudi večnamenski pro-
stor, saj ga sedaj v Spodnjih 
Grušovljah še nimajo. K.B. 

Gasilske vaje 
Ob mesecu požarne var-

nosti je vrsto aktivnosti pri-
pravila tudi Gasilska zveza 
Prebold. 

V soboto popoldne so na 
osrednji vaji preizkusili uspo-
sobljenost operativnih enot in 
sistema radijskih vez. Vaja je 
potekala pri graščini v Prebol-
du. V nedeljo so vsa prosto-
voljna gasilska društva pre-
boldske zveze pripravila dan 
odprtih vrat, v Šeščah pa je 
bilo srečanje mladih gasilcev 
in gasilk, v torek pa so svoje 
dejavnosti predstavili otro-
kom v vrtcu in šoli. T. T. 

V zahvalo gasilcem 
Ob mesecu požarne varnosti in dnevu gasilca je celjski župan Bojan Šrot s sodelavci 

pripravil tradicionalni sprejem za gasilce. 
Na sprejem so bili povabljeni člani predsedstva, poveljstva in nadzornega odbora Gasilske 

zveze Celje, predsedniki in poveljniki 11 prostovoljnih gasilskih društev poveljstva Mestne 
občine Celje, poveljstva Občine Štore ter predstavniki Javnega zavoda za požarno, reševalno in 
tehnično službo Celje in Službe za zaščito in reševanje Mestne občine Celje. Župan Šrot se je 
gasilcem zahvalil za prizadevno in požrtvovalno delo, hkrati pa poudaril, da je pomen 
prostovoljnih gasilskih društev zlasti na podeželju dosti širši od osnovnih nalog gasilcev, kot sta 
reševanje in gašenje požarov. IS, Goto: GREGOR KATIČ 
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Računalniško 
opismenjevanje v šolah 

Jutri, v petek, 29. oktobra, bo v III. osnovni šoli v Celju 
seminar z nas lovom Računalniško opismenjevanje na šoli. 

Seminar je n a m e n j e n s trokovni javnosti ozi roma šolskim 
delavcem, ki pri učnih p redmet ih uporabl ja jo računalnik. 
Pričel se bo ob deset ih s predstavitvijo projekta in ciljev 
računalniškega op i smenjevan ja . Sledila bo učna ura s prika-
zom poskusn ih računalniških p rogramov pri matemat iki ter 
predstavitev raziskovalne naloge Učenje f iz ike z računalni-
kom. Nato si bodo udeleženci ogledaU, kako se je mogoče s 
pomočjo računalnika učiti angleščine in kako prodreti na 
internet , ob štirinajstih pa se bo pričela okrogla miza Vloga in 
pomen informacijske tehnologi je v moderni družbi. Okrogli 
mizi bo sledil še pr ikaz učenja s lovenščine s pomoč jo računal-
nika in interneta. NMS 

Body Pump V Gaberju 
športno društvo Gaberje je prejelo l i cenco za izvajanje 

discipl ine Body Pump. 
Gre za vadbo z utežmi, ki je v svetu vse bolj uveljavljena. Kot 

poudarjajo pri tem športnem društvu, ne gre za bodybuilding, 
temveč za v naprej koreografirano vadbo, primerno tako za 
začetnike kot za izkušene športnike. Ena vadbena ura traja od 45 
do 60 minut, vadbo pa spremlja vnaprej določena glasba. Teža 
uteži je prilagojena glede na zmogljivost in želje posameznikov 
Vadbi BodY Pumpa se lahko priključite vsak torek in četrtek ob 
osemnajstih v prostorih Športnega društva Gaberje na Maribor-
ski 42 v Celje. V društvu so že ustanovili Body Pump show 
skupino, ki bo način te vadbe predstavljala Celjanom. NMS 

Anatomija občuticov 
vCeijsIcemdomu 

Yoga društvo Mushindokai iz Celja pripravlja v sredo, 3. 
novembra ob devetnajst ih v vel iki dvorani Celjskega doma 
predavanje z nas lovom Anatomija občutkov. 

Gre za novo metodo zdravljenja različnih bolezni in mentalnih 
blokad s pomočjo dotika oziroma za nekakšno posebno vrsto 
masaže. Metodo bo predstavil Jeff Romanovvski iz ZDA, po 
poklicu fizioterapevt, ki to metodo že dlje časa izvaja in tudi 
usposablja nove terapevte, pozna pa tudi veliko drugih metod 
zdravljenja. Vstopnina bo 600 tolarjev, podrobnejše informacije 
pa lahko dobite na telefonski številki 443-251 oziroma pri pred-
stavnici Yoga društva Mushindokai Celje Miri Vasilič. NMS 

Javni zavod Cel|ske lekarne , 
obvešča uporabnike svojih storitev, 
da bo od 1 .11 .1999 lekarna Gregorčičeva 
pričela poslovati z novim odpiralnim časom, 
in sicer: 

od ponedeljka do četrtka od 7. do 18. ure 
v petek od 7. do 14. ure. 

Dežurstvo je organizirano v lekarni Center Celje, Stanetova 13 
a: nočno, ob sobotah, nedeljah in praznikih. 

R E ^ N O ( n e ) S ^ ^ ^ ™ 

Kavarna, cof f eehouse, 
cyber cafe v Celju 

Ime 
č e vas s luča jno zan ima , 

kaj p o m e n i beseda kavarna 
ali pa m o r d a celo n jen et imo-
loški izvor, si to lahko ogle-
date v, za-te n a m e n e , primer-
nih slovarj ih. Ker pa je ime 
precej t r ansparen tno , verjet-
no razlaga niti ne zahteva 
kakšnega posebnega misel-
nega napora . Vseeno - kavar-
na je gostinski lokal, k jer 
s t režejo tople in mrzle napit-
ke, na pr imer kon jak in 
whisky. Šalim se. Torej, v njej 
lahko dobi te kavo in tudi 
d ruge breza lkoholne in alko-
ho lne pijače, kakšno slašči-
co, m imogrede pa lahko pre-
bere te še časopis . Ob tem je 
def ini t ivno res, da je pa to 
ena od besed , ki v resnici 
lepše iz raža jo to, kar ozna-
čuje jo , v slovenščini , kot v 
angleščini (coffeehouse) . 

Zgodovina 
Ali se še spomni te celjske-

ga Eksa, no, nekol iko starejši 
pa seveda tudi š e kavarne 
Evropa? Govorim o tisti nek-
danj i , m o r d a pa se ji sedan ja 
celo zopet poskuša približa-
ti. No, moj spomin seže 
p redvsem v čas tako imeno-
vanega Eksa, kul tnega zbira-
lišča mladih bodočih izobra-
žencev v šes tdeset ih in se-
demdese t ih letih. To je bil 
kar pr i je ten prostor s poseb-
nimi separeji , neka j stebri z 
ogledali, dolgim š a n k o m na 
d r u g e m koncu in vrsto bar-
skih stolov ob velikih stran-
skih oknih. V n j e m so se zbi-
rali nekater i intelektualci , tr-
govski potniki , š tudent i , ki 
so ob koncu tedna prihajal i 
iz Ljubl jane, gimnazijci , stal-
ni inventar pa so bili tudi 
mnogi celjski umetniki , na 
čelu z Ju r e tom Šarlahom. Po-
zabit i ne s m e m o ene bolj 

znan ih mes tn ih kur t i zan , ki 
je prav tako zaznamova la in 
burila d u h o v e s tarejše kot tu-
di mlajše populaci je kavarne. 
Zaradi še vedno malomes t -
nega celjskega mil jeja je pač 
ne b o m o omenja l i po imen-
sko. Kar pa seveda ne velja 
za takra tnega imeni tnega še-
fa s t režbe, gospoda Tončka. 
V kavarni je bilo,, m e d dru-
gim, m o ž n o prebirat i časopi-
se, v po le tnem času pa se 
mnogi zagotovo spomni jo 
pri jetnega vrta, na ka te rem 
so gostovali znan i tuji in do-
mači glasbeniki . 

Tukaj 
Danes i m a m o v Celju ob-

novl jeno kavarno, o kateri 
sem pravkar pisal, in misl im, 
da lahko po dolgem času zo-
pet govorimo o kar zadovo-
ljivem tovrs tnem lokalu. Ne-
kaj podobnega so poskušal i 
urediti tudi v s o s e d n j e m Celj-
skem domu , a zdi se, da vse 
skupa j , k l jub zelo p r i j e tnemu 
pros toru , las tn ikom ni naj-
bolje uspelo. Verjetno malo 
mes to ne p renese dveh ka-
varn v takšni bližini. Kot pa je 
m o ž n o prebrat i iz dnevnih 
mes tn ih novic, bi se kaj kma-
lu utegnila zgoditi kavarnica 
na Muze j skem trgu. Tu ima-
m o kar neka j a rgumen tov za 
in proti . Še na jbol j u m e s t n o 
se mi zdi m n e n j e b l ižnje 
os redn je ifnjižnice, da le-ta 
podpira kavarno, ne pa na-
vadne gostilne. To je vseka-
kor odraz racionalnega nači-
na razmiš l jan ja , ki bi ga zlah-
ka lahko pripisali e n e m u od 
redkih pravih celjskih inte-
lektualcev, d i rektor ju celjske 
knj ižnice. Ostali pač razprav-
ljajo o tem, kdo na j da bi v 
bodočo kavarno vse zahaja l , 
stari ali mladi , n e u m n i ali pa-
metni , razgrajači ali mirni 
l judje itd. Kavarna pa seveda 
bo, če bo, kakršna bo v nje j 
p o n u d b a . Klientela se pona-
vadi izobl ikuje t emu primer-
no. Osebno bi mi vsekakor 
ugajalo, da si rec imo sposo-
dim knj igo na eni strani, ki jo 
grem po tem prelistat na dru-
go stran. Ali pa, da po konča-
n e m l i terarnem ali podob-
n e m dogodku v knj ižnici , še 
nekol iko p o k r a m l j a m s prija-
telji, ob kakšni pijači, v so-
sednj i kavarni . 

in sedaj 
Sicer pa - ali navsezadn je 

niso kavarne že kar neka j 
časa preživeta stvar? Kolikor 
mi je znano , danes v svetu 
odpi ra jo p redvsem cyber ca-
feje. 

ZORAN PEVEC 

ODGOVORI NA 
VPRAŠANJA BRALCEV 

NOVEGA TEDNIKA 
m ^ ' - ^ ' - - - - s 

Kartica zdravstvenega 
zavarovanja 

Ali bo kartica veljavna tu-
di v tujini in v katerih drža-
vah? 

Ob uvedbi kartice prav go-
tovo s t remimo k vseevropski 
uporabnost i ali pa vsaj upo-
rabnosti v državah Evropske 
unije. Slovenija je vključena v 
projekt Netlink, ki razvija iz-
menjavo izkušenj in izdelavo 
specifikacij za poenoten 
evropski sistem na področju-
zdravstvenih kartic, ki bodo 
omogočile harmonizaci jo ad-
ministrativnih in zdravstvenih 
podatkov ter interoperabil-
nost med kartičnimi sistemi 
zdravstvenega varstva in 
zdravstvenega zavarovanja v 
Evropi. 

Trenutno pa ta ha rmoniza -
cija še ni tako daleč, da bi bila 
uporaba kart ice m o ž n a na 
območ ju EU, čeprav pri 
Evropski komisiji že dlje časa 
intenzivno p rouču je jo to 
možnos t in jo tudi povsem 
jasno podpira jo . Izdelana so 
us t rezna s t rokovna priporo-
čila in s tandardi , ki predstav-
ljajo smerokaz za mnoge 
evropske države, ki načr tuje-

jo in uvajajo kartice. Sistem 
slovenske kart ice zdravstve-
nega zavarovanja upošteva 
vsa ta priporočila in standar-
de. V skladu z nadal jn j imi 
evropskimi integracijskimi 
tokovi b o m o lahko kart ico 
uporabl jan tudi z u n a j sloven-
skih meja. 

Do takrat pa bomo nu jne 
zdravstvene storitve v tujini 
uveljavljali na obstoječ način, 
torej bodisi s posebnim obraz-
cem, ki ga zavarovanci pred 
odhodom v tuj ino dvignejo na 
Zavodu (velja za Avstrijo, Itali-
jo, Nemčijo, Madžarsko, Ni-
zozemsko, Belgijo, Luksem-
burg, Romunijo in Hrvaško), 
bodisi s potn im listom in 
zdravstveno izkaznico oz. kar-
tico (v Angliji, Češki, Slovaški, 
Bolgariji in Poljski). V vseh 
ostalih državah pa m o r a m o 
stroške nujnega zdravljenja 
poravnati sami in uveljavljati 
nj ihovo povračilo v Sloveniji. 

Zakaj na kartici ne bo p( 
datkov o krvni skupini in 
nekaterih bo lezensk ih stj 
njih (sladkorna, dialij 
itd.)? 

Medicinskih podatkov, \ 
so se do sedaj b rez pravU 
zakonsk ih podlag vpisovali-
zdravs tveno izkaznico, n 
kartici zdravstvenega zavaro 
vanj a zaenkra t ne bo. Potrel 
no je rešiti pravna, humani 
ta rna in medic inska vpraša 
nja glede zbiranja , hranjenj, 
in p renašan ja medicinski! 
poda tkov ter varnost i teh pc 
datkov (na pr imer o krvi 
skupini , alergijah, cepljenji 
in p o m e m b n i h kliničnih sta 
nj ih) . Vsebino teh podatko' 
mora jo zakonsko določiti pri 
stoj ni s t rokovnjaki s področj, 
medic ine in Ministrstvo z, 
zdravs tvo . 

Sam sistem kart ice z izbra 
no tehnologi jo t.i. pametni! 
kar t ic in strogim sistemon 
varovanja poda tkov sice 

omogoča vpis tovrstnih po 
datkov na kartico, vendar p; 
ta odločitev ni v pristojnost 
Zavoda za zdravs tveno zavi 
rovan je . 

V k ra tkem pa b o Zavod 
s k u p a j z Minis t rs tvom za 
zdravs tvo . Rdečim kr ižem in 
s lovensko Karitas, Zdravniš-
ko zborn ico in Zbornico 
zdravs tvene nege ter Razšii-
j en im s t rokovnim kolegijem 
za t ransplan to logi jo začel iZ' 
vajat i projekt Darovalec. 
L judje , ki se b o d o odločili 2i 
da rovan je o rganov in tkivpc 
svoji smrt i , bodo lahko od-
dali svojo pr i javo na zbirnih 
mes t ih , poda tek o t em pa s« 
bo vnese l na nj ihove kartice 
p reko s amopos t r ežnega ter-
minala . Dostopa do teh pOi 
da tkov ne bo imel nihče, ra-
zen pooblaščen ih koordina-
tor jev v deset ih slovenskih 
boln i šn icah , ki ima jo centre 
i n t enz ivne terapi je . 

Vsa vprašanja v zvezi s kartico lahko naši zavarovane 
naslavljajo na ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJI 
Celje, Gregorčičeva 5, 3000 Celje ali pokličejo po telefoni 
(063) 42 02 367, vsak delovni dan m e d 7. in 15. uro. 

Trgatev po savinjsko 
Tudi v Savinjski dolini je vedno več vinogradnikov, ki so samorodni šmarnico in izabelo 

zamenjal i za ž lahtne sorte v inske trte. 
Med nj imi so tudi Rotovnikovi iz Gotovelj, ki imajo pri Sv. Jedrti dokaj velik vinograd. Tudi 

letos so trgali med zadnj imi , saj gospodar ve, da je predpogoj za dobro vino dovolj zrelo in 
sladko grozdje. Nabralo se je veliko trgačev, ki so grozdje, ki ga je bilo neka j manj kot lani, hitro 
potrgali, po tem pa je sledil veseli del. S trgatvijo so zaključili doma, pri Mlinarjevih, ki je znana 
kmetija odpr t ih vrat. Tukaj jih je čakala še trgatev 170 let stare trte, ki je ponos in okras 
domačije . Ob tej trti pred d o m a č o hišo je nastal naš posnetek. T. TAVČAR 

PLANINSKI KOTIČEK 
Na pohode tudi v novembru 

Planinsko društvo Zlatarne Celje pripravlja novembri 
štiri pohode. 

Prvi bo 6. novembra po Steklasovi pohodn i poti po o b r o n k i h 
Šentruper ta . Odhod bo ob 6. uri z av tobusne posta je na Glazij'-
Prijave spre jemajo do 2. novembra . V soboto, 13. novembra^ 
vabijo na »Popotovanje po Levstikovi poti od Litije do Čateža«-
Na ta tradicionalni pohod se bodo odpeljali z vlakom ob 6.23^ 
železniške pos ta je v Celju. Prijave zbi ra jo do 12. novembra. 

Na kar dvodnevno potepanje vabijo 20. in 21. novembra. Ob o-
uri z avtobusne postaje na Glaziji se bodo odpravili na pohod P" 
Medvednici na Hrvaškem. Prijavite se lahko do 15. novembra. 
novembra pa se bodo podali na 7. planinski pohod na Čemšeni'' 
ko planino. Odhod iz Celja, z rednim avtobusom z nove avtobii' 
sne postaje v Celju, bo ob 730. Prijave zbirajo do 26. novembra 

Za vse doda tne informaci je so v a m na voljo po telefonu ^ 
številki 452-927. MOJCA MAR< '̂ 
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Kdo je zmagal? 
' V soboto (18) se v Kielcoh na Poljskem za Celjane pričenja letošnja Liga 

^ prvakov, ki se ne bi smela končati slabše kot lani 

Kljub uspehu bodo celjski rokometaši 
l^^li čim prej pozabiti dogodke na 
ipdeljevem in vso pozornost usmeriti v 
jgo prvakov, kjer bodo nadaljevali tam, 

•p so lani končali - vsaj kar zadeva 
^nika. Na Poljskem bosta namreč so-
jla Šveda Hansson in Olsson, ki si ju v 
jfceloni nihče ni zapomnil po objektiv-

' i delitvi pravice. Tlidi Katalonci ne. 

' Približno takšen vtis je v sobotnem der-
' |u prvenstva med Prulami in CPL zapu-
' jI tudi par Požežnik-Repenšek in če-
' irav ne gre vselej valiti krivde na arbitre, 
• jje vendare potrebno priznati, da so jima 
• jjeti po 10 minutah igre ušle iz rok - in da 
' ebo pomote, na škodo obeh strani. 

Rivalstvodaaline 
• Mnenja o novonastalem rivalstvu in pr-
!ein neposrednem soočenju rivalov so 
jto deljena. Na eni strani so tisti, ki 
dijo, da je zmagal rokomet: skoraj polna 
horana, motivirana nasprotnika, borbe-

' apredstava itn., drugi pa prisegajo, da je 
' ekomu pač v interesu, da takšnih rival-
lev v slovenskem prostoru ne bi bilo. 
raje ugotovitve razlagajo (tudi) z delegi-
injem sodnikov - pa smo spet na tej točki, 
lejstvo je, da Ljubljana že dolgo vrsto let 
ividela tako kvalitetne in zanimive moš-
erokometne predstave. Kodeljevo je bilo 
olj polno le ob lanskem finalu Krimovk v 
igi prvakinj. Parkirišče ob dvorani je bilo 
irat natrpano več kot pol ure pred začet-
m tekme. Gruč navijačev, ki bi se z 
istavami, panoji in trobljami zgrinjale na 
Djišče, sicer ni bilo videti, pa tudi Florja-
iso se na prizorišču organizirano pojavili 
! nekaj minut pred začetkom tekme. Žal 
liile še nimajo spodobno organizirane 
avijaške skupine, zametki pa so v manj-
em številu že vidni, vendar so jih Celjani 
leglasili, kadar so to hoteli. Morda bo v 
1'ihodnje povsem dugače. Prva violina 
iubljančanov Rudi Bric ima ne glede na 
loraz svojih »podrejenih« dovolj argu-
nentov, da uspešno dokonča pogovore s 
W a r n o Union. Potlej se bodo fani v 
tlečem zagotovo razmnožili, igralski ka-
ler pa bodo popolnila še mnogo bolj 
zveneča imena. 

Več kot tekma 
Po koncu srečanja so v garderobah, 

'odnikih in preddverjih odmevale kletvi-
Mnogim je derbi pomenil več, kot 

m̂o prvo srečanje bodočih konkurentov, 
'ogodki na igrišču so jasno pokazali, 
"niu se je voda spremenila v paro. Iztok 
''ic, ki je za nov klub igral prav vse tekme 
^obrambi in napadu - že dolgo ni bil tako 
'^rvozen. Ob predstavitvi je bil deležen 
'^iglasnejše vzpodbude, tudi s celjske 
"rani. Beno Lapajne je tretjino srečanja 
''̂ 'il občutek za obrambe, po krajšem 
Wtku na klopi pa se je zbral. Zoran 
'^bej tako slovi kot največji borec, žal pa 
ĵ je ob izvajanju sedemmetrovke poško-
""val roko, v končnici še poskušal igrati, a 
""oral odnehati. Brkata trenerja sta tekmo 
^^ela z najboljšimi, kar sta jih imela na 
»oljo. Hasanefendič, ki je kasneje menil, 
Ĵ so njegovi igrali 'premehko, ni računal 

Bedekoviča (poškodba zapestja) ter 
"^^večna tujca« Škrbiča in Levšina, Kame-

pa ima na seznamu poškodovano vsaj 
"̂ Ĵ ftino ekipe, tojla mobilizaciji ni ušel 

Ljubljanska obramba 3-2-1 je uspe-
^iijeti veliko žog, ki so razvile v protina-
H celjska 5-1 pa je »priigrala« kar 12 
l^oernmetrovk, na njihovo srečo pa so jih 

izkoristili le 7. 

Dve možnosti za 
izenačenje 

Ĵ o enostavnem matematičnem izraču-
n i domači, ki nikoli niso zaostajali za 

več kot 3, vodili pa za več kot en gol, torej 
lahko slavili. Izid spopada pa se odločal v 
zadnji minuti pri rezultatu 23:23. Za 
dodaten dvig temperature je nekaj trenut-
kov prej poskrbel Manaskov, ko je po 
zastreljanem kazenskem strelu še podalj-
šal zaskrbljene obraze vodilnih mož celj-
skih prvakov na tribunah, po slabi asi-
stenci Puca do Šilca pa je Pungartnik iz 
kontre Celjane popeljal v vodstvo. Prule 
so imele še dve priložnosti za izenačenje. 
Prvi napad, ko se jim je pridružil še vratar 
Lapajne, so v gneči nespametno zapravili. 
Manaskov je videl prazen gol, dolgo žogo 
prek igrišča pa je Šimon na robu »kazen-
skega prostora« odbil v kot. Sodnika sta 
dosodila novo sedemmetrovko, s čemer 
sta Prulam v primeru obrambe dala 8 
sekund možnosti za izenačenje. Če bi 
pravilno dosodila kot, bi bila tekma že 
tedaj končana. Za končni rezultat 23:25 
je poskrbel Kokšarov. 

Močni kot zemlja 
»Sodnika Požežnik in Repenšek sta bila 

najboljša celjska igralca. Od vsega začet-
ka sta se postavila na njihovo stran in 
neresno je, da celjski sodniki sodijo tak-
šne tekme. To je s strani sodniške organi-
zacije, ki je letos že režirala nekaj tekem, 
skrajno neresno. Mi smo pokazali, da 
smo močni kot zemlja!«, je menil ljub-
ljanski strateg Kasim Kamenica, ki se 
zadnjih nekaj minut sploh ni več razbur-
jal, vedoč, da je do tistega trenutka nare-
dil več, kot je tudi sam pričakoval. Iztok 
Puc se je pridružil ugotovitvam o nedora-
slosti arbitrov, toda po njegovem sta oš-
kodovani obe ekipi: »Imamo še rezerve 
na mojem in Milosavljevičevem igralnem 
mestu. Nismo pričakovali, da bi tako 
dolgo lahko držali korak s pivovarji, 
vedoč, da ti v domačem prvenstvu lahko 
izgubijo samo enkrat. Moje strele je Peri-
č, ki me zelo dobro pozna, izvrstno 
zaustavljal, obiti Kokšarova pa je domala 
nemogoče!« Obilico jeze je po zadnjem 
zvoku sirene sprostil tudi Roman Pun-
gartnik: »Smešno je, da domači vse sku-
paj pripisujejo sodnikom. Poglejmo sa-
mo število dosojenih sedemmetrovk, 
strinjam pa se, da je bila zadnja žoga 
dosojena krivično. Dovolili smo preveč _ 
podaj na črto, toda Prule si zmage niso ' 
zaslužile. Zmagal je rokomet, zlasti v 
Ljubljani.« 

Mazurka z veliko pastmi 
Prvi nasprotnik Celjanov Iskra Lider 

Market je petkratni poljski prvak. Zelo 
mlada ekipa, večinoma sestavljena iz re-
prezentantov, je tipičen predstavnik polj-
ske rokometne šole z veliko vtekanji na 
črto, tvegano obrambo, ki se zaradi viso-

kih igralcev hitro spreminja iz 5-1 na 3-3 
in z bliskovitim prenosom igre. »Iskra je 
močnejša, kot misli večina. Bojim se, da 
se tega ne bodo nalezli še moji igralci. 
Poljaki imajo dobro tehniko in velik 
izbor kadra, nam pa manjkajo močne 
tekme. V povprečju dajejo veliko golov 
in imajo izvrstna krila. Ne bi me presene-
tilo, če bi zaigrali tudi 6-0,« predvideva 
Sead Hasanefendič, ki si je po okreva-
nju Stefanoviča nekoliko oddahnil. Ka-
petan Uroš Šerbec še nikoli ni igral proti 
poljskim ekipam, vendar je opazil po-
dobnosti s pivovarji: »Zelo spominjajo 
na našo ekipo pred 4 ali 5 sezonami, ko 
smo si utirali evropsko pot. Nasprotnike 
spoštujemo, toda kvaliteta je na naši 
strani. Vedeti pa je treba, da so prve 
tekme vedno najtežje, kar se je nenazad-
nje videlo že lani na Češkem!« Temu v 
prid govori še poteza Poljakov, ki so 
upravi Celjanov poslali pretežno pome-
šane podatke o moštvu, na zadnji tekmi, 
ki so jo pivovarji posneli, pa so si igralci 
izmenjali številke na dresih. Najboljši 
strelec je zunanji napadalec in moldavski 
reprezentant Jura Hiliuk (5,5 na tek-
mo), poleg trenerja Wodzimierza Har-
buza pa so na začetku sezone v klub 
pripeljali še Daniela Grobelnya, Alek-
sandra Witkowskega, Bartosza Nowa-
kovvskega, Karola Bielcika in Lukasza 
Krupa. Na čelu moštva sta vratarja Rafal 
Bernacki in 208 cm visoki Maciej Stecz-
niewski. »Trgovci« dokaj uspešno skriva-
jo letošnje načrte. Kot je shšati, napove-
dujejo le ubranitev domače krone, ambi-
cije v Ligi prvakov pa so potisnili v 
ozadje. Lani jih je v kvalifikacijah izločil 
Winterthur, leto prej pa so pokal EHF po 
zmagah nad Maccabijem in Modeno kon-
čali v 3. krogu, ko jih je izločil Kiel. V 
bližnji preteklosti so skalpe vzeli tudi 
moštvom, kot so ukrajinski Kijev, špan-
ski Vigo, romunska Steaua, makedonski 
Pelister idr. 

Preostali pari - skupina A: Sandefjord-
Processa Ademar Leon, Montpellier-
Kiel. Skupina B: Alpi Prato-Hapoel Ris-
hon. Skupina C: Skjern-Badel Zagreb, 
Zaporožje-Suhr. Skupina D: Kaustik 
Volgograd-Barcelona, Partizan-Fotex. 

Dvorana Z.0 .0 . Sir sprejme 1800 lju-
biteljev rokometa in je do stropa polep-
Ijena z reklamami, navijači pa jo napol-
nijo tudi v domačem prvenstvu, kjer je 
Iskra po dveh krogih na 4. mestu. 

Direktor RK CPL Vlado Privšek izpo-
stavlja pričetek naporne sezone, ko bo 
hitro potrebno ujeti pravo formo in si 
zagotoviti 1. mesto v skupini. Januarja se 
bodo reprezentanti razbežali po svojih 
moštvih, ki bodo sodelovala na EP na 
Hrvaškem, mesec kasneje pa sledijo izlo-
čilni boji v LP. »Zato presenečenja v 
skupini ne smemo dopustiti, upoštevati 
pa je treba tudi dejstvo, da so naši nas-
protniki izločili švedskega, beloruskega 
in portugalskega prvaka, z njimi pa' bi 
bila naša skupina veliko odmevnejša.« 

PRIMOŽ ŠKERL 

Iztok Puc (pri metu) je vedel za Peričevo dobro poznavanje njegovih strelov. 
Zagotovo pa mu je znano tudi to. da preko Pajovičevega bloka težko zadenejo 

tudi košarkarji. 

NOGOMET 

UgaSI.Mobil 
11. krog: Publikum-Rudar 

(V) 0:0. Vrstni red: Maribor 
Pivovarna Laško 29, Rudar (V) 
20, HIT Gorica, Mura in SCT 
Olimpija 18, Primorje 16, Ko-
rotan in Domžale 14, Publi-
kum in Dravograd 12, Fero-
term Pohorje 5, Potrošnik 4. 

ŜNL 
12. krog: Jadran Šepič-Eso-

tech Šmartno 3:5 (2:2) Vede-
nik 5, Bauman 3 2 / l l m , Dra-
gič 58, 85, Mujakovič 79. 
Sentjur-Tabor 0:4 (0:2). Vrst-
ni red: .Tabor 31, Koper 27, 
Elan 25, Železničar 24, Eso-
tech Šmartno 23, Aluminij 20, 
Zagorje in Živila Triglav 18, 
Montavar Rogoza 15, Jadran 
Šepič in Šentjur 13, Drava, 
Nafta in Ivančna Gorica 10, 
Črenšovci 7, Avtoplus Korte 3. 

3.SNLsever 
11. krog: Usnjar-TIM Laško 

1:1. Dravinja-Bistrica 4:0. Fu-
žinar-Zreče 2:4. Mons Clau-
dius-Pobrežje 1:1. Vrstni red: 
Paloma 26, Dravinja 24, TIM 
Laško in Zreče 21, Fužinar 20, 
Gerečja vas 18, Hajdina 15, 
Usnjar in Kovinar Mascom 14, 
Starše 11, Krško, Mons Clau-
dius in Bistrica 9, Pobrežje 2. 

MNZ 
8. krog: Kovirnar (Š)-Vran-

sko 1:1. Odred-Brežice 2:0. 
Šmar[e-Rogaška 1:0. Vrstni 
red: Šmarje 15, Vransko (-6) 
in Odred 14, Kovinar (Š) 11, 
Brežice 9, Rogaška 0. 

Evropska liga 
4. krog: Pivovarna Laško-

01ympiakos 63:56 (31:31) 
Hafnar 21, Goljovič 15, Nach-
bar 12, Kune 8, Dragšič 5, 
Gilič 2. Vrstni red: Asvel Vil-
leurbanne, Maccabi Elite in 
01ympiakos 7, Varese, Ulker 
in Pivovarna Laško 5. 

Pokal RS 
1/8 finala: Zagorje-Pivovar-

na Laško 62:100 (37:55) Goljo-
vič in Nachbar 24, Jurak 16, 
Hafnar 9, Dragšič, Tilinger in 
Kune 7, Miletič 4, Bajramovič 
2. Kemoplast-Krka 69:105 
(39:63) Zorko 18, Novakovič 
15, Rovšnik 10, Jovanovič 7, 
Ribežl in Krivec 5, Tomažin 4, 
R Maček in Gajšek 2, A. Maček 
1. Elektra-Loka kava 57:86 
(36:40) Božič 22, Milič 14, 
Vugdalič 10, Zupane 4, Gor-
šek, Črešnik in Brinovšek 2. 
Triglav-Savifijski Hopsi 71:79 
(42:34) Kahrimanovič 23, Ov-
čina 16, Kobale 12, Udrih 11, 
Cizej 10, Nikitovič 2. 

2SKI 
4. krog: Litija-Celje 68:65 

(29:40). Vrstni red: Litija 8, 
Rudar (-1), ŽKK Maribor (-1), 
Celje, Črnomelj in Bistrica 6, 
Ekipa Janče 5, Rogaška 98 (-1) 
in Ruše 4, Lastovka (-1) 3. 

1.SKL(Z) 
6. krog: SKB Ježica ml.-

Ingrad Celje 68:73 (28:41) 
Deak 21, Grobelnik 15, Ram-
šak 12, Obrovnik 11, Sušin 9, 
Veble in Vodopivec 2, Knez 1. 
Vrstni red: Ingrad Celje 12, 
Imos Ježica 11, ADD Ilirija 10, 
BTC Legrand 9, SKB Ježica 
ml. in Maribor 8, Odeja Mar-
mor in Pomurje Skiny 7. 

1JVDRL 
6. krog: Prule 67-Celje Pi-

vovarna Laško 23:25 (13:15) 
Manaskov 7, Kokšarov in Pun-
gartnik 6, Tomšič in Stefano-
vič 2, Vugrinec in Pajovič L 
Termo-Radeče 34:20 (11:10) 
Privšek 5, Plazar, Marčen in 
Trbojevič 3, German 2, Potoč-
nik, Zupančič, Lipoglavšek in 
Bon 1. Hoteli Morje Portorož-
Gorenje 19:20 (9:10) Rozman 
7, M. Oštir 4, Sovič in Tamše 
3, Astafei, Plaskan in Kavaš 1. 
Vrstni red: Celje Pivovarna 
Laško 12, Prule in Trebnje 10, 
Gorenje 9, Prevent 8, Inles 
Riko 6, Dobova 5, Termo in 
Radeče 4, Slovan in Jadran 2, 
Hoteli Morje Portorož 0. 

Prijateljski lekmi 
Celje Pivovarna Laško-Pick 

Szeged 39:30 [21:16) Pungart-
nik in Tomšič 7, Banfro, Mana-
skov in Kokšarov 5, Stefanovič 
in Pajovič 4, Vugrinec 2. Celje 
Pivovarna Laško ml. in kad.-
Arcont G. Radgona 39:26. 

2.D0L 
3. krog: Črnuče-SIP Šempe-

ter 0:3 (11:25, 14:25, 20:25). 
Šoštanj Topolšica-Kovinar 
Kočevje 3:0 (25:18, 25:22, 
25:17). Vrstni red: SIP Šem-
peter in Brezovica 9, Ljuto-
mer 7, Šoštanj Topolšica 6, 
Beltinci in IGM Hoče 5, Fuži-
nar GOK IGEM IL, Termo Lub-
nik in Prvačina 3, Kovinar Ko-
čevje 2, Krka in Črnuče 1. 

2.D0L(Ž) 
3. krog: B&L Utrip Šempe-

ter-Benedikt 3:1 (25:20, 
25:15, 27:29, 25:20). Kajuh 
Šoštanj-Mladi Jesenice 3:1 
(25:22, 25:20, 23:25, 25:22). 
Vrstni red: B&L Utrip Šempe-
ter, Frupi ŠOU K2 Šport, Krim 
in Tabor Maribor 8, Infond 
Branik IL 6, Kajuh Šoštanj 5, 
Gradb. Stane Mežica, Asics 
Kamnik in Benedikt 3, Kemi-
plas Koper IL 1, Mladi Jeseni-
ce in Solkan 0. 

HOKEJ 

DP 
3. krog: Jesenice ml.-Celje 

8:0 (0:4, 0:1, 0:3). Vrstni red: 
Acroni Jesenice 6, Bled, Jese-
nice ml. in Slavija M Optima 
4, Olimpija 2, Triglav in Celje 
1, Tivoli 0. 
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Radja in Komazec na Polzeli 
V nadaljevanju pokpla Saporta se na Polzeli v torek spet obeta pravi košarkarski spektakel - Kako Zadarcanom preprečiti trojke? 

Zadar je bil od nekdaj ena 
prestolnic takratne jugoslo-
vanske in zdajšnje hrvaške 
košarke, vendar nikoli ni do-
segel ravni Cibone, je pa sku-
paj s Splitom in Šibenikom 
predstavljal in še predstavlja 
okostje dalmatinske košar-
karske šole, dobro znane tu-
di po vročekrvnih in zvestih 
navijačih, ki se jih na Jazi-
nah le redkoma zbere manj, 
kot sprejme dvorana (2700). 

Prav tako se povratnik 
Arian Komazec (vmes je igral 
za grška Panathinaikos in 
01ympiakos ter italijanska Va-
rese in Buckler, dogovori z 
New Jerseyem, Barcelono in 
Tofasem pa so padli v vodo), 
ki je dolgo veljal za naslednika 
Dražena Petroviča, kljub nes-
pornim kvalitetam nikdar ni 
resnično približal karizmatič-
nemu žal že več kot 6 let 
pokojnemu zvezdniku. Dino 
Radja je po vrnitvi iz NBA 
nekaj časa bil celo najbolje 
plačani evropski košarkar, 
športno javnost pa je močno 

presenetila Spličanova selitev 
v Zadar, kjer so ga uspeli pre-
pričati o resnosti načrtov, da 

ekipa, ne bo več cepetala za 
evropskim vrhom. Zakaj bi se 
sicer košarkar, ki je 4 leta ble-

stel pri Boston Celticsih, že 
prej 3 sezone v rimskem Mes-
sageru in kasneje dve v Panat-
hinaikosu, sicer odločil za ta 
korak, upoštevajoč, da je bil 
dvakrat grški prvak in v sezoni 
1997/98 drugi na lestvici 
MVP, 4 leta prej pa je isti 
položaj zasedel med novinci v 
NBA. 

Radja in Komazec sta po-
godbi podpisala pred začet-
kom sezone, Zadar pa je v 
ožjem krogu favoritov za zma-
go v pokalu Saporta. Doslej je 
izgubil le s Pameso, en poraz 
pa ima tudi v domačem pr-
venstvu, kjer je vodstvo kluba 
pred začetkom tekmovanj Za-
grebčanom povedalo, naj se 
letos pazijo. 

Vendar pri Zadru omenjena 
zvezdnika nimata glavne vlo-
ge. Nase jo je prevzel 20-letni 
krilni košarkar Tomislav Ru-
žič (204 cm), ki ga je hrvaška 
strokovna javnost uvrstila v 
vrh deseterice najobetavnej-
ših domačih igralcev. Letos je 
postal A-reprezentant, še ved-
no pa igra za mlajše selekcije. 
Najnevarnejše orožje Dalma-
tincev so meti iz razdalje, o 
čemer je lani veliko razmišljal 
tudi Zmago Sagadin, vendar 
mu je v Tivoliju uspelo razoro-
žiti goste, ki so lansko Euroli-
go zaključili še v skupini. Za-
dar na parketu daje vtis, da 
nasprotnika poziva k igri, ki je 
v večini primerov privlačna in 
hitra. Trener Burič, ki ima o 
polzelskem kapetanu Matjažu 

Cizeju povsem svoje mišlje-
nje, ima na voljo kar 6 klasič-
nih centrov, največkrat pa igra 
s tremi - lani so izgubili Emilia 
Kovačiča, ki zdaj blesti v Ljub-
ljani. Že v 1. krogu Saporte so 
se Savinjski Hopsi na Jazinah 
kljub porazu izkazali. Trener 
Burič je verjetno uvidel, da 
tudi na gostovanju ne gre zbi-
jati šal, zato je v torek pričako-
vati resen pristop gostov, ki bi 
jih morebiten poraz že odda-
ljil od želenega 1. mesta v 
skupini. Veliko Polzelanov pa 
si bolj kot vse drugo zastavlja 
le eno vprašanje: ali si bo sre-
čanje ogledal tudi polzelski 
Zadarčan Veljko Petranovič, 
ki zdaj igra pri Triglavu? 

Trener Hopsov Boris Zrin-
ski ima povsem druge skrbi: 
»Ko smo gostovali v Zadru, so 
proti nam igrah šele drugo 
tekmo v sezoni, zato je bila 
opazna neuigranost. Zdaj so 
že utečeni, vrnil se je tudi 
poškodovani Ružič. Na pokal-
nem srečanju v Kranju se nam 
je poškodoval še Čmer, tako 
da smo ostah le z enim branil-
cem Benom Udrihom. Naša 
prednost je neobremenjenost. 
Zadar letos nikogar ni nadi-
gral do konca. Njihova odpra-
va pride na Polzelo že v pone-
deljek, svoje skavte pa so po-
slali že v Kranj, pričakujemo 
jih tudi v soboto na tekmi s 
Slovanom. Vidi se, da nas jem-
ljejo resno.« 

PRIMOŽ ŠKERL 
Foto: GREGOR KATIČ 

Polzelski branilec Miha Čmer je v Kranju staknil poškodbo 
prsta, zato si bo tekmo z Zadrom skoraj zagotovo ogledal s 

tribun. 

Pivovarji in 
Hopsi v 

č e t r i f i n a i e 
Osmina finala domače-

ga košarkarskega pokala 
se je končala brez prese-
nečenj. Razen v Domža-
lah so vse zmage odnesli 
gostje. Izpadla sta Kemo-
plast in Elektra, naprej pa 
sta se uvrstila Pivovarna 
Laško in Savinjski Hopsi. 

Najmanj dela je imela (v^ 
skupini 2) Pivovarna Laš-:^ 
ko, ki je z 38 točkami razli-
ke odpravila lanskega B-li-
gaša Zagorje, ki se v Ligi 
Kolinska lahko pohvali z 
največjim številom gledal-
cev. Malo rezultatsko kata-
strofo je (skupina 3) pred 
domačim občinstvom doži-
vel šentjurski Kemoplast in 
če ne drugega, so lahko vi-
deli razliko v kvaliteti, ki jo 
je Krka dosegla od sezone, 
ko je nastopala še v istem 
rangu z njimi. V skupini 4 
so se Šoštanjčani brez poš-
kodovanega Rizmana hitro 
vdali in Loki kavi prepustili 
nadaljevanje pokala. Poleg 
tekme v Krškem je bilo vro-
če tudi v hladni gorenjski 
prestolnici, kjer so Petrano-
vič, Stavrov in Ručigaj po-
ravnavali stare račune s 
polzelsko vrsto. Toda raču-
ne so z revanšo za prvens-, 
tveni poraz poravnali Hop-
si, Triglavani pa se bodo v 
prihodnje morah zamisliti 
tudi o pravilih lepega obna-
šanja. 

Zmagovalci dvobojev se 
bodo v četrtfinalu pomerili 
20. novembra. Pari: Hehos-
Union Olimpija, ZM Mari-
bor-Pivovarna Laško, Slo-
van-Krka in Loka kava-Sa-
vinjski Hopsi. (rezukati v 
Panorami) 

PRIMOŽ ŠKERL 

Krstna zmaga nad velikanom 
Po odmevni in presenetlji-

vi zmagi Pivovarne Laško 
nad grškim 01ympiakosom 
čaka varovance trenerja Ale-
ša Pipana v S. krogu Evrolige 
v Carigradu danes (16,30) 
obračun z Ulkerjem. 

Ni ga bilo, ki bi verjel, da so 
laški košarkarji po katastrofi v 
Franciji sposobni ugnati tako 
slovito ime, kot je 01ympia-
kos. Pa vendar se je zgodilo. 
Tudi po zaslugi gostov, ki so 
se tudi na igrišču obnašah, kot 
bi točki iz tega dvoboja vknji-
žili že pred odhodom iz Aten. 

Olympiakos 
razorožen 

Spodobno polna dvorana je 
ob preobratu obneihela. Gostje 
so namreč vodili ves prvi del. 
Domači so za točko (ob 18% 
metu za 2) povedli tik pred 
odmorom, kamor sta moštvi 
odšli rezultatsko poravnani. 
Do konca srečanja je Pivovarna 
Laško prednost kljub dvakrat-
nemu izečenju (na 50 in 53) le 
povečevala, zadnje minute pa 
so tribune dočakale na nogah. 
Goljovič in Hafnar sta bila ju-
naka tekme, presenetil je tudi 
centerski par Gilič-Kunc. Po 
poškodbi okreva še Jurak in 
vrste zeleno-belih bodo po vr-
nitvi Lisice spet popolne. Gr-
kom se je po tekmi, ki jim ni 

bila v čast, močno mudilo na 
letalo v Maribor, poraz pa so 
pripisovali slabemu metu iz 
igre (38%) in skoku (25). Zla-
sti je razočaral zvezdnik Dra-
gan Tarlač, ki razen prerivanja 
pod obročema ni pokazal sko-
raj ničesar. Trener Aleš Pipan 
se po odmevnih predstavah in 
zmagah vselej uspe zadržati 
in tako je bilo tudi po prvi 
zmagi v Evroligi: »Vsi smo ver-
jeli, da lahko presenetimo. 
Dobro smo se pripravili na 
nevarna Robinsona in Tomi-
ča, pomembni vlogi sta odi-
grala Dragšič in Hafnar. Z do-
brim gibanjem smo prihajali 
do neoviranih metov. Tako 
smo hoteli igrati tudi proti As-
velu, še vedno pa si želimo 
slaviti tudi v gosteh. Zmaga 
sama po sebi ne pomeni kaj 
dosti, hvala pa gledalcem, ki 
so prišli v tolikšnem številu in 
bili na naši strani.« 

Sedmi v Evropi 
Carigrad je morda prilož-

nost za prvi par točk iz gosto-
vanj. Seveda so daleč časi, ko 
je košarkarska Evropa na Tur-
čijo gledala iz ptičje perspekti-
ve. Turki v košarko namreč ne 
vlagajo več drobiža, temveč se 
v tem pogledu zdaj kosajo z 
Grki in Italijani. Temu primer-
ni so tudi uspehi, katerih del 
gre tudi na rovaš današnjega 
nasprotnika Laščanov Ulkerja. 
Po proračunu je z 10 milijonov 
dolarji skupaj z moskovskim 
CSKA na 7. mestu stare celine 
in celo pred Maccabijem, Rea-
lom, Žalgirisom in Varesejem. 

Trener Vilmaz Cetin je pod 
svojo streho zbral ob petih 
turških reprezentantih, od ka-
terih je najbolj znan branilec 
Harun Erdenay (190 cm, 30 
let) še 3 naturalizirane Turke: 
Američana Kevina Rankina 
(212, 28), Nemca Teomana 

Ozturka (208, 31) in Bosanca 
Aziza Bekirja (190, 29), ki ga 
balkanski ljubitelji tega športa 
bolje poznajo pod imenom 
Adis Bečiragič. Za dvakratne-
ga turškega prvaka (1995 in 
1998) igrajo še nekdanji član 
Spartaka, Partizana in Pariz 
SG jugoslovanski reprezen-
tant center Dejan Koturovič 
(212, 27), ter Američana Jero-
me Allen (193, 26, prej Mi-
nessota, Denver in Limoges) 
in Galen Robinson (206, 23). 

Ulker v domčem prvenstvu ni 
najbolje pričel. Po 6 krogih je s 
polovičnim izkupičkom na 6. 
mestu, nazadnje pa je s 64:79 
izgubil z vodilno ekipo Pinar 
Karsiyaka (Koturovič 19, Erde-
nay 15, Allen 13). V prvi turški 
ligi, ki šteje 14 moštev, jih kar 
polovica prihaja iz Carigrada. 
Poleg Ulkerja še Efes Pilsen, 
Darussafaka, Fenerbahče, Gala-
tasaray, Bešiktaš in ITU. 
mmmmmmm primož š k e r l 
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KOLEDAR 

ČETRTEK, 28.10. ' 

Košarka 
Evropska liga, 5. krog 

rigrad: Ulker-Pivovarna Laši 
(16,30). 

SOBOTA, 30.10. 
1 

Nogomet 
Liga Si.Mobil, 12. krog 

Celje: Publikum-Koroti 
(15,30). 

3.SNL sever, 12. krog - Ki 
ko Krško-Mons Claudiu 
Zreče: Zreče-Paloma, Lašfc 
TIM Laško-Dravinja (vse ( 
14). 

MNZ, 9. krog - Vransk 
Vransko-Šmarje, Rogašl 
Slatina: Rogaška-Odred, Br 
žice: Brežice-Kovinar (Š) (vi 
ob 14). 

Košarka 
Liga Kolinska, 8. krog 

Zreče: Rogla Atras-Trigla 
Laško Pivovarna Laško-H 
lios (obe ob 19), Ljubljan 
Slovan-Savinjski Hop 
(19,30). 

l.B SKL, 5. krog - Ljublj, 
na: llirija-Elektra (20), St 
venske Konjice: Banex-Hras 
nik, Šentjur: Kemoplast-Sin 
Radovljica (obe ob 19). 

2.SKL vzhod, 5. krog - O 
Ije: Celje-Bistrica (19), Roga 
ka Slatina: Rogaška 98-ŽK 
Maribor (18). 

Rokomet 
Liga prvakov, 1. krog - Kii 

ce: Iskra Lider Market-Ce| 
Pivovarna Laško (18). 

l.A DRL, 7. krog - Velenji 
Gorenje-Prevent, Radeče: % 
deče-Hoteli Morje.Portorož, 

1.A DRL (Ž), 8. krog - Veli 
nje: Vegrad-Jelovica, Man 
bor: Branik-Žalec. 

Odbojka 
2.D0L, 4. krog - Šempetei 

SIP Šempeter-Šoštanj TopolS 
ca. 

2 .D0L (Ž), 4. krog-Meži 
ca: Gradb. Stane Mežica-KJ 
juh Šoštanj, Kamnik: Asi? 
Kamnik-B&L Utrip Šemp« 
ter. 

Kegljanje 
l .A liga (Ž), 5. krog - Celj< 

Miroteks-Triglav (14,30). 

NEDEUA, 31.10. J 

Nogomet 
Liga Si.Mobil, 12. krog 

Dravograd: Dravograd-RudJ 
(V) (13,30). 

2.SNL, 13. krog - Šmartfl 
ob Paki: Esotech Šmartno 
Šentjur (13,30). 

3.SNL sever, 12. krog - Stat 
še: Starše-Usnjar (14). 

Košarka 
Pokal Saporta, 6. krog 

Polzela: Savinjski Hopsi-2^ 
dar (20). 

Hokej 
DP, 5. krog - Celje: Celĵ  

Acroni Jesenice. 
I n n - , ^ ^ 

SREDA, 3.11. ^ 

Rokomet 
l .A DRL, 8. krog - Celĵ  

Celje Pivovarna Laško-J^ 
dran. 
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Premalo za zadovoljstvo 
, y 11. krogu I. SNL sta se v loka lnem 
jjfbiju P u b l i k u m in Ruda r razšla b rez 

. Jetkov. Na Skalni kleti se je zbra lo 
.^nj kot 500 gledalcev, ka r je bilo ob 
jfiičinkoviti igri z e n e in p r ičakovani 
ffinalo ambic iozn i z d r u g e s t rani , 
jpvolj za r azoča ran je . 

Velenjčani so se kljub očitni premoči v 
^ovosti morali zadovoljiti s točko, med-

I f̂ i ko so bili domačini z njo resnično 
jdovoljni, kar je potrdil tudi Publikumov 

jjener Nikola Ilievski. Celjski strateg je 
jplcrat izpostavil odsotnost Domna Berš-
i jal̂ a: »Kljub svoji mladosti je eden naših 

ključnih mož na sredini igrišča. Zelo smo 
ga pogrešali.« Ne glede na izjavo Hlevske-
ga je bolj ali manj jasno, da je bolj kot 
Beršnjak Celjanom manjkal Lavrič Velenj-
čanom. Oba imata reprezentančne obvez-
nosti, slednji pa bi v petkovem lokalnem 
derbiju verjetno lahko opravil kaj več, kot 
njegov reprezentančni soigralec v Publiku-
movem dresu. Domačini so imeli le dva 
razpoložena nogometaša: zanesljivega 
Amela Mujčinoviča in jubilanta Gregorja 
Blatnika, najboljšega igralca tekme, ki je 
odigral 200. tekmo v Publikumovem dre-
su., Na drugi strani je Oblak presenetil z 
Graničem na sredini igrišča, kjer ni bil 
posebej nevaren, napadalci pa so bili pre-

večkrat neiznajdljivi. Na ostalih prvoligaš-
kih igriščih se je v nedeljo razpletlo tako, 
da je Rudar ostal na 2. mestu na prvens-
tveni lestvici, v naslednjem krogu pa ga 
čaka gostovanje pri ranjenemu Dravogra-
du, ki ga je pokopal - podobno kot Celjane, 
za katere ni bil zanimiv - Oskar Drobne. 

Z njim bi Publikum najbrž na tekmi 
proti Korotanu pojutrišnjem lahko prev-
zel vlogo favorita. Tako pa bodo rume-
no-modri morali razmišljati kako zau-
staviti Korošce, ki so v vzponu. Na podo-
ben nalet bodo na Skalni kleti še čakali, 
pred njim pa se bodo menda okrepili v 
strokovnem vodstvu. 
• • • • • • • • M H H H TOMAŽ LUKAČ 

Mirotekslepeti 
Kegl javkam Miroteksa so na Svetovnem pokalu držav-

n ih prvakov v Bratislavi do f inala z m a n j k a l i 4 keglji . 
Izgubi le so dvoboj z avs t r i j sk im p r v a k o m BBSV Wien z 
2580:2584. 

Celjanke bi s tem izidom v finalu prišle celo na 3. mesto, 
toda preboj iz predtekmovanja 14 ekip se ni posrečil. Skrom-
na uvrstitev je posledica dejstva, da nobena od kegljavk ni 
metala v skladu s pričakovanji, vse pa so zaostale za 
»običajnimi« dosežki: Jožica Šeško 410 podrtih kegljev, Mira 
Grobelnik 422, Marta Zupane 415, Andreja Razlag 438, Mari-
ka Kardinar 455, Biserka Petak 440. Zmagal je romunski 
Elektromures pred nemškim KSC 1961 Vierenheim in hrvaš-
ko Reko. Trener Lado Gobec po vrnitvi seveda ni mogel biti 
zadovoljen: »Vse so dosegle 15 do 20 kegljev pod svojo 
normalo. Toda vedeti moramo, da tokrat v finalu ne bi mogli 
ogroziti izvrstnih Romunk in Nemk in bi v najboljšem 
primeru ubranili lansko 3. mesto.« JOŽEKUZMA 

Sent|urski aduti 
v II. SNL je pred l jubi te l j i 

pgometa na Cel j skem lo-
lalni derbi , ki pa ne obeta 
irav veliko. Šen t ju r je na-

Ureč v kaot ičnih r a z m e r a h 
^ubil še p rece j šen del zag-
lanosti in e lana , Esotech 
aiartno pa je n e d v o m n o 
istveno bol j kakovos ten . 

, Ob tem bodo Šmarčani še 
toačini, zato bi bila prava 
portna senzacija, če bi osvo-
S manj kot tri točke. V ne-
eljski tekmi proti Jadranu 
epiču so »vijoličasti« prika-
ali eno najboljših partij, 
redvsem ko gre za ofenziv-
D igro, saj so nasprotnikovo 
režo zatresli kar petkrat. Ta 
odatek bo na enega najpri-
tnejših drugohgaških sta-
bnov zagotovo zvabil veli-
0 Esotechovih privržencev, 
1 bodo proslavili nov uspeh 
i najbrž pomik po lestvici 
avzgor. S silovitim finišem bi 
sotech Šmartno pomladi 
iiko pošteno mešal štrene 
rvoligaškim kandidatom. 

Mednje se ob Paki zaenkrat 
ne uvrščajo... 

Šentjurski položaj je že mal-
ce kritičen. Potem, ko so v 
prvenstvo štartali zelo solidno 
in dokazali, da ne sodijo med 
najslabša moštva v ligi, so bis-
tveno popustili. Padcu je bo-
troval težak razpored in hude 
finančne zagate, ki so sicer po 
višini sredstev, ki bi jih bilo 
potrebno zagotoviti za nemo-
teno delo, manjše kot lani, to-
da v ozadju so očitno nenogo-
metne igre. Prikrajšani so no-
gometaši: tako za denar, ki ga 
prejemajo pozno, kot za real-
no upanje na obstanek. Če ne 
bo hitrega zasuka, bo nedelj-
ski derbi v Šmartnem ob Paki 
zadnji pred nekajletnim pre-
morom, ali celo zadnji sploh. 
Šentjur bo po porazu proti se-
žanskemu Taboru ponovno v 
podrejenem položaju, čeprav 
bi v »normalnih« okoliščinah 
lahko upal na točko. Trenutno 
pa pravih adutov za remi ni-
ma. T. L. 

Koncina do medalje? 
Ju t r i se v Sofiji p r i čen ja mlad insko svetovno prvens tvo v 

kara te ju , k a m o r z 20-člansko slovensko odpravo po tu je jo 
tud i Žalčani Mat jaž Končina, Sebast i jan Sorčan in Dejan 
Lukač. 

Končina (do 75 kg) ima po mnen ju selektorja Boruta 
Markoška poleg Božiča in Jularičeve največ možnos t i za 
uspeh, saj se je izkazal že v kadetski konkurenci . Kadeta 
Sorčan (do 55) in Lukač (do 65) se bosta na prvenstvu 
na jbrž le kalila za pr ihodnje velike nastope, prvi od njih pa 
bo 27. kadetsko evropsko prvenstvo pr ihodnje leto v Celju, 
ko naj bi se v dvorani Golovec zbralo 700 tekmovalcev iz 40 
držav. RŠ., foto: TONE TAVČAR 

Komu lokalni derbi? 
Odbojkarji SIP Šempet ra so po t reh kro-

2.DOL še nepo ražen i in ed in i b rez iz-
'•bljenega seta. Kako pa bo v sobo tnem 
^•^biju s Šoštanjčani? 
^odilni Šempetrani so pred začetkom pr-
[t̂ stva bolj sramežljivo napovedovali na-
ôk na prvoligaško konkurenco. Nekaj lažji 

Spored jih je t renutno uvrstil v sam vrh, prvi 
derbi pa bo v novi dvorani šempeterske 

^ prav z lokalnim rivalom Šoštanjem Topol-
Slednjim ne gre vse po načrtih. Beloruski 

'̂ f̂ er Nikolai Pozdniak je napovedal sezono 
jz poraza, že v 2. krogu pa so se njegovi 
%jkar j i iz gostovanja v Brezovici, ki tudi 

kandidira na napredovanje, vrnili sklonjenih 
glav. Največja nevarnost gostom bosta njiho-
va nekdanja soigralca Darko Dimec in Peter 
Žilnik. Derbi pred polnimi tribunami bo odgo-
voril tudi na vprašanje, čigava pričakovanja so 
v tej sezoni bolj objektivna. 

Na sliki ekipa SIP Šempetra v sezoni 1999/ 
2000: Miran Pulko (teh. vodja), Peter Žilnik, 
Dejan Udrih, Aleš Udrih, Miha Šupek, Miran 
Gros, Darko Dimec in Marjan Volpe (predsed-
nik kluba). Čepijo: Uroš Dvornik (trener), 
Tomaž Suša, Beno Božič, Sašo Škraba in 
Gregor Voh. 

PRIMOŽ ŠKERL, foto: TONE TAVČAR 

UrankeOŠ 
Livada orietske 

prvakinje 
Na d r ž a v n e m a t l e t s k e m 

prvens tvu osnovn ih šol v 
Kopru so u č e n k e ve len j -
ske OŠ Livada posta le dr-
žavne p rvak in je . V razbur -
l j ivem f inišu so p reh i t e l e 
domačo OŠ Anton Ukmar , 
OŠ Železnik i in a j d o v s k o 
OŠ Dani lo Logar, ce l j ska 
OŠ Lava pa je osvoji la 6. 
mes to . 

Atletinje Livade in Lave 
so večkrat stopile na zma-
govalne stopničke. Katja 
Rovan (Lava) je zmagala na 
1000 m, drugo mesto pa sta 
priborili njeni sošolki Daša 
HUš na 300 m in Maja Pu-
šnik v metu žogice. Brona-
stih medalj so se veselile 
Irena Pesan (Lava) v suva-
nju krogle. Maja Erkič v 
skoku v višino, Vesna Glin-
šek na 1000 m ter štafeta 
4x100 m (vse Livada). Pri 
učencih sta velenjski OŠ To-
ledo in Šalek prišU do 8. in 
9. mesta. Atleti Šaleka Go-
ran Vidakovič (300 m) . De-
jan Kovačič (višina) in Bošt-
jan Vodončnik (žogica) so 
stopiU na najvišjo stopnič-
ko. 

JOŽE KUZMA 

Bokšan novi trener KK Celje 
Po š t i r ih p r v e n s t v e n i h 

k rog ih v 2.SKL vzhod in 
dveh p o r a z i h se je vodstvo 
KK Celje d o s e d a n j e m u tre-
n e r j u M a r k u Trobišu zahva-
lilo za sode lovan j e in na 
n jegovo mes to a n g a ž i r a l o 
Š torovčana Gorazda Bokša-
na. 

Bokšan je v lanski sezoni še 
vodil Roglo Atras, vendar so 
tik pred začetkom prvenstva 
na mesto prvega trenerja po-
stavili Zorana Martiča. Po 
sedmih letih dela v Zrečah si 
je strokovnjak iz Štor vzel čas 
za razmislek in se ogreval ce-
lo za izobraževanje v ZDA, ta 

projekt pa je zdaj obtičal v 
predalu. »Ekipa je v težkem 
položaju, šok terapije pa obi-
čajno prinesejo pozitivne 
spremembe. Mislim, da so 
Celjani slabi na zunanjih po-
ložajih. Ne bom odstopal od 
mojega načina dela, kjer so 
vloge, obveznosti in odgovor-
nosti jasno razdeljene. Real-
no smo še vedno lahko drugi, 
ekipo pa je treba pripraviti za 
kvalifikacije,« ocenjuje novi 
trener. Marku Trobišu so po-
nudili nadaljnje sodelovanje v 
klub, ta pa si je vzel čas za 
razmislek. 

PRIMOŽ ŠKERL 

NA KRATKO 
Areh na Pohor ju : V 4. kro-

gu prve šahovske lige vzhod 
je Žalec izgubil s Polskavo 
(2,5:3,5), Griže pa so remizi-
rale s Šentjurjem (3:3). Z 8 
točkami vodi Radenska pred 
Lendavo in Polskavo. 

Celje: V 3. krogu II. šahov-
ske lige so Celjani izgubili 
možnosti za uvrstitev v I. ligo. 
Po remiju s Fužinarjem (3:3) 
in porazu s Sevnico (2,5:3,5) 
bodo slednji v soboto proti 
Gorenju odločali o napredo-
vanju (oba 6 točk). Velenjčani 
so tokrat ugnali Trbovlje s 
4,5:1,5 in Zagorje s 5,5:0,5. 

L jubečna: V 2. krogu DP za 
judoiste je celjski Ivo Reya 
prepričljivo premagal Gori-
šnico 14:0 (70:0) in Šiško 12:2 
(12:2). Pred 3. krogom na Ptu-
ju, kjer se bodo pomerili z 
domačo Dravo in maribor-
skim Branikom Brookerjem, 
so s 4 točkami v vodstvu sku-
paj z Impolom. Po štirih kro-
gih se bo četverica najboljših 
pomerila še v končnici pr-
venstva. 

Ljubl jana: Izidi odprtega 
prvenstva v streljanju s pišto-
lami in revolverji velikega ka-
libra - ekipno: 2. D. Poženel 
Rečica 1573, 3. Celje 1523. Po-

samezno: 4. Peter Tkalec (Re-
čica) 538, 6. Slavko Frece (Ce-
lje) 531, Z Andrej Brunšek 
(Rečica) 521. 

Kranj : Rezultati 1. kroga dr-
žavne lige prijateljstva za pio-
nirje in ml. mladince v strelja-
nju z račno puško in pištolo -
puška, pion. ekipno: 2. Reči-
ca. Posamezno: 1. Uroš Vo-
grinc (Juteks Žalec) 187, 2. 
Damjan Ojsteršek (Rečica). 
Pionirke: 6. Karin Hofman 
(Braslovče). Ml. mladinke: 2. 
Urška Belaj (Rečica). Puška, 
ml. mladinke: 2. Katarina Ša-
farič, 4. Natalija Bukovec (obe 
Rečica). 

Mar ibor : Celjski plesni par 
Pocajt-Salobir si je na IDSF 
tekmovanju za svetovne ra-
ting točke v članski konku-
renci odprl pot na SP v Kijevu 
(12. december). Kot najmlajši 
par sta se uvrstila v večerni 
polfinalni nastop in med dru-
gim premegala tudi aktualna 
drž. prvaka par Cigoj-Pokrav-
skaja. 

Trst: Na prvenstvu Furlani-
je-Julijske krajine v hitri hoji 
je Mitja Ocvirk (Kladivar) za-
sedel 4. mesto in s časom 
28:56,10 izboljšal državni re-
kord v kategoriji 40 do 45 let. 



24 ZA RAZVEDRILO 



PISMA BRALCEV 25 

Koliko let bo trajalo, da bomo v 
Celju varnejši pred poplavami? 
poplave v letu 1980, zlasti pa 

C letih 1990 in 1998, so prizade-
^ ĵlena porečju Savinje zelo ve-
to škode. Po oceni vodnogos-

ij(,(jarskih strokovnjakov je bi-
Tv teh treh poplavah za 90 

^lijard tolarjev škode. Kar 495 
it poplavnih površin je zazida-

nih. V zadnjem stoletju smo 
E pomembno posegli v vodni re-
tjim, tako v porečju Savinje kot 
jidi drugje v državi in svetu. »pomemben del površin je bil 
jzidan, padavine iz teh povr-

^ lin odtekajo mnogo hitreje v 
f (potoke. Iz zazidanih površin 
jdteče voda do 10 krat hitreje 

: lot iz travnikov. Na porečju Sa-
• iinje je bilo več sto mlinov in s 
•01 malih zadrževalnikov, ki jih 

j janes ni več. V gozdovih je bila 
irejena množica cest, ki pov-
ffočajo hitrejši odtok vode v 
jolino. Tudi mnogi potoki in 
leli struge so bili regulirani. Več 
lepresij, kjer se je zadrževala 
(oda, so zasipali ali zazidali. Vse 
K vode pospešeno prihaja v 
ilje in od tod v Laško. Še bi 
liliko naštevali posege človeka 
. prostor, ki poslabšujejo vodni 
lEŽim v porečju Savinje. 
Po ocenah vodnogospodar-

iidh strokovnjakov je bilo na 
}orečju Savinje v zadnjih dveh 
}oplavah leta 1990 in 1998 za 
il milijard tolarjev neposred-
le škode. Za minimalno nujno 
opravilo in s tem za poveča-
je poplavne varnosti bi bilo 
otrebno na porečju Savinje 
tožiti po ocenah strokovnja-
m kakih 20 milijard SIT. Do 
sedaj je bilo za sanacijo po 
g lavah 1990 in 1998 obljub-
5enih le 900 milijonov tolarjev 
lietih 1999 in 2000, kar pred-
stavlja manj kot 5% potrebnih 
sredstev za dve leti. Po taki 
inamiki bomo rabili za sana-
cijo še nadaljnjih 40 let. 
Samo mislimo si lahko, kdaj 

in katera generacija bo dožive-
la izgradnjo 26 malih zadrže-
valnikov in drugih ukrepov, ki 
I predvideva študija _bbSavi-
nja - koncept ureditve Savinje« 
iz aprila 1993. Na ta način bi 
tiilo Celje in Laško varno pred 
poplavami, ki so vsakokrat 
prizadele veliko Celjanov. 
Čuden odnos države do pri-

^detega prebivalstva, ki ob 
"bletnici po zadnji poplavi za-
'•lan ugotavlja, kdaj se bo drža-

resneje zganila in tudi po-
'Iročje voda obravnavala, kot 
^ za civilizirano državo spo-
dobi. Da vlada to zna, je doka-
za tudi v primeru potresa v 
Posočju. Organizirala je stro-
kovne pisarne s kvalitetnimi 

ki so prišli na pomoč tudi 
^ Ljubljane. Ob vsesplošnem 
1'onianjkanju denarja se je le-ta 
"̂ Šel, saj je za saniranje ele-
mentarnih nesreč treba menja-
''̂ udi prioritete, saj gre za var-
nost državljanov. Če je nujno, 
j^ko odložimo za kako leto ali 

nakup kakega topa ipd. 
ni bilo pri obnovi Posočja 

dovolj velikih rezultatov, 
^ bilo vprašanje kredibilnosti 
1'̂ î istra za okolje in prostor in 

so postavljena neprijetna 
^fašanja v državnem zboru. 
[Jcija je stekla in kot kaže, se 

obnavljali tudi nenaselje-
j objekti, kot je razbrati iz 
popisov. Priznati je treba, da 
^ uspešnosti akcije kot ved-

do sedaj (potresi na Kozjan-

skem, v Tolminu in nazadnje v 
Posočju) pripomogla intenziv-
na akcija novinarjev, ki so ozi-
roma še danes tekoče sprem-
ljajo realizacijo danih obljub. 

V primeru vodnega gospo-
darstva je situacija katastrofal-
na. Že od leta 1992 dalje je bilo 
namenjeno za vodno gospo-
darstvo le še ena desetina sred-
stev, ki so bila na voljo do tedaj. 
Zakon o vodah se pripravlja že 
ves čas samostojnosti naše dr-
žave, a še ni priromal v državni 
zbor. Nacionalnega vodnega 
gospodarstva in s tem varstva 
pred poplavami ni. Obstajajo 
na desetine kg študij, analiz in 
projektov za porečje Savinje, 
verjetno pa tudi za druga po-
rečja, vendar o kompleksnih 
programih nismo seznanjeni. 
Domnevam, da tudi v ministrs-
tvu ni prave zasedbe tega re-
sorja, saj bi bil sicer vodnemu 
gospodarstvu in s tem varova-
nju pred poplavami dan večji 
poudarek. Tudi območne služ-
be bi morali okrepiti in jim dati 
večja pooblastila in moč. 

Poglejmo primer porečja Sa-
vinje. Po interventnem zako-
nu, ki je bil sprejet letos spom-
ladi, je bilo za to področje v letu 
1999 namenjeno le borih 317 
milijonov SIT. Od tega je bilo v 
drugem polletju nakazano 164 
milijonov SIT 114 milijonov SIT 
naj bi bilo nakazano še v no-
vembru, razlika pa v decem-
bru Mi celo v prihodnjem letu. 
Kako je v tem primeru z javni-
mi razpisi, ne bom analiziral. 
Ministra za okolje in prostor 
sprašujem, kakšna so to inter-
vencijska sredstva, s katerimi 
bi se plačala gradbena dela, ki 
bodo nakazana konec gradbe-
ne sezone? Da bo račun še 
slabši, je potrebno od sredstev, 
nakazanih konec leta, odšteti 
19 % davka na dodano vred-
nost, za kolikor se bo zmanjša-
la količina izvedenih del. Če bi 
šlo za desetine milijard, bi člo-
vek razumel, vendar gre v pri-
meru vodnega gospodarstva 
za vse intervencije v državi le 
za kake 0,3% proračuna. 

V primeru Celja je poleg 
siromašnih sredstev države 
intervenirala tudi občina iz 
svojih sredstev in poskušala 
vsaj delno zaščititi del naselij 
v mestu. V ta namen je pora-
bila tudi veliko lastnih sred-
stev in se zato vozimo Celjani 
po luknjastih cestah itd. 

Prizadeti prebivalci Polul 
(naselje nizvodno od Celja) 
menijo (podobno je predvide-
no v ukrepih sanacije), da bi 
morala država očistiti del stru-
ge Savinje južno od sotočja Sa-
vinje in Voglajne. V letih 1933 
do 1939 je bil ta del reguliran, a 
se je nabralo na obrežjih in na 
dnu za kakih meter do 1,5 me-
tra debelo usedlin. Očiščenje 
tega po oceni strokovnjakov 
velja 250 milijonov SIT, ki pa jih 
občina ne zmore. Očiščenje te-
ga dela struge bi pomenilo po-
večanje odtoka vode za kakih 
10%, kar bi bil pomemben 
ukrep pri sanaciji obstoječega 
stanja. Če je rajnka banovina 
spoznala, da je ukrep regulaci-
je nujen, bi morala naša vlada 
spoznati, da je vzdrževanje te-
ga objekta nujno. 

Ker je bilo po mojem mne-
nju v mestnem svetu premalo 

razprave o problemu poplav-
ne varnosti Celja, sem se od-
ločil za pričujoči zapis. 

Na koncu sprašujem mini-
stra za okolje in prostor: Kaj 
bo storil, da bo v naslednjem 
proračunu več sredstev za 
varstvo voda? Ali je za sanaci-
jo posledic po poplavah orga-
niziran kak štab oziroma 
vladna pisana, kot je to pri-
mer za Posočje, kjer se delo 
očitno uspešno koordinira? 
Kaj je storil, da bodo za leto 
2000 na voljo večja sredstva 
za intervencijo na poplavnem 
področju ? Če rabi podporo z 
zaprt jem kake ceste, naj ob-
vesti prizadete po poplavah. 

JOŽE BUČER, 
svetnik DeSUS MOC 

PREJELI 
SMO 

Pokopališče 
Golovec nas 

kliče! 
Zdrava mesta so medna-

rodni projekt Svetovne 

zdravstvene organizacije. V 
Celju smo se gibanju Zdrava 
mesta priključili 1991. leta. 
Strategije programa Zdrava 
mesta so grajene na širokem 
razumevanju zdravja. Zdrav-
je je telesno, duševno in druž-
beno dobro počutje. Da je te-
mu tako, mora biti posamez-
nik informiran in se zavedati 
svoje odgovornosti do širše 
družbe. 

Žal v Celju večkrat ni tako. 
Naš odnos do soljudi, tudi do 
umrlih, se na zunaj kaže z 
urejenostjo pokopališč. Goto-
vo Celjanom ni v ponos poko-
pališče na Golovcu. Zato smo 
se po večkratnem obisku tega 
pokopališča v Projektni pisar-
ni Celje, zdravo mesto, odlo-
čili, da vzpodbudimo povezo-
vanje tistih institucij, ki smo 
jim Celjani naložili skrb za te 
površine. 

Zavedamo se, da celostna 
ureditev pokopališča zahteva 
veliko finančnih sredstev. 
Prepričani pa smo, da se da z 
dobro voljo, sodelovanjem 
vseh,"tudi z malo denarja, na-
rediti precej in pokopanim vr-
niti vsaj malo dostojanstva. V 
PP CZM predlagamo, da za 
isto mizo sedemo s predstav-
niki Vekinga, Komunale, Od-
delka za okolje in prostor 
MOC, Zavoda za kulturno in 
naravno dediščino, s svojci 
pokopanih in z vsemi ostali-
mi zainteresiranimi Celjani 
ter se dogovorimo o prihod-
nosti Golovca. Do prvega no-
vembra ni mogoče n'arediti 
veliko. Vemo pa, da z organi-
ziranim pristopom lahko 

opravimo vsaj najnujnejše: 
odstranimo polomljene dre-
vesne veje, prekrijemo odpr-
te grobnice in pokosimo. 

Predlagamo, da bi k skrbi 
za grobove tistih, ki so brez 
živih svojcev, pritegnili širšo 
celjsko javnost. Na Golovcu 
so pokopani mnogi, ki so se s 
svojimi deli zapisali v zgodo-
vino Celja. V Projektni pisarni 
Celje, zdravo mesto smo ob 
podpori strokovnih služb pri-
pravljeni prevzeti organizaci-
jo skrbništva za zapuščene 
grobove. Celjani bomo z ure-
jenostjo teh grobov in poko-
pališča Golovec pokazali, da 
se njihove veličine zavedamo. 

SILVO ŽVEPLAN, 
za Projektno pisarno Celje, 

zdravo mesto 

Odprto pismo 
ministrstvu za 
šolstvo in šport 
v študentski organizaciji 

Univerze v Mariboru smo za-
skrbljeni nad poročilom Ra-
čunskega sodišča Republike 
Slovenije o reviziji dodeljeva-
nja proračunskih sredstev mi-
nistrstvu za šolstvo in šport 
za izvajanje visokošolskih 
izobraževalnih programov v 
letu 1996. Ogorčeni smo nad 
podatkom, da je ministrstvo 
kljub velikem pomanjkanju 
študentskih postelj v študent-
skih domovih v obeh univer-
zitetnih mestih na tem po-
dročju privarčevalo 25 milijo-
nov tolarjev. 

V Mariboru so investicije v 
nove javne študentske bivalne 
zmogljivosti po letu 1983 po-
polnoma usahnile, vse do ne-
katerih adaptacij in razširitev 
obstoječih študentskih domov 
v zadnjih letih. Danes univerzi-
tetno mesto Maribor dobiva 
novih 45 postelj v študentskem 
naselju ob mestnem parku, to-
da to še zdaleč ne blaži stiske 
mnogih študentov, še posebej 
tistih na začetku študija. V Štu-
dentske domove Maribor je bi-
lo ob začetku študijskega leta 
1999/2000 sprejetih le 168 no-
vih študentov, več kot 1100 pro-
silcev pa si je moralo iskati 
svoje bivališče pri zasebnikih. 

Neutemeljeni prihranek pri 
investicijah v študentske do-
move in druge nepravilnosti, ki 
izhajajo iz revizijskega poroči-
la, kažejo na nujnost sprejetja 
ustreznih sprememb Zakona o 
visokem šolstvu in popravkov 
tistih segmentov zakonodaje, 
ki urejajo razpolaganje s prora-
čunskimi sredstvi. 

Študentska organizacija 
Univerze v Mariboru poziva 
ministrstvo za šolstvo in šport 
in vse ostale pristojne državne 
organe ter institucije na po-
dročju šolstva in izobraževa-
nja, da v prihodnje ne varčuje 
pri sredstvih, ki določajo štu-
dentski standard, tako na po-
dročju študentskega bivanja, 
štipendiranja in drugem. Štu-
dentje smo upravičeni tudi do 
pojasnila, zakaj so bila porab-
ljena privarčevana sredstva na 
račun študentskih postelj. 

DAVOR RAČIČ, 
podpredsednik ŠOUM 
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ROJSTVA 
V celjski porodnišnici so 

rodile: 
15. 10.: M a r i j a PUCELJ z 

Ljubnega - dečka, Marija 
KRAMER iz Štor - dečka, Du-
šanka KRAJŠEK iz Celja - de-
klico in Nina DETLBACH iz 
Stranic - dečka; 

16. 10.: Metka MOHOR iz 
Velenja - dečka, Mojca DRO-
FELNIK iz Šmar tna ob Paki -
dečka, Natalija JELENKO iz 
Zreč - deklico in Nataša RE-
BERNIK iz Celja - deklico; 

17. 10.: Š p e l c a LIPUŠ iz 
Škofje vasi - deklico. Maja 
JARNOVIČ s Polzele - dečka 
in Mar jana KRIVEC iz Gornje-
ga Grada - deklico; 

18. 10.: Klavdija PESJAK iz 
Velenja - deklico in Simona 
TRBOVC iz Dramelj - deklico; 

19. 10.: Ksenija KOLENC iz 
Žalca - deklico, Jožica PO-
TOČNIK iz Griž - dečka, Gre-
tica LIPUŠ iz Ponikve - dečka 
in Irena GNUS iz Žalca - deč-
ka; 

20. 10.: Štefka REBERŠAK 
iz Mozirja - dečka in Benja 
BELE iz Podplata - dečka; 

21. 10.: Sajda SOFTIČ iz Ce-
lja - dečka, Dominika LEMEŽ 
iz Velenja - dečka in Jožica 
VIRT iz Slovenskih Konjic -
deklico; 

2 2 . 10.: Z l a t k a FIJAVŽ iz 
Vitanja - deklico in Aleksan-
dra DOBROTINŠEK TRATEŠ-
KI iz Celja - dečka. 

POROKE 
Celje 
Poročili so se 4 pari, od 

teh: Igor SEGEČIČ iz BiH in 
Jelena DUKIČ iz Celja, Sašo 

VNUČEC in Bernardka MAV-
HAR, oba iz Celja, ter Branko 
PUŠNIK iz Vezovja in Mojca 
REPAR iz Celja. 

Šentjur pri Celju 
Poročila sta se dva para: 

Roman NOVAK iz Planince 15 
in Marija MLAKER iz Kostriv-
nice ter Leon SELIČ iz Šentjur-
ja in Petra LUGARIČ iz Trno-
velj pri Celju. 

Žalec 
Poroč i la sta s e R o m a n 

GREGORC iz Spodnje Gorice 
in Magda HANŽIČ iz Rako-
velj. 

Velenje 
P o r o č i l i so se: G r e g o r 

PRISTOVŠEK iz Velenja in Ivi-
ca FRIŠKOVEC iz Škal, Vinko 
MIHELAK in Jane ta KAUDIK 
iz Kavč ter Franc KRAMER iz 
Rokovnika pri Šen t ruper tu in 
Katja JUVAN z Ljubnega ob 
Savinji. 

SMRTI 
Celje 
Umrli so: Franc JAKLIČ iz 

Laškega; 71 let, Vjekoslav LA-
ZAR iz Hrvaške, 29 let, Elizabe-
ta KOKLIČ iz Celja, 56 let, Vin-
cenc REBEVŠEK iz Vojnika, 80 
let, Justina REGORŠEK iz Loč pri 
Poljčanah, 76 let, Valentin ŽIŽEK 
iz Celja, 63 let, Franc SORČAN iz 
Šentjurja pri Celju, 62 let, Karel 
KODRIN iz Lastniča, 87 let, Ma-
rija KOKUIČ iz So[eka, 61 let, 
Zdravko VREŠ iz Smartna ob 
Paki, 66 let, Ana FIDERŠEK iz 
Rogaške Slatine, 74 let in Terezi-
ja JUVAN iz Tevč, 91 let. 

Šentjur pri Celju 
Umrli so: Karol KLEPEJ iz 

Proseniškega, 52 let, Regina 
ŠIMENC iz Kamnika, 57 Tet, 

Terezija DRAME iz Hrušovja, 
87 let in Terezija STRAŠEK iz 
Ostrožnega pri Ponikvi, 77 let. 

Velenje 
Umrli so: J a n e z PLEČKO iz 

Žalca, 54 let, Frančiška OŠLOV-
NIK iz Velenja, 80 let, Matija 
KNEŽEVIČ iz Velenja, 34 let, Ivan 
LESKOŠEK iz Šoštanja, 89 let. 

Žalec 
Umrla sta Jožef TURNŠEK 

iz Šempetra v Sav. dolini, 41 
let in Anton ROTER z Vran-
skega, 53 let. 

GENERALI SKB 
Generali SKB Zavarovalnica d.d. 

Kržičeva 3, lOOO Ljubljana 

zaradi š ir itve dejavnost i v a b i m o k sodelovanju: 

ZAVAROVALNE ZASTOPNIKE ZA 1RŽENJE OSEBNIH IN 
PREMOŽENJSKIH ZAVAROVANJ - za delo na terenu 

na področju Maribora in Celja 

Pogoji : • srednješolska izobrazba V. ali IV. stopnje 
• komunikativnost 
• lasten prevoz 
• želja po samostojnem delu 

NUDIMO: • redno zaposlitev za določen čas z 
možnostjo zaposlitve za nedoločen čas 

• stimulativni osebni dobodek 
• samostojno kreiranje delovnega časa 
• možnost napredovanja v multinacionalni 

družbi s poslovanjem v 55 državah sveta 
• prijetno delovno okolje 

Kandidati naj pošljejo vloge za sodelovanje 
(življenjepis s fotografijo) v 8 dneh na naslov: 

Generali SKB Zavarovalnica d.d., 
Partizanska 13a, 2000 Maribor, za "Razpis". 

TRŽNICA 
Cene na celjski tržnici 25. oktobra 1999. Celjska tržni 

bo odprta tudi v soboto in nedeljo od 6. do 18. ur^ 
ponedeljek, 1. novembra, pa od 7. do 12, ure. 

»To bo pomota!« ni mogel razumet i Ivo. »Jaz s svojimi 
oslepelimi očmi zares ne vidim več, kaj piše na papir ju , a doma 
so mi otroci prebral i , da m o r a m o oddat i točno tri indvajset 
kilogramov svinjske mast i in na t ančno toliko sem je pripeljal!« 
je izvlekel Ivo iz žepa svoj papir, na ka te rem je bilo zares tako 
zapisano. 

»Tukaj počakaj!« je Ivu strogo naročil Milivoj in vzel papir iz 
njegovih rok. »Stopim do predsednika , da pove, kako in kaj!« 

»Še dobro, da je Stane tu p redsednik in bo stvar hi tro uredil,« 
se je tolažil Ivo, ki ni slutil h u d o b n e g a Stanetovega nasmeha , s 
katerim je skozi okno opazoval u m a z a n o igro. 

»Tovariš predsednik,« ga je zmotil Milivoj, »nerodna reč se je 
pojavila!« m u je pokazal p o m e č k a n papir, na katerem je 
pisalo, koliko mast i mora v resnici oddati Osojnikova kmetija. 

»Dobro, da je stari tako n e u m e n , da ti je dal ta papir v roke!« 
je Stane koval še podlejši načr t , s kater im bo škodoval 
Osojnikovim in se maščeval za s inočnje ponižanje , ki ga je, 
čeprav si tega ni hotel priznati , bolelo v dno duše . 

»Nič se ne vidi, katera številka je p reko katere popravljena!« 
je pokazal Osojnikov hstek, na ka te rem je tudi popravil 
številke, Milivoju. »Pripelji mi starega v pisarno!« je t rdo 
ukazal . 

»Vse še lahko spremeniš!« se je v času, ko je čakal, da se 
vrne v pisarno Milivoj s s tar im Ivom, oglašala Stanetova vest. 

»Ne!« se je odločil. »Dovolj dobro sem želel vsem tem 
Osojnikom, v zahvalo pa s em sinoči dobil samo nehvaležnost 
in celo posmeh!« Ni si hotel pr iznat i , da ga najbol j boli izguba 
Franice, katero je vsemu navkl jub še vedno imel rad. Vso 
svojo bolečino je prav nezavedno izlil v h u d o b n o škodoželj-
nost do vseh Osojnikovih. 

»Lepo je to, da takole izkoriščate mojo naklonjenos t do 
vas!« je trdo, brez pozdrava, govoril očetu Ivu. 

»Kaj vas je danes vse skupa j obsedlo, da se tako čudno 
obnašate proti meni , ki n i sem nič zakrivil?« je začudeno 
vprašal Ivo. 

»Mar ne veš, kaj pomen i ponare jan je uradnih dokumen-
tov?« mu je strogo pomaha l Stane z n jegovim papi r jem pred 
n o s o m . 

Iva je zabolelo Stanetovo t ikanje , saj mu do današnjega dne 
ni nikoli rekel d rugače kot »oče Ivo«. 

»Ne vem še, a slutim, da se je naredilo kaj narobe med nj im 
in Franico!« je hitro uganil bistri mož . »Morda m u je povedala, 
da nas zaradi njega gledajo l judje postrani?« se je spomnil 
svojih besed, ki jih je včeraj oponesel Franici. 

»Ne boš nič odgovoril in boš vse priznal z molkom?« 
»Nič ne r a z u m e m tvojih besed. Stane, zato ne vem kaj naj ti 

odgovorim,« je poš teno povedal. 

»Tukaj si popravil številko na tem papir ju, z n a m e n o m , da 
oslepariš našo l judsko oblast!« je kazal Stane s prs tom na 
popačeno, popravl jeno številko. 

»Zastonj mi kažeš ta papir, ker ne vidim, kaj tam piše. Vedi 
pa. Stane, da ne b o m nikoli toliko slep, da bi ne videl, koliko si 
se ti v zadn jem času spremenil! Ni še tako dolgo od takrat, ko 
sva si delila zadnjo skorjo k ruha pri naši mizi. Vem, da se boš 
težko spomnil tistega časa, ker si pozabil tudi na vse druge 
obl jube, ki si jih takrat imel polna usta!« Malo je premolkni l in 
s t rmo gledal v Staneta, ki je vse bolj živčno mečkal svoj papir v 
rokah . 

»Jaz že vem, zakaj se je številka na tistem papir ju tako 
spremenila!« je zopet povzel Ivo. »In povem ti, da b o m z 
vesel jem naberačil skupaj tisto mast , samo da tebe ne b o m več 
gledal pri naši hiši!« 

»Glej ga, glej, junaka!« se je nasršil Stane, Milivoj pa je gledal 
v tla in ni mogel razumeti , da gre Stane s svojo u m a z a n o igro 
tako daleč. 

»Med vojno si se grel za pečjo, ko smo mi zmrzovali po 
gozdovih, zdaj boš pa sponašal tiste skorjice kruha , ki si n a m 
jih dal?« Stane je za hip premolknil , saj so se zadn je izgovorje- i 
ne besede še n j emu s a m e m u zazdele malo preostre. Toda 
zavedal se je, da starec očitno ve, da je on sam ponaredi l 
številke. Tudi Milivoj ve, da je tako, zato moram zda j še bolj 
ostro postopati in še njega prestrašiti, ker danes nikoli ne veš, 
kdaj ti bo kdo porinil nož v hrbet! 

»Do kdaj moram pripeljati manjka jočo mast?« je skozi zobe 
vprašal Ivo, v želji, da čimprej zapusti ta prostor, v katerem se 
mu je zdelo, da ga bo zda j zdaj zadušilo. 

»To pa ne bo šlo tako zlahka!« se je naredil Stane sila 
uradnega. »O tvojem današn jem prekršku bo odločalo l judsko 
sodišče! Milivoj, napiši o vsej stvari zapisnik!« 

Počasi, črko za črko je pisal Milivoj na stari, nemški pisalni 
stroj zapisnik, ki je bremeni l Iva ponare jan ja uradnih papirjev 
zaradi koristol jubja. 

»Tukaj podpiši!« je strogo pokazal Stane Ivu, kam na j zapiše 
svoje ime. 

Ivo je prijel nalivnik v svojo tresočo roko, gledal v nerazloč-
ne črke na papir in že hotel na pokazano mes to izpisati svoje 
ime in pri imek. Takrat pa je pogledal kvišku in videl ves 
p o s m e h bednega zmagovalca v Stanetovih očeh. 

»Ne! Ne boš m e imel toliko za norca!« se je oglasil z 
neuklonl j ivo upornos t jo in vrgel pisalo po tleh, da se je 
razletelo in je razlito črnilo umaza lo pod v pisarni. 

»Če si znal pipraviti številke, m e boš znal tudi podpisati!« Ne 
da bi še karkoh rekel, je zapusti l Osojnikov Ivo pisarno s 
p o n o s n o dvignjeno glavo in se mi rno odpeljal s svojim konji-
čem proti domu . 

»Ne boš dolgo držal glave tako visoko!« si je pri oknu grizel 
ustnice Stane. »Miivoj, ti podpiši zapisnik kot priča nezasliša-
nega dogodka!« je ostro ukazal svo jemu pomočniku . 

»Predsednik Stane, ne bi raje vse skupa j pozabili , saj je 
konec koncev starec pripeljal toliko, kolikor m u je bilo določe-
no?« je želel Milivoj pomirit i r azbur jenega Staneta. 

»Delaj, kot ti u k a ž e m in ne razmišljaj!« je ostro ukazal Stane. 
»A misliš ti, da gre meni za tisto prekleto žarko mast?! Potem 
se hudičevo motiš! Mi smo zda j oblast in to mora jo l judje čutiti 
v vsakem svojem dihu! Posebej še takšni, ki bi radi še kar 
napre j mislih in delali po svoje!« 

Zgroženo so gledali drugega dne vaščani Doljne vasi, ko so 
gnali miličniki vklenjenega Iva proti cesti v dolini. 

»Da vas ni s ram, vklepati starčka!« se je razsrdil Smolarjev 
Tonček na miličnike, ko so šli m i m o njegove hiše. 

»Jezik za zobe! Drugače p r idemo kmalu naza j po tebe!« 
je mrko zavrnil eden od miličnikov in grobo potisnil Iva naprti 
po njegovi žalostni poti. 

»Preblizu ognja so se nekaj časa greli Osojnikovi, zdaj pa so 
se osmodili kot neprevidne vešče!« si je zamiš l jeno govori' 
Smolar in žalos tno gledal v vsej svoji nemoči za odhajajočiini 

»Anka, Anka!« je zad ihano klical Osojnikov Jožek sestro. 
»Kaj pa je, da si tako nestrpen?« je vprašala Anka mlajšega 

brata, ki je teda j že odrasel v postavnega mladeniča . 
»Očeta so odpeljal i miličniki! Nič m u n isem mogel pomagaf' 

kar prišli so in m u skoraj b rez besed nataknili na roke lisici' 
po tem pa so ga odgnaH kot razbojnika!« je govoril J o 0 
razbur jeno , da ga je Anka težko razumela . 

»Razbojnika je treba takole, b u m , bum.. .!« se je oglasil Pet̂ ^ 
in streljal s svojo leseno puško. Otrok je bil navajen , da se 
Jožek rad igral z n j im, zato se je zda j prav čudil, zakaj se nih^^ 
ne smeje n jegovim besedam. 
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Slcritiiirana obtožnica 
Na O k r o ž n e m s o d i š č u v 

Celju se je 20. oktobra na-
daljevala g lavna obravna-
va zoper Muha A m i d ž i č a , 
Željka Žavskega , Davorina 
Dakiča in osta l ih devet , ki 
so obtožen i trgovanja z 
mami l i in drugih z lorab. 
Tokrat je bila na pre izkuš -
nji obtožnica , ki so jo pred-
stavniki obrambe m o č n o 
skri t iz ira l i . 

Zagovornik p r v o o b t o ž e n e -
ga Amidžiča odve tn ik Žiga 
Klun je oceni l , da ob tožn ica 
sploh še ni p r a v n o m o č n a , 
ker n jegov va rovanec ni imel 
dovolj časa za p r ip ravo na 
zagovor spr ičo de js tva , da 
mu je bila v n jegov m a t e r n i 
jezik p r evedena ob tožn ica 
vročena šele d a n pred g lavno 
obravnavo . Obtožn ica , ki jo 
je sestavil ok rožn i d ržavn i 
tožilec Dejan Markovič , na j 

bi temel j i la p r e t e ž n o na iz-
s ledkih polici je in poizved-
bah p re i skova lnega sodn ika , 
sp loh pa v s o d n e m spisu 
m a n j k a j o posne tk i pogovo-
rov z zas l i šan j o b t o ž e n i h , za-
to je t reba vse ka se tne zapise 
p renes t i v p i s ano b e s e d o in 
to vložit i v spis. Z u p o r a b o 
p o s e b n i h m e t o d in s reds tev 
pa sta polici ja in toži ls tvo 
g robo kršila č lovekove pra-
vice, za to ob tožn ica ni spo-
s o b n a za o b r a v n a v a n j e , je 
men i l Klun, odve tn ik Daniel 
P lan inšec , ki b ran i d rugoob-
t o ž e n e g a Žavskega , pa je 
o c e n o svojega kolega dopol-
nil z d v o m o m o poš tenos t i 
tega k a z e n s k e g a pos topka . 
Da je ob tožn i ca p r e n a p i h n j e -
na in n e s t r o k o v n o sestavl je-
na , je še ocenil . P o d o b n o so 
se do ob tožn i ce opredel i l i 
tudi zagovorn ik i ostal ih ob-

dolžencev, odvetn ik Kristi-
jan Gnilšak, ki brani obdol-
ženega Džemala Kadriča, pa 
je sena tu predlagal dve mož-
nosti : da izloči ob tožbo in 
ugotovi , da so bili dokaz i 
nezakon i to pr idobl jen i ali 
pa da ce lo ten spis vrne v fazo 
pre iskave. V nada l j evan ju 
ocen j evan j a ob tožn ice je bi-
la glavna obravnava preki-
n j ena zarad i zd ravs tven ih te-
žav obdo lženega Amir ja 
Omeroviča , ki je povedal , da 
se zelo s labo počut i in da se 
kot odvisnik v z d r ž u j e po me-
t a d o n s k e m p r o g r a m u . Nje-
gova zagovornica odvetn ica 
Nuša Maček je za to predla-
gala, na j n j enega varovanca 
pregleda sodni i zvedenec 
med ic inske s t roke ter oceni , 
ali je sploh s p o s o b e n sodelo-
vati na glavni obravnavi . 

MARJELA AGREŽ 

Vaja reševanja ukleščenih potnikov 
v mesecu poža rne varnost i so velenjski gasilci opravili zah tevno reševalno vajo, v kateri s( 

uporabil i tudi nova reševalna vozila. Sodelovali pa so tudi reševalci iz zdravs tvenega doma; 
na j sodobne j š im rean imobi lom. Gasilci so prikazali , kako bi reagiraU ob hud i prometu 
nesreči , v kateri bi bili v o sebnem vozilu ukleščeni š t i r je potniki , poškodovan pa voznj 
motornega kolesa. Po zak l jučku reševalne akci je so u r adno predali n a m e n u dvoje novij 
gasilskih vozil. LOJZE OJSTERŠEl 

MINIKRIMICI 
V prazno hišo 

v noči r^a 19/ oktober je nek-
do vlomil v rvedogra^no stano~> 
vanjsko hišo v Prekorju. Ukra-
del je električno vbodno žago, 
električni skobeljnik in vibra-
cijsko brusilko Black & Decker, 
kotno brusilko, prenosni tele-
fonski aparat Sony s polnilcem 
in več kosov ročnega orodja. 
Lastnik Mladen M. je oškodo-
van za okoli 100 tisoč tolarjev 

odpeljal plošče 
v noči na 20. oktober je 

nekdo vlomil v ograjen pro-
stor podjet ja Remont v Višnji 
vasi pri Vojniku. Ukradel in 
odpeljal je 50 večjih valovitih 
aluminijast ih plošč, vrednih 
približno 130 tisoč tolarjev. 

Vrtalnikin žago 
v noči na 20. oktober je nez-

nani storilec vlomil v delovno 
barako na delovišču ceste Pre-
bold - Trbovlje v kraju Marija 
Reka. Iz notranjosti je odnesel 
vrtalni stroj ter ročno krožno 
žago, oboje znamke Iskra. Pod-
jetje Ilez d.o.o. je oškodovano 
za okoli 45 tisoč tolarjev. 

Snel križanega 
v času od 16. do 20. oktobra je 

neznani storilec z lesenega križa 
snel in ukradel razpelo v podobi 
Jezusa, visoko 150 cm in staro 
okoli 100 let. Križ je bil postav-
ljen ob gozdni poti v Dobrini. 
Lastnica Matilda Ž. je oškodova-
na za okoli 50 tisoč tolarjev 

Sunil samsunga 
v četrtek, 21. oktobra do-

poldne med 9. in 10. uro, je 
neznani storilec, v trgovini Me-
ga-Fon v Slovenskih Konjicah, 
segel n a prodajne police in 
ukradel mobilni telefon Sam-
sung, vreden 77 tisoč tolarjev. 

Kaj mu bo 10 
jeklenk? 

v noči na 20. oktober je nekdo 
vlomil v priročno skladišče trgo-
vine Era Prehrana na Stantetovi 
ulici v Velenju. Odnašal in ukra-
del je 15 desetkilograraskih je-
klenk gospodinjskega plina, 
vrednih dobrih 125 tisoč tolarjev. 

Iz odklenjene 
garaže 

v času od nedelje do četrtka 
je neznani storilec, iz odklenje-

ne garaže v Slatini pri Ponikvi, 
ukradel motorno žago Hus-
quama , kotno brusilko Iskra ih 
vftalni stroj!Tanež f". je oškodo-
van za okoli 60 tisoč tolarjev. 

OdAdoŽ 
V petek, 22. oktobra okoli 

treh z ju t ra j , je neznan i stori-
lec vlomil v trgovino Od A do 
Ž na Podjavorškovi ulici v Ce-
lju. Ukradel je kasetofon, 
zvočni procesor, ojačevalec, 
radijski spre jemnik , gramo-
fon in dve video kameri . Ome-
n j e n o trgovino je storilec oš-
kodoval za 486 tisoč tolarjev. 

Lakiral bo 
v četrtek, 21. oktobra med 

14. in 22. uro, je neznani sto-
rilec kradel v podje t ju Baum-
ler-Dravinja v Slovenskih Ko-
nj icah. Prisvojil si je novo 
zračno razpršilko za lakiranje 
(znamke Sata GR-92), vredno 
okoli 40 tisoč tolarjev. 

Vrata so bila 
odklenjena 

v petek, 22. oktobra je nezna-
ni storilec izkoristil »svojih« de-
set minut in neovirano vstopil v 
stanovanjsko hišo na Bregu pri 
Polzeli. V predprostoru je zagle-
dal žensko torbico, pogledal va-
njo in ukradel mobilni telefon-
ski aparat Ericson in denarnico. 
Lastnica Mojca G. je oškodova-
na za okoli 70 tisoč tolarjev. 

Goljuf 
Rado K. iz okolice Žalca je v 

Salomonovem oglasniku zasle-
dil oglas, s katerim je naročnik 
ponujal v prodajo osebne avto-
mobile višjega cenovnega raz-
reda. Rado je poklical na objav-
ljeno številko in se dogovoril za 
nakup skoraj novega osebnega-
avtomobila. Kmalu po tem tele-
fonskem pogovoru sta se pri 
Radu zglasila dva mladeniča, 
sledil je podpis kupoprodajne 
pogodbe ter takojšnje plačilo 
akontacije za pokritje stroškov 
prodajalca. Ker se je dobava 
vozila zavlekla, je Rado večkrat 
vprašal po telefonu, zakaj in kje 
se je zataknilo, prodajalec pa 
mu je vsakič odgovoril, da ima 
začasne težave. V nadaljevanju 
te poučne zgodbe je Rado spet 
klical prodajalca, a ga ni več 
doklical. Postalo mu je jasno, 
da je ogoljufan in da ga je naiv-
nost stala 80 tisoč tolarjev in kar 
nekaj noči slabega spanja. 

Kradejo tudi pse 
Pitbul, lep predstavnik svoje 

terierske pasme, je minulo so-
boto slabo opravil svojo čuvaj-
sko nalogo, ko se je pustil ukra-
sti neznanemu storilcu. V času 
gospodarjeve odsotnosti je psa 
nekdo izvlekel iz počitniške hi-
šice, ki naj bi jo varoval. Kaj pa 
če je bil storilec profesionalni 
pasji tat in je pitbula najprej 
omamil in j a potem brez muje 
ukradel? Ce je to res, bo z 
ukradeno pasjo mrcino zaslužil 
na jmanj 200 tisoč tolarjev. Svo-
jega pasjega prijatelja zdaj po-
greša lastnik Sreten D. iz Celja. 

vlomil V zabojnik 
v dneh minulega vikenda je 

nekdo vstopil na ograjeno ob-
močje Termoelektrarne v Šošta-
nju, kjer je vlomil v zabojnik z 
orodjem. Ukradel je brusilko, 
varilno masko, električni razde-
lilec ter 10 rezalnih plošč za 
brusilko. Podjetje Miometal 
d.o.o. iz Maribora je oškodova-
no za približno 30 tisoč tolarjev. 

Imajo osumljenca 
Stanislav N. (43) je osum-

ljen, da je minulo soboto v 
kamnolomu v Gorenju ukra-
del vmesni menjalnik, vodni 
hladilnik, oba diferenciala z 
zavornimi cilindri ter 5 pla-
tišč, vse z neregistriranega to-
vornjaka Mann, parkiranega 
na območju kamnoloma. 
Lastnik Jožef R. je oškodovan 
za okoli 500 tisoč tolarjev. 

Okradel Kristino 
v noči na 25. oktober je nezna-

ni storOec vlomil v gostišče Kristi-
na v Vinski Gori. Tam je ukradel 
denarnico z denarjem, s tem pa je 
lastnico Kristino M.V. oškodoval 
za okoli 70 tisoč tolarjev. 

Hiša brez 
stanovalcev 

v nenaseljeno stanovanjsko 
hišo ni težko vlomiti. V eno 
takšnih v Lastniču je v času od 
maja, do 25. oktobra vlomil nek-
do, ki je iz stanovanjskega dela 
in iz garaže ukradel in odpeljal 
motorno žago, električni vrtal-
nik, brusilni stroj, kuhinjski me-
šalnik, daljnogled, plug za ora-
nje, različno orodje ter elektro 
in vodovodni material. Lastnik 
Franc D. iz Šmarja je oškodovan 
za približno 200 tisoč tolarjev. 

Tatvine izvozil 
v noči na 19. oktober je 

neznani storilec vlomil v oseb-
ni avtomobil, parkiran na Pu-

covi ulici v Celju. Iz vozila je 
ukradel zadnjo polico z zvoč-
nikoma ter še dva dodatna 
zvočnika, ki sta bila na zad-
njem sedežu. Lastnik Zvone B. 
iz Celja je oškodovan za okoli 
30 tisoč tolarjev. 

V noči na 20. oktober je bilo 
vlomljeno v osebni avtomobil, 
parkiran na Cesti III. v Velenju. 
Storilec je ukradel osebne doku-
mente na ime'Gabi U. in zadnjo 
polico z zvočnikoma Kenvvood. 
Lastnica je oškodovana za prib-
ližno 25 tisoč; tolarjev. 

V noči na 20. oktober je nekdo 
vlomil v osebni avtomobil Za-
stava Yugo, parkiran na Cankar-
jevi ulici v Velenju. Storilec je iz 
vozila ukradel audio ojačevalec, 
s tem pa je Fikreto H. oškodoval 
za okoli 20 tisoč tolarjev. 

V soboto zvečer je nekdo vlo-
mil v osebni avtomobil Zastava 
Yugo, parkiran na Stritarjevi uli-
ci v Celju. V avtomobilu zdaj 
manjka zadnja polica z zvočni-
koma Pioneer. Lastnik Bogdan 
D. je oškodovan za približno 40 
tisoč tolarjev. sM.A. 

Podjetje NT&RC d.o.o., 1 
direktor: Jože Cerovšek. ^ 

nadzorn i svet: Milena Brečko 
PokliČ - predsednica , Matjaž 

Jamnika r in Tone Vrabl. 
poslovni sekretar: Suzana Reber 

Podjetje opravlja časopisno-! 
založniško, radijsko in agencijski 

tržno dejavnost. Naslov: 5 
Prešernova 19, 3000 Celje, ! 

telefon (063) 422-50, 
fax: 441-032, i 

Novi tednik izhaja vsak četrtek? 
Cena izvoda je 280 tolarjev ^ 

Naročnine: Majda Klanšck. ^ 
Mesečna naročnina je 930 tolarjev 

21a tujino Je letna naročnina 
22.000 tolarjev. Številka : 

žiro računa; 50700-601-10690Q, 
Nenaročenih rokopisov 
in fotografij ne vračamo. 

Tisk: Delo, Tisk časopisov in rev 
d.d., Ljubljana, Dunajska 5, • 

direktor Alojz Zibelnik. ^ 
Novi tednik sodi med proizvode, 

za katere se plačuje 8% davek ^ 
na dodano vrednost . 

mimm 
Odgovorni urednik: 

Branko Stamejčič. 
Urednica Novega tednika: J 

Milena B. Poklič. • 
Urednica: Tatjana Cvirn. 

Uredništvo: Marjela Agrež, Janja 
Intihar, Brane Jeranko, Ksenija Lekid 

Gregor Katič, Ui^ka SeBnik, 
Ivana Stamejčič. 

Tajnica uredništva: Mojca Marot. 
Tehnični urednik Franjo Bogadi, 

Računalniški prelom: Robert 
Kojterer, Igor Šarlali. 

Oblikovanje: Minja BajagiČ. 
E-maU: tednij<@NT-RC.si 

Odgovorna urednica: , 
Nataša Gerkeš-Lednik. ] 

Uredništvo; Simona Brglez, ] 
Vesna Lejič, Sergeja Mitič, 

Mateja Podjed, Tone Vrabi. 
Glasbeni urednik Stane Špegel. 

Vodja tehnike: Bqan Wšek. 
Telefon studia (za oddaje v živo)" 

4900-880, 4900-881 
E-mail: Radio@NT-RC.si 

AGENCIJA 
Opravlja trženje ogtenega prostora V| 

Novem tedniku in Radiu Cdje 
ter nudi ostale agencijske storitve. 5 

Vodja Agendje; Franček PungeriS^ 
Propaganda; Valter Leben, Vtojko , 

Grabar, Zlatko Bobinac, Caniien| 
Koprivica, Vesna Matjašič; | 

Koordinator trženja: Mitja Umiu'' | 
Telefon: 063/422-50 
fax: 441-032, 443-511 ' ; 

E-mail: Agencija@NT-RC.si ^ 

Občina Laško - župan objavlja na podlagi 8. člena 
Zakona o delovnih razmerjih (UL RS, št. 14/90, 
5/91, 29 /92 , 71 /93 , 2 /94 , 19/94, 38 /94 , 
29/95) in Pravilnika o sistemizaciji delovnih mest 
v Občinski upravi Laško št. 10202-2/98-6-2, 
z dne 18.8.1999 

prosto delovno mesto 
na Občinski upravi Laško: 

svetovalca I za investicije 
na oddelku za gospodarske javne službe, 
okolje in prostor 

Pogoji: 
-univerzitetna ali visoka strokovna izobrazba 
gradbene, arhitekturne ali druge ustrezne 
tehnične smeri, 

-5 let delovnih izkušenj, 

Zaželeno je: 
-poznavanje programov za 
oblikovanje besedil na PC, 

-opravljen strokovni izpit 
iz gradbene operative 

-preizkus strokovne usposobljenosti 
za dejanja v upravnem postopku. 

S kandidati-kandidatkami bomo sklenili delovno raz-
merje za nedoločen čas, s polnim delovnim časom. 
Za sklenitev delovnega razmerja morajo kandidati In 
kandidatke poleg zgoraj navedenih pogojev izpolnje-
vati še splošne pogoje, določene z Zakonom o de-
lavcih v državnih organih. 

Pisne prijave z življenjepisom in dokazili o izpolnjeva-
nju zahtevanih razpisnih pogojev naj kandidati/kan-
didatke posredujejo v 15. dneh po objavi na naslov: 

Občina Laško, Mestna ulica 2, 3270 Laško, 
s pripisom: »Objava prostega delovnega mesta«. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v zakonitem roku. 
OBČINA U\ŠKO 

mailto:Radio@NT-RC.si
mailto:Agencija@NT-RC.si
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Šesterica najbolj priljubljenih 
Policijski upravi Celje 

y ponedeljek razglasili še-
jfico, ki se je s strokov-
jjtjo, znanjem in odnosom 
j^ela in ljudi uvrstila med 
jjboljše med policisti. 

akciji izbora najbol j pri-
jbljenega slovenskega poli-
jta so sodelovale vse poli-
islce uprave, o najbol jš ih pa 
,odločali občani na osnovi 
itiovih izkušenj v stikih in 
lnosih s policisti ter stro-
jvni sveti v posamezn ih 
jravah. Naj policist mora , 
jleg znan ja in s trokovnost i , 
jjcazati še neka j več, to pa 
iRaže v odnos ih z občani : 
^gače mislečimi, ostareli-
i, š ibkimi, žr tvami kazni-
jh dejanj in storilci kaznivih 
(janj itd. 
Pr iznanja i n n a g r a d e j e n a j -
jljšim policistom izročil di-
ktor PU Celje Dušan Mo-
irko. V kategoriji »preven-
mo delo« je tretje mesto do-
;gel Marjan Jelenko (PP Slo-
Siske Konjice, zadolžen za 
limočje Zreč), drugo mesto 
avko Šmigoc (PP Mozirje, 
idolžen za območje Mozirja) 
I Janez Goričan (PP Celje, 
idolžen za območje Vojni-
J). 

V kategoriji »klasično poli-
jsko delo« je tretje mesto 
isedel Ivan Dernač (PP Ce-

lokalna kriminalistična 

skupina), drugo Ervin Polj-
šak (PP Celje, lokalna krimi-
nalistična skupina), prvo me-
sto pa je dosegel Rajko Koz-
melj (urad kriminalistične 
službe PU Celje). 

Razglasitev treh najboljših 
policistov na državni ravni bo 
v Ljubljani, v konkurenci za ta 
laskavi naziv pa je tudi vseh 
šest nagrajenih policistov iz 
celjske policijske uprave. 

M.A. 
Foto: SHERPA 

Šesterica najbolj priljubljenih policistov z območja PU Celje 

Požig ali samovžig? 
Skoraj štiri tedne po silovitem požaru v Šempetru, ki je 

uničil dobršen del Hmezadovega (Kmetijstvo) skladišča 
hmelja in okoli 400 ton letošnjega hmeljskega pridelka, še 
redno ni znan vzrok požara. 

Policisti in kriminalisti še vedno zbirajo obvestila in infor-
macije, da bi se dokopali do vzroka požara, ki je povzročil 
najmanj 200-milijonsko gmotno škodo. Kot je na ponedeljko-
vi novinarski konferenci poudaril Aleksander Jevšek, načel-
nik urada kriminahstične s lužbe pri PU Celje, je raziskava 
tega požara izredno zahtevna in zaradi lastninskih odnosov 
ter ekonomskega stanja v Hmezadovem Kmetijstvu tudi 
Izredno občutljiva. Raziskava vzroka požara poteka po meto-
di selekcije, na tak način so do zdaj izključili že večino 
možnih tehničnih činiteljev, z vsako novo izključitvijo pa je 
postal s u m o požigu vse močnejši in realnejši. Tudi glede na 
ekonomski položaj podjet ja in predvidene ukrepe, je sum o 
požigu dokaj realna predpostavka. Krog osumljencev je že 
velik, tako iz vrst bivših in sedanjih delavcev v oškodovanem 
podjetju kot iz vrst Hmezadovih poslovnih sodelavcev, tudi 
bivših in sedanjih. 

Obstaja pa še možnost , da je požar povzročil samovžig 
hmelja, kar pa bi bil v Sloveniji prvi primer te vrste. S 
Samovžigom hmelja imajo v zadnjem času več izkušenj 
Američani, zato naši kriminalisti ta čas sodelujejo z ameriš-
ikimi kolegi. Tam sta bila pred'kratkim dva požara , ki ju je v 
[skladišču povzročil samovžig hmelja, vendar je šlo v obeh 
Primerih za nepr imerno večje količine in večjo škodo kot v 
skladišču v Šempetru v Savinjski dolini. M.A. 

GORELO JE... 
Dolgotrajen požar 

v soboto, 23. oktobra ob 19.20 uri, je zagorelo na stano-
^ijski hiši v Trnovem Hribu. 
f^olicisti so na kraju požara ugotovili, da obstajajo razlogi za 

da je požar podtaknil Ludvik T., stanovalec v hiši, ki jo je 
požar. Gasilci iz Sedraža, Rimskih Tophc in Laškega so se 

^Steno namučih, preden so uspeli požar lokahzirati in ogenj 
''^gasid. Gmotna škoda znaša približno 3 milijone tolarjev. 

Zgorelo ostrešje 
^nede l jo , 24. oktobra nekaj minut po polnoči, je izbruhnil 
^Žar na gospodarskem poslopju v Kasazah, last Angele O. 
^ požaru , ki so ga pogasili gasilci iz bližnje in daljne okolice, 

^Pogorelo ostrešje gospodarskega poslopja. Policisti in krimi-
nalisti so med ogledom kraja požara ugotovili, da ga je povzro-
;'samovžig sena. Gmotna škoda, ki je nastala, znaša približno 
•bilijonov tolarjev. M.A. 

Se premalo razlogov 
za zadovoljstvo 

Na Policijski upravi Celje 
so v ponedeljek predstavili 
devetmesečne rezultate na 
varnostnih področjih, kot so 
promet, javni red in mir ter 
splošna in gospodarska kri-
minaliteta. 

Prometna varnost se v zad-
njih petih letih nenehno izbolj-
šuje, o kakšnem zadovoljstvu 
nad rezultati pa še ne moremo 
govoriti, zlasti ne, ker so se 
učinki maja lani sprejetega 
prometnega zakona postopo-
ma izničili. Tako je bilo na 
slovenskih cestah do 30. sep-
tembra za 13 odstotkov več 
mrtvih kot v enakem lanskem 

obdobjur na območju PU Celje 
pa je trenutno stanje podobno 
lanskemu. Kar 13 oseb je umr-
lo zaradi neprilagojene hitrosti 
vozil, kar je še vedno najpogo-
stejši vzrok prometnih nesreč. 
Na področju kriminalitete se 
stanje v Sloveniji slabša, na 
območju Celja so zabeležili 2-
odstotni upad kriminalnih de-
janj. Raziskanost kaznivih de-
janj je nekoliko slabša kot lani, 
na Celjskem sta se letos zgodi-
la »le« dva umora. Za 7 odstot-
kov se je povečalo število krši-
tev javnega reda in miru. Na 
področju gospodarske krimi-
nalitete beležijo velik upad po-
slovnih goljufij, zlasti pri trgo-
vanju z vrednostnimi papirji, 
je pa v močnem porastu raču-
nalniška kriminaliteta. Avtor-
ske pravice so še premalo zava-
rovane, akcija »Strelec«, ki se 
nanaša na revizije lastninjenja 
do leta 1993, pa se zdaj nada-
ljuje z obdobjem po omenje-
nem letu. 

Na Policijski upravi Celje je 
na vidiku kadrovska spremem-
ba na vrhu. Aleksandra Jevška, 
od julip predlani načelnika 
urada kriminalistične službe v 
PU Celje, je generalni direktor 
slovenske policije Andrej Pod-
vršič predlagal za novega di-
rektorja Policijske uprave Mur-
ska Sobota, Jevška pa naj bi 
nasledil Velenjčan Robert 
Mravljak, smo slišali na novi-
narski konferenci. M.A. 

I NOČNE 
M- • ' 

• v gostilni Hramček na Fran-
kolovem sta 20. oktobra kra-
valila Dani Š. in Dušan S. Da-
nija so poslali v prostore za 
pr idržanje , ker se ni umiril 
niti potem, ko je imel opravka 
s patruljo. 
• Na Malgajevi so se 22.okto-
bra dopoldne bučno prepirali 
Gregor N., Ivan V. in Andrej 
K., vsi trije pa se bodo srečah s 
sodnikom za prekrške. 
• Gregor je faca. V petek 
opoldne se je na Stanetovi va-
ljal po asfaltu, vpil na mimoi-
doče in jih zmerjal. Čaka ga 
sodnik za prekrške. 
• V Jack Pubu na Linhartovi 
sta se v soboto ob enih ponoči 
stepla Uroš G. in Aleš J. Zago-
varjala se bosta za kršitev jav-
nega reda in miru. 
• V nedeljo ob treh zjutraj sta 
Uroš D. in Boštjan K. zbrala še 
toliko moči, da obrcala kiosk 
in se med drenjem prav neum-
no obnašala. S tem sta si pri-
služila sodnika za prekrške. 
• V nedeljo opoldne je Tatja-
no ogrožal njen soprog Go-
razd, čez dobri dve uri pa je 
policijska patrulja naletela na 
taistega Gorazda, ki je na cesti 
vpil in se sploh nedostojno 
obnašal. Ker ni kazal znakov, 
da se bo poboljšal, se je treznil 
na policijski postaji. M.A. 

PROMETNE NEZGODEI 
Trčil v pešca 

Na regionalni cesti zunaj 
naselja Jakob pri Šentjurju 
se je, v sredo 20. oktobra 
zvečer, pripetila nezgoda, v 
kateri se je hudo telesno poš-
kodoval pešec. 

Janko S. (44) iz Trobnega 
Dola je vozil tovorni avtomo-
bil iz smeri Šentjurja proti 
Šentrupertu. Ko je zunaj nase-
lja Jakob pripeljal na ravni del 
ceste, je z desnim zunanj im 
ogledalom trčil v 43-letnega. 
Ivana P. iz Planince, ki je hodil 
v isti smeri ob desnem robu 
makadamske ceste. Pri trče-
nju je-pešec utrpel hude tele-
sne poškodbe. 

Otrok pred avto 
Na regionalni cesti Zeče -

Slovenske Konjice, zunaj na-
selja Spodnje Preloge, se je v 
četrtek, 21. oktobra kmalu 
po poldnevu, pripetila nez-
goda, v kateri je bil hudo 
telesno poškodovan otrok. 

Helmut K. (42) iz Celja je 
vozil tovorno vozilo iz Zeč 
proti Slovenskim Konjicam (v 
Spodnjih Prelogah je promet 
potekal izmenično enosmer-
no), iz nasprotne smeri pa je 
pripeljal avtobus za prevoz šo-
larjev, ki je zaradi zasedenosti 

postajališče ustavil na križišču 
z lokalno cesto za naselje Do-
brava. Med potniki, ki so iz-
stopili iz avtobusa, je bil de-
vedetni Domen G. iz Spodnjih 
Prelog, ki je preko vozišča ste-
kel mimo stoječe kolone vozil. 
Takrat je z otrokove desne pri-
peljal voznik tovornjaka in 
otroka zbil po vozišču. 

Nesreča V križišču 
v križišču cest Ceste tal-

cev, Ceste Františka Foita in 
Partizanske ceste v Velenju 
se je, v ponedeljek 25. okto-
bra popoldne, pripetila ne-
sreča, v kateri so bile ranje-
ne tri osebe, ena huje. 

Gorazd P. (23) iz Velenja je 
vozil osebni avtomobil po Ce-
sti Frandška Foita iz smeri Ša-
leške ceste. Ko je zapeljal v 
semaforizirano križišče (priž-
gala naj bi se že rumena in 
nato rdeča luč), sta z vozniko-
ve desne strani cesto prečkala 
pešca na rolerjih, 29-letni Ro-
meo Š. in 16-letna Marina K., 
za njima pa še 45-letna peška 
Vladimira K., vsi trije iz Vele-
nja. Voznik je kljub zaviranju 
trčil v pešca Romea Š., ki ga je 
odbilo v Marino K., ta pa se je 
zaletela v Vladimiro K. Obe 
peški sta utrpeli lahke telesne 
poškodbe, hudo ranjen pa je 
bil pešec Romeo Š. M.A. 

Padel s 
traktorja 

V Rifengozdu nad Laškim 
se je 23. oktobra popoldne 
pripetila huda delovna ne-
sreča. 

Branko Z. (28) iz Rifengozda 
je na traktorju s cisterno gnojil 
travnik na terasah. Zaradi tež-
ke cisterne z gnojevko in mo-
kre trave je priklopnik zdrsnil s 
terase ter s sabo potegnil še 
traktor. Med prevračanjem 
preko teras je Branko Z. padel 
s traktorja in utrpel hude tele-
sne poškodbe. M.A. 

Radarji bodo. 
• v petek, 29. oktobra dopoldne na območju Laškega in 
Slovenskih Konjic, popoldne pa na območju Šentjurja pri 
Celju, 
• v soboto, 30. oktobra popoldne na območju Velenja in 
Žalca, 
• v nedeljo, 31. oktobra popoldne na območju Mozirja in 
Rogaške Slatine, 
• v ponedeljek, 1. novembra dopoldne na območju Sloven-
skih Konjic, popoldne pa na območju Žalca, 
• v torek, 2. novembra dopoldne na območju Velenja, v 
popoldanskem času pa na območju Laškega, 
• v sredo, 3. novembra dopoldne na območju Rogaške 
Slatine, popoldne pa na območju Mozirja in 
• v četrtek, 4. novembra dopoldne na območju Žalca, v 
popoldanskem času. pa na območju Slovenskih Konjic. 
Laserski merilnik hitrosti bo do 4. novembra pogosteje 
nameščen na območju Celja in Šmarja pri Jelšah. 



32 ZANIMIVOSTI 

Žalčanka stoji v ozadju 
Res je, da je pismo podpisa-

no z dvema nečitljivima pod-
pisoma, podpisana naj bi bila 
predsednika dveh sindika-
tov, novinarskega in kultur-
nih delavcev in da ga sindi-
kat tehničnih služb ni podpi-
sal, res pa je tudi, da je pismo 
napisala ali povedano druga-
če, da je vse podatke o dom-
nevnih nepravilnostih, ki 
naj bi jih zagrešilo vodstvo 
nacionalne televizije, zbrala 
ugledna televizijska novi-
narka in komentatorka, ki je 
doma iz žalskega konca, ki 
pa seveda avtorstva pisma 
noče javno priznati. 

Je pa pismo, ki so ga poslali 
na številne naslove, krepko 
vzburilo ne samo televizij-
ske, ampak tudi pol idčne du-
hove. Predsednik Sveta RTV, 
Janšev najbližj i sodelavec 
Branko Grims, ponorel , ko 
je slišal, da je generalni direk-
tor RTV Slovenija Janez Ča-
d e ž , ki je blizu l judski stran-
ki, že neka j minut po seji 
Nadzornega odbora Sveta 
RTV Slovenija razlagal novi-
nar jem, da je pismo navadno 
skrpucalo, da so ga tudi člani 
Nadzornega odbora ocenili 
kot anonimko, kajti kot oni 

vedo, že dolgo ni bilo nobe-
nega sindikalnega sestanka in 
podobno . Že čez kakšno uro 
ali dve je moral Čadež vse 
zanikati in prepustit i Branku 
Grimsu, da stopi pred obličje 
tv kamere in pove svoje, to je, 
da je dal obema s t ranema, 
s indikatoma in vodstvu, ne-
kaj dni časa, da zbereta vse 
dokaze in protidokaze, šele 
nato bo Nadzorni odbor spre-
jel us t rezne sklepe. Zanimivo 
je, da se v p ismu pojavlja, 
poleg številnih drugih zaseb-
nikov, ki pa so že bolj ali 
man j bivši, beri propadli , tu-
di nekdanj i sodelavec nacio-
nalne televizije, nekdanj i so-
delavec POP TV in sedanj i 
sodelavec, programski direk-
tor TV 3, Stojan Auer. Kakor-
koli, na nacionalki je veselo, 
še bolj kot na POP T V, kjer so 
užal jeni , ko jih je komenta-
tor enega od slovenskih dnev-
nikov imenoval rumena tele-
vizija. »Kriminal, umore, ne-
sreče in druge" take zadeve 
smo iz začetka 24 ur umakni-
li na sredo in ni res, da smo 
r u m e n a televizija«, so ogor-
čeni povedali na poptevejev-
ki in namignili, da je nacio-
nalkina nadaljevanka Klan ti-
pično rumena zadeva in da 
tako govorijo samo zato, »ker 

je njihov Edi Pucer mnogo 
boljši kot nacionalkin Bojan 
Traven in je tudi bolj odme-
ven, to pa povzroča občutek, 
kot da je na televiziji veliko 
kriminala.« 

Sicer pa se po Ljubljani na 
veliko šušlja, da je tudi za 
predsednika vlade Janeza Dr-
novška napočil trenutek re-
snice in da se bo v kratkem 
oženil. Najbolje obveščeni 
govorijo o tem, da bi o njegovi 
bodoči nevesd vedeli veliko 
povedati v Logarski dolini, pri 
Plesnikovih, kamor je baje za-
hajal s svojo izvoljenko. Toda 
Plesnikovi so, razumljivo, ti-
ho. 

Je pa razmerje za nos poteg-
njenih med politiko in Cerkvi-
jo trenutno, vsaj kolikor je v 
javnosti znano, 1:1. Najprej je 
slovenski nadškof in metropo-
lit Franc Rode v Kozjem in ob 
prisotnosti župana Marjana 
Drofenika blagoslovil kapeli-
co, za katero pa mu niso pove-
dali, da je črna gradnja. Bi še 
kdo pomislil, da nadškof to 
podpira. No, potem je prišel v 
Celje predsednik Milan Ku-
čan in spregovoril ob 40-let-
nici podjet ja Klasje, ki je ob 
tej priložnosti, pomislite, za-
to, ker izpolnjujejo evropske 
kriterije poslovanja, dobil 
certifikat ISO 14000. Kaj si o 
vsem tem misli novi večinski 

lastnik podjetja Gregor Jager, 
ki je takoj ob nakupu dejal, da 
je njegova prednostna naloga, 
da se podjet je reši sto milijo-
nov izgube, še ne vemo. Misli-
mo pa si lahko, da predsednik 
Milan Kučan ni bil vesel, ko je 
izvedel, da je govoril na pro-
slavi izgubarskega podjetja. 
Če je izguba evropsko merilo 
poslovnosti, se nam slabo pi-
še. No, v Celju se bojijo, da bo 
Jager prodal Klasje tujcem, 
vprašanje pa je, kaj bi o tem 
rekla njegova dolgoletna po-
slovna partnerka Andreja 
Ročnik, ki izvira iz trde 
kmečke družine iz kraja blizu 
Celja in ki je z Jagrom skupaj 
že od vsega začetka. Večina je 
že pozabila, da so naši starši 
jedli obupno slab kruh in da 
sta v Mariboru začela peči do-
ber kruh prav Jager in Ročni-
kova. Vrsta pred Jagrovo pe-
karno je tiste dni spominjala 
na vrste za kino karte, ko so 
vrteli V vrtincu, 
• i NINA KAVRAN-ADLEŠIČ 

Kaj pa je to? 
Tako bi se upravičeno vprašala Anka Kapuš iz Latkove vaj 

ko je pobirala pridelke na svojem vrtu. Seveda je vedela, daje! 
koleraba, je pa tako čudnih oblik, da spominja na želvo, mor( 
na dolgouhca in kdo ve, na kaj še. Vsekakor gre za igro narav 
ki nam je, tako kot vsako jesen, postregla s številnimi posej 
nostmi. Nenavadni kolerabi je za slikanje pridržal soa 
Damjan. T. TAVQ 

V gosteh sredi vinograda 
Na Bračunovi kmetiji v Roginski Gorci doslej še ni zrasla tako 

velika krmilna pesa, čeprav kmetujejo že od leta 1956. Pribhž-
no štirinajst kilogramov težka reč je zrasla sredi mladega 
vinograda in podobnih je bilo še vsaj ducat. Eno od velikank si 
je z zanimanjem ogledala tudi štiriletna Tina Šraml, vnukinja 
Ivana Bračuna. K. L. 

NASMEH, 
PROSIM! 

Jožica Kralj s Tinskega 
pridno pošilja šale. Objav-
ljamo eno od njih. 

žeja 
Popotnik pride k hiši in pra-

vi, daje žejen. Gospodinja mu 
prinese kozarec vode. On pa 
pravi: »Rekel sem, da sem 
žejen, ne pa umazan!« 

Junalci stripa sredi Celja 
Doslej je bilo Celje knežje mesto, mesto sejmov in še česa, po novem je tudi Safovo mest( 
Tako ga namreč na 16 razglednicah mesta predstavlja Strip Art Features, svetovno znan 

založniško podjet je za izdajo stripov Ervina Rustemagiča. Ta se je v času vojne v Bosni 
družino zatekel v Celje, kjer živi in uspešno nadal juje svoje delo. 

Tokrat je še dodatno poskrbel za promocijo Celja, saj bodo komplet razglednic prejeli v 
njihovi poslovni partnerji doma in v tujini. Na vsaki od razglednic so poleg motivov Celja i 
bližnje okolice še stripovskih junaki svetovno znanih avtorjev kot so Hermann, Martin Lodewij' 
Joe Kubert in drugi. Večina ima tudi fotografijo Safovega sedeža na Os t rožnem. \ 

TRAČNICE 
Županov Šerif 

Celjski župan Bojan Šrot je skupaj še z nekaterimi župani 
slovenskih mest na delovnem obisku v ZDA. Tam menda 
proučujejo delovanje njihove lokalne samouprave. Pričakuje-
mo, da se bo vrnil s kakšnim šerifom na konju, ki mu bo morda 
uspelo obvladovati prometne in še kakšne zagate mesta. 

Poskusni zajci 
v zadnjih dneh se je izkazala nova nuja, da postane 

Slovenija čimprej članica Evropske unije. Medtem ko morajo 
slovenski (ne)odgovomeži za evro-želodce poskrbeti za največ-
je odlike rdečega mesa, je za vsega hudega vajene slovenske 
želodce vse dobro. Po stari navadi. 

VTTEZIBELEGAMESTA 
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Kozjansko zelje v Afriki 
Slovenka, ki je uspešna v arabskem svetu - Fani s Kozjanskega ter njen soprog Rafik imata v Afriki restavracijo »Slovenia«, hotel, bungalove in kamp 

v tunizijski turistični me-
^ v Nabeulu pri Hamma-
jetu, je precej slovenskih 
^stov. Tisti, ki ob glavni 

E^i po naključju opazijo 
Bike napise »Restaurant 
pvenia« najprej pomislijo 
L fatamorgano. Lastnika 
tovenske restavracije, gos-
^Fanika Tlatli in njen so-
pg Rafik, imata poleg nje 
)tel in bungalove s skupno 
Dtimi ležišči ter kamp. 
I 
Njune nastanitvene zmog-
ivosti z imenom Les Jasmins 
0 tako znane, da jih omenja 
(ak upoštevani francoski, an-
ieški in nemški turistični pri-
ifnik. Zato je mogoče v slo-
fflski restavraciji v Afriki sh-
iti vse mogoče jezike, tudi 
bvenskega. V restavracijo ra-
iprihajajo slovenski gosti iz 
iabeula ter iz deset kilome-
DV oddaljenega Hammame-
!,ki jim za to slovensko oazo 
ovejo turistični vodiči. V po-
bpjih Les Jasmins pa letujejo 
dsti, ki potujejo s slovensko 
ffistično agencijo Stop ter z 
dičnimi francoskimi. Naj-
(č Tlatlijevih gostov je iz 
lancije, na drugem mestu so 
emci. 
Zakonca Tlatli ne zmoreta 
sega sama, zato jima pomaga 
5 zaposlenih. Ko pripravlja-
1 slovenske jedi, ima prvo 
esedo seveda gospa Fani 
ladi, doma iz vasice Večje 
Mo, iz občine Dobje pri Pla-
m. Tako poskrbi v Afriki za 
islo zelje, ki ga posebno ce-
ijo tudi Nemci, za zaseko, 
ovejo juho z rezanci, potico, 
alačinke in podobne sloven-
k jedi. Pri tem poudarja, da 
i ostre ločnice med sloven-
b ter nemško ali avstrijsko 
uhinjo. Domačini, Tunizijci, 
Dajo med slovenskimi jedmi 
'radi pikantnosti najrajši go-
iževo juho, poslovenjeno 
ladžarsko jed. 
Restavracija Slovenia je svet 
malem, v vsakem pogledu, 
vhodu vabi velika podoba 

r̂a v gorenjski oziroma slo-
^nski narodni noši, v resta-

vraciji so med drugim leseni 
krožniki s slovenskimi orna-
menti ter s celjskim Starim 
gradom. Gospo Fani najbolj 
čudi slabo zemljepisno znanje 
tistih, ki hodijo mimo resta-
vracije Slovenia, saj jih veliko 
še vedno ne loči med Sloveni-
jo in Slovaško. Nič čudnega, 
se strinjava med najinim po-
govorom v restavraciji Slove-
nia: na sončni strani Alp se 
pač ne zgodi skoraj nič tako 
zanimivega, da bi o tem poro-
čali po vsem svetu, pa tudi nič 
tako slabega ne. S sosednjo 
Hrvaško je zaradi nogometa-
šev in minule vojne povsem 
drugače, zato je mogoče videti 
mulce v hrvaških nogometnih 
majicah v zadnji tunizijski va-
si. 

okus Tunizije 
v restavraciji Slovenia je se-

veda odlična ponudba tunizij-
ske kuhinje. Gospod Rafik 
Tlatli, ki ima med soprogini-
mi slovenskimi jedmi najrajši 
jabolčni zavitek, je po vsej 
Tuniziji sloviti kuhar. 

Na italijanski televizijski 
postaji Rettequatro je gledal-
cem prikazoval, kako se pri-
pravlja tunizijski couscous, v 
francoskem Dijonu je vodil 
teden tunizijske kuhinje, o če-
mer pričuje priznanje na steni 
restavracije Slovenia. V tuni-
zijskem televizijskem progra-
mu v arabščini predstavlja 
vsak teden dobrote tunizijske 
in mednarodne kuhinje, nje-
govi recepti pa so vsak petek 
na sporedu tunizijskega radia 
v francoščini. Pred kratkim je 
izšla v francoskem jeziku nje-
gova bogata barvna fotomono-
grafija z naslovom Okus Tuni-
zije, z uvodno besedo Gerhar-
da Vieja, slavnega šefa kuhi-
nje restavracije Les trois 
Marches v cesarskem Versail-
lesu pri Parizu. »Dober dan!« 
reče lepo po slovensko, ko se 
rokujeva in pozneje spoznam, 
da mu slovenščina ni ravno 
tuja. 

Zakonca Tlatli, ki sta se 
spozna la med delom v Nem-
čiji, živita v zanimivi dežel i . 

Tunizija, ki meji z Alžirijo 
in Libijo, je med poli t ično 
najs tabi lnejš imi in na jdemo-
krat ičnejš imi državami 
arabskega sveta, tesno pove-
zana s Francijo in drugimi 
evropskimi državami . V 
glavnem mestu izhajata kar 
dva dr^evnika v f rancoskem 
jeziku, na ulici skoraj ni do-
mačina, ki ne bi znal franco-
sko. Na razvi tem severu je 
mogoče pogosto slišati do-
mačine, ki se pogovar ja jo 
kar v f rancoskem jeziku. Tu-
nizi jska odprtost je pomem-
bna , saj živijo p redvsem od 
tur izma, ki na jbol j prispeva 
k r a z m e r o m a v i sokemu živ-
l j en j skemu s tandardu . S tu-
r i zmom se preživl ja ta tudi 
zakonca Tlatli, ki sta prevze-

la objekt Les Jasmins pred 
več kot dvema deset le t jema. 

Les Jasmins ima dolgo tradi-
cijo, iz začetka sedemdesetih 
let. Tlatlijeva sta vsa leta inve-
stirala, vse do današnjega od-
ličnega naslova. 

Simoni Weiss 
• v v jevsec 

Gospa Fani se je pozneje 
naučila hrvaščine in nemšči-
ne, po selitvi v Tunizijo še 
francoščine in tunizijske 
arabščine. Arabske pisave ne 
obvlada, vendar zaradi tega 
nima posebnih težav. Pravi, da 
domotožja niti nima, saj so 
Slovenci pogosd gosti, dva-
krat na leto pa odpotuje v 
domače kraje. Z mamo Mari-

jo in bratom Dragom z druži-
no, ki so v Večjem Brdu na 
Kozjanskem, so v rednih sti-
kih. 

Arabci slovijo kot gosto-
ljubni ljudje, vendar je gos-
pod Rafik očaran nad kozjan-
sko gostoljubnostjo. Tlatlijevi 
hčeri Miriam, študentki mar-
ketinga v Niči na Ažurni oba-
li, na Kozjanskem posebno 
teknejo žganci z zeljem ter 
goveja juha z rezanci, njeni 
najljubši jedi. V zvezi s sled-
njo se gospa Fani spominja 
neprijetne dogodivščine. Ko 
je bila Miriam še deklica, sta 
hodili po Celju, kjer si je zaže-
lela goveje juhe. Odšh sta v 
»družbeno« restavracijo, kjer 
je natakarica prinesla drugač-
no jed kot naročeno. Gospa 
Fani jo je zato opozorila, nata-
karica pa je bila besna: »Zara-
di vas ne bomo spreminjali 
jedilnika.« Veliko se je spre-
menilo od takrat, v zadnjih 
letih so v naših restavracijah 
bistveno prijaznejši, opaža. 

Zakonca Tlatli sta veliko po 
svetu, zato je na jedilniku re-
stavracije Slovenia celo indo-

nezijski sate. Gospa Fani se 
rada spominja potovanj po 
Aziji, Avstraliji in Južni Ame-
riki, kjer nabira dragocene iz-
kušnje. Njuni objekti na tuni-
zijski obali seveda niso nikoli 
zaprti. Prav tako je zanimivo, 
da sta odlično restavracijo 
Slovenia letos septembra us-
pešno predstavila na gastro-
nomskem sejmu v dvomili-
jonski prestolnici Tunis-Ville. 
Slovensko stojnico je obiskal 
tunizijski minister za turizem 
Slaheddine Maaouia ter 
vodstvu čestital. Minister re-
stavracijo Slovenia dobro 
pozna, saj je bil n jen gost. 
Med znanimi Slovenci, ki so 
jo obiskali, pa si je gospa Fani 
najbolj zapomnila popevkar-
sko zvezdo Simono Weiss, ki 
ji je podarila svojo kaseto. 

Tako je v tej slovenski oazi, 
le približno eno uro avtomo-
bilske vožnje iz tunizijske pre-
stolnice. Gospa Fani v njej ni 
več edina Slovenka, saj je v tem 
koncu Tunizije v zadnjem času 
prisoten tudi tekstilni podjet-
nik iz gorenjskega Tržiča. 

BRANEJERANKO 

Kozjanska rojakinja Fani Tlatli v sončni severni Afriki. Na 
družinsko restavracijo Slovenia opozarja ob glavni cesti 

več napisov. 

V družinskem gnezdu zakoncev Fani in Rafika Tlatli, 
slavnega tunizijskega kuharja. Slovenščina mu ni ravno 

tuja. 

Tlatlijevimi turističnimi objekti z imenom Les Jasmins, med sredozemskimi vonjava-
mi. V različnih poslopjih je vsega skupaj sto ležišč. 
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KAJ BI DANES KUHALI? 
Juha s korenjem in 
slanino ali panceto, 
sesekljana pečenka z 
jajčnim nadevom, 
rezanci z jajčevci in 
bučkami, 
dušena jabolka z 
vanilijevo kremo. 

Juha s korenjem in 
slanino ali panceto 

Za to juho uporabimo suše-
no slanino, ki je po videzu 
podobna zviti ruladi. Če ni-
mamo pancete, lahko upora-
bimo kraško slanino ali dru-
go dobro prekajeno slanino. 

Potrebujemo: 125 g pance-
te, lahko tudi prekajene slani-
ne, 1 kg korenja, 15 dag zele-
ne (gomolj in listi), pol kg 
krompirja, 6 dag moke, koc-
ko kokošje juhe, polovico ve-
like čebule, pol skodeUce ki-
sle smetane, šopek peteršilja, 
lovorjev list, timijan, poper, 10 
dag masla, sol, žhco peterši-
lja. 

Priprava: peteršilj, timijan 
in lovorjev list povežemo v 
šopek, ki ga lahko kasneje 
odstranimo, nekateri pa pu-
stijo nasekljana zelišča v juhi. 
V velikem loncu pražimo na-
sekljano panceto ali slanino 
in ves čas mešamo, da vsebi-
na ne porjavi. Zatem dodamo 
nasekljano čebulo, seseklja-
no korenje, zeleno in krom-
pir. Vse dušimo pet minut in 
nato vmešamo moko. Malo 
prepražimo, prilijemo dva in 
pol litra kokošje juhe in kuha-
mo pri visoki temperaturi. V 
juho dodamo še zeliščni šo-
pek ali nasekljana zehšča. Po-
popramo in osolimo, zmanf-
šamo temperaturo in kuha-
mo še 45 minut. Počakamo, 
da se malo ohladi. Juho lahko 
pretlačimo skozi sito ali pa si 
pomagamo z mešalnikom. 
Dodamo lahko tudi malo ki-
sle smetane in posujemo z 
nasekljanim peteršiljem. 

Sesekljana 
pečenka z jajčnim 

nadevom 
Potrebujemo: 1 staro žem-

Ijo, 1 čebulo, 1 kg zmletega 
mesa, 2 jajci, sol, poper, slad-
ko papriko, 10 g masla ali 
margarine, 2 žlici drobtin, 4 
trdo kuhana jajca, 1 žličko 
poprovih zrn, 1 žličko posu-
šenih dišavnih zelišč. 

Priprava: žeml jo namoči-
mo, čebulo pa olupimo in na-
režemo. Nato mleto meso 
zmešamo s čebulo, ožeto 
žemljo in jajci, začinimo s so-
ljo, poprom, sladko papriko 
in pregnetemo. Dno pomaš-
čenega in z drobtinami potre-
senega škatlastega modela 
(25 cm) pokri jemo s polovico 
testa. Olupimo jajca, jih po-
razdelimo po mesu, pokrije-
mo s preostalim mesom, po-
stavimo v segreto pečico in 
pečemo dobro uro pri 175 
stopinj Celzija. Pečenko zvr-
nemo iz modela in jo okrasi-
mo s poprovimi zrni in dišavi-
cami. 

Rezanci z jajcevci 
in bučkami 

Potrebujemo: 1 srednje ve-
lik jajčevec, 1 srednje veliko 
bučko, 5 dag moke, 3 liste 
bazilike, 1 majhno čebulo, 1 
strok česna, 2 dag margarine, 
1/8 1 suhega belega vina, 3 
srednje velike zajemalke pa-
radižnikove omake, sol, beli 
poper, 2 žlici olja, 4 žlice nari-
banega parmezana, 4 črne 
olive. 

Priprava: jajčevce in bučko 
operemo jih z lupino vred na-
režemo na tanke rezine. Če-
bulo in česen z baziliko drob-
no nasekljamo. 

V kožico z margarino doda-
mo rezine jajčevca in bučke in 
pet minut pražimo pri srednji 
temperaturi. Vmes rezine 
večkrat previdno obrnemo 
oz. pomešamo. Nato doda-
mo sesekljano čebulo, česen 
in baziliko ter narezane olive. 
Čez 2 minuti zalijemo z belim 
vinom in prilijemo paradižni-
kovo omako. Začinimo z be-
Um poprom in soljo. V veli-
kem loncu zavremo štiri litre 
osoljene vode z dvema žlič-
kama olja. V tem kropu sku-
hamo rezance, jih nato odce-
dimo in damo v ponev k oma-
ki ter dobro zmešamo. Raz-
delimo na krožnike in potre-
semo s parmezanom. 

Dušena jabolka z 
vanilijevo kremo 
Potrebujemo: 8 velikih, tr-

dih jabolk, 10 dag rozin, 5 dag 

masla, 1 žlico sladkorja, četrt 
litra belega vina,»za noževo 
konico cimeta, 1/16 1 jabolč-
nega žganja Vanilijeva kre-
ma: 1/8 1 mleka, 1 vanilijevo 
paličico, 3 rumenjake, 7 dag 
sladkorja, 2 žlici sladke sme-
tane. 

Priprava: olupimo jabolka 
in izločimo peščice. Nato na-
devamo jabolka z rozinami in 
dušimo do mehkega z ma-
slom, s sladkorjem in z belim 
vinom, tako da nastane redek 
sirup. Ob koncu pr imešamo 
še za noževo konico cimeta. 
Jabolka damo v ponev, prilije-
mo sirup in prelijemo z ja-
bolčnirn žganjem ter flambi-
ramo (prižgemo). 

K jabolkam ponudimo va-
nilijevo kremo. Pripravimo jo 
tako, da mleko zavremo sku-
paj z vanilijevo paličico, v 
drugi kožici pa rumenjake 
vmešamo s sladkorjem, jih 
prelijemo z vrelim mlekom, 
nenehno mešamo in rahlo 
prevremo. Kremo izboljšamo 
s stepeno smetano. Ponudi-
mo v posebni skodelici. 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

Značaj in kultura bivanju 
ste vedeli, da je kultura bi-

vanja povezana s človekovim 
značajem? 

Sodite tudi vi med nepoteše-
ne posameznike, ki nenehno 
sanjajo o spremembi naslova, 
selitvi, o novem stanovanju in 
drugačnem bivalnem okolju? Ki 
jim trenutna situacija nikdar ni 
povsem po godu? Ki bolj kot 
dom cenijo prestižno lokacijo in 
luksuzno stanovanje, pri tem 
pa se požvižgajo na nostalgično 
domačnost? Se pri tem sem ter 
tja zalotite, da se vaše predstave 
o idealnem stanovanju spremi-
njajo in da si pogosto želite 
nekaj, kar vam čez kratek čas 
sploh več ne ugaja? Se morda v 
kratkem celo nameravate pre-
seliti (začasno ali dokončno 
spremeniti naslov svojega stal-
nega bivališča)? 

Poleg tega je pomemben ele-
ment zadovoljstva in harmoni-
je v stanovanju tudi primerna 
oprema. Kakšna vam najbolj 
ustreza? Žlahten klasični de-
sign, rustikalna izvedba z no-
stalgično noto, moderne čiste 
linije, enostavni vzorci, nežne 
pastelne ali močne, tople bar-
ve? Asketska strogost in ureje-
nost, ki spodbujata k delu in 
razmišljanju ali igrive, mehke 
in zaobljene linije, ki vabijo k 
uživanju, sanjarjenju in lenarje-
nju? Skromna skrbno izbrana 
in racionalna oprema ali pa 

razkošje pohištva, slik in okra-
snih predmetov? Kje in kako bi 
se počutili najbolj prijetno, 
sproščeno in udobno hkrati? 

Če svoje bivalno okolje obli-
kujete in urejate strogo racio-
nalno, vaše življenje urejata ra-
zum in logika, emocije pa po-
stavljate v ozadje. Vaš adut je 
čisto in jasno mišljenje, ki pogo-
sto uravnava tudi vaša čustva. 
Intelektualni potencial je vaša 
prednost, ki jo znate običajno 
tudi dobro izkoristiti in unovčiti. 
Ste močna osebnost, mnogi 
vam zavidajo vaše sposobnosti, 
vašo premočrtnost in odločnost 
v pomembnih življenjskih si-
tuacijah. Ljudje, ki vas občudu-
jejo, vas radi posnemajo, vam 
pa to seveda prija in laska. Vaša 
stanovanjska kultura je na zavi-
dljivem nivoju. Živeti znate ta-
ko, kakor vam ugaja in si tudi 
zaslužite. Nagnjeni ste h kom-
pleksnosti in preprostosti hkra-
ti. Zato je stanovanje vaših sanj 
urejeno preprosto in funkcio-
nalno, pa prijazno in domače 
hkrati. Všeč so vam jasne linije, 
čiste forme in oprema brez ne-
potrebnega okrasja. Ljudje vas 
imajo radi, vas upravičeno ob-
čudujejo in se v vaši družbi 
dobro počutijo, saj izžarevate 
prijetno pozitivno energijo in z 
njo bogatite svojo okolico. 

Če pa ste pri izbiri, oblikova-
nju in opremljanju svojega do-

ma bolj lahkotni, sproščeni 
igrivi, sodite med ljudi, z^] 
tere lahko upravičeno rečej 
da so pravi sonček. 
znate očarati in pritegniij 
svojo toploto, prijaznostjo 
človečnostjo. Vedno ste dol 
volje in le redko vas za kra 
čas kaj spravi s tira. Zn 
živeti in delati, hkrati pa svi 
življenjsko modrost razdaj 
drugim. Pri tem ste srečni,| 
gosto celo bolj kot si misij 
Radi se zabavate in znate 5 
herno najmanjšo priložm 
izkoristiti za proslavljanje 
srečne trenutke v dvoje ali* 
v družbi . Tudi kadar ste s^ 
se ne dolgočasite, saj ste za< 
voljni z življenjem, ki ga živi 
v nasprotnem primeru pa s 
rite vse, da ga spremenite ii 
ga prilagodite. Imate veli 
prijateljev in znancev, ki 
vam nedvomno naklonjeni 
vam radi priskočijo na pom 
Se ukvarjate z ustvarjaln 
hobijem, kot je pisanje, sil 
nje ipd.? Če ne, poskusite 
čimprej, saj imate prirojeni 
za umetnost in dar za estetil 
Stil, ki vam najbolj prija 
ustreza (vam je pisan nal 
žo), nosi nadih romantij 
obenem pa je igriv in privlafi 
s svojimi nežnimi pastelni 
niansami. Tako kot je ronu 
tična, igriva in nagajiva ti 
vaša duša. 

BIO 
KOLEDAR 

Sejte, presajajte, sadite, zalivajte, 
negujte rastline; rahljajte in 

prezračujte tia, pobirajte in predelujte 
pridelke v času, ki je najugodnejši za 

posamezne tipe rastlin in ki je 
razviden iz koledarja. 

Alu folija pri kuhi in peki 
Uporaba folije je mnogo-

stranska. Pri kuhi, peki, v hla-
dilniku in zamrzovalni skrinji 
si z njo lahko veliko pomaga-
mo. Na njej se ne zadržujejo 
bakterije, ne prepušča zraka, 
svetlobe in maščobe. Zelo je 
prilagodljiva posodi in živilu. 
Z njene svetleče površine se 
odbija del toplotnih žarkov, 
zato se živila, zavita v nji, dalj 
časa drže. 

Če imamo v družini dietika, 
ki ne sme jesti zapečenih skorjic 
pri mesu, mu zavijemo zrezek, 
kos perutnine ali ribo v alu foli-
jo. Dodamo malo maščobe. Za-
vijemo tako, da sok nikjer ne 
more uhajati in spečemo v stari 
ponvi, lahko neposredno na ku-
halni plošči ali na žaru. Za tiste, 
ki skorjico smejo jesti, malo 
pred koncem pečenja zavitek 
odpremo in vsebino rumeno 
zapečemo.Tako spečemo tudi 
na koščke narezan krompir, ki 

ga potresemo s sesekljanim pe-
teršiljem in mu dodamo malo 
masla ali olja, lahko pa pečemo 
tudi brez maščobe. 

Testo za sladice se rado pri-
me dna pekača. To preprečimo, 
če dno obložimo s folijo. Isto 
velja za razne druge modele 
kot za torte, biskvit in podobno. 
Folija se mora dna tesno prijeti, 
gubice poravnamo. Pečeno sla-
dico lahko dvignemo s folijo 
vred. Posebno dobro se folija 
obnese pri sadnih sladicah, kjer 
je več vlage. 

Riba ostane lepa cela, če jo 
zavijemo v folijo in denemo 
kuhat v krop. Glava in rep sta 
lahko zunaj. Kuhano dvignemo 
brez težav in malo ohlajeno 
odvijemo.Njena koža je popol-
noma cela. Tudi jajce, Id ga vza-
memo iz hladilnika, ne bo poči-
lo zaradi prevelike toplotne raz-
like, če zavitega v alu folijo poto-
pimo v krop. Z alu folijo lahko 

nadomestimo tudi vložne { 
sode v loncu na zvišan priti 
če zavijemo živilo vanjo in vid 
mo v lonec. V zavitek pa vl| 
mo, preden ga zapremo, mi 
vode, da ima živilo za kul 
dovolj vlage. 

Kot vemo, hranimo ostaii 
jedi in živil v hladilnikih ved 
pokrite oziroma zavite. Iz i 
folije lahko hitro naredimo 
vsako posodo prilegajoč sej 
krovček, ki ga lahko uporabil 
tudi večkrat. V njo zavija 
tudi živila, kot so npr. narea 
salama, pečeno meso, klob 
in podobno. Živilo ne hlapi 
tudi ne oksidira, ker je zava 
vano pred zrakom. Sveža ri 
zavita v alu folijo, ne razS 
svojega vonja v okolico hladi 
ka. Alu folija je tudi odlî  
embalaža za živila, ki jih želii 
zamrzniti. Embalaža bo trdn 
ša, če jo vzamemo v veČ P 
steh. 
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Odvisnost 
pvomim o mnogokrat 

^faženem mnenju, da sta 
f̂oga in odvisnost rezultat 

Ijrutega modernega sveta«, 
človeka žene s potrošniš-

|,p mrzlico v obup, da potem 
jjfe kemično pot iz stiske, 
fjko izhodišče se kaj hitro 
•prevrže v prepričanje, da bi 
, nezahtevnim, nenasi lnim 
J netekmovalnim okoljem 
jliko ustvarili pogoje, ko bi 

• zginila potreba po umiku v 
ĵ et kemičnega ugodja, 
jlorda, če bi ustvarili »raj na 
ifinlji«. pripeljali med nas 
ijirvano«, ko bi vse živo lah-
to le mirovalo. A takšno sta-
(je, po mojem, bi bilo stanje 
jajne in popolne uravnote-
aiosti, ki ga drugače lahko 
nenujemo mirovanje, ne-
livanje ali smrt. Zelo verjet-
(0 je resnica čisto drugač-
la. 

Vsako živo bitje se v okolju 
smerja. Pr ibhžuje se tiste-
lu, kar mu ponuja možnos t 
ffeživetja in izmika t istemu, 
ar mu preživetje ogroža. Te-
Dm milijonov let trajajoče 
oti učlovečenja je naša vrsta 
laletela na nemalo izzivov. Si 
ihko predstavljate človeko-
ega davnega prednika, ki je 
loral biti boj za obstanek 
led ostalimi živalskimi vr-
lami? Mi smo potomci tistih, 
i so se dobro borih in še 
ilje bežali , kot meni dr. 
lasser. A taki, kot so predni-
bili, drobnega ogrodja, šib-
h mišic, z omejenimi spo-
ibnostmi sluha, vida in še 
rez ostrega zobovja ter 
templjev (seveda, v primer-
avi z vrstami, s katerimi so 
ekmovali), so morali resnič-
0 »pljuniti v roke«, da se 
lanes mi počutimo, kot da 
asedamo vrh carstva življe-
ia. 
Zanima nas lahko, kako so 

femagovali strah, bolečino, 
ibup, nespečnost , od kod so 
^ali energijo in kje so našh 
'se vizije za naprej. Verja-
mem, da je večino potrebne-
a bilo moč naj t i v medseboj-
nih stikih in s tem, ko se jim je 
Pblikovala zmožnos t vpogle-
da v prihodnost. A kot obiral-
ijagodičevja, grmičevja, sad-

pobiralci koreninic in tega 
jim je prišlo pod prste, so 

iotovo bili tudi preizkuševal-
' novega. Kadarkoh so nale-
zli na snovi, ki so jim »priča-
Jle« nova doživetja, jim od-
rgnile bolečino, prinesle olaj-
•̂̂ je in zaupanje , nespečnost 

^domestile s spanjem ter jih 
'̂ vdale z energijo, so takšne 
ôvi zanje imele posebno, 

?8tno mesto. Ker so bile sno-
'tako pomembne , so jih na-
(̂ino hranili izbranci: vrači, 

^^ovniki, zdravniki, pogla-
Ĵ ii. Tudi uporabljali so jih 
""redno, ob določenih ple-
J^nskih praznikih in ob po-
^bnih, zanje pomembnih 
W n i h datumih, bojnih po-
•"dih ipd. 

Le nemočni 
opazovalci? 

I^anes so snovi vse bolj 
^nkovite, pretok informacij 
Hov i t , znanje in sredstva 

Sestavo novih učinkovin 

pa sta dostopna praktično 
vsakomur. Najhuje je, da ne 
gre računati, kako bo človeš-
ka osveščenost tista, ki lahko 
prepreči preskušanje in uži-
vanje psihoaktivnih snovi. 
Prej obratno: iz vsega, kar 
vemo, lahko računamo na to, 
da bodo l judje vedno posegah 
po tovrstnih snoveh. Vedno 
bomo imeli neke snovi, ki so 
že pridobile pravico uradnega 
uživanja in nekaj takih, ki bo-
do prepovedane. Vedno bo-
mo imeli določen odstotek 
ljudi, ki se bo nanje navezal, 
postal odvisen in pri katerih 
se bo bolezen razvijala v 
vsem svojem razmahu. 

Kaj lahko torej storimo? Ali 
naj ob takem spoznanju obu-
pamo, vržemo puško v koru-
zo rekoč: »Ah, odvisnosti ne 
moremo izkoreniniti, torej je 
bolje, da le opazujemo, kaj se 
dogaja!?« 

Na srečo še zdaleč nismo 
tako nemočni, kot je morda 
videti na prvi pogled. Sin-
drom odvisnosti od česarkoh 
je bolezen in to bolezen, ki se 
jo lahko zdravi. V danem tre-
nutku je to žal tudi bolezen, 
ki omogoča hitro širjenje še 
dveh bolezni: aidsa in hepati-
tisa C. Slednjih se družba , po 
mojem, še bolj boji. Verjetno 
zato ker zanju zaenkrat še ni 
zdravila, zdravljenje, ki lajša 
počasno umiranje, pa je zelo 
drago. Torej nam hitro posta-
ne jasno, čemu so prepreči-
tveni in zdravstveni prijemi 
zasnovani na «različnopraž-
nih programih«, kakor jih 
imenujemo in o čemer lahko 
beremo povsod. Izrazito 
»nizkopražni programi« so 
namenjeni omejevanju širje-
nja prej omenjenih, zaenkrat 
še neozdravljivih bolezni aid-
sa in hepatitisa C, »visoko-
pražni programi« pa ciljajo 
predvsem na samo bolezen 
odvisnosti. Oboje ne gre za-
menjevati in dostikrat se zgo-
di, da prvi podaljšujejo odlo-
čitev odvisnikov za vstop v 
druge. Tisti, ki delamo z odvi-
snimi, namreč opažamo, da 
največkrat trenutek notranje 
odločitve za zdravljenje odvi-
snosti nastopi šele, ko je bole-
zen s svojimi posledicami pri-
peljala bolnika »do dna«. Šele 
ko se odvisni odloča o tem, ah 
naj nadal juje življenje v po-
vsem zoženi situaciji, ki prav-
zaprav vodi v smrt, ali pa naj 
nekaj korenitega spremeni v 
svojem odnosu do življenja, 
ter se odloči za borbo zanj, je 
zares pripravljen na spre-
m e m b e . 

Na dnu 
Na žalost ne znamo pre-

streči padanja proti dnu, saj 
ima prava bolezen odvisnosti 
skupek obrambnih mehaniz-
mov, ki bolnika odvračajo od 
zdravljenja. Pri dstih, ki so 
dovzetni za obravnavo, uvi-
devanje in spreminjanje, se 
bolezen še ni razvila ali pa so 
že prišh do dna. Dno je za 
vsakega specifično, n jemu 
enkratno. 

Mnogi strokovnjaki bodo 
opozorih na dejstvo, da se 
lahko padec prekine z vzdr-
ž evalnim načrtom, ki omogo-
ča bolniku, da za daljše ob-
dobje omih stalno slo, ki ga 

žene v iskanje droge. Med 
tako pridobljenim časom se 
lahko telesno in duševno 
okrepi, dobi zaposlitev, pre-
misli in poišče rešitev zase. 
Verjamem, da je to res mogo-
če, a še vedno sem prepričan, 
da to velja za manjšino, ne pa 
večino. Zanimiv problem zna 
nastopiti takrat, ko bo odkri-
to zdravilo zoper aids in he-
patitis C. Bomo takrat še ved-
no ponujal i enake možnost i 
bolnim ah pa se bo v našem 
odnosu do bolezni in bolnih 
kaj spremenilo? 

Možnosti pomoči 
Vseeno je prav, da se vsak 

odloča samostojno, prav je, 
da vsak od bolnih in njihovih 
staršev ve, kakšne možnosti 
obstajajo. In teh je kar nekaj. 
Vsi smo shšali za skupnosd 
»Srečanja«, slišali smo za pro-
jekt »Človek«, »La patriarc-
he«, imamo Detoksikacijski 
center v Ljubljani, nastaja us-
tanova »Odmev se sliši«, zno-
traj nje so predstavili tudi po-
moč preko interneta, v vseh 
večjih mestih imamo Centre 
za preprečevanje in obrav-
navno odvisnosd od nedovo-
ljenih drog, obstajajo različna 
društva (Up, Stigma,...), na 
mnogih mestih razdeljujejo 
sterilne igle, razmišlja se o 
prostorih, kjer bodo odvisni 

lahko v miru in snažno zauži-
li psihoaktivno snov, še v slo-
venske zapore se uvajajo po-
dobne možnosti . . . 

Znotraj te mreže, ki še na-
prej raste, lahko vsak odvisni 
in njegovi svojci iščejo pot, ki 
jim je najbližja. Nekateri se 
bodo odločali za n iž jepražne, 
drugi za višjepražne progra-
me, odvisno od osebnih izku-
šenj, prepričanj in naravnano-
sd. 

Preventiva 
Kako pa je s preventivo? 

Kaj lahko kot odrasli, učitelji, 
strokovnjaki, starši, prijatelji 
ali znanci storimo, da se naši 
otroci ne bi navezali na odvi-
sniški stil življenja, ki vodi v 
to ali ono vrsto bolezni odvi-
snosd? 

VeUko. Predvsem jih lahko 
naučimo aktivno in dejavno 
živeti. Naučimo jih, lahko ka-
ko odrasti in kako postati 
odgovorni pripadnik človeš-
ke vrste. Življenje je rast in 
rast je opredel jevanje na 
vseh nivojih. Živo bitje, člo-
vek, se mora naučiti samo-
zren ja in doživl janja svoje 
enovitosti, spoznat i mora, da 
je nu jno raziskovati in obvla-
dovati okolje. Pri tem potre-
b u j e pomoč, a v obliki 
vzpodbud in puščanja posle-
dic za lastna dejanja. Name-
sto njega odrasli ne moremo 
doseči, da zraste. Lahko pa 
mu pomagamo, da spozna, 
kako ne more brez posledic 
posegati v svet, katerega del 

je. Pomagamo mu lahko, da 
začuti veselje ob naporih, 
zmagah in us tvar janju . Ko se 
nauči potrditi na različnih po-
dročjih, ko zna uspešno ter 
dejavno zadovoljevati os-
novne človeške potrebe, 
osebnostno zori in raste. Na 
ta način postaja oseba, ki je 
samostojna, a tudi vza jemno 
povezana v ustvarjalni odnos 
z bl ižnjimi. Ne po t rebu je jih 
kot manjka joče delčke same-
ga sebe, temveč kot odrasle 
soustvarjalce, s katerimi lah-
ko sodeluje v skupno zado-
voljstvo. Ne moremo torej 
pričakovati, da se naš otrok 
ne bo srečal z drogo, prav 
tako ne, da mu bomo mi ali 
»nekakšna družba« ustvarili 
varen in neogrožujoč svet, 
takega namreč ni. A lahko 
pr ičakujemo, da mu psihoak-
tivna snov, igra na srečo, ali 
človeški odnos ne bo pome-
nil nadomest i lo za manjkajo-
če dele osebnosti . Z veliko 
nevarnostmi se bo zagotovo 
srečal, verjetno jih bo tudi 
»potipal«, poskusil , a zelo 
ver je tno bo lahko živel brez 
njihovih učinkov. Največ, kar 
torej lahko storimo, je, da s 
svojim nač inom življenja us-
tvarjamo pogoje za prej 
omen jene izkušnje. Če pa 
bolezen odvisnosti vseeno 
nastopi, potem je največ, kar 
lahko storimo, to, da zmanj-
šamo pogoje, v katerih bole-
zen rada »cveti«. To z drugi-
mi besedami pomeni , da ne 
gre spregledovati n jenih zna-

kov, da se je pot rebno z njo 
čimprej soočiti, poiskati po-
moč tistih, ki jo dobro poz-
najo ter predvsem postaviti 
jasne meje bolniku glede te-
ga, kaj smo pripravljeni po-
četi in česa ne. Ne-glede na 
posledice. In to je za nas, 
starše, naj tež je . A to so tudi 
tisti pogoji, v katerih bolezen 
odvisnosti pride hitro do 
izraza taka, kot je v resnici in 
ne obarvana z bolnikovimi in 
našimi obrambami . 

Vse povedano bomo naj-
lažje razumeli in storili pove-
zani s tisdmi, ki imajo podob-
ne težave, s tistimi, ki se z 
boleznijo odvisnosti tudi sa-
mi soočajo. Pravzaprav gre za 
učenje zdravega stila življe-
nja, kar nam olajšajo podob-
no misleči. Prepričan sem, da 
bo mreža ponudbe kmalu za-
jemala podobne možnosti , 
kot jih srečujemo po svetu: 
poleg institucionalnih še veli-
ko število nevladnih organi-
zacij, zd ruževan ja v klube sa-
mopomoči itd. 

Ob zaključku naj dodam le 
še to: zorni kot, s katerega 
gledamo na bolezni odvisno-
sti, je obarvan predvsem s 
tem, ah smo od njih akadem-
sko oddaljeni ah pa nepo-
sredno povezani skozi lastno 
izkušnjo. 

RADOVAN ZUPANČIČ, 
dipl. psiholog. 

Za Lokalno 
Akcijsko Skupino Celje 

za preprečevanje 
odvisnosti (LAS Celje) 
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Zadnja noč 
V petek bo v celjskem Golovcu jubilejni 10. rove party 

Po treh letošnjih nadvse 
uspelih rave partyjih se bo 
predvsem po zaslugi podjet-
nega polzelskega gospodiča 
Glavnika, komandirja ekipe, 
ki skrita za imenom Space 
Night Producer že nekaj let 
pripravlja največje in najod-
mevnejše rave partyje na 
sončni strani Alp, jutri, v pe-
tek, 29, oktobra, zgodil zad-
nji večji letošnji plesno-glas-
beni spektakel na Celjskem. 

Glede na množični obisk na 
prejšnjih zabavah, ki jim je 
poleg dobre organizacije, vr-
hunskih DJ-ev in pozitivnih vi-
bracij skupna tudi beseda 
»night« (Space Night, Mille-
nium Night, The Last Night...'), 
prireditelj spet pričakuje večti-
sočglavo množico sicer tudi 
pri nas vse številčnejše popula-

cije, ki odvečno energijo 
sprošča s plesom. Za slednjo 
bo na dveh prizoriščih sejmiš-
ča Golovec skrbelo ducat zna-
nih domačih in tujih DJ-jev. Na 
glavnem prizorišču, t.i. Tech-
no Flooru, bosta ob domačem 
zvezdniku Umeku rolala še 
Nemca Johannes Heil in Van 
Bellen, Avstrijec Filipe in An-
gleži Billy Nasty, Brenda Rus-
sell in John Johnson. Rajajoče 
bo podpihoval Avstijec MC 
Spot, za »live-act« pa bo poskr-
bel techno dvojec Dope Con-
trol (na sliki), ki bo party 
izkoristil tudi za promocijo 
pravkar objavljene kompaktne 
plošče »Satellite«. To pa ne bo 
edina promocija novo izdanih 
nosilcev zvoka, saj bo tudi eki-
pa Space Night Producer pred-
stavila dvojni LP »Nights«, za-
polnjen z mojstrovinami zna-
nih DJ-jev, ki jih je v zaokrože-

no celoto zlil eden izmed naj-
boljših londonskih DJ-jev John 
Johnson. 

Za ljubitelje nekoliko bolj 
melodične in počasnejše ver-
zije elektronske glasbe - house 
- se bodo v diskoteki Casab-
lanca trudili Italijana Thomas 
Rotouno in Paolo Barbato, 
Američan Roberto Q. Ingram 
in domači Aleksij. 

Vstopnice za ta rej verski ok-
toberfest, kjer boste namesto 
znamenitih bavarskih belih 
klobas deležni bolj zdravega 

in po vrhu še brezplačnega 
sadja, boste kupili kar na vho-
du (predprodaje ni, bodite 
zgodnji, izognite se čakanju, 
prizorišče bo odprto že od 22. 
ure), celonočno rajanje pa vas 
bo stalo 2800 SIT. Zabava po 
zabavi (after party) bo v klubu 
Ambient od 10. ure zjutraj pa 
do štirih popoldne, od tam pa 
se bodo tisti najbolj vztrajni 
preselili še v klub Teater, kjer 
se bo rajanje nadaljevalo do 
zgodnjih nedeljskih ur. 

STANE ŠPEGEL 

MED NOTAMI 
• v soboto, 30. oktobra, bo v 

Kranju velik jubilejni koncert 
ob 70-letnici Slavka Avsenika. 
Nastopili bodo mnogi domači 
in tuji glasbeniki, kot presene-
čenje pa bo ponovno zaigral 
ansambel Avsenik, žal brez 
pokojnih kitarista Leva Ponik-
varja in trobentarja Franca 
Koširja. Skupaj bodo Slavko 
Avsenik, Mik Soss, Albin Ru-
dan. Alfi Nipič, Jožica Svete 
in Jožica Kališnik ter namesto 
Koširja in Ponikvarja Jože Ba-
lažič in Renato Verlič. 
• Ansambel Francija Zemeta, 

ki je uspešno pripravil in izve-
del 5. Štajerski večer v Vojni-
ku, bo leto 2000 z igranjem 
pričakal v Radečah. Vesele 
Štajerke bodo igrale v gostišču 
Štorman v Šempetru v Savinj-
ski dolini. Mlade frajle na pro-
stem v Laškem, ansambel EKS 
pa v Rušah. Ansambel Roberta 
Goterja bo igral v hotelu Bar-
bara v Fiesi, Štajerekspres pa v 
gostilni Bohorč v Šentjurju. 
Ansambel Frajerji bo razvese-
ljeval na prostem v Vojniku, 
medtem ko je ansambel Slo-
venski zvoki zaenkrat še 
prost. 
• Na dobrodelnem koncertu 

v Laškem je sploh prvič v Laš-
kem nastopil tudi ansambel 

Fantje treh dolin, ki bo • 
novo leto igral v hotelu Štr 
man v Celju. 
• Pri Fantih treh dolin p 

Sanja Mlinar iz Velenja, kj 
zlasti mladim ljubiteljem bj 
poznana po petju zabavne^ 
druge glasbe. Letos januarjaj 
je poskusila tudi v petju i 
rodne glasbe in se zelo le 
uveljavila. Sicer pa Sanja 1 
nar na Akademiji za glas 
študira klavir pri enem i 
bolj znanih slovenskih pij 
stov Aciju Bertonclju. ^ 
• Alfi Nipič je v svojem sj 

diu v Slovenski Bistrici kori 
snemanje nove kasete in ( 
na kateri bo tudi skladba »i 
te živi še 100 let«, ki je pos 
čena Slavku Avseniku in jo J 
zapel tudi na jubilejnem koi 
certu v soboto, 30. oktobra, 
Kranju. Prvi so jo v živo sliša 
poslušalci v Laškem! 
• Fantje z Rogle so posne 

peto kaseto z naslovom »Po 
Roglo je veselje doma«, kij 
bodo predstavili v športi 
dvorani v Zrečah 19. decer 
bra. S predstavitvijo kasetei 
CD »Naših 10 let« (na njei 
bodo vse skladbe z zadii 
kasete in uspešnice s prej 
njih) bodo praznovali desi 
let dela. 

Željko predstavlja nov album 
Željko je novo ime na slo-

venski glasbeni sceni. Piše 
se Hrkalovič, rojen je 10. 
aprila 1977, živi pa v Porto-
rožu. Šola se za turističnega 
tehnika v SGTŠ v Izoli. Štiri 
leta je delal kot animator v 
portoroških hotelih in opra-
vil tudi tečaj animacije v Ita-
liji. Tekoče govori tri jezike. 
Izkušnje, pridobljene pri de-
lu animatorja, so mu poma-
gale tudi pri začetku glasbe-
ne kariere. 

Željko je velik ljubitelj le-
nar jenja in umetnost i življe-
nja. Obožuje iskrene in odprte 
ljudi, od katerih se da ob dol-
gih pogovorih veUko naučiti. 
Zaljubljen je v morje, čeprav 
se ne kopa rad, v ženske in v 
dobro morsko hrano. Glasba 
je odsev njegovega življenja. 

Njegov glasbeni začetek bi 
lahko opisali tudi z beseda-
mi prišel in zmagal . Pri za-
ložbi Nika je n a m r e č izdal 
a lbum Za stare godine, za-
ložba ga je prijavila na Pop 
večer Melodij mor ja in son-
ca, kjer je nastopil med debi-
tanti in s skladbo Noč zma-
gal. Vsekakor si Željko bolj-
še promoci je ne bi mogel 
želeti . Skladba Noč, ki je ni 

na a lbumu Za stare godine, 
je, kot pravi Željko, posve-
čena vsem za l jubl jen im du-

šam. Sicer pa je Noč t re t ja 
skladba, ki jo je Željko nare-
dil v s lovenskem jeziku. Na 

a lbumu Za. stare godine sta 
namreč samo dve slovenski 
pesmi , ostale so v h rvaškem 
jeziku. Zakaj? 

»Predvseih zaradi trga. Že-
lim si nastopati tudi na Hrvaš-
kem, če mi bo to uspelo. Mo-
goče so krive tudi moje hrvaš-
ke korenine. Nikoli nisem na-
črtoval, da bo iz tega kaj nasta-
lo. Srečal sem Tihomirja Kraj-
noviča in on je v bistvu sestavil 
celoten album, razen tekstov 
in glasbe, ki sem jih napisal 
sam.« 

Si hodil v glasbeno šolo? 
Pri 10. sem igral trobento. 

Igral sem jo dve leti in prene-
hal zaradi zdravstvenih težav. 
Kasneje sem pel z različnimi 
bendi, sam pa sem sestavil 
ansambel pri 17. Nastopali 
smo po Ljubljani in igrali 
ogromno latino glasbe. Jaz 
sem pel, kitara je bila bolj 
hobi. 

Nameravaš posneti tudi vi-
deo spot? 

Posneli ga bomo za pesem 
Noč, s katero sem se predsta-
vil na Melodijah. Nekaj ka-
drov bomo porabili iz nasto-
pa, nekaj pa jih bomo še do-
sneli. 

SIMONA BRGLEZ 

Željko (desno) z aranžerjem in producentom na promociji 
albuma Za stare godine. 

GLASBENAUGANKA 
Ali |ih poznate? 

Tudi tokrat ste bili pri od-
govarjanju na naše vpraša-
nje dobro razpoloženi , žal 
pa v odgovorih močno po-
manjkljivi in tudi netočni. 
Dobili smo kar 41 odgovo-
rov, ^zato bomo tudi danes 
naredili izjemo in podelili 
namesto ene dve nagradi Za-
ložbe Mimik iz Liho j. 

Na fotografiji (posneta je 
bila pred tremi leti v Gorjah 
pri Bledu na prazničnem kon-
certu Alpskega kvinteta ob 
njegovi 30-letnici) je odlični 
pevec Oto Pestner, ki je prve 
posnetke napravil v studiu Ra-
dia Celje pred tridesetimi leti. 

Nagrajenca sta: Janez Fatur, 
Slatina -10, Ponikva in Vesna 
Pominšek, Bevkova 9, Žalec. 

Danes sta na fotografiji brata, 
ki oba odlično igrata na harmo-
niko. Eden je bil tudi dobitnik 
skoraj vseh najpomembnejših 
priznanj na Zlati harmoniki na 
Ljubečni, drugi rad zaigra' v 
kakšnem ansamblu. Oba sta 
dragocena gosta povsod, kamor 
ju povabijo, saj ob dobri glasbi 
rada dobro tudi zapojeta in po-
vesta kakšno »okroglo«. 

Vprašanje: kako je bratoma 
ime in kako se pišeta? Odgo-
vore sprejemamo do sobote, 
30. oktobra. T.VRABL 

Mlade frajle, od leve Nataša, Sonja, Kornelija in Andreja-

Uspešna dekleta 
v Cerkvenjaku je bil zadnji letošnji festival narodu" 

zabavne glasbe, na katerem je nastopilo 12 ansamblom 
večinoma s Celjskega. 

Ponovno so bile uspešne Vesele Štajerke, ki so po uspehu n' 
p tu jskem festivalu osvojile dve nagradi, tretjo nagrado obČinS' 
tva in prvo nagrado strokovne žirije za pesem Vrtimo plane' 
Tekst je napisal Franc Ankerst, ki je dobil nagrado za najbolj^ 
besedilo. Uspešne so bile tudi Mlade frajle, ki so po tretjeHj 
mestu na festivalu Vurberk 99 in prvem mestu na Graški g"̂  
osvojile še tretjo festivalsko nagrado, drugo mesto občinstva j 
pesem Če te srček boli. Frajerji iz Vojnika so bili drugi W 
mnen ju strokovne žirije, preostali dve nagradi, prvo občinst^ 
in tretjo strokovne žirije, pa so dobili Mladi Dolenjci. 
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GLASBENI EX-PRESS 

ij v nedeljo, 7. novembra, bo v ljubljanski Hali Tivoli nastopil 
Lendarni angleški pevec JOE COCKER. Zdaj že 55-letni 
fcspod je konec šestdesetih zaslovel s priredbo pesmi »With A 
ittle Help From My Friends« skupine The Beatles, nato pa v 
tecej razburkani karieri, polni vzponov in padcev, tako 
sebnih kot glasbenih, s težavo prikrmaril v devetdeseta, 
^dnjih nekaj let je ozdravljen odvisnosti spet vodilni britanski 
beli soul« pevec, kar je dokazal tudi na pravkar objavljeni 
ilošči »No Ordinary World«, ki jo te dni predstavlja na veliki 
ffopski turneji. 

Razvpiti britanski tabloid 
'm je prvi objavil za najstnice 
!e kar a larmantno novico, da 
e bo najpopularnejši irski 
oy-bend vseh časov 
OVZONE po krajši predno-

voletni turneji dokončno raz-
šel. Glavni pevec kvinteta, 22-
letni Ronan Keating, naj bi 
kariero nadaljeval kot mene-
džer vse popularnejše fantov-
ske zasedbe Westhfe, glede na 

precejšen uspeh, ki ga je zad-
nje mesece beležil tudi kot 
solo artist, pa ga bomo gotovo 
še nekaj časa srečevali tudi v 
vrhu lestvic. S solo kariero naj 
bi svojo glasbeno pot nadalje-
vala tudi Mikey Graham (25) 
in Stephen Gately (23), Shane 
Lynch (23) in Keith Duffy (25) 
pa se nameravata poizkusiti 
kot TV voditelja. »Žalostna« 
novica je spet vrnila njihovo 
poleti objavljeno zbirko uspe-
šnic »By Request« med prvih 
deset najbolje prodajanih al-
bumov v Veliki Britaniji. Sicer 
pa Boyzone zadnje skupne dni 
preživljajo precej delovno -
poleg priprav na poslovilno 
turnejo so prejšnji teden v Pra-
gi posneli video spot za božič-
ni single. Zgornjo informacijo 
je seveda treba jemati s precej 
rezerve, saj je Sun znan po 
tem, da na osnovi govoric iz 
»dobro obveščenih« krogov 
precejkrat zapiše tudi kakšno 
polresnico ali pa čisto izmiš-
ljotino, za kar je moral v pre-
teklosti že plačati ogromne 
odškodnine. Ena izmed tak-
šnih Sunovih »ekskluzivnih« 
novic je prav prejšnji teden 
dobila epilog na londonskem 
visokem sodišču - skupina 
Duran Duran je Sun tožila (in 
tožbo seveda dobila), ker je ta 
napisal, da je menedžmen t 
benda lani na snemanju pro-
mocijskega filma plačeval mi-
moidoče, da so se predstavlja-
li kot njihovi oboževalci. 

Ob izidu dvojnega LP-ja s 
posnetki z letošnjega WOOD-
STOOCKA so organizatorji 
obljubili, da bodo en odstotek 
zaslužka od prodaje plošč na-
menili dobrodelni organizaci-
ji Rape, Abuse & Incest Nado-
nal Netvvork (RAINN), ki se, 
kot daje slutiti že njen naziv, 
bori proti zatiranju in zlorab-
ljanju žensk. Precej slednjih 
so na tem jubilejnem tretjem 
festivalu glasbe in »ljubezni«. 

ki se je neslavno končal z 
nemiri, posilili ali jih kako 
drugače spolno nadlegovali. 

Čeprav se pesem »My Love 
Is Your Love« soul dive 
VVHITNEV HOUSTON še ni 
umaknila z lestvic ( trenutno 
je na 4. mestu najbolj prodaja-
nih singlov v Evropi), pa se 
založba Arista že pripravlja na 
skorajšnji izid (14. novem-
ber) nove singlice. Gre za ba-
lado »I Learned From The 
Best«, ki, tako kot prejšnje tri 
letošnje uspešnice, prihaja z 
njenega aktualnega albuma, 
ki se že nevarno pribl ižuje 
nakladi deset milijonov pro-
danih kopij. 

Na policah trgovin z nosilci 
zvoka se je znašel tudi novi 
album tehno-pop dua PET 
SHOP BOYS. Izid LP »Nightli-
fe« sta Neil Tennant in Chris 
Lowe precej uspešno najavila 
s skladbo z nesramno dolgim 
naslovom »I Don't Know What 
You Want, But 1 Can't Give It 
Any More«, ki pa jo je te dni 
na lestvicah že nasledil novi 
single »New York City Boy«. 

Najpopularnejši beh hip-
hop bend THE BEASTIE 
BOYS bo v drugi polovici no-
vembra končno le objavil že 
nekaj časa napovedovani 
dvojni a lbum »The Sounds of 
Science«. Gre za zbirko naj-
večjih uspešnic, ki jih je krea-
tivna newyorška trojica po-

snela v zadnjih dvanajsdh le-
tih, podprto s kupom do sedaj 
še neobjavljenih posnetkov. 

Od 1. oktobra dalje lahko na 
Internetu pod naslovom 
www.krama.com najdete pr-
vo slovensko virtualno glasbe-
no založbo. Edini cilj (?) 
KRAME je promoviranje slo-
venske glasbe doma in v svetu, 
zato je objava skladb (le stu-
dijski posnetki) na omenjenih 
straneh brezplačna. Posnetki 
bodo objavljeni v dveh forma-
tih (RealAudio in MP3), prva, 
ki bo uporabila ta medij, pa 
bo žalska zasedba 
EKSPRESSS METRO, ki bo 
še pred izdajo debitantskega 
CD objavila skladbo »Mene ni 
več«. 

Jutri, 29. oktobra, bo v od-
daji Izštekani na 2. programu 
Radia Slovenija ob spremljavi 
skupine Petra Ugrina nastopil 
Celjan OTO PESTNER. Oto 
prav te dni praznuje trideseto 
obletnico solističnega glasbe-
nega dela, v oddaji pa bo sliša-
ti paleto skrbno izbranih 
skladb, ki jih je posnel v svoji 
bogati karieri, v živo pa jih je 
le redko izvajal. 

Politično aktivni rap-metal-
ci RACE AGAINST THE 
MACHINE s serijo nenapove-
danih koncertov po manjših 
klubih v Ameriki in Kanadi 
predstavljajo svoj novi albu-
ma »The Battle of Los Ange-
les«. 

Po tem ko se je CARLOS 
SANTANA s skladbo »Smooth«, 
v kateri prepeva Rob Thomas, 
frontman popularne ameriške 
ročk skupine Matchbox 20, 
prejšnji teden zavihtel na sam 
vrh prestižne Billboardove les-
tvice najbolje prodajanih sin-
gle plošč, je ta teden podoben 
uspeh zabeležil tudi njegov, si-
cer že pred štirimi meseci ob-
javljeni album »Supernatural«. 
Zdaj že 52-letni legendarni 

mehiški kitarist je bil nazadnje 
na vrhu ameriške lestvice dalj-
nega leta 1971. 

Založba EMl je po dveh veli-
kih uspešnicah (»Look At Me« 
in »Mi Chico Latino«) na trg 
lansirala že tretji single s prve 
samostojne plošče »Schizop-
honics« bivše spajsice G ERI 
HALLIVVELL. Malce otožna 
retro-pop pesmica »Lift me 
Up« je izšla na isti dan kot prvi 
solo single njene nekdanje so-
borke Emme Bunton »What I 
Am«, le nekaj dni prej pa je luč 
sveta ugledala tudi njena avto-
biografija »If Only«, v kateri je 
baje moč končno le izvedeti, 
zakaj je Geri lani zapustila me-
ga popularne SPICE GIRLS. 
Ko smo že pri spajsicah, še tale 
novička: Mel C, Mel B, Emma 
in Victoria so se uvrstile na 
šesto mesto lestvice največjih 
britanskih zaslužkaric. Vsaka 
izmed njih je do sedaj na svoj 
bančni račun vpisala 6,2 mili-
jona angleških funtov. Geri 
Halliwell se je uvrstila na dese-
to mesto s 6 milijoni funtov. 

Stara 75 let je prejšnji teden 
umrla legendarna jazz pevka 
ELLA MAE MORSE, prva tem-
nopolta pevka, ki je prodala več 
kot milijon izvodov ene plošče 
(1942 - »Cow Cow Boogie«). 

Na podelitvi nagrad MUZIK 
MAG so se prejšnji teden med 
zmagovalce po dvakrat zapi-
sali Fatboy Slim, Chemical 
Brothers in Basement Jaxx, po 
eno nagrado pa so si prislužili 
Faithless, Trevor Nelson, Jud-
ge Jules in Tim Westwood. 

Natanko enajst let po smrti 
ameriškega pevca, kitarista in 
avtorja ROVA ORBISONA bo 
6. novembra izšel CD-box s 
štirimi kompaktnimi plošča-
mi, na katerih bodo posnetki s 
štirih njegovih koncertov v 
Angliji (Batley, 1969; Hornc-
hurch, 1975; Stockton,1980; 
Birmingham, 1980). 

Po 17 ledh se v studio spet 
vrača legendarna angleška 
ročk skupina THE WHO, ki 
letos praznuje 35. obletnico 
prisotnosti na svetovni glasbe-
ni sceni. Pevec Roger Daltry, 
kitarist Pete Townshend in ba-
sist John Entwisde so že pri-
pravili nekaj skladb, ki naj bi 
končno podobo dobile aprila, 
maja pa naj bi izšle na albu-
mu, ki ga bo trojica ob asisten-
ci studijskih glasbenikov pri-
hodnje poletje tudi promovi-
rala na svetovni turneji. 

STANE ŠPEGEL 

20 VROČIH RC 

VRTIUAKPOLKIN 
mLČKOV 

TUJE LESTVICE-ALBUMI 

http://www.krama.com
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Z Radiom Celje do nagrad 
Ni Še dolgo tega, ko smo 

pričeli na radiu odštevati sto 
dni do prihoda leta • 2000. 
Zdaj smo skoraj že na polovi-
ci. Vsak dan, po 12. uri, vam 
delimo nagrade in lahko vam 
obljubimo, da bo le-teh vsak 
dan več. Do novega leta upa-
mo, da vas bo čimveč, ki vam 
bomo lahko polepšali kakšen 
dan z nagrado. Seveda, če 
bodo tisti, ki so jih že prejeli, 
uvidevni in bodo pustili priti 
do nagrad tudi vsem ostalim. 

Sicer pa smo v ponedeljek 
celjski radijci precej veselo 
prišli na delo. Naše četrto me-
sto na festivalu nekomercial-
nih radijskih postaj je zelo lep 
uspeh v danih okoliščinah, ko 
je število zaposlenih bistveno 
manjše kot pred leti. Dela pa 
zagotovo ni manj. Poleg tega 
nam je bilo v vehko zado-
voljstvo, da se je naša medij-
ska hiša izkazala za izjemno 
uspešno pri organizaciji festi-
vala, zelo lepo pa nam je us-
pela tudi zaključna prireditev, 
ki je bila v Narodnem domu. 

Seveda pa je bilo potrebno 
že takoj v ponedel jek precej 
zavihati rokave, saj dela na 
radiu nikoli ne zmanjka. Tudi 
v prihodnjih dneh bomo sku-
šali pripraviti čimveč vam 
všečnih oddaj. 

Rokometni prenos 
s Poljske 

Radio Celje bo tudi letos 
pridno prenašal vse tekme, ki 

jih bodo rokometaši Celja Pi-
vovarne Laško odigrali doma 
in na tujem. V soboto, ob 18. 
uri, bodo srečanje odigrali pri 
ekipi Iskre na Poljskem. Tam 
bo tudi naš reporter Dean Šu-
ster. Ker ne bo televizijskega 
prenosa srečanja, vas vabi-
mo, da pozorno prisluhnete 
radijskemu prenosu in navija-
te za... naše, seveda! 

Nedeljska gostja 
Alenka Kolšek 

Dan pred dnevom spomina 
na mrtve bo Mateja Podjed 
gostila v studiu Alenko Kol-
šek. Pogovarjali se bosta o 
urejenosti pokopaUšč, s pou-
darkom na Slovenskem po-

kopališču na Golovcu. Seveda 
pa bo Mateja Podjed predsta-
vila gostjo tudi z drugih zani-
mivih plati njenega življenja. 

Vrtiljak polk in 
valčkov 

Priljubljena oddaja Toneta 
Vrabla bo na sporedu tudi v 
ponedeljek, 1. novembra. 
»Nekoliko bolj umirjena bo, 
dnevu primerna«, pravi avtor 
oddaje. 

Kuhajmo skupaj 
Oddaja Kuhajmo skupaj je 

že štirinajst dni na sporedu 
ob sredah po enajsti uri. Za-
kaj, vas zanima? Avtorica Ivi-
ca Burnik se je tako odločila 

iz preprostega razloga, ker je 
menila, da je sodelavk in so-
delavcev oddaje toliko, da 
pičlih dvajset minut, ki bi jim 
bile na voljo, odkar je na spo-
redu oddaja 100 dni za lepe 
reči, ne zadostuje. 

NGL 

Po domače 
Saj poznate tisto lenobno 

branje, ko se vmes čohaš za 
ušesom, si nevede popravljaš 
frizuro, trem ljudem rečeš, ko 
te kaj vprašajo, da ja, čeprav 
ne veš, kaj so sploh vprašali, 
veš pa tudi ne točno, kaj bereš. 
Iz takšnega branja me je pre-
dramila izjava neke direktori-
ce, mislim, da Mediane, ki se 
je glasila v smislu, da Slovenci 

vse manj gledajo TV, berejo in 
obiskujejo kulturne prireditve. 
Kar zadeva TV, ne bi rekel, če 
pa že gospa tako pravi, je pač 
tako, da čudeži obstajajo, to je 
namreč zagotovo čudež. 

Kar zadeva branje knjig, 
mi je na pomoč priskočil gost 
oddaje Stereotip Robert Rutin-
ski, ki je zaposlen v Osrednji 
knjižnici Celje in mi je zagoto-

vil, da ljudje v resnici prebira-
jo zgolj študijsko in popularno 
književnost, poimenovano tu-
di »lahka«, bolj grobo pa tudi 
trivialna. Padec obiska kultur-
nih predstav, takšnih ali dru-
gačnih (sem ne štejemo kina, 
ki je obiskan), f ^ fip svoje 
tudi ne presenettf^dkaj ne? 
Posledice socialn^gh^^inženi-
ringa iz socialisti^^b-^bdab-
ja so namreč.M$edno prisot-
ne. Ljudje recimo,.v CeljUi 
grobo rečeno, zmeraj delijo 
na meščane, teh jg^ jiiajmanj:, 
na kmet^^SW jiJli' je v mesto 
pripeljald^mlogika težke indu-
strije« in vsega družbene^q. 
kompleksa, Ki ji pripada, m 
na malomeščane, izhajajoče 
iz kmečkega stanu, pa tega ne 
bi priznali za živo glavo, če pa 
že, bi pazili, kdaj. Zadnji dve 
kategoriji subjektov se večkrat 
srečata na kakšnem divje last-
ninjenem vrtu, tam nekje na 
nikogaršnji zemlji, na Golov-
cu ali pa na kakšnem grobo 
splaniranem zemljišču, kjer 
bodo čez leta uredili kanaliza-
cijo in naredili, recimo, kak-
šno novo trgovsko postojanko, 
no. tam v tistem apokaliptič-
nem konglomeratu smeti, 
gramoza, pasjega dreka, raz-

padlih šporhedov in domnev-
no rodovitne prsti, družno za-
sade lopate v pomladansko 
toplo zemljo in se obenem gle-
dajo v mešanici prezira in 
taktne solidarnosti štihajočih. 
Malomeščani in kmetje - meš-
čani po sili, pa so seveda naj-
bolj številna populacija slo-
venskih mest in tisti, ki naj bi 
hodih na kulturne prireditve. 
Ampak, za vraga, že tam na 
Hftem prostoru, M rečejo 
»naš vrt«, si gredimalživce, že 
tam, ko ip vsi oblečeni v zato 
pripravne plape kombinezo-
ne, podedovane iz Ema, Cin-
karne ali pa od starega ata. 
da pa bi se zdaj gledali še v 
npr gledališču. Pa saj niso 
nori! Logično! To te stane be-
sed, mirnega spanja, sprošče-
nosti in nenazadnje še denar-
ja (tega bi po mojem še naj-
lažje pogrešali). 

In če me vprašate, da ne 
izpadem prepotenten, kam se 
uvrščam, vam povem, da me 
lahko najdete tam med špor-
hedi, smetmi, ko se pretvar-
jam, da sem pasji drek, ki bo 
vso to kalvarijo popisal in pri-
pravil za oddajo »Stereotip«. 

MOHOR HUDEJ 
BORUT KRAMER 

SKRITA KAMERJ 
• Predsednik novinarskega 
sindikata na TVS Rajko Gerič, 
sicer perspektiven in brez-
kompromisen novinar, ki je z 
raziskovanjem nečednega po-
četja spravil v slabo voljo že 
marsikaterega ministra, se je 
lotil nepravilnosti še v lastni 
hiši. Zahteval je pregled fi-
nančnega poslovanja nacio-
nalne RTV. Kot vedo povedati 
poznavalci, generalni direktor 
Janez Čadež prestaja hude 
muke. Grehov, ki mu jih očita 
sindikat, je menda toliko, da 
mu ne more pomagati noben 
čudež, pa tudi dejstvo, da za 
njim stoji najbolj poštena slo-
venska stranka. 

Eden od oči tanih grehov 
povezan tudi s Stojano 
Auerjem, ki je po mnen 
sicer redkih gledalcev i( 
programski sanator f 
prerodil cerkveno televizj 
S šefi na nacionalni televid 
pa je še vedno v dobrih ^ 
nosih, p redvsem poslovnj 
Auer namreč za lepe den; 
ce s lovenski TV oddaja hali 
v kateri snema jo oddajo P| 
ka. 
Š i v a n a Šundov, ki po n 
vem ni več le simpatična vô  
teljica oddaje Petka, ampi 
tudi n jena avtorica in ured 
ca, je metlo, ki jo je dobila; 
roke, takoj temeljito uporal 
la. Oddajo je počistila starih 
bebavih štosov, ki sta jih pr 
daja la Tone Fornezzi-Tof 
Vinko Šimek, odrekla pa | 
je tudi sodelovanju s Saš(^ 
Hribarjem. Tako je zdaj oi 
edina zvezda oddaje, ki inj 
po raziskavi gledanosti 
krat manj gledalcev kot i 
Dnevnik. Je pa zato Ivana J 
svoje delo dvakrat bolje n; 
grajena kot najbolje plačai 
voditelj TV Dnevnika. i 
• Čeprav je mariborske 
nogometnega čudeža 
zdavnaj konec, Igor E. B( 
gant še vedno na moč hv; 
igro naših nogometaše 
Menda mu je to naročil star 
sta slovenskega nogometn 
ga komentatorstva Ivo Mil 
vanovič, ki si kljub porazo 
mane roke, saj prenosi tek^ 
v RTV-jevsko marketinš 
blagajno, za katero je zado 
žen, kapnejo nema jhne d( 
narce. 
• Mojca Mavec, prikupna vi 
diteljica, ki je posebej pri srd 
mlajšim gledalcem, je izginil 
z malih ekranov. Menda Bj 
lastno željo. Oddajo Poni 
zdaj oblikuje za kameraflj 
Vsem, ki jo pogrešajo kot vi 
diteljico pred kamerami, m 
ca sporoča, da se bo vrnila d 
prvi pravi priložnosti . 

CELJSKI RADIJCI OD B DO V 

Mitja Umiiik 
Danes vam predstavljamo 

dolgoletnega radijca Mitjo 
Unmika. Čeprav je dobro leto v 
službi v Agenciji Novega ted-
nika in Radia Celje, je našemu 
mediju ostal zvest. Tako novi-
narsko poroča o dogajanjih v 
Zgornji Savinjski dolini, tu in 
tam se pojavi še kot voditelj 
katere od radijskih oddaj. 

Mitja je na Radiu Celje naj-
prej nastopil kot napovedo-
valec na številnih javnih prire-
ditvah, bil nato novinar, uk-
varjal se je s področjem kme-
tijstva, gospodarstva, nato pa 
postal odgovorni urednik Ra-
dia Celje. To funkcijo je 
opravljal nekaj manj kot de-
sedetje. V času njegovega 
urednikovanja se je bistveno 
povečala slišnost Radia Celje, 
na radio pa je prišlo precej 
novih, mladih glasov, tako na-
povedovalskih kot novinar-
skih, ki jim je dajal precej 
proste roke pri delu pred mi-
krofonom. 

Mitja je od vsega začetka 
sodeloval tudi pri nastajanju 

Združen ja nekomercialnih 
radijskih postaj Slovenije in 
se aktivno udejstvoval pri de-
lu združenja . 

Vsak prosti dan izjemno rad 
preživi na svojem vikendu v 
Bočni in sam sebi rad pravi, da 
je zadrečki zet. Rad ima nara-
vo, planinarjenje, pozimi pa je 
vnet smučar. Njegov sin Mitja 
mlajši sicer ni šel po njegovih 
novinarskih stopinjah, je pa 

radio vzljubil na drug nači"; 
Honorarno je naš radijski t̂ J]! 
nik, ki ga starejši kolegi ra'! 
pohvalijo, da je zelo marljiv'! 
vedno pripravljen poprijeti ^ 
delo, kadar ga potrebujejo. S"" 
cer pa je Mitja tudi ponoŝ J 
dedek in mož učiteljice 
ne, o kateri nemalokrat s 
štovanjem pove, da je pr̂ ^ 
ženska, saj podpira tri hî ^ 
vogale. NG" 

Oče in sin: Mitja Umnik st. in Mitja Umnik mL. 
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I Vati Damme 
' med 

legionarji 
jean-Claude Van Damme 
tokrat legionar v pesku 

i(j soncu severne Afrike. 
Igra Alaina Lefevra, rev-

jjgga podeželskega mlade-
jjjča iz 20. let tega stoletja, ki 
!jora zaradi spora z gang-
jterjem iz Marseillesa zbe-
l̂ ti v tujsko legijo. Izkaže se 

častivrednega in hrabre-
^ borca in se spretno izmi-

vsem pastem puščave in 
rvitih puščavskih plemen, 
iendar gangster iz Marseil-
lesa za njim pošlje morilca... 
Vloga je drugačna od si-

ceršnjih Van Dammovih na-
stopov v filmu, saj se je v 
Legionarju moral preizkusiti 
aidi kot karakterni igralec, 
film ni zgolj akcijski, pač pa 
HO tudi zgodba o junako-
fem duhovpem razsvetljens-
ivu v puščavi, pravi Van Dam-
me. Hkrati predstavlja tujsko 
legijo in njeno delovanje v 
jlaroku ter ljudi različne na-
[odnosti in preteklosti, ki so ji 
tot legionarji hoteli ubežati, 
^ktakularna akcijska pu-
stolovščina se tako prepleta z 
[godbo o prijateljstvu, upa-
nju, ljubezni, časti in pogumu. 

KINO 
Celjski kinematografi si 

pridržujejo pravico do spre-
membe programa. 

Union: od 28. 10. do 3. 11. 
ob 16.30, 18.30 in 20.30 ame-
riški film Divji divji zahod, 
29. 10. ob 22.30 za ponočnja-
ke Divji divji zahod, 30. 10. 
ob 22.30 pa za ponočnjake 
ameriška drama Generalova 
hči. 

Mali Union: od 28.10. do 3. 
11. ameriški film Medeni 
mož. 

Metropol: od 28. do 31. 10. 
ob 16. akcijski film Legionar, 
ob 18. in 21. uri melodrama 
Srčne igre. 30.10 ob 10. akcij-
ski film Legionar, od 1. do 3. 
11. ob 16. uri Legionar in ob 
21. uri Srčne igre. Počitniške 
reprize - ob 18. uri: 1. 11. ro-
mantična ljubezenska pusto-
lovščina Past, 2. 11. znanstve-
no fantastični triler Matrica in 
3. 11. pustolovski spektakel 
Mumija. 

Dobrna: 30. ob 19. in 31.10. 
ob 17. uri ameriški film Mu-
mija. 

Žalec: od 29. in 30.10. ob 20. 
romantična komedija Narav-
ne sile, 31.10. ob 18. in 20. 
romantična komedija Narav-
ne sile. 

Srčne igre 
Ljubezensko dramo Srčne 

igre z vrsto dobrih igralcev je 
režiral doslej skoraj neznani 
VVillard Carol. Okrog sebe je 
zbral veterane, kot so Gena 
Rowlands, Sean Connery, El-
len Burstyn in nekoliko 
mlajše znance s filmskih pla-
ten, kot so Gillian Anderson, 
Madeleine Stovve, Anthony 
Edvvards in Dennis Quaid ter 
novopečene zvezdnike, kot 
je Ryan Phillippe. 

Film je prejel nominacijo za 
zlatega medveda na berlin-
skem festivalu. Pripoveduje 
pa o iskanju ljubezni v sodob-
nem mestnem življenju. 

Ostra in zabavna drama 
spremlja skupino ljudi-različ-
ne starosti in življenjskega 

sloga v njihovem iskanju lju-
bezni in partnerjev. Nekateri 
so ljubimci, drugi zakonski 
pari, tretji samski, vsi pa živi-
jo v sodobnem Los Angelesu. 
Njihove ljubezenske zgodbe 
so izpolnjene z romancami, 
aferami, bežnimi flirti, njihov 
glavni moto pa je: vse je OK, 
dokler se dogaja v imenu lju-
bezni. Vsi ti ljudje se spremi-
njajo ob nepredvidljivih do-
godkih, ki postavljajo v os-
predje spoznanje, kako varlji-
va, kompleksna in na trenut-
ke čudežna je lahko v pravih 
okohščinah ljubezen. V os-
mih dneh in nočeh vsak vpli-
va na življenje in misli druge-
ga o ljubezni na povsem ne-
pričakovan način... 

V DRUŽBI S KANALOM A 
Hacje pokopališče 
v soboto, 30. oktobra, si 
oste lahko po 20. uri ogle-
jli prvi in drugi del ameriš-
B grozljivke Mačje pokopa-
šče. Oba dela je režirala 
(ary Lambert, v prvem igra-
V. Dale Midkiff, Fred 
lwynne, Denise Crosby, v 
Inigem pa Edward Furlong, 
inthony Edwards, Clancy 
!rown in Jared Rushton. 
To je zgodba o družini, ki 

«naseh v Novi Angliji in si 
lajame ameriško hišico nas-
iroti avtoceste. Nekaj dni ka-
iiieje oče Louis Creed najde 
•b cesti nasilno ubito hčerki-
co mačko. Zgrabita ga tesno-
la in strah, kajti ne ve, ali 
levarnost ne preži tudi na 
Mroke. Izkaže se, da njegov 
strah ni bil neutemeljen. Z 
'stopom na skrito indijansko 
lokopališče, kamor ga pripe-
le soseda Jud, nehote prikliče 
^ svet nevarno pošast. Mač-
f pokopahšče je prvi poskus 
^tephena Kinga, s katerim je 
'riredil svojo knjigo tudi za 
^levizijske ekrane. 
Drugi del pa kaže, kako 

'^terinar Chese Matthews in 
'iegov trinajstletni sin Jeff po 
fužinski tragediji zapustita 
^s Angeles in boleče spomi-
ne ter skušata v Ludlowu za-
'•̂ ti novo življenje. Nevede se 
1'feselita v mesto, ki je že 
'^namovano s svojo prete-

Usodni nagon 
film tedna v nedeljo, 31. 

S b r a , 
ob 20. uri, bo paro-

!)a na erotične trilerje. 
•'m z naslovom Usodni na-

je režiral Carl Reiner, 
Armand Assante, 

;Wyln Fenn, Kate Nelli-
\ Sean Voung. 
^ed Ravine mora raziskati 

Jinier krutega umora. Če-
je izkušen policist in da 

^rna za pravega poznavalca 
^sk , mu vsa tri dekleta v 

njegovem življenju povzroča-
jo obilo preglavic: žena ga ho-
če ubiti, tajnica bi ga rada 
zapeljala, skrivnostna stran-
ka pa bi najraje storila oboje. 

Veličastnih sedem 
V soboto, 30. oktobra, bo ob 

19. uri na sporedu 1. del ame-
riške serije Veličastnih sedem. 

Režija: Peter Markel, igrajo: 
Michael Biehen, Eric Close, 
Andrevv Kavovit, Dale Midkiff. 

Vestem, ki se je iz uspešnega 
filma prelevil v prav tako popu-
larno serijo, prikazuje pusto-
lovščine sedmih mož, ki so po-
polnoma predani eni sami vred-
noti - pravici. Strelec, prevarant, 
duhovnik, žigolo in drugi so 
kljub različnim načinom življe-
nja in temnim skrivnostim iz 
preteklosti našU skupno točko, 
saj jih družijo izkušnje z nasi-
ljem in tiagedijo. Z vodjo na 
čelu, katerega glavni cilj je poi-
skati morilca, ki je pobil njegovo 
družino, se sedmerica podaja 
širom po deželi na pustolovšči-
ne, kjer se soočajo in spopadajo 
s kriminalom in krivicami ter 
pomagajo tistim, ki so sami in 
nemočni. 

Ponedeljkova filmska uspešnica bo ameriški triler Brez sledi z 
Jeffom Bridgesom in Kieferjem Sutherlandom v glavnih vlo-

gah. 

Medeni mož 
Keneth Branagh je po pokli-

cu odvetnik, po konjičku pa 
ženskar Že to povzroča dovolj 
težav. A mu očitno ne zadostu-
je: zaplete se z Embeth Da-
vidtz, ki ima težave s svojim 
očkom. Ta jo namreč nenehno 
zasleduje, ji krade avto in po-
dobno - in to tedaj, ko je raz-
položen. O njegovih nerazpo-
loženjihje bolje molčati. Ko pa 
odvetnik končno uporabi svo-
je zveze - njegovo delo je plača-
no v naturalijah - in spravi 
očka v ustanovo za umsko pri-
zadete, se zdi vse lepo in prav. 
Vendar dotični iz ustanove 
kmalu pobegne in lahko ver-
jamete, da ne namerava sede-
ti pri miru, oziroma da je 
sedaj resnično slabe volje. In 
da želi povzročiti še več težav. 
Poleg vsega tega pa, kot da 
človeških katastrof ni dovolj, 
se ogromni orkan, imenovan 
Gerald, približuje mestu in 
preti z naravno katastrofo. In 
- z vsebinskega vidika je tole 
obnova šele tretjine filma. To-
rej vas čaka še marsikaj. 

Robert Altman in srhljiv-
ka?! In to po originalnem sce-
nariju Johna »Odvetnika« 
Grishama? Je to mogoče? Ali 
to sploh lahko deluje? Lahko. 
Vsaj od začetka. Oziroma te-
daj, ko se na filmu zelo pozna 
Altmanov dotik. V pestrih 
stranskih vlogah. V načinu 
vodenja igralcev in načinu 
vodenja kamere, ki te igralce 
ujame v najbolj nepričakova-
nih, a obenem povsem človeš-
kih dejanjih. Prizor, v kate-
rem Branagh (rad je delal 
filmske verzije Shakespearje-
vih del, obudil je Frankestei-
novo pošast, sedaj pa nabira 
finance za svoje nadaljnje 
podvige v Wild Wild West) 
pripelje Davidtzovo (ki je 
okusno erotičen dodatek fil-
mu) k njej domov - ko mu 
ona med slačenjem govori o 
tem, kaj njen očka počne - ko 
jo on nagovarja, naj očeta 
prijavi, ona pa mu ugovarja -
in ko gledalcu postaja vedno 
bolj kristalno jasno, da je vsa 
ta govoranca le pretveza za 
nekontrolirano seksualno na-
petost - uh, ta prizor je kra-
sen. Mojstrski. In vzbuja na-
petost pri gledalcu - kot jo 

srhljivka mora. Prelepo. Tudi 
nadaljevanje se odvija v stilu. 
Sicer smo že navajeni, da pri 
ljudeh v nevarnosti najprej 
padejo glave njihovih mačk -
saj veste, to nakazuje še bolj 
krvavo obračunavanje - am-
pak stvari tečejo. Med igralci 
je zelo zabaven vsaj še Robert 
Downey Jr. (sodelujejo pa tu-
di Tom Berenger, Daryl Han-
nah, Robert Duval). Toda 
problem v filmu samem, vsaj 
zame, nastopi na koncu. No, 
dobro, že malo pred koncem, 
ko vsa ta človeška napetost in 
nepredvidljivost malce upa-
deta in mora ubogi orkan, 
originalno namenjen temu, 
da poveča pritisk, prevzeti na 
svoja uboga deževna ramena 
skoraj vse breme katastrofal-
nosti. Ampak dobro, to še 
nekako gre. Konec sam pa je, 
orkan gor ali dol. razvodenel. 
Bled. S tujko rečeno: nekonsi-
stenten. Seveda konca ne 
bom razkril, toda zame je 
pokvaril vse. Je vreden pozor-
nosti film. ki ne zna postaviti 
pike na i? Odgovor je pritrdi-
len, kajti če človek ceni izbru-
šene delčke mozaika, četudi 
celota ni popolna, so tukaj 
pač Altmanovske podrobno-
sti. Po drugi strani pa bi rav-
no Altman kot renomirani re-
žiser moral vedeti, kako se 
reči streže. Sicer pa je najver-
jetneje za takšen zaključek fil-
ma najbolj kriv kar Grisham. 
Kot scenarist je isti kot pisa-
telj. Zaplet ima privlačen, in-
triganten - v sodni dvorani 
se, sam bivši odvetnik, vselej 
znajde - toda za učinkovit in 
zares presenetljiv razplet si 
enostavno premalo drzne. V 
povezavi s tem pa je tukaj 
problematika naukov. Ali 
moraš res biti kaznovan za 
bežno noč z neznanko? In ali 
se res lahko iz tega naučiš, da 
bi naj bil »moralen«? Kar ta-
ko. na en dva tri? Šibko. Gle-
dano v retrospektivi (danes 
mi res gredo tujke od rok) bi 
rekel, da je bil Dragulj z Mis-
sissipija, prejšnji Altman, 
boljši. Vendar pa je za zbiral-
ce izbrušenih delčkov mozai-
ka tudi pričujoča zadeva ne-
kaj vredna. 

PETER ZUPANC 

Gremo v kino! 
Anne Paquin se spominjamo iz odličnega filma Klavir. 

Pravilno so odgovorili tudi: Peter Petrovič, Miklošičeva 3, 
Celje, Špela Sajko, Košnica 25j, Celje in Matej Frece, Prešerno-
va 20, 3230 Šentjur. Dobili bodo vstopnico za ogled filma 
Celjskih kinematografov. 

V filmu Srčne igre nastopa tudi igralec Anthony Edvvards. 
Iz katere TV serije ga sicer poznamo? 

Odgovor pošljite na Novi tednik, Prešernova 19, 3000 Celje, 
do sobote, 30. oktobra. Izžrebali bomo tri dobitnike vstopnice 
za ogled filma. 
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Novi accent na slovenskem trgu 
Južnokorejska avtomobil-

ska tovarna je lani preživlja-
la zelo neprijetne čase, če-
prav je prav tedaj kupila tudi 
tretjo (po velikosti) tamkajš-
njo tovarno avtomobilov 
Kia. Sedaj naj bi bilo že mar-
sikaj drugače, čeprav je očit-
no, da težav ne manjka. 

Kljub temu pa tovarna letos 
tako rekoč po tekočem traku 
predstavlja novosti. Pred ča-
som je na slovenski trg zapelja-
la velika limuzina XG, ni dolgo 
tega, ko so začeli prodajati ob-
novljenega coupeja, sedaj pa 
prihajajo s povsem novim ac-
centom. To je avtomobil nižje-
ga razreda, ki so ga prvič posta-
vili na cesto leta 1994. Pri nas 
in tudi na marsikaterem dru-
gem trgu je šel zelo dobro v 
promet; pri slovenskem za-
stopniku te tovarne je imel 
accent največji tržni delež. 
Prenovljeni accent bo, tako kot 
prej, na voljo v treh karoserij-
skih variantah: kot štirivratna 
limuzina in kot tri oziroma 
petvratna kombilimuzina. Za-
nimivo je, da si bodo slovenski 
kupci naprej omislili štirivrat-
no limuzino, medtem ko sta 

obe drugi različici napovedani 
za prihodnje leto oziroma za 
letošnji november. Odslej je 
accent nekaj daljši (sicer 423 
centimetrov) in tudi širši (167 
centimetrov), kar je pripomo-
glo tudi k izboljšani legi na 
cesti. Hkrati s tem je tudi hrup-
nost avtomobila manjša. 

Prenovljeni accent je na vo-
ljo (prodaja je namreč že ste-
kla) z dvema doslej znanima 
motorjema z gibno prostorni-
no 1,3 litra (86 KM pri 5500 
vrtljajih v minuti) in 1,5 litra 
(90 KM pri 5500 vrtljajih). 
Moči je torej toliko kot prej, 
vendar so oba agregata posodo-
bili, saj so dodelali motorno 
gred, nekoliko spremenih mo-
torno glavo, izgorevalne ko-
more, boljša je tudi vpetost 
motorja v motorni prostor. Ob 
vsem drugem so, tako pravi 
tovarna, dosegli manjšo pora-
bo goriva in čistejši izpuh. 
Boljša je tudi aktivna in zraven 
pasivna varnost, drugačen 
(zmogljivejši) je protiblokirni 
zavorni sistem ABS, pa EDS, ki 
skrbi za ustrezno razporeditev 
zavorne sile na kolesa oziroma 
zavore ipd. Opremi sta dve, in 
sicer skromnejša GL in GLSi, 

ki pa je n a m e n j e n a accentu z 
močne j š im moto r j em. Znani 
sta tudi ceni za osnovni razli-
čici. Tako s tane accent (štiri-
vratna l imuzina) 1,3 GL 
1,64, 1,5 GLSi pa 2,2 milijo-
na tolarjev. Na sliki: prenov-
ljeni hyunda i accent . 

Ločitev Voiva in 
Mitsubishija? 

Avtomobilske tovarne si 
sicer konkurirajo, a hkrati 
sodelujejo. Razumljivo, saj 
so tako stroški manjši. Ned-
Car je projekt, pri katerem je 
pred časom sodelovala nizo-
zemska vlada, pa japonski 
Mitsubishi in švedski Volvo. 
V tem okviru nastaja mitsu-
bishi carisma in volvo S/ 
V40; n izozemska vlada se je 
pred časom iz posla umakni-
la, ostali sta samo še obe 
tovarni. 

Sedaj pa je očitno, da ljube-
zen ni več tako vroča, kot je 
bila. Dejstvo namreč je, da je 
Volvo po novem v lasti ameriš-
kega Forda, slednji pa menda 
ne želi sodelovati v tem projek-
tu. Osnovi carisme in volva S/ 
V40 sta namreč enaki. Zakaj 
Ford nasprotuje temu skupne-
mu poslu, še ni jasno. Mitsu-
bishi je sicer v dokajšnjih teža-

vah, saj so njegovi dolgovi do-
kaj visoki in hoče nadaljevati 
skupni posel. Poleg tega pa 
računa, da naj bi v prihodnje v 
Evropi oziroma znotraj EU na-
redil še več avtomobilov kot 
doslej. Vse kaže, da se mu to 
vsaj v okviru projekta NedCar 
ne bo posrečilo. 

Odslej cenejši audiji 
čeprav DDV, ki je začel veljati 1. julija, ni tako drastično zmanjšal prodaje avtomobile 

kot so napovedovali, je bil posel z audiji vendarle nekaj skromnejši. Zato je Porsch 
Slovenija kot uradni predstavnik Audija pri nas v teh dneh cene »prilagodil«, kar preprost 
pomeni, da so ti avtomobili cenejši. 

Tako stane A4 1,6 za dobrih 80 tisoč tolarjev manj kot prej (3,9 milijona tolarjev), A4 1,9 TD 
A4 1,8 in audi TT coupe pa so po novem cenejši kar za 400 tisoč tolarjev, medtem ko se je A6 h 
T pocenil za 500 tisoč tolarjev. Sicer pa menijo, da se jim bo letos posrečilo prodati skupaj o 
1700 do 1800 audijev, kar pomeni, da bo Slovenija v skupini srednjeevropskih držav znov 
najbolj uspešna tudi pri absolutnih številkah. Prihodnje leto, ko pride na trg najmanjši audi Ai 
pa računajo n a še nekaj ugodnejšo prodajo. Na sliki: audi A2. 
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Polo je drugačen 
Volkswagnov polo je v pro-
amu te tovarne že dolgo, 

t a vse do leta 1994, ko so 
(tomobil naredili povsem 
I novo, ni bil pretirano us-
ižen. Po omenjenem letu se 
navdušenje zanj skoraj iz-
mno povečalo. Vsaj toliko, 
1 je tovarna sedaj na jesen 
ipravila nekaj sprememb. 
Tako se novi polo od prejš-
^ga razlikuje predvsem po 
Ednjem in zadnjem delu. 
fitno je, da je sedaj polo 
iecej bolj podoben večjemu 
ilfu, kar pa glede na uspe-
lost slednjega tako ali tako 
t bi smelo biti slabo. Več 
irememb je v notranjosti, 
ivsem nova je armaturna 

plošča, ki spominja na ono v 
VW lupu. Ponudba opreme je 
bogata, saj je mogoče izbirati 
med petimi variantami 
(trendline, comfortline, higli-
ne, color concept in GTI). Ka-
že omeniti , da bo polo po želji 
opremljen tudi z navigacij-
skim sistemom, kar pomeni, 
da slednja (navigacija) postaja 
bolj »ljudska«. 

Zelo pestra je ponudba mo-
torjev, saj jih je kar osem - pet 
bencinskih in trije dizelski. 
Večina motorjev je že znana , 
vmes pa sta dva nova agregata. 
Prvi je 1,6-litrski štirivaljnik s 
125 KM (205 km/h ) , drugi pa 
novi 1,4-litrski TDI motor, ki 
zmore 75 KM. Motor je tri-

valjnik, zaradi nove tehnolo-
gije pa je njegova končna moč 
res impresivna, poleg tega pa 
tovarna napoveduje porabo 
vsega 4,4 litre dizelskega gori-
va. Obnovljeni polo se doka-
zuje tudi s prenovljenim pod-
vozjem; zanimivo pa je, da je 
zunan jo spremembo doživela 
samo kombilimuzinska izve-
denka s tremi ali petimi vrati, 
medtem ko ostajata polo clas-
sic (limuzina) in variant (ka-
ravan) nespremenjena. Po na-
povedih pripelje prenovljeni 
volksvvagen na slovenske ce-
ste v začetku prihodnjega leta. 
Obetajo mu dobro prodajo 
kot doslej. Na sliki: prenov-
ljeni VW polo GTI. 

HrvaŠka: vse skromnejša prodaja 
Dogajanje na hrvaškem tr-
1 z novimi avtomobili za 
lovenijo ni in tudi ne more 
it i prav posebej zanimivo. 
i vendar kaže pogledati, 
Jj se dogaja tam čez. Tako 
8 septembra na Hrvaškem 
rodali 4253 novih osebnih 
rtomobilov, kar je bilo ne-
a j manj kot septembra lani; 
'tudi pomeni, da prodaja 
8da že tretji zaporedni me-
te. 
Najuspešnejši je pri naših 

ižnih sosedih Volkswagen, ki 
'septembra prodal 531 avto-
lobilov, kar je vendarle več 
ot se mu jih je posrečilo pro-
sti v Sloveniji. Na drugem 
iestu je Renault s prodajo 429 
^tomobilov, na tretjem pa 
M (419). Najuspešnejša juž-
okorejska tovarna je tudi na 
ivaškem Daevvoo (septem-
fa 345 avtomobilov), japon-
b pa Mazda (170) . Septem-

bra so recimo Audi, Mercedes 
Benz in BMW pri nas dokaj 
slabo prodajali, podobno je 
bilo tudi na Hrvaškem, kjer se 
vsem trem ni posrečilo za svoje 
avtomobile najti več kot 140 
kupcev. Zanimiva pa je lestvica 
najuspešnejših vozil v septem-

bru. Premočno je vodila škoda 
felicia (272), sledil ji je VW 
golf (200) in opel astra (199). 
Četrto mesto je pripadlo VW 
polu, peto pa fiatu puntu (gre 
za staro izvedenko, saj novega 
še niso začeli prodajati). Sicer 
pa je zanimivo, da so v devetih 
mesecih prodali dobrih 41 ti-
soč avtomobilov, kar je za ne-
kako osem odstotkov manj kot 
lani v tem času. Na sliki: novi 
fiat punto. 

Ob obletnici 
Millenium 
Express 

Nemški Opel letos praz-
nuje stoletnico izdelave 
prvega avtomobila. V ta 
namen in ker je prihodnje 
leto pač leto 2000 (mille-
nium), je pripravil pose-
ben vlak (Millenium Ex-
press), dolg skoraj 300 me-
trov. 

Na tem vlaku so v krono-
loškem zaporedju predstav-
ljena različna obdobja v raz-
voju te nemške avtomobil-
ske hiše (ki je, to le mimo-
grede, že od sredine tridese-
tih let v rokah ameriškega. 
General Motorsa), poleg te-
ga pa so predstavljeni najpo-
membnejš i tehnični izumi, 
Oplovi avtomobili in drugo. 
Zraven so dodali seveda še 
restavracijo, pa bar itd. 

Ta vlak je bil na ogled tudi 
na le tošnjem f rankfur t skem 
avtomobilskem salonu, se-
daj pa začenja pot po evrop-
skih državah. Kot vse kaže , 
bo Millenium Express en-
krat p r ihodnje leto pripeljal 
tudi k nam. 

Porsche in Volkswagen na Slovaškem 
Slovenija očitno ni med tistimi srednje in 

vzhodnoevropskimi državami, ki bi bile za-
nimive za izdelovalce avtomobilov. To bi 
lahko rekli ob novici, da bo Porsche, ki 
skupaj s Volkswagnom že dolgo načrtuje 
športno večnamensko vozilo s splošno oz-
nako SUV, le-to izdeloval na Slovaškem. 

Za sedaj je znano, da bodo sestavne dele, ki jih 
bosta izdelali tovarni, dostavljali v Bratislavo, kjer 

bodo vozilo deloma izdelali. Potem bodo takšen 
avtomobil poslali v nemški Leipzig, kjer ga bodo 
dokončali. Obe tovarni računata, da bosta v letu dni 
izdelali kakšnih 100 tisoč SUV, pri čemer je znano, 
da ga bosta prodajali ločeno oziroma vsaka pod 
svojo znamko in imenom. Tako naj bi se SUV pri 
VW imenoval colorado (lemo naj bi naredili 80 
tisoč vozil), pri Porscheju pa E1 (20 tisoč letno). 
Cena tega avtomobila za sedaj še ni znana. 
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Preobleka šole 
Smo otroci iz Galicije, majhne , prijazne vasice, ki je svoje hiše raztrosila po hribih in dolinah, 

vse tja od Vehke Pirešice pa skoraj do Dobrne. Na enem izmed hribov stoji šola, v njej je tudi 
vrtec, vrata pa ji odpira dvaindvajset nasmejanih in vedrih otrok. Za dobro počutje v šoh in vrtcu 
skrbijo vzgojiteljica Metoda in učiteljici Sonja in Helena. 

V kraju nas vsi že dobro poznajo. Znamo se dobro zabavati, združiti prijetno s koristnim in 
zraven v aktivnosti vključiti tudi starše in velikokrat kar celo vas. V veliko zadovoljstvo otrok in 
njihovih staršev smo tako oktobra organizirali srečanje z naslovom Jesenska preobleka, kjer smo s 
pomočjo staršev z različnimi barvami poslikali šolo, smetnjake, narisali ristanc, pekli kostanj in se 
okrepčali z obilno malico. Starši so nam izdelali in postavili gugalnice, mi pa se jim za opravljeno 
delo in pomoč zahvaljujemo in vsak dan znova smo na njih in na sebe ponosni, da nam je uspelo 
uresničiti želje. Ves prosti čas preživimo na igralih. METODA, HELENA in SONJA 

Na mednarodnem taboru v Piranu 
Med udeleženkami 6. med-

narodnega tabora Unesca v Pi-
ranu je bila letos IV. OŠ Celja 
prvič prisotna kot uradna čla-
nica mednarodne mreže 
Unescovih šol. Tabor je trajal 
od 26. septembra do 3. okto-
bra 1999, udeležilo pa se ga je 
19 domačih šol (od tega 10 
novih članic) ter osnovne šole 
iz Norveške, Avstrije, Hrvaš-
ke, BiH in Ukrajine. 

Delo na taboru je potekalo v 
obliki najrazličnejših delavnic 
in zanimivih akcij. V dopol-
danskem času so se učenci na 
OŠ Cirila Kosmača vključevali 
v delo petih delavnic: Človeko-
ve pravice, Z Unescom v novo 
tisočletje. Ostareli, okolje ter 
interkulturno učenje. Pri teh 
delavnicah so učenci vodih po-
govore, izvajali ankete, brskali 
po hteraturi in Internetu, se 
seznanjali s pesmimi in plesi 
drugih kultur, hodili na ek-
skurzije ipd. V popoldanskem 
času so se udeleževali debatnih 
krožkov pod skupnim naslo-

vom Glas mladih, kjer so se 
lotevali najrazličnejših tem, ki 
tarejo sodobno mladino. Dan 
so zaokrožili še z obiskom de-
lavnic v Piranu, kjer so likovno 
ustvarjali, obhkovali glino, iz-
delovali lutke, šivah ribiške 
mreže ter se na takšen način 
naučili veliko novega. Po ve-
čerji so v družbi vrstnikov peli, 
plesali ter sklepah številna no-
va prijateljstva. 

Tabor v Piranu je letos pre-
šel na nov način dela, ki sledi 
glavni Unescovi nalogi za pri-
hodnost : mladi mobilizirajo 
mlade za novo tisočletje kul-
ture miru. V tem duhu so tudi 
potekale delavnice na taboru -
vse so vodili učenci sami, ki so 
se nanje povsem samostojno 
in temeljito pripravili, men-
torji pa smo bili le njihovi 
pomočniki in spodbujevalci. 
Zaradi otrok iz različnih de-
žel, ki so s pripomogli k skle-
nitvi resnično močnih prija-
teljskih vezi, tako med učen-
ci, kot tudi med mentorj i . 

Zadnji dan tabora smo na 
zaključni prireditvi v Avdito-
riju Portorož prikazali rezul-
tate celotedenskega dela in 
druženja , uradna pokrovite-
ljica Štefka Kučan pa je ravna-
teljem na novo pr idruženih 
šol podehla certifikate za pol-
nopravno članstvo v medna-
rodni mreži UNESCO-ASP, na 
kar smo na IV. OŠ izredno 
ponosni. 

MELITA BROZ, prof., 
vodja projekta UNESCO-ASP 

za IV. OŠ Celje 

Jesenski izlet 
v hladnem vremenu ' sem 

prispel v šolo. Treslo me je, 
čeprav sem bil toplo oblečen. 
Z avtobusom smo se odpeljali 
po avtocesti in opazovali 
vzpetine, ki so se dvigale na 
robovih obzorja. 

Peljali smo se skozi spodnjo 
Savinjsko dolino. Nisem zas-
pal, ampak sem opazoval vsa 
ta čudesa, ki jih še nikoli ni-
sem videl. Dolina se je vse bolj 
ožala in pred seboj smo videli 
visoke vrhove gora. Kmalu 
smo prispeli do travnika, kjer 
je bil čas malice. Pošteno mrz-
lo je bilo. 

Z rahlo zamudo sta prisopi-
hala vodnika. Razdeliti so nas 
v dve skupini. Vodnik je govo-
ril v savinjskem narečju, zato 
smo ga šolarji teže razumeli . 
Po desetih postajah in kratkih 
razlagah smo prišli do oglar-
ske koče. Tam smo se nasitili 
in prispeli do avtobusov. Od-
peljali so nas do manjše gostil-
ne. Še petnajst minut in zagle-
dali smo mogočni slap Rinka. 
Smeh smo si ga ogledati z 
Orlovega gnezda in ob obrežju 
tolmuna. Vodo je z vetrom 
neslo nekaj metrov daleč. 

Kmalu smo se vrnili h gostil-
ni. Tam smo kupili razgledni-
ce in jih pisali domačim. Osta-
la je samo še vožn ja domov. 
Vsi ti lepi vtisi iz Logarske 
dohne bodo ostali z menoj . 

LUKA SKOČIR, 3.C, 
OŠ Hudinja Celje 

Kdo bi to bil? 
Na poti sem srečal priletno gospo. 
V roki je čopič držala 
in prijazno seje smehljala: 
»Ves gozd bom pobarvala,« 
mi je dejala. 
»Le kdo bi to bil?« 
se tiho sprašujem, 
ko nekaj jo časa opazujem, 
nemo strmim in premišljujem. 
»Saj to je jesen,« 
mi šine v glavo. 
Ta bo sedaj spremenila naravo. 
S toplimi barvami jo bo odela. 
Vinski je trti sladko grozdje naložila 
in gobe v gozdu je prebudila, 
hladen vetriččez deželo spustila. 
To je gospa, 
ki nas rada ima. 
To je gospa, 
ki veliko nam da! 

IZIDOR SKOK, 7. b 
Oš Vransko 

Galaksija V vojni 
Tisti, ki imajo radi spopade in orožje, lahko svojo domišljijo izživijo v igri, kar je bol 

kot v realnosti 

v 41. stoletju ni premirja, ni 
predaha, ni miru. Je le vojna. 
Nekako tako gre slogan v tuji-
ni že zelo znane in uveljavlje-
ne, pri nas pa še precej sveže 
namizne igre Warhammer 
40.000. Gre za zelo zanimivo 
strateško igro, postavljeno v 
temačno okolje medgalaktič-
nih bitk med pripadniki mno-
gih ras, od imperialnih marin-
cev in garde, ki služijo obram-
bi človeštva, preko divjih in 
zabavnih orkov, do vojsk kao-
sa in filmskemu osmem potni-
ku sorodnih Tyranidov. 

Nad eno od njih prevzame 
nadzor igralec, nato pa je voj-
sko potrebno še sestaviti in 
obarvati. Kajti igra ni namenje-
na igralcu z malo časa in potrp-
ljenja; preden figurice, ki pred-
stavljajo vašo silo, sestavite in 
obarvate, običajno mine kar 
kakšen teden ali dva, sami spo-
padi pa vam, če so manjši, 
vzamejo kakšno urico ali dve 
na igro, zelo velike bitke pa 
tudi večji del popoldneva in 
kakšen košček večera. Zahtev-
nost igre še poveča nujnost 
znanja angleščine, ali pa vsaj 
zelo potrpežljivega starša, ki jo 
zna, saj se knjiga z vsemi pravi-
li razteza na kakšnih tristo stra-
neh. Dosedaj se vam najbrž 
dozdeva, da je igra namenjena 
relativno ozkemu krogu zane-
senjakov, saj zahteva od vas 
modelarske spretnosti, potr-
pežljivost in znanje angleščine 
v skoraj tolikšni meri kot spret-
nosti velikega vojskovodje. 
Vseeno samo igranje ni tako 
strašljivo težko; nekaj osnov-
nih manevrov ter metanje 
kock za napade, premike in 
podobno bi morali obvladati 
že po nekaj igrah, modelčkov 
pa vam konec koncev ni po-
trebno pobarvati (čeprav so ta-
ko seveda mnogo lepši in ne-
kako bolj popolni). 

Čar igre pa je predvsem v 
izjemni raznolikosti igranja, saj 
si vsak igralec izbere, katere in 
koliko enot bo uporabil, ter 
tako priredil armado svojemu 
načinu igre. Lahko se odloči za 
nekaj trdoživih marincev ali 
hordo orkov, za počasne, a tež-
ko oborožene terminatorje ali 
pa izjemno hitre eldarje na krh-
kih letečih motociklih, ali pa 
vas premami temačna moč de-

monov kaosa. Odločitev je va-
ša in takšna bo tudi armada: 
zgrajena in nato dodelana s 
strani in po zamislih enega naj-
močnejših generalov v vesolju -
vas. Osnovni komplet katere-
koli vojske je namreč šele zače-
tek, nadgraditi jo je potrebno z 
modelčki, ki jih posamično do-
kupujete in nato vključite v va-
šo vojsko, da jo izoblikujete v 
želeno celoto. Če vam na pri-
mer primanjkuje malo ognjene 
moči, si pač kupite kakšen top 
ali tank, če si zaželite hitrosti, 
pač nabavite kakšen transpor-
ter ali rnotocikel. Tako dobite 
praktično neskončno možno-
sti pri stvarjenju vaše udarne 
sile. Nato pa spet nož, lepilo in 
čopič v roke, da nove enote 
sestavite in uniformirate v vam 
najljubše barve. 

Čas za bitico 
Ko ste končno vsaj približno 

zadovoljni z izgledom in učin-
kovitostjo vaše vojske, je napo-
čil čas za bitko. Zanjo potrebu-
jete štiri stvari: vojsko, pripo-
močke (merilce v colah, tri pd-
sebne šablone in goro igralnih 
kock), soigralca in ogromno 
prostora. To naj bo ravna pod-
laga (na primer miza), po mož-
nosti vsaj kakšen meter devet-
deset dolga in 80 cm široka 
(ker gre za ameriško iznajdbo, 
so vse mere modro podane v 
čevljih in colah - cola je dolga 
približno 2,5 cm, čevelj pa kak-
šnih 33, dvanajst col je enako 
enemu čevlju), na katero igral-
ca pripravita teren - od ruševin 
in barikad, do dreves, vode, 
hribov in zgradb. Nekatere ko-
se je možno dokupiti, vendar 
se da iz kartona, stiroporja in 
pločevink narediti vraga in pol. 
Edina omejitev pri izdelavi te-
rena je vaša domišljija. Ustvari-
te lahko vse: od ledene pušče 
in radioaktivnih svetov, do 
džungle in svetov prepredenih 
s strelskimi jarki in bunkerji. 
Ali pa karkoli drugega. Nato na 
ta novo nastali svet razpostavi-
te svojo vojsko in se s prijate-
ljem prav nič prijateljsko spo-
padete. Izmislite si le primerno 
bojevit scenarij in pomerite 
moči. Vsakemu vodu odmerite 
premike, nato pa odprete 
ogenj na mrzkega sovraga. To 
se stori z metanjem kock, ki 
vam pokažejo tudi, ali je ra-
njen, ali pa so se vaše smrtono-

sne krogle nemara odbile 
njegovega oklepa. Zadetke 
rane ter če so le-te smrti 
morate ugotoviti na podj; 
malega morja tabel, ki so prj 
žene vsakemu modelčku, 
tako od enote do enote, dol̂  
vam ne ostane nič, kar bi 
morali postoriti. Nato je na-
sti vaš nasprotnik, ki prav tai 
premika enote ali napada 
tako naprej. Igra ponavadi trj 
od štiri do šest potez, včasih] 
še več, zmagovalec pa se odic 
na podlagi pridobljenih »to 
za zmago«. Točke so tudi edii 
ovira pri sestavljanju vojsl 
kajti vsak modelček je vred 
toliko in toliko točk, bi pa bi 
rahlo nepošteno spustiti hon 
trdovratnih in do zob oboroj 
nih marincev, vredno kakšn 
5000 točk, na osamljeno skui 
no imperialne straže, vred) 
kakšnih 500. Zato se soigral 
dogovorita za omejitev v tc 
kah, ponavadi kakšnih 15C 
kar pomeni dokaj uravnotei 
ne sile na obeh straneh. V 
pravila za spopade in vredna 
v točkah so p'rav tako napisai 
v priročniku, ki je kar neka 
šna biblija za igralce, dopoln 
na navodila za posamične v( 
ske in raznovrstni nasveti, ( 
taktičnih pa do nasvetov ; 
barvanje, pa prodajajo pos 
mič. 

Igro so podrobneje pre 
stavili v trgovini Črna luknj 
v objektu Vrtnica v Celji 
Tam je različne komponed 
mogoče tudi dokupiti. 

In to je prav na hitro to. C 
ste navdušeni nad sesta\^ji 
njem modelčkov in je v vas va 
del bojevnika, ah pa obratno,) 
to prav gotovo igra za vas. J 
lahka za razumevanje, vendi 
težka (nenazadnje tudi na d« 
narnici) za popolno obvlaci 
vanje. Poleg opisanega obstaji 
jo še druge variante, poseh 
zanimiv je na primer običaji 
Warhammer, ki se dogaja' 
fantazijskem svetu gradoi 
škratov, vil, vitezov in zmaje* 
pa tudi najnovejši Warhaminfi 
gothic, ki simulira spopade v( 
hkanskih bojnih ladij v vesolji 
Vendar so vsem skupne bistve 
ne prvine: kreativnost, doiniJ 
Ijija, prilagodljivost igralcu tfl 
ure in ure zabave. , 

GREGOR STAMEJČif 
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Modna simbolika v črnini 
Črna barva - znak žalovanja, absolutne vzvišenosti, brezčasne elegance in drzne seksapilnosti 

pred nekaj tedni se je kon-
največji modni spektakel 

i (Parizu, pret-a-porter z a pr-
i; jfl sezono v novem tisočlet-
ij 1,1, Teden dni maratona za 
Io|jsoče zaposlenih v modnem 
1 i^kulisju, manekene in 
k jiodne kralje, 86 modnih re-
šfij, 160 kolekcij s skupnim 
fl jijienovalcem - ognjemetom 
ijjnjskih, svetlečih se mate-
i [jalov, norih vzorcev in div-
i jih barv... 

• Ironija? Domala vsi avtorji 
g spektakularne, oči zaslep-

i|ujoče mode so bili namreč 
t (a teh predstavitvah oblečeni 
•v črnino. Od glave do pod-
platov. Seveda ne zaradi žalo-
ranja za nekom ali nečim, še 
lajmanj pa modo, ki je ni več, 
ter jo je izpodrinila nova. 

Črna že dolgo ni zgolj ža-
ovalna barva, črna že dolgo 
li zgolj osnovna barva uni-
i o r m duhovnikov, nun ali na-
akarjev. Črna je že več kot 
tretje desetlet je barva indivi-
Jualistov, ki želijo izstopati 
in istočasno zakleniti vanjo 
ivoja čustva - umetniki , intelektualci, mod-
ji oblikovalci. 
Zakaj prav slednji, ki s svojimi kolekcijami 

sporočajo svetu, kako trendovsko se je ob 
aključku tisočletja oblačiti v razigran multi-
n i x barv in ki naj bi bili z lastno podobo 
fzgled svpjim modnim vizijam, prisegajo na 

najbolj skrivnostno, absolutno barvo, v katero 
so zlite vse ostale barvne nianse? 

Črna barva - simbol plodnosti 
Mnogi izmed njih so prepričani, da dela 

konzervativen svet veliko krivico črni barvi, 
ker je še vedno obravnava s slabšalnim predz-
nakom. Saj veste - črna zloba, črni pogledi, 
črna duša, črna pika. Smrt. Smrt kot simbol je 
minljivi in uničljivi vidik obstoja. Torej naka-
zuje tisto, kar izgine v neogibnem razvoju. 
Čeprav velja črna na zahodu za barvo žalova-
nja, pa je bila sprva, še posebej v starem Egiptu 
in Severni Afriki, simbol plodnosti, težnja po 
rojevanju novega. 

Morda bi tik pred praznikom spomina na 
umrle pred odhodom na pokopališče nekateri -
sicer zapriseženi sovražniki črne barve (prav 
zaradi teh predsodkov ali zaradi splošnega 
prepričanja, da črna barva postara) vendarle 
razmislili tudi v tej smeri, da je črna barva 
pojem elegance, spoštovanja dogodka z upo-
števanjem naravne zakonitosti - minljivosti. 
Ker vsakemu koncu sledi začetek novega, je 
torej črna barva upravičeno simbol plodnosti. 
Takšne ali drugačne. In če podrobno pogleda-
mo slednjo, se povezava z erotičnostjo, oziro-
ma čistim seksapilom izriše v »velikem kadru«, 
čeprav pod skrivnostnimi tančicami. 

No, zdaj smo pa že bliže razlagi, zakaj toUko 
ljudi obožuje črno oziroma se je nekateri tako 
branijo... Čeprav je razlogov zanjo še vsaj 
toliko, da bi lahko napisali pravo malo knjiži-
co. (Morda jo kdo ta hip celo že piše...) 

Kakorkoli, moda letos sicer črnine ne po-
stavlja v sam trendovski vrh, prisotna pa zato ni 
nič manj kot prejšnja leta. Zakaj? Ker je 
preprosto - večna barva. Zato, ker modni 
strokovnjaki trdijo, da nekaj žlahtne črnine 
spada v tako imenovani železni repertoar sle-
herne ženske, ker daje ženskam samozavest in 
moč, ker poudarja individualni slog, ker žen-
ske, ki nosijo črne obleke, niso nikoli slabo 
oblečene, ker jo lahko nosimo od jutra do 
noči, ker zaradi svoje »teže« linijo optično 
zoži, ker zataji tudi nekoliko slabše materiale, 
ker je neverjetno seksi... 

Črna koža v erotični 
modni navezi 

Poglavje zase bi morala biti letošnja črnina, 
ujeta v usnje. Pravzaprav je videti, ko listamo 
po časopisju in si ogledujemo modne mimoho-
de v živo ali preko interneta oziroma televizije, 
kot da bi v notranjosd letošnjega modnega 
stroja bilo usnjeno srce. Vsekakor, če želite 
sledhi modnim težnjam - nekaj usnjenih kosov 
garderobe bo kar treba nabaviti. Posebno tiste, 
ki ste po reakcijah okolice že ugotovile, kakšen 

erotični naboj se skriva v čr-
nih, svetlečih usnjenih oblači-
lih! Zvončasto krilo, obleka z 
zadrgo, oprijeta jopica ali ce-
lo usnjen pulover, dopolnjen s 
krzneno obrobo - to so poleg 
dolgih usnjenih plaščev in ja-
ken s pasom nepogrešljive pi-
ke na i letošnje jesensko-zim-
ske mode. 

Nesmrtna črnina 
AudreyHepburn 
In njene slabe strani? Pravi-

jo, da se nekoliko starejšim 
ženskam odsvetuje, saj črna 
barva gube na obrazu še po-
globi. Hja, kdo pa pravi, da si 
ne smete ostrega prehoda med 
obrazom in obleko omiliti s 
svetlejšo obrobo na ovratni-
ku, reverjih, s tanko rutico. 

efektno broško ali - staro, pre-
verjeno in še vedno aktualno 
»zvijačo« - biserno ogrlico. Se 
spomiiijate Audrey Hepburn, 
ki v filmu Zajtrk pri Tiffanyju 
zjutraj nervozno teka po sta-
novanju, se sprašuje, kaj naj 
obleče, se nato v hipu odloči 
za črno obleko - in zadene v 
polno? Od takrat je minilo že 
skoraj štirideset let, kroj oble-
ke, s katero je takrat zaslove-
la, pa je enako moden in (z 
drobnimi korekturami) lep na 
katerikoli ženski še danes. 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

Prve tri nagrajenke: nova miss Neda Gačnik bo na finalnem 
tekmovanju za miss sveta oblečena v obleko ciklamne barve 
kreatorke Petre Grmek. Levo je kreacija Mateje Benedetti, 

desno Damjane Bitežnik Logar. Foto: Stane Jerko 

Kreatorska oblačila 
za slovensko miss 

Pa poglejmo, kako bo na 
tekmovanju za miss sveta 
oblečena predstavnica slo-
venske lepote, Neda Gač-
nik. Sredi oktobra je na-
mreč v ljubljanski Festi-
valni dvorani priloga Ona 
s pomočjo s lovenskih 
modnih obl ikovalcev iz-
med šest inšt ir ideset ih 
kreacij tri indvajsetih av-
torjev izbrala tri najlepše 
obleke. 

Strokovna komisija je bila 
mnen ja , da Nedi na jbol je 
pristoj i odrska obleka živo 
ciklamne barve, zato se bo v 
n je j predstavila na velikem 
finalu v Londoriu. Njena av-
torica je Petra Grmek iz Po-
stojne. Prva večerna obleka 
t emno škrlatne barve je delo 
oblikovalke Damjane Bitež-
nik Logar, drugo, ročno po-
slikano večerno obleko, pa 
je kreirala š tudentka obli-
kovanja Mateja Benedett i iz 
Kopra. Ker imajo vsake oči 
pač svojega mojs t ra , so 
mnen ja o pravi lnem izboru 
(kot vselej) različna, vseka-
kor pa na j lepš i Slovenki že-
limo, da bi se na tekmova-
n ju za miss sveta dobro 
odrezala . 

Po krivici spregledana? Ve-
černa obleka oblikovalke 
Diane Kotnik iz Petrovč. Fo-

to: Stane Jerko 

NATEČAJ MLADIH 
KREATORSKIH 

TALENTOV 

^Mreja Padovnik iz Lenarta, dijakinja Sred-
tekstilne šole iz Maribora je poiskala 

^vdih za svojo kolekcijo v starogrški umet-
nosti. 

Nagradno vprašanje oktobra: 
SLOG ROMANTIČNIH, S KRZNOM OBROBUENIH OBLAČIL 

JE DOBIL IME PO JUNAKINJI SLAVNEGA ROMANA: ^ 
a) Ani Karenini; 
b) Lauri Ashley. 

Odgovor na 
nagradno vprašanje: 

Ime in priimek: 

Točen naslov: . 
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Ko praznuje bioenergetilc 
Cvet hrvaške lepote na praznovanju rojstnega dne bioenergetika Magbula Mušica-Magija v Rogaški Slatini - Z elito iz Rogaške Slatine, dveh 

prestolnic ter iz krajev od Istre do Dalmacije - Eno najlepših žensk na svetu si je najprej ogledal carinik 

»Vse najboljše za rojstni 
dan!« V restavraciji Bellevue 
nad Rogaško Slatino je bil to 
v soboto najpogosteje izreče-
ni stavek, namenjen uveljav-
ljenemu mostarsko-zagrebš-
kemu kiropaktiku, bioener-
getiku in radiestezistu Magi-
ju, Magbulu Mušiču. 

Zbralo se je veliko znanih in 
pomembnih ljudi iz Slovenije 
in Hrvaške, ki so mu voščili za 
njegov 40. rojstni dan. Tam so 
bili njegovi prijatelji, med nji-
mi ljudje, ki jih je zdravil. Go-
ste iz Rogaške Slatine, Ljublja-
ne, Zagreba ter iz krajev med 
Istro in Dalmacijo sta spreje-
mala Magi in njegova stalna 
prijateljica Ružica Babič, pro-
fesorica filozofije in ruščine iz 
Zagreba. 

Med gosti je vzbudila naj-
večjo pozornost Magij eva pri-
jateljica, prva spremljevalka 
miss sveta leta 1996 Anica 
Martinovič, ki izhaja iz Herce-
govine ter je odraščala v Berli-
nu. Znana manekenka živi v 
Zagrebu, kjer ima marketinš-
ko agencijo ter v Staničih pri 
Omišu lokal Sun City, imeno-
van po južnoafriškem zaba-
višču, kjer ji je uspelo osvojid 
laskavi naslov. Pred kratkim je 
prišlo v javnost, da je njena 
ljubezen Robert Kovač, hrvaš-
ki nogometaš v Nemčiji. 

Lepa in temperamentna 
Anica se je na praznovanju v 
Rogaški Slatini sproščeno za-
bavala. Prišla je v d ružb i Ive 
Radič, prav tako znane mane-
kenke iz Zagreba, ki izhaja z 
Reke ter se ponaša z naslo-
vom Kraljica Hrvaške 1995 (ne 
davno jo je pevka Alka Vuica 
povabila k snemanju novega 
spota Varalica). Lepa in zadr-
žana Iva je prišla na Bellevue v 
spremstvu svoje prav tako le-
pe mame Ljerke Radič, fizio-
terapevtke reške bolnišnice. 

Z Reke je prišla tudi plastič-
na kirurginja Sandra Pirjavec 
(po poreklu iz Sežane), ki je 
opravila specializacijo v Rimu 
ter se izpopolnjevala v ljub-
ljanskem kliničnem centru pri 
prof. dr. Zoranu Arnežu. Prišla 

je s soprogom Omerjem Ma-
hičem, menedžer jem iz ug-
lednega hotela Dubrovnik pri 
osrednjem zagrebškem trgu. 
Redni gosti tega hotela so po-
slanci hrvaškega sabora, tako 
iz pozicije kot opozicije. Gos-
pod Mahič je bil dan pred tem 
na gala praznovanju 70-letnice 
tega hotela, kjer so bili pred 
nekaj dnevi pozorni na gostjo 
Ano Sasso iz Splita, miss drža-
ve iz leta 1982. Iz Zagreba so 
bili na Bellevuju prav tako dr. 
Diana Muačevič-Katanec in 
soprog docent stomatološke 
fakultete dr. Davor Katanec 
ter par Jadranka Drk (pred-
sednica ceha za trgovino Hr-
vaške obrtniške zbornice) in 
njen soprog Branko, gostinec 
v zagrebški Trešnjevki. Praz-
novanje Magijevega 40. rojst-
nega dne v Rogaški Slatini je 
bilo zanimiv družabni dogo-
dek, ki so ga budno spremljali 
hrvaški novinarji. 

Magbul Mušič-Magi je v 
zgodnjem otroštvu hudo zbo-
lel za otroško paralizo in me-
ningitisom ter je pozneje pos-
vetil delu, ki ga opravlja. Naj-
prej je zdravil v Mostarju, nato 
v Zagrebu in drugih hrvaških 
mestih, zadnje leto pa je v 
Rogaški Slatini. V turističnem 
kraju, ki precej računa na go-
ste iz bližnjega Zagreba, z dru-

ge strani meje. Meja v soboto 
ni bila všeč prvi spremljevalki 
miss sveta, saj je potarnala, da 
so si pred prihodom cariniki 
njen avtomobil podrobneje 
ogledati. Slovenski gosti so se 
med njenim pripovedovanjem 
muzali, saj je komunikativna 

Anica o doživetju pripovedo-
vala komandirju policijske po-
staje Rogaška Slatina Bernar-
du Petanjku, ki se je udeležil 
praznovanja s soprogo Vesno 
Petanjek iz Ljudske univerze 

Rogaška Slatina (kjer so dan 
pred tem slavili 40-letnico de-
la) . Komandir v prostem času 
rad igra tenis, soproga je pred-
sednica ženskega pevskega 
zbora Rogaška Slatina. 

Med udeleženci praznovanja 
iz Rogaške Slatine je bil prav 

tako športni delavec Milan Ba-
stašič, skupaj s soprogo Darin-
ko, vzgojiteljico slatinskega 
vrtca. Učitelj športne vzgoje I. 
osnovne šole je dolgoletni tre-
ner košarkarjev, uspešen na dr-
žavni ravni, ki ima zasebno ko-
šarkarsko šolo za otroke, z 
učenci vse do Celja, v slatin-
skem turizmu pa so Bastašičevi 
znani po apartmajski hiši. Mi-
lan je dober prijatelj trenerja 
Savinjskih Hopsov in državne 
moške košarkarske reprezen-
tance Borisa Zrinskega, s kate-
rima so osvojile Slatinčanke 
pred desetietjem in pol naslov 
slovenskih prvakinj. Bastašič je 
z ekipo mlajših slatinskih ko-
šarkaric dvalcat osvojil naslova 
republiških oziroma državnih 
prvakinj, po nazadovanju sla-
tinske moške košarke pa je sku-
paj z nekaterimi prijatelji ko-
šarke ustanovil nov klub Rogaš-
ka 98. Lani so začeli igrati v 
slovenski tretji ligi ter se nato s 
prvim mestom (med 34 ekipa-
mi) uvrstili v drugo ligo, kjer so 
letos spet uspešni. 

Na praznovanju Magijevega 
rojstnega dne je bila iz Rogaš-

ke Slatine tudi lastnica bisti 
Nina Hermina Šverko, sku 
s soprogom Brunom iz < 
klarne. Prav tako sta pf 
lastnica frizersko-kozmetii; 
ga salona Minka Levstik 
direktor avtomatske p 
zvodnje Steklarne Roga 
Milan Levstik (sorodnik \ 
kega pisatelja Frana Levstil 
Med pomembnimi Slovenc 
bil Branko Zupane s sopr( 
Dušanko, bivši slovenski k 
zul v Muenchnu, zdaj drža 
podsekretar in vodja služb« 
stike z javnostjo v ministrs 
za zunanje zadeve. 

Veliko gostov je bilo iz i 
morskih krajev. Iz Istre je pr 
s soprogo Ingrid Željko 01 
čič, lastnik podjetja Inker 
bin, izdelovalec dekorativna 
uporabne keramike, iz istrs 
ga Novigrada pa Mariza in^ 
dimir Dobrivojevič, lastil 
prve špagetoteke v takratni 
žavi (kamor prihajajo tudi t 
sti s celjskega kqnca) ter noi 
tonec, ki je tekal skupaj s ! 
vencem Dušanom Mravljeto 
Največjo razdaljo je premag 
Magijeva prijateljica Zdeii 
Ivanac iz tople Makarske, la 
niča priljubljene konobe 
na tamkajšnji rivi. Povedala; 
da se je njena hči dan pred t( 
še kopala v morju. j 

Veselje z glasbenim duet( 
A & D iz obsoteljskega Kosi 
skega, z Alenom in Dari( 
Cajhnom, je trajalo seveda! 
zgodnjih jutranjih ur. ^ 

BRANE JERANi 

Magi, Anica Martinovič, Ružica Babič, Ljerka in Iva Radič. 

Vladimir Dobrivojevič, Magi in Omer Mahič. 

Milan in Darinka Bastašič ter Magi. Magi, Dušanka in Branko Zupane. 


